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Αθήνα, σήµερα στις 3 Δεκεµβρίου 2013, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.34’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΤΡΑΓΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2-12-2013
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΜΑ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
2 Δεκεµβρίου 2013, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµου:

1. «Κύρωση της Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Επείγου-
σες ρυθµίσεις εφαρµογής Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσό-
δων» (Α’ 176) και άλλες διατάξεις».

2. «Κύρωση Συµφωνίας Φιλοξενούσας Χώρας µεταξύ της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της TRANS ADRIATIC PIPELINE AG».

3. «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Κοινοβουλευτικό)»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµικών: «Κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού και των προ-
ϋπολογισµών ορισµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών οικονο-
µικού έτους 2014».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση επί του προϋπολο-
γισµού του κράτους θα διεξαχθεί, σύµφωνα µε το άρθρο 123 του
Κανονισµού της Βουλής, µέσα σε πέντε συνεχείς συνεδριάσεις.

Συµφωνήθηκε να δοθούν από τα κόµµατα που το επιθυµούν
κατάλογοι οµιλητών στο Προεδρείο.

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρόεδρος της
Κυβέρνησης κ. Αντώνιος Σαµαράς – όρθιοι οι Βουλευτές του
κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

Θα ήθελα, λοιπόν, να προτείνω στο Σώµα να δεχθεί, όπως προ-
βλέπει και ο Κανονισµός της Βουλής (άρθρο 65 παράγραφος 5),
την υποβολή του καταλόγου οµιλητών από τα κόµµατα, εάν το
επιθυµούν. Οι συνάδελφοι που επιθυµούν να οµιλήσουν και δεν
συµπεριλαµβάνονται στον κατάλογο του κόµµατός τους, θα εγ-
γραφούν µε το ηλεκτρονικό σύστηµα έως το τέλος της οµιλίας
των γενικών εισηγητών και θα καταρτιστεί ενιαίος κατάλογος, µε
εναλλαγή των οµιλητών. Οι οµιλητές που θα δοθούν από τα κόµ-
µατα µε κατάλογο, θα προηγηθούν των οµιλητών που θα εγγρα-
φούν µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, από το ίδιο κόµµα εννοείται.

Επίσης, προτείνω µετά τις οµιλίες των εισηγητών, να υπάρξει
ένας κύκλος οµιλητών κατά προτεραιότητα, µε οµιλητές ένα
Βουλευτή από κάθε κόµµα. Δηλαδή, κατά προτεραιότητα, θα
έχουµε οκτώ εναλλασσόµενους Βουλευτές από τα οκτώ κόµ-
µατα. 

Στη συνέχεια, για να τηρηθεί, κατά το δυνατόν, η κατ’ αναλογία
βουλευτικών εδρών εκπροσώπηση των κοµµάτων, προτείνω στον
ενιαίο κατάλογο να εγγράφονται πέντε Βουλευτές από τη Νέα
Δηµοκρατία, τρεις Βουλευτές από το ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ, ένας από το
ΠΑΣΟΚ, ένας από τους Ανεξάρτητους Έλληνες, ένας από το
Λαϊκό Σύνδεσµο-Χρυσή Αυγή, ένας από τη Δηµοκρατική Αρι-
στερά, ένας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος και ένας από
τους Ανεξάρτητους Δηµοκρατικούς Βουλευτές και θα ακολουθεί
η ίδια αναλογία κύκλων οµιλητών µέχρι ολοκλήρωσης του κατα-
λόγου.

Τυχόν αλλαγές της σειράς των εγγεγραµµένων οµιλητών θα
πρέπει να γίνονται σε εξαιρετικές περιπτώσεις, µε έγκριση του
Προεδρείου και µε έγγραφο του Γενικού Γραµµατέα της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας που θα απευθύνεται στο Προεδρείο και µε
την απαραίτητη προϋπόθεση της αµοιβαίας αλλαγής, έως τη
λήξη της δεύτερης συνεδρίασης.

Θα καταβάλουµε και φέτος κάθε προσπάθεια, όπως γίνεται τα
τελευταία χρόνια, ώστε να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότε-
ροι συνάδελφοι. Αυτό θα καταστεί δυνατό, αν περιοριζόµαστε
όλοι στο χρόνο που δικαιούται ο καθένας και αν οι συνεδριάσεις
µας αρχίζουν ακριβώς την ώρα που έχει καθοριστεί από την ηµε-
ρήσια διάταξη.

Γι’ αυτό τονίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να είναι αυστη-
ρότατη η τήρηση του χρόνου και η έναρξη των συνεδριάσεων να
γίνεται την ώρα που έχει προβλεφθεί. 

Αναλόγως των εγγραφησοµένων οµιλητών θα υπάρξουν κατά
τα ειωθότα και πρωινές συνεδριάσεις. Οι πρωινές συνεδριάσεις
θα αρχίζουν στις 10.00’ το πρωί. Το βράδυ της τελευταίας ηµέ-
ρας της συζήτησης, δηλαδή το Σάββατο 7 Δεκεµβρίου, όπως
ορίζεται από τον Κανονισµό, η συζήτηση θα κλείσει ακριβώς στις
12.00’ τα µεσάνυχτα και θα αρχίσει η ψηφοφορία. 

Όπως ξέρετε, στη Διάσκεψη των Προέδρων έχουµε αποφασί-
σει την Τρίτη, την Τετάρτη και την Πέµπτη οι συνεδριάσεις να
είναι απογευµατινές και την Παρασκευή και το Σάββατο οι συνε-
δριάσεις να είναι και πρωί και απόγευµα. Εάν, όµως, ο αριθµός
των οµιλητών είναι αρκετά µεγάλος, πιθανόν να χρειαστεί να
πάρει έγκριση το Προεδρείο από το Σώµα, ώστε να γίνει και την
Πέµπτη πρωινή συνεδρίαση.

Θέλω να προτείνω τον περιορισµό του χρόνου οµιλίας όλων
των οµιλητών, για να δοθεί η δυνατότητα να οµιλήσουν περισσό-
τεροι συνάδελφοι.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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Προτείνω, λοιπόν, ο χρόνος οµιλίας των γενικών εισηγητών να
είναι είκοσι πέντε λεπτά, των ειδικών εισηγητών δεκαπέντε λεπτά,
του Πρωθυπουργού τριάντα λεπτά, του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ τριάντα λεπτά, των Προ-
έδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων του ΠΑΣΟΚ, των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων, του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή, της Δηµο-
κρατικής Αριστεράς, του ΚΚΕ και των Ανεξαρτήτων Δηµοκρατι-
κών Βουλευτών είκοσι πέντε λεπτά, του αρµοδίου Υπουργού
Οικονοµικών τριάντα λεπτά, του αρµοδίου Αναπληρωτή Υπουρ-
γού Οικονοµικών δεκαπέντε λεπτά, του αρµοδίου Υφυπουργού
Οικονοµικών δέκα λεπτά, των Υπουργών των άλλων Υπουργείων
δώδεκα λεπτά, των αναπληρωτών Υπουργών των άλλων Υπουρ-
γείων οκτώ λεπτά, των Υφυπουργών των άλλων Υπουργείων επτά
λεπτά και οι δευτερολογίες των ανωτέρω να είναι το µισό του
χρόνου της πρωτολογίας τους. Συνήθως, βέβαια, δεν υπάρχουν
δευτερολογίες.

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δικαιούνται να µιλήσουν για
δώδεκα λεπτά, εφόσον όµως προηγηθούν των Προέδρων των
Κοινοβουλευτικών τους Οµάδων. Αλλιώς, θα περιοριστούν στο
χρόνο της δευτερολογίας έξι λεπτά και στα τρία λεπτά της τρι-
τολογίας, σύµφωνα µε το άρθρο 167 παράγραφος 2 του Κανο-
νισµού της Βουλής.

Επίσης, ο χρόνος οµιλίας για όλους τους εγγεγραµµένους
στον κατάλογο οµιλητές θα είναι έξι λεπτά.

Τέλος, προτείνω η σηµερινή συνεδρίαση να λήξει την 1η

πρωινή (1.00’πµ).
Συµφωνείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Δεν συµφω-

νούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ένα λεπτό, κύριε συνά-

δελφε.
Ήθελα να πω για τις κάρτες ότι θα µπουν στο ηλεκτρονικό σύ-

στηµα µετά τους κυρίους εισηγητάς…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάτι σας είπα.

Δεν ακούτε; Βαρηκοΐα έχετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν κατάλαβα; Όχι, δεν

ακούω, γιατί µιλάω. Περιµένετε να ολοκληρώσω.
Συνεπώς, η Βουλή συνεφώνησε οµοφώνως.
Έχετε κάτι να προσθέσετε επ’ αυτών; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δίνετε είκοσι πέντε λεπτά εισή-

γηση και δεκαπέντε λεπτά στους ειδικούς αγορητές. Ο χρόνος
αυτός δεν είναι καθόλου επαρκής. Είναι πρωτοφανές. Δεν έχει
ξαναγίνει ποτέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία, καθίστε. Όπως
ξέρετε, ήταν οµόφωνη απόφαση στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Καθόλου οµόφωνη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ήταν οµόφωνη από-

φαση στη Διάσκεψη των Προέδρων. Υπήρχε ο κ. Βούτσης µε τον
οποίο είχε γίνει η συνεννόηση. Ολοκληρώσαµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Καθόλου οµόφωνη δεν ήταν η
απόφαση! Διαστρεβλώνετε τα πράγµατα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Καλείται στο Βήµα ο γε-
νικός εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταύρος Καλογιάννης.

Κύριε Καλογιάννη, έχετε τον λόγο παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν µπορεί να γίνονται αυτά τα

πράγµατα! Δεν το αντιλαµβάνεστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Η εγγραφή των οµιλη-

τών αρχίζει τώρα.
Ορίστε, κύριε Καλογιάννη, έχετε τον λόγο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα-κωδωνοκρουσίες)
Κύριοι συνάδελφοι, σάς παρακαλώ πάρα πολύ, σεβαστείτε τον

οµιλητή. Όσοι θέλουν να δώσουν τις κάρτες τους παρακαλώ να
το κάνουν µε ηρεµία. 

Ευχαριστώ. 
Ορίστε, κύριε Καλογιάννη.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Συζητάµε σήµερα τον κρατικό

προϋπολογισµό του 2014 σε ένα περιβάλλον δηµοσιονοµικής
σταθερότητας, κάτι που θεωρείτο αδύνατον λίγους µήνες νωρί-
τερα και είναι αποτέλεσµα των πρωτοβουλιών που έχει αναλάβει
και υλοποιεί η Κυβέρνηση εδώ και ενάµισι χρόνο.

Η ελληνική οικονοµία την τελευταία τετραετία βρέθηκε σε µία

µεγάλη…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Καλογιάννη, εσείς

συνεχίστε.
Μη διαµαρτύρεστε, κύριοι συνάδελφοι.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει πρόβληµα

µε τις εγγραφές!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εγώ στα κοµπιούτερ

που έχω µπροστά µου βλέπω ότι ο ηλεκτρονικός κατάλογος λει-
τουργεί κανονικά.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Υπάρχει πρόβληµα µε τις εγγρα-
φές! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εάν εκεί που κάθεστε
δεν εγγράφεστε, αλλάξτε σας παρακαλώ θέση και κτυπήστε την
κάρτα σας σε άλλη θέση, εάν υπάρχει τέτοιο πρόβληµα, που δεν
νοµίζω ότι υπάρχει, γιατί η εγγραφή γίνεται κανονικά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αν αυτός είναι λόγος διακοπής…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεχίστε εσείς, κύριε

Καλογιάννη.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Δώστε

µου σας παρακαλώ και τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εντάξει.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Η ελληνική οικονοµία, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, βρέθηκε την τελευταία τετραετία σε µία µε-
γάλη δοκιµασία βαθιάς ύφεσης και πολύ υψηλής ανεργίας. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα-κωδωνοκρουσίες)
Ωστόσο, από το 2013, έτος καµπής για την οικονοµία, οι µε-

γάλες θυσίες των Ελλήνων πολιτών άρχισαν να πιάνουν τόπο και
διαµορφώνονται οι πρώτες ενδείξεις για την έξοδο της χώρας
από την κρίση, καθώς η ύφεση επιβραδύνεται σηµαντικά, η αυ-
ξητική δυναµική της ανεργίας επιτέλους ανακόπτεται και επιτυγ-
χάνονται οι στόχοι της δηµοσιονοµικής πολιτικής. Καθίσταται
έτσι εφικτή η επίτευξη πρωτογενούς πλεονάσµατος στο τέλος
της χρονιάς, δηλαδή τα τακτικά έσοδα του κράτους θα είναι µε-
γαλύτερα από τις δαπάνες του, χωρίς να υπολογίσουµε σε αυτές
τις δαπάνες των τόκων. 

Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2014 είναι ρεαλιστικός και
επιχειρεί να κεφαλαιοποιήσει αυτά τα πρώτα σηµαντικά αποτε-
λέσµατα. Ας δούµε, όµως, τι παραλάβαµε. Τον Ιούνιο του 2012
η τρικοµµατική Κυβέρνηση Σαµαρά παρέλαβε µία απογοητευτική
κατάσταση. Η πολιτική αστάθεια κορυφωνόταν και η χώρα προ-
σπαθούσε να ξαναβρεί την χαµένη της αξιοπιστία. Σε οικονοµικό
επίπεδο η κατάσταση ήταν οριακή. Η οικονοµία παρέµεινε σε
βαθιά ύφεση, το ΑΕΠ υποχωρούσε για πέµπτο συνεχόµενο χρό-
νο, ενώ η ανεργία σκαρφάλωνε σε νέα ιστορικά υψηλά και η αξιο-
πιστία της χώρας βρισκόταν σε µηδενικά επίπεδα. Αρνητικά επι-
δρούσε, επίσης, η αδυναµία του τραπεζικού συστήµατος να
ανταποκριθεί στις ανάγκες χρηµατοδότησης του ιδιωτικού
τοµέα. Επιπλέον, οι φόβοι για πιθανή στάση πληρωµών και για
κίνδυνο άτακτης χρεοκοπίας είχαν πλήξει καίρια την εµπιστο-
σύνη, έχοντας δραµατική επίπτωση, τόσο στη συνολική ζήτηση
όσο και στη συνολική προσφορά της οικονοµίας. 

Τι έπρεπε να γίνει. Η αποκατάσταση της αξιοπιστίας στο εξω-
τερικό και της εµπιστοσύνης στο εσωτερικό ήταν οι πρωταρχικοί
στόχοι της Κυβέρνησης και πέτυχε και τους δύο. Αποκατέστησε
την ηρεµία στις αγορές, ενώ έδωσε ελπίδα στην κοινωνία ότι
υπάρχει διέξοδος ότι υπάρχουν λύσεις στα καυτά ζητήµατα που
είχαν συσσωρευτεί.

Ας δούµε, όµως, ποιες είναι οι οικονοµικές εξελίξεις και προ-
οπτικές, αρχίζοντας από το 2013. Με τις µεγάλες θυσίες των Ελ-
λήνων πολιτών ο προϋπολογισµός του 2013 εφαρµόζεται σύµ-
φωνα µε τους στόχους, τόσο στο σκέλος των εσόδων όσο και
στο σκέλος των δαπανών. Επισηµαίνεται ότι η φετινή χρονιά εκ-
πληρώνονται οι στόχοι του προγράµµατος οικονοµικής πολιτι-
κής, επιτυγχάνοντας βιώσιµο πρωτογενές πλεόνασµα 812
εκατοµµυρίων ευρώ και ίσως ακόµα περισσότερο. Υπενθυµίζω
ότι ο αρχικός στόχος ήταν µηδενικό πρωτογενές πλεόνασµα και
ο νέος στόχος του προσχεδίου του κρατικού προϋπολογισµού
ήταν 344 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά τα στοιχεία τα αµφισβητούσε
σύσσωµη η Αντιπολίτευση. 
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Ας δούµε τι γίνεται µε τα έσοδα του τακτικού προϋπολογισµού
του 2013. Σε δηµοσιονοµική βάση καλύπτουν τους στόχους που
είχαν τεθεί. Αυτή η θετική εξέλιξη καταγράφεται, ενώ παράλληλα
είχαµε στοχευµένες, έστω και µικρές, ελαφρύνσεις σε φόρους,
όπως τη µείωση κατά 15% στο ειδικό τέλος ακινήτων του 2013
και τη µείωση κατά 10% στο ΦΠΑ στην εστίαση, ένα µέτρο που
πρέπει να συνεχιστεί και του οποίου η επέκταση θα πρέπει να
εξεταστεί σε βάθος και για άλλους κλάδους. 

Όµως, οφείλω να επισηµάνω ότι οι φόροι στην ακίνητη περι-
ουσία είναι πλέον δυσβάσταχτοι για όλους τους πολίτες, κάτι
που πρέπει να λάβει υπ’ όψιν του το Υπουργείο Οικονοµικών. Οι
τρεις φόροι ακίνητης περιουσίας για τα έτη 2011, 2012, 2013 που
κληθήκαµε όλοι να καταβάλουµε φέτος, εξάντλησαν τα περιθώ-
ρια αντοχής των συµπολιτών µας, ενώ έχουν πολύ σοβαρές επι-
πτώσεις και στον κλάδο της οικοδοµής. Το Υπουργείο πρέπει να
ξαναδεί τον ενιαίο φόρο ακινήτων που θα αντικαταστήσει το 2014
τον ΦΑΠ και το ειδικό τέλος, ώστε αυτός να είναι δίκαιος. Πρέπει
να επιβληθεί φορολογική δικαιοσύνη. 

Παράλληλα, το Υπουργείο Οικονοµικών πρέπει να επανεξετά-
σει τις αντικειµενικές τιµές στις περιοχές της χώρας, όπου αυτές
δεν ανταποκρίνονται πλέον στην πραγµατικότητα. Δεν µπορεί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ίδια αντικειµενική τιµή να έχει
ένα ακίνητο στο λεκανοπέδιο Ιωαννίνων ή στην ορεινή Πίνδο µε
ένα ακίνητο στα βόρεια προάστια της Αθήνας. 

Και τώρα θα ήθελα να κάνω µια αναφορά σε ό,τι αφορά τις δα-
πάνες. Οι µειωµένες κατά 800 περίπου εκατοµµύρια δαπάνες του
τακτικού προϋπολογισµού του 2013 αποτυπώνουν τον έλεγχο
που ασκείται στη διαχείριση και την πειθαρχία στο σκέλος των
δηµοσίων δαπανών. 

Ας δούµε τώρα ποιες είναι οι οικονοµικές εξελίξεις στην Ελ-
λάδα τη χρονιά που φεύγει. Επιτρέψτε µου κατ’ αρχάς µια γενική
επισκόπηση της ελληνικής οικονοµίας. Η µεταστροφή του κλίµα-
τος αποτυπώνεται σε δείκτες. Ειδικότερα, αυτοί διαµορφώνονται
ως εξής. 

Πρώτον, ο δείκτης οικονοµικού κλίµατος βελτιώνεται και κα-
ταγράφει τις υψηλότερες τιµές του από το 2011. 

Δεύτερον, η αυξητική δυναµική της ανεργίας ανακόπτεται. Τον
περασµένο Ιούνιο είχε αγγίξει το 28%, ενώ πολύ υψηλό ήταν και
το ποσοστό των µακροχρόνια ανέργων, γεγονός που αποτυπώνει
και το διαρθρωτικό χαρακτήρα της ανεργίας. Όµως, ο ετήσιος
ρυθµός αύξησης της ανεργίας έχει µειωθεί σηµαντικά από πέ-
ρυσι, υποδηλώνοντας ότι σταθεροποιείται και υπό προϋποθέσεις
-στις οποίες θα αναφερθώ στη συνέχεια- θα αρχίσει σταδιακά να
µειώνεται από το 2014. 

Τρίτον, ο πληθωρισµός συνεχίζει την πτωτική του πορεία, συµ-
βάλλοντας στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας
και του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών. Παραµένει ο χα-
µηλότερος µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και καταγράφει ιστορικό χαµηλό πενήντα δύο ετών, κάτι που
είναι πράγµατι αξιοσηµείωτο. 

Τέταρτον, το κόστος δανεισµού µειώνεται. Η διαφορά αποδό-
σεως µεταξύ του ελληνικού και του γερµανικού δεκαετούς κρα-
τικού οµολόγου έχει αποκλιµακωθεί ραγδαία. Συγκεκριµένα, από
τις δύο χιλιάδες επτακόσιες σαράντα µονάδες βάσης το Φε-
βρουάριο του 2012 έφτασε στις εξακόσιες είκοσι µονάδες το Νο-
έµβριο του 2013.

Πέµπτον, προωθούνται οι διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις. Η Ελ-
λάδα είναι η χώρα µε τον υψηλότερο ρυθµό προώθησης των µε-
ταρρυθµίσεων για την περασµένη διετία µεταξύ των κρατών-
µελών του ΟΟΣΑ, όπως βεβαίωσε προχθές εδώ στην Αθήνα ο
ίδιος ο γενικός γραµµατέας του.

Έκτον, η θέση της χώρας σταθεροποιείται στη ζώνη του ευρώ. 
Η επιστροφή των καταθέσεων στις ελληνικές τράπεζες -13 δι-

σεκατοµµύρια από τον Ιούνιο του 2012 έως τον Ιούνιο του 2013-
η οποία θα ήταν µεγαλύτερη, εάν δεν είχε µεσολαβήσει η κρίση
στην Κύπρο, η οποία κορυφώθηκε τον Μάρτιο του 2013, οφείλε-
ται στην άρση της πολιτικής και οικονοµικής αβεβαιότητας. Ειδι-
κότερα, οφείλεται στην αποµάκρυνση οποιουδήποτε σεναρίου
για έξοδο της χώρας από την ευρωζώνη. Διαψεύστηκαν έτσι όσοι
προέβλεπαν -ή εύχονταν- την έξοδό µας από τη ζώνη, του ευρώ
δίνοντας µάλιστα και ακριβή χρονοδιαγράµµατα. Σε αυτούς πε-

ριλαµβάνονται βεβαίως στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, που εκτιµούσαν ότι η κρίση στην ευρωζώνη έχει φτάσει στο
απροχώρητο και την έχει φέρει στα πρόθυρα της διάλυσης αλλά
και Αµερικανοί καθηγητές οικονοµικών, οι οποίοι το 2012 προ-
έβλεπαν ότι η Ελλάδα θα αποχωρήσει από την ευρωζώνη «εντός
δώδεκα µηνών». Όλοι αυτοί οι προφήτες απέτυχαν παταγωδώς
στις προβλέψεις τους, καθώς διάλυση της ευρωζώνης δεν υπάρ-
χει -όπως γνωρίζουµε- ενώ η Ελλάδα, όχι µόνο εξακολουθεί να
παραµένει στη ζώνη του ευρώ, αλλά έχει και πολύ πιο θετικές
προοπτικές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας δούµε τι έγινε το 2013 σε
βασικούς τοµείς της οικονοµίας.

ΕΣΠΑ: Η πρόοδος που καταγράφεται στην υλοποίηση των το-
µεακών και επιχειρησιακών προγραµµάτων του ΕΣΠΑ είναι ση-
µαντική. Σε σύνολο δηµόσιας δαπάνης περίπου 24 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, οι νοµικές δεσµεύσεις ξεπέρασαν το 100%. Οι
πραγµατοποιηθείσες δαπάνες ανέρχονται σε 14,2 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, ποσοστό 60%, που φέρνει τη χώρα πάνω από το µέσο
ευρωπαϊκό όρο.

Στις αποκρατικοποιήσεις το µέχρι σήµερα πρόγραµµα έχει
αποφέρει έσοδα στο ελληνικό δηµόσιο ύψους 3,8 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ περίπου, µε την ολοκλήρωση δώδεκα διαγωνισµών.
Ο στόχος για το 2014 είναι η επίτευξη εσόδων της τάξεως των
3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Έργα µε συµβάσεις παραχώρησης: Όπως γνωρίζετε, οι εργα-
σίες στους τέσσερις µεγάλους αυτοκινητόδροµους που υλοποι-
ούνται µε συµβάσεις παραχώρησης στην Ιόνια Οδό, στον άξονα
κεντρικής Ελλάδας, στην Ολυµπία Οδό και στον Αυτοκινητό-
δροµο Αιγαίου, ήταν σταµατηµένες από το πρώτο εξάµηνο του
2011. Η ουσιαστική προσπάθεια επανεκκίνησης των εργασιών σε
αυτούς τους άξονες, ξεκίνησε τον Ιούλιο του 2012 και µετά από
σκληρές διαπραγµατεύσεις στο Υπουργείο Ανάπτυξης και Υπο-
δοµών καταλήξαµε τον Μάρτιο του 2013 σε συµφωνίες µε τους
παραχωρισιούχους, τους κατασκευαστές, τις σαράντα τρεις τρά-
πεζες και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Έτσι, τα έργα επανεκκίνησαν
τον περασµένο Απρίλιο και µέχρι σήµερα, εντός ενός εξαµήνου,
έχουν πιστοποιηθεί εργασίες ύψους 30 εκατοµµυρίων ευρώ.
Αυτό είναι µία απάντηση σε όσους αµφισβητούσαν την επανεκ-
κίνηση των εργασιών. 

Οι συµφωνίες αυτές αποτελούσαν προφανώς τη βάση των
τροποποιηµένων συµβάσεων παραχώρησης, οι οποίες έχουν ήδη
κατατεθεί και συζητούνται στο Κοινοβούλιο. Η κύρωσή τους ση-
µατοδοτεί τη βαθµιαία επιστροφή της χώρας στην οικονοµική
οµαλότητα και στέλνει ισχυρό µήνυµα σταθερότητας σε διεθνές
επίπεδο. Η ολική επανεκκίνηση των αυτοκινητοδρόµων θα δηµι-
ουργήσει αµέσως δεκάδες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, θα το-
νώσει ουσιαστικά την περιφερειακή ανάπτυξη και τις τοπικές
αγορές και θα ενισχύσει τα ασφαλιστικά ταµεία.

Θα ήθελα να κάνω µία αναφορά στην ευρυζωνικότητα. Κατά
τη συζήτηση για τον προϋπολογισµό στην αρµόδια Επιτροπή Οι-
κονοµικών θέσαµε τα πολύ σηµαντικά πλεονεκτήµατα για τη
χώρα µας από την ευρυζωνική διείσδυση και τις εφαρµογές της
ψηφιακής τεχνολογίας, όπως αυτές αποτυπώνονται µε την εγκα-
τάσταση κέντρων ερευνών στη χώρα µας, των παγκόσµιων κο-
λοσσών του κλάδου όπως είναι: η SAP, η NOKIA, η GOOGLE, η
MICROSOFT και η HUAWEI. 

Επ’ αυτών δεν υπήρξε δυστυχώς από καµµία πτέρυγα της Αν-
τιπολίτευσης οποιαδήποτε τοποθέτηση. Προφανώς δεν έχει γίνει
κατανοητό ότι ζούµε στην ψηφιακή εποχή. Δεν έγινε αντιληπτό
το γεγονός ότι σύµφωνα µε την Διεθνή Τράπεζα κάθε αύξηση
κατά 10% της διείσδυσης της ευρυζωνικότητας αυξάνει το ΑΕΠ
µιας χώρας κατά 1,2%. 

Εάν η Ελλάδα, όπως είχε επισηµάνει ο Πρωθυπουργός, φθά-
σει στα επίπεδα διείσδυσης του ευρωπαϊκού µέσου όρου, αυτό
σηµαίνει αυξηµένο ΑΕΠ κάθε χρόνο κατά 4 δισεκατοµµύρια
ευρώ, που θα πάνε κυρίως στους νέους επιστήµονες. Σε αυτήν
την κατεύθυνση εργάζεται η Κυβέρνηση. 

Ενδεικτικά αναφέρω ότι µόλις τις προηγούµενες µέρες προ-
κηρύχθηκε ο διαγωνισµός για την ανάπτυξη υποδοµών που θα
καλύψουν πέντε χιλιάδες ορεινές και νησιωτικές περιοχές της
χώρας µε σύγχρονες ευρυζωνικές υπηρεσίες. Ορισµένοι, βε-
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βαίως, αρέσκονται να παρουσιάζονται ως νεωτεριστές, αλλά σε
θέµατα τεχνολογίας φαίνεται ότι βρίσκονται στο Μεσαίωνα! 

Οπωσδήποτε καθένας έχει δικαίωµα στις ιδεολογικές του επι-
λογές. Αυτές άλλωστε τις κρίνει ο ελληνικός λαός σε τελευταία
ανάλυση, όταν καλείται να αποφασίσει. Όταν, όµως, κανείς αν-
τιµετωπίζει µε σκωπτικό τρόπο την ψηφιακή τεχνολογία και την
ταχύτατη εξάπλωσή της στη χώρα µας, όπως κάνει η Αντιπολί-
τευση, τότε αγνοεί προφανώς ότι χιλιάδες νέοι επιστήµονες βρή-
καν δουλειά στις εταιρείες αυτές τα τελευταία χρόνια, καθώς και
πολλοί ερευνητές µας, οι οποίοι διαπρέπουν στον κλάδο τους,
όπως στην παραγωγή λογισµικού κινητής τηλεφωνίας, στη να-
νοτεχνολογία ακόµη και στη διαστηµική τεχνολογία. Η περιφρο-
νητική αντιµετώπισή τους δείχνει, όχι µόνο αποκοπή από την
ελληνική πραγµατικότητα αλλά και την ταύτιση µε εκείνες τις δυ-
νάµεις οι οποίες κράτησαν πίσω την Ελλάδα στον τοµέα της ψη-
φιακής τεχνολογίας. 

Μία αναφορά στον τουρισµό, ο οποίος το 2013 πήγε πολύ
καλά, µε επιβεβαιωµένες µέχρι σήµερα δεκαεπτάµισι εκατοµµύ-
ρια διεθνείς αφίξεις και άµεσα έσοδα 11,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Ακόµη πιο θετικό είναι ότι τα έσοδα από τον τουρισµό εκτιµάται
ότι το 2014 θα είναι αυξηµένα κατά 13%, σύµφωνα µε το Σύνδε-
σµο Τουριστικών Επιχειρήσεων. Όµως, και η εντυπωσιακά πτω-
τική πορεία της τουριστικής κίνησης στην Αττική από το 2008,
όταν οι γνωστοί «άγνωστοι» έκαψαν το κέντρο της Αθήνας,
έκλεισε το πρώτο οκτάµηνο του 2013 για πρώτη φορά µε αύξηση
8% στην πληρότητα και 6% στις τιµές, σε σχέση µε το 2012. 

Σε ό,τι αφορά τη ρευστότητα: η ανάγκη αύξησης της ρευστό-
τητας από τις τράπεζες προς τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά
είναι επείγουσα. Τα αρµόδια Υπουργεία οφείλουν να θέσουν το
θέµα στις προτεραιότητές τους, έτσι ώστε να ενισχυθεί η πραγ-
µατική οικονοµία και να µπορέσουν να ανασάνουν, κυρίως, οι µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Σε ό,τι αφορά την κοινωνική πολιτική, ενδεικτικά θα αναφέρω
ορισµένες δράσεις που προωθήθηκαν από την Κυβέρνηση στην
κατεύθυνση ενίσχυσης των πολιτών, οι οποίοι βρίσκονται σε
πολύ δύσκολη θέση. Αναφέρω την προκαταβολή της σύνταξης
από το δηµόσιο σε ποσοστό 50% του βασικού µισθού, την υλο-
ποίηση προγραµµάτων κοινωφελούς εργασίας σε δηµόσιο και
ΟΤΑ και την είσοδο στην αγορά εργασίας για εκατό χιλιάδες
ανέργους, πρόγραµµα που θα συνεχιστεί και το 2014. 

Επίσης, αναφέρω τη χορήγηση αυξηµένου επιδόµατος θέρ-
µανσης κατά 25% σε σχέση µε πέρυσι και τη διεύρυνση των ει-
σοδηµατικών κριτηρίων για την καταβολή του, αυξάνοντας µε
τον τρόπο αυτό τον αριθµό των δικαιούχων σε πεντακόσιους
ογδόντα χιλιάδες συµπολίτες και, βεβαίως, τη χορήγηση από τον
ΟΓΑ για πρώτη φορά επιδόµατος στήριξης τέκνων σε εννιακό-
σιες χιλιάδες περίπου οικογένειες µε ένα ή δύο παιδιά. 

Τι αναφέρει ο κρατικός προϋπολογισµός για το 2014; Θα έ-
χουµε ανάπτυξη, η οποία θα κινηθεί µε ρυθµό της τάξεως του
0,6% µετά από έξι χρόνια ύφεσης και αυτό είναι πολύ σηµαντικό.
Το πρωτογενές πλεόνασµα της γενικής κυβέρνησης εκτιµάται ότι
θα διαµορφωθεί στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή στο 1,6%
του ΑΕΠ, όσο είναι και ο στόχος του προγράµµατος. 

Το έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης προβλέπεται να διαµορ-
φωθεί κάτω από 3% του ΑΕΠ. Στρατηγικός στόχος παραµένει η
εξασφάλιση της βιωσιµότητας του δηµοσίου χρέους, η επίτευξη
του οποίου προϋποθέτει την εδραίωση πρωτογενών πλεονασµά-
των για τα επόµενα χρόνια, θετικούς ρυθµούς οικονοµικής µεγέ-
θυνσης, ορθολογική και διαφανή αξιοποίηση της περιουσίας του
ελληνικού δηµοσίου. 

Θα κάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια αναφορά στο δη-
µόσιο χρέος. 

Στη Σύνοδο Κορυφής του Νοεµβρίου 2012 αποφασίστηκε η
παροχή σηµαντικών οικονοµικών διευκολύνσεων προς την Ελ-
λάδα. Με την επιτυχηµένη υλοποίηση της επαναγοράς του Δε-
κεµβρίου 2012 αποσύρθηκε χρέος ονοµαστικής αξίας 31,8
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Έτσι, οι δαπάνες για τόκους το 2014
προβλέπονται στο ίδιο επίπεδο µε τους αντίστοιχους του 2013,
δηλαδή 6 δισεκατοµµύρια ευρώ και κατά 50% µειωµένους σε
σχέση µε το 2012.

Στο τέλος του 2013 το χρέος της κεντρικής κυβέρνησης θα

ανέλθει στα 325,9 δισεκατοµµύρια ευρώ, έναντι 305 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ το 2012. Έχουµε µία αύξηση η οποία, όµως, δικαιο-
λογείται, καθώς προκύπτει από την υποχρέωση απεικόνισης της
εκταµίευσης των κεφαλαίων από το Ευρωπαϊκό Ταµείο Χρηµα-
τοπιστωτικής Σταθερότητας προς το ελληνικό δηµόσιο για την
ανακεφαλαίωση των τραπεζών. Το χρέος αυτό αντισταθµίζεται
από περιουσιακά στοιχεία που αποτελούν ιδιοκτησία του ελληνι-
κού δηµοσίου, µε προβλεπόµενη εκποίησή τους και µε προσδιο-
ρισµένη αξία µεταπώλησης.

Το 2014 το χρέος της κεντρικής διοίκησης προβλέπεται να δια-
µορφωθεί στα 325, 6 δισεκατοµµύρια ευρώ, παρουσιάζοντας
οριακή µείωση σε σχέση µε το 2013. Για πρώτη φορά το χρέος
της γενικής κυβέρνησης θα παρουσιάσει µείωση κατά 0,7% του
ΑΕΠ έναντι του 2013.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη της ελληνικής οικο-
νοµίας πριν την κρίση στηρίχθηκε κατά κύριο λόγο στην κατανά-
λωση, µε τα γνωστά αποτελέσµατα. Βασική προτεραιότητα της
οικονοµικής πολιτικής που ακολουθεί η Κυβέρνηση του Αντώνη
Σαµαρά είναι η αλλαγή του αναπτυξιακού προτύπου.

Σχεδιάζουµε ένα νέο αναπτυξιακό πρότυπο, εξωστρεφές, µε
έµφαση στις εξαγωγές και τις επενδύσεις. Χρειαζόµαστε –νοµίζω
θα συµφωνήσουµε σε αυτό- ένα µικρότερο κράτος, αλλά αποτε-
λεσµατικό, υψηλής ποιότητας παιδεία και υγεία, µε κατανοµή των
κοινωνικών δαπανών µε εισοδηµατικά κριτήρια. 

Τα αποτελέσµατα του προϋπολογισµού του 2013 είναι καλύ-
τερα από αυτά τα οποία είχαν προβλεφθεί. Η επίτευξη πρωτογε-
νούς πλεονάσµατος στο τέλος της χρονιάς σηµατοδοτεί την
έναρξη µιας νέας διαπραγµατευτικής περιόδου για την Ελλάδα,
µε σκοπό την ελάφρυνση του δηµόσιου χρέους, προκειµένου να
διασφαλιστεί η βιωσιµότητά του και να καταστεί εφικτή η στα-
διακή επιστροφή της χώρας στη χρηµατοδότηση µέσω αγορών.

Η ανάληψη της Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης από τη
χώρα µας την 1η Ιανουαρίου του 2014 θα ενισχύσει την αξιοπι-
στία της χώρας στο εξωτερικό και θα δώσει περαιτέρω ώθηση
στις πολιτικές µας για την ανάπτυξη και την απασχόληση, καθώς
αυτές αποτελούν προτεραιότητες της Προεδρίας.

Απόρροια των θετικών βηµάτων που έχουν γίνει είναι η αξιο-
ποίηση των δυναµικών κλάδων της οικονοµίας, όπως ο τουρι-
σµός, η ναυτιλία της οποίας η συνολική συνεισφορά, άµεση και
έµµεση, στην οικονοµία ανέρχεται σε 13,5 δισεκατοµµύρια ευρώ,
η ψηφιακή τεχνολογία στην οποία αναφέρθηκα και βεβαίως η
πρωτογενής παραγωγή για όσα προϊόντα τυποποιούνται, πιστο-
ποιούνται και εξάγονται στις διεθνείς αγορές. Οι κλάδοι αυτοί σε
συνδυασµό µε τους αυτοκινητόδροµους, µε τις επενδύσεις στην
ενέργεια και µε την αξιοποίηση της γεωγραφικής µας θέσης, των
λιµανιών, των αεροδροµίων, µπορούν να διασφαλίσουν την ανά-
πτυξη και τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, που είναι το µε-
γάλο ζητούµενο.

Προς την κατεύθυνση αυτή, βεβαίως, είναι αναγκαία η συνέ-
χιση των µεταρρυθµίσεων, η επιτάχυνση των αποκρατικοποι-
ήσεων, η περαιτέρω βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλο-
ντος αλλά και ο εξορθολογισµός των φορολογικών βαρών.

Παράλληλα, η Κυβέρνηση οφείλει να συνεχίσει τις πρωτοβου-
λίες ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής, όπως το ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα και τόνωσης της εσωτερικής αγοράς, όπως η
µείωση κατά 75% του φόρου µεταβίβασης ακινήτων, που θα
εφαρµοστούν από το 2014.

Δυστυχώς η Αντιπολίτευση, κυρίως η Αξιωµατική, δείχνει
απρόθυµη να συναινέσει ακόµη και στα στοιχειώδη, όπως είναι
η µείωση της τιµής των φαρµάκων. Το µόνιµο χαρακτηριστικό
της είναι η συνεχής άρνηση σε όλα και πολλές φορές η υπερά-
σπιση των τελευταίων συντεχνιακών οχυρών. 

Γι’ αυτό επιτρέψτε µου µία διαπίστωση. Οι πολίτες της γυρί-
ζουν την πλάτη. Το τελευταίο διάστηµα αυτό έγινε δύο φορές µε
εκκωφαντικό τρόπο.

Την πρώτη, έγινε κατά τη συζήτηση της πρότασης µοµφής
εναντίον της Κυβερνήσεως, όταν το κόµµα της Αξιωµατικής Αν-
τιπολιτεύσεως, παρά την τεράστια προετοιµασία του, δεν κατά-
φερε να συγκεντρώσει στο Σύνταγµα παρά ελάχιστους οπαδούς
του. Τη δεύτερη, έγινε στις πρόσφατες εκλογές του Τεχνικού
Επιµελητηρίου, που ήταν ένας κόλαφος για το κόµµα αυτό, πόσω
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δε µάλλον όταν οι µηχανικοί που αποτελούν βαρόµετρο της αγο-
ράς, έχουν υποστεί τις χειρότερες συνέπειες από την κρίση της
τελευταίας τετραετίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική οικονοµία, αργά
αλλά σταθερά, αλλάζει την πορεία της. Η Κυβέρνηση έχει δε-
σµευτεί ότι η χώρα θα βγει από το τέλµα των µνηµονίων. Οι δε-
σµεύσεις γίνονται πράξη και τα πρώτα αποτελέσµατα έχουν
αρχίσει να φαίνονται. Ο δρόµος που έχουµε να διανύσουµε πα-
ραµένει µακρύς. Προχωράµε, όµως, µε σύνεση, µε συνέπεια
αλλά και µε πολιτική ευπρέπεια, στην κατεύθυνση που έχει χα-
ράξει η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία των αλλαγών και των µε-
ταρρυθµίσεων. 

Παράλληλα, συνεχίζουµε τη µόνιµη και αµφίδροµη επικοινωνία
µας µε τους πολίτες, χωρίς κούφια λόγια και επικοινωνιακά τε-
χνάσµατα. Πιστεύουµε στην ισονοµία, στις ίσες ευκαιρίες για
όλους χωρίς αποκλεισµούς. Πιστεύουµε στην απόλυτη διαφά-
νεια σε όλους τους τοµείς της δηµόσιας ζωής και αυτό το κά-
νουµε πράξη καθηµερινά. Η εποχή των αυτοσχεδιασµών έχει
περάσει. Η ανάπτυξη -και µάλιστα η βιώσιµη- για να επιτευχθεί
χρειάζεται µέθοδο και επιστηµονική προσέγγιση σε επιλεγµέ-
νους τοµείς στόχευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οραµατιζόµαστε µία Ευρωπαϊκή
Ένωση ως τον πλέον ανεπτυγµένο και κοινωνικά ευαίσθητο πόλο
στον πολυπολικό και ετερογενή κόσµο που έχει ήδη αναδυθεί και
την Ελλάδα ισότιµο και ενεργό µέλος στον πυρήνα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, στην ευρωζώνη. 

Έγιναν αρκετά το χρόνο που πέρασε. Προφανώς δεν εξαντ-
λήθηκαν τα θέµατα. Σίγουρα δεν εξαντλήθηκαν οι απαιτούµενες
παρεµβάσεις. Δεν διεκδικούµε το αλάθητο. Διεκδικούµε τη θέση
που πρέπει να έχει η πατρίδα µας στην µετα-κρίση εποχή. Η Ελ-
λάδα δεν γυρίζει πίσω. Δεν µένουµε στο χθες. Προχωράµε µε ξε-
κάθαρες θέσεις, οι οποίες οδηγούν σε αξιόπιστες λύσεις.

Σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπερψηφίσουµε
τον προϋπολογισµό του 2014.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Νέας Δηµοκρατίας και

του ΠΑΣΟΚ).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Τρίπολης. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ευκλείδης
Τσακαλώτος.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε στην πραγµατικότητα

έναν προϋπολογισµό στον αέρα. Έχουµε έναν προϋπολογισµό
που ξέρουµε ότι δεν έχει συµφωνηθεί µε την τρόικα και το έχει
επισηµάνει ο ίδιος ο Όλι Ρεν. Εποµένως, δεν ξέρουµε τι θα γίνει
µε το φορολογικό, δεν ξέρουµε αν θα υπάρχουν νέα µέτρα.
Έχουµε, όµως, έναν προϋπολογισµό που θα έχει πολλές άλλες
αναθεωρήσεις, γιατί αυτό είναι το νέο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Όταν εµείς, του ΣΥΡΙΖΑ, µιλάµε για το δηµοκρατικό έλλειµµα,
τη συρρίκνωση της δηµοκρατίας, λέµε και αυτό: ότι κάτι που θα
έπρεπε να ήταν κορυφαία στιγµή, δηλαδή όταν συζητάµε για το
κοινωνικό µοντέλο του προϋπολογισµού, το αναπτυξιακό µον-
τέλο στην πράξη δεν είναι. Αλλού παίρνονται οι αποφάσεις,
αλλού γίνονται οι βασικές συζητήσεις. Και θα το δούµε αυτό τους
επόµενους µήνες, όταν θα έχουµε αυτές τις αναθεωρήσεις. 

Αναθεωρήσεις θα έχουµε, όµως, και αν πέσουν έξω οι προβλέ-
ψεις, διότι η πρόβλεψη του 0,6% για την ανάπτυξη, αν δεν µας
βγει, αν δεν βγει για τη χώρα, καταλαβαίνετε ότι όλοι οι άλλοι
αριθµοί θα πάνε πίσω.

Ήδη οι σύµβουλοι της κ. Μέρκελ στην τελευταία έκθεσή τους

το Νοέµβρη λένε για ανάπτυξη µείον 1,5 και ο ΟΟΣΑ δεν είναι
τόσο αισιόδοξος όσο είναι η Κυβέρνηση.

Επιτρέψτε µου να αρχίσω µε τις διεθνείς εξελίξεις. Αρχίζω µ’
αυτό όχι γιατί είναι η συνηθισµένη πρακτική, αλλά επειδή από
την αρχή εµείς του ΣΥΡΙΖΑ είχαµε πει ότι έχουµε να κάνουµε µε
µία παγκόσµια κρίση, ενώ οι δικοί σας οι διανοούµενοι και οι σύµ-
βουλοι έλεγαν για τη µικρή Ελλάδα που πρέπει να µπει σε τάξη
και ξεχνούσαν όλο αυτό το πλαίσιο. Γι’ αυτό εµείς λέγαµε ότι η
διαπραγµάτευση πρέπει να είναι σε µία κρίση που έχει εθνικά
συµπτώµατα, αλλά πρέπει να υπάρχουν υπερεθνικές λύσεις. 

Όλες οι εκθέσεις τους τελευταίους τρεις µήνες για την παγ-
κόσµια οικονοµία µιλάνε για αστάθεια και για διακυµάνσεις στο
χαµηλό όριο του οικονοµικού κύκλου. Ακόµα και στις χώρες που
έχουν καλύτερες επιδόσεις στην ανάπτυξη όπως η Αµερική,
αυτές συνοδεύονται από αύξηση των ανισοτήτων, δηλαδή το ίδιο
µοντέλο που είχαµε. Γι’ αυτό υπάρχει αυτή η ανησυχία παγκο-
σµίως για το τι θα γίνει όταν χαλαρώσει η νοµισµατική «χαλά-
ρωση» της Αµερικής και της Βρετανίας για το αν θα µπορεί να
αντέξει το σύστηµα σε αυτήν την εποχή. Γι’ αυτό το κατεστηµένο
ανησυχεί.

Θέλω να σας επισηµάνω την οµιλία του Λάρι Σάµερς πριν από
ένα µήνα. Αν κάποιος παγκοσµίως είναι αντιπρόσωπος του κα-
τεστηµένου, αυτός είναι ο Λάρι Σάµερς, πρώην Πρόεδρος της
Παγκόσµιας Τράπεζας, πρώην Πρόεδρος του Χάρβαρντ, ο άν-
θρωπος που εµπόδισε τις ρυθµίσεις των αγορών παραγώγων και
έχει ευθύνη για την κρίση, αλλά συγχρόνως ο άνθρωπος που ως
κατεστηµένο λέει στους δικούς του αυτό που χρειάζεται να ξέ-
ρουν, κύριε Πρωθυπουργέ, και όχι αυτό που θέλουν να ακού-
σουν. Η ελίτ στην Ελλάδα κινδυνεύει αυτήν τη στιγµή απ’ αυτό.
Δεν λέω για τους άµεσους συνεργάτες σας. Λέω γενικά για τη
διανόηση, για τους πανεπιστηµιακούς, ότι φοβάµαι ότι πολύ
συχνά οι συµβουλές που σας δίνουν δεν είναι αυτές που χρει-
άζεται να ξέρετε, αλλά αυτές που είναι αρεστές. Και αυτό είναι
επικίνδυνο και για τη δική σας στρατηγική.

Τι είπε ο Λάρι Σάµερς λοιπόν; Είπε ότι παγκοσµίως περιµέ-
νουµε στασιµότητα τα επόµενα χρόνια και έχει ενδιαφέρον γιατί
το λέει αυτό. Ακούστε µε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΚΚΕ,
γιατί το λέει. Το λέει, όχι γιατί δεν υπάρχει αρκετή ζήτηση στην
παγκόσµια οικονοµία, αλλά λέει ο Λάρι Σάµερς κάτι που φτάνει
στα όρια του µαρξισµού. Τι λέει λοιπόν; Ότι όλη την προηγού-
µενη περίοδο είχαµε υπερβάλλουσα αποταµίευση και όχι αρκε-
τές επενδυτικές ευκαιρίες, δηλαδή «πιάνει» αυτό που λένε οι
αριστεροί οικονοµολόγοι για την κερδοφορία του κεφαλαίου ότι
δεν υπάρχουν αρκετές επενδυτικές ευκαιρίες στο σύγχρονο κα-
πιταλισµό. Ο κ. Σάµερς αµφισβητεί όχι µόνο την ποιότητα της
ανάπτυξης πριν από την κρίση, όταν η ανάπτυξη φαινόταν καλύ-
τερη γιατί είχαµε κερδοσκοπικές «φούσκες», αλλά και την ανά-
πτυξη που θα έχουµε µετά από την κρίση, ότι θα έχουµε µικρά
κερδοσκοπικά φαινόµενα που δεν θα σηµαίνουν µία βιώσιµη ανά-
πτυξη. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ξανα-
βάζει θέµα για τους συνεταιρισµούς ή ξαναβάζει θέµα για τρά-
πεζες ειδικού σκοπού, όταν βάζει ακόµα θέµα για αυτοδιαχει-
ριζόµενες επιχειρήσεις, δεν είναι επιστροφή στο παρελθόν. Δεν
είναι ότι είµαστε µε τον κρατισµό, είναι ότι καταλαβαίνουµε πως
η απάντηση πρέπει να λάβει υπ’ όψιν ότι το νεοφιλελεύθερο µον-
τέλο απέτυχε και αυτό σάς το λένε –και να ανησυχείτε- ακόµα
και αντιπρόσωποι του κατεστηµένου. Σάς λένε, λοιπόν, ότι πρέ-
πει να έχετε νέες ιδέες, νέες σκέψεις και αυτό δεν το κάνετε και
είναι πολύ ανησυχητικό.

Θέλω να κάνω µία ειδική αναφορά στην κρίση στην Ευρωζώνη
µε την αστάθεια και τις αποκλίσεις. Έχουµε γενικά µία στασιµό-
τητα κατά την οποία µερικές χώρες, όπως η Γερµανία, πάνε λίγο
καλύτερα από τις άλλες. Επιτρέψτε µου να κάνω δύο επισηµάν-
σεις που θα τις χρειαστώ λίγο παρακάτω. Η µία είναι η συνεχιζό-
µενη µακροοικονοµική ανισορροπία όπου η Γερµανία τώρα έχει
πλεόνασµα όχι 4% που επιτρέπεται, αλλά 6%. Επιτρέψτε µου την
επισήµανση ότι ο χαµηλός πληθωρισµός της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας της Γερµανίας και της Ελλάδας που προβλέπει
ο προϋπολογισµός -40% και του χρόνου -0,8% φέτος είναι επι-
κίνδυνος, όπως θέλω να σας αναλύσω. 
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Γιατί είναι επικίνδυνα αυτά τα πράγµατα που σας λέω; Γιατί
όλο το success story στην πλευρά της ανάπτυξης που έχετε προ-
σπαθήσει να επιχειρηµατολογήσετε, είναι στον αέρα. Έχετε πει
ότι η ανάπτυξη θα έρθει από τον ιδιωτικό τοµέα, θα αφήσουµε
τον ιδιωτικό τοµέα να πάρει τις αποφάσεις και γι’ αυτό µειώνουµε
τους µισθούς, γι’ αυτό µειώνουµε τις συντάξεις και γι’ αυτό συρ-
ρικνώνουµε το κοινωνικό κράτος. 

Θέλω να σας µιλήσω για δύο θέµατα, τον πληθωρισµό και την
ανταγωνιστικότητα, που δεν µίλησα πέρσι. Θέλω να επισηµάνω
ότι και τα τρία πράγµατα που αναπτύξαµε πέρσι στον προϋπο-
λογισµό, ισχύουν. Δηλαδή, ισχύει ότι έχουµε την κατάρρευση
του µηχανισµού µετάδοσης της νοµισµατικής πολιτικής. Όταν η
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα µειώνει τα επιτόκια, αυτό δεν επι-
δρά στις χώρες του Νότου και αυτό συµβαίνει ακόµα.

Επίσης, ισχύουν οι συσσωρευµένες απώλειες από τα λάθη για
τους πολλαπλασιαστές. Είµαι σίγουρος ότι για αυτό θα γίνει µία
πολύ µεγάλη συζήτηση. Παίρνουµε νέα µέτρα ή δεν παίρνουµε
νέα µέτρα; Εµείς θα λέµε ότι παίρνετε νέα µέτρα, εσείς θα πείτε
ότι αυτά τα έχουµε ήδη ψηφίσει. Εµείς λέµε ότι θα πάρετε και
νέα µέτρα, εσείς ίσως πείτε ότι δεν θα µας αναγκάσουν, θα είναι
µόνο θεσµικά. 

Δεν είναι αυτό το κυρίαρχο ζήτηµα, αλλά το ότι αυτά τα µέτρα
–είτε τα ψηφίσατε πριν είτε είναι νέα- προστίθενται στην ήδη
συσσωρευµένη απώλεια που έχουµε. Άρα, δουλεύει υφεσιακά,
ανεξαρτήτως αν είναι νέα όπως λέµε εµείς και εσείς ότι δεν είναι.
Αυτό είναι το κυρίαρχο. 

Το τρίτο πράγµα που είπαµε πέρυσι –και ισχύει και δεν θα το
αναπτύξω- είναι η αποτυχία της ανακεφαλοποίησης των τραπε-
ζών. Ακόµα δεν υπάρχει ρευστότητα στην οικονοµία. Και όχι µόνο
αυτό, αλλά ακόµα πιέζει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για απο-
µόχλευση, δηλαδή να µειώσουν το πόσο δανείζουν. Αυτό δηµι-
ουργεί ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα για την πραγµατική οικονο-
µία. 

Όσον αφορά το δικό σας το οικονοµικό µοντέλο, την ανάπτυξη
0,6% µέσα από τις εξαγωγές και µέσα από τις επενδύσεις, τι λέει
το ΔΝΤ και τι λέτε εσείς; Εσείς µιλάτε για success story γιατί έχει
βελτιωθεί το ισοζύγιο πληρωµών. Τι λέει το ΔΝΤ στην τελευταία
έκθεση του World Economic Outlook του Οκτωβρίου; Λέει ότι σε
χώρες όπως η Ελλάδα και η Ιρλανδία δεν είναι δοµική η βελ-
τίωση, αλλά είναι κυκλική. Τι σηµαίνει αυτό; 

Αυτό σηµαίνει ότι όταν ξαναρχίσουµε να έχουµε ανάπτυξη, θα
έχουµε πάλι πρόβληµα στο ισοζύγιο πληρωµών. Δεν είναι µια µό-
νιµη βελτίωση, όπως λέτε εσείς «δοµικές και διαθρωτικές αλλα-
γές», αλλά συµβαίνει µόνο επειδή είναι τόσο µεγάλη η ύφεση
που δεν έχουµε εισαγωγές. Μόλις υπάρξει ανάπτυξη θα έχουµε
µεγάλο πρόβληµα. Και υπάρχουν τρεις πτυχές αυτού του προ-
βλήµατος: 

Πρώτη πτυχή είναι αυτός ο πολύ χαµηλός πληθωρισµός που
σας ανέφερα στην αρχή. Τώρα θα µου πείτε: «Γιατί είναι κακό»;
Άµα µας ακούει ο κόσµος από έξω, θα πει: «Μα, δεν είναι καλό
να µειώνεται συνεχώς ο πληθωρισµός και να έχουµε χαµηλότε-
ρες τιµές;» Είναι πολύ επικίνδυνο. Αυτό ήταν το κυρίαρχο στην
κρίση τη δεκαετία του ’30. Γιατί όταν ο πληθωρισµός της Γερµα-
νίας είναι 1,3% -όπως είναι τώρα- εµείς για να κερδίσουµε αντα-
γωνιστικότητα πρέπει να έχουµε αρνητικό πληθωρισµό. Αυτό
έχει τουλάχιστον τέσσερις συνέπειες. 

Η πρώτη συνέπεια είναι ότι πρέπει να µειώσεις τους ονοµαστι-
κούς µισθούς, το οποίο δηµιουργεί τεράστιο πρόβληµα για τους
εργαζόµενους και εργαζόµενες ψυχολογικά. Δεύτερον, ο κόσµος
σταµατάει να κάνει αγορές, γιατί αν πέφτουν οι τιµές τώρα µπο-
ρεί να πέσουν ακόµα περισσότερο τον άλλο µήνα, άρα καθυστε-
ρείς να κάνεις τις αγορές. Τρίτον, αυξάνεται το πραγµατικό
επιτόκιο δανεισµού. Αν έχεις ένα δάνειο µε 10% ονοµαστικό επι-
τόκιο και είναι -2% ο πληθωρισµός, είναι 12% το πραγµατικό επι-
τόκιο. Το τέταρτο είναι ότι αυξάνει το χρέος, γιατί µειώνεται το
ονοµαστικό ΑΕΠ, άρα το χρέος γίνεται µεγαλύτερο πρόβληµα.
Έτσι συµβαίνει και σε ένα νοικοκυριό που αν έχει ένα δάνειο για
το σπίτι, θέλει πληθωρισµό. Δεν θέλει να έχει αποπληθωρισµό,
γιατί το πραγµατικό κόστος αυξάνεται. Αυτή είναι η µία πτυχή. 

Η δεύτερη πτυχή είναι ότι το ίδιο το ΔΝΤ λέει ότι η στρατηγική
σας δεν δουλεύει. Λέει ότι µπορεί να έχετε κερδίσει σε ανταγω-

νιστικότητα 8% µε όρους κόστους, αλλά µόνο 4% είναι µε όρους
τιµών. 

«Άρα», λέει, «θέλετε άλλο ένα 15% µείωση των ονοµαστικών
µισθών και αυτό µπορεί να πάρει και µέχρι πέντε χρόνια για να
περάσει στις τιµές». Λέει, δηλαδή το ΔΝΤ, αυτό που λέµε όλοι οι
οικονοµολόγοι, ότι µέσα σε µια ύφεση παίρνει πάρα πολλά χρό-
νια να ξανακερδίσεις την ανταγωνιστικότητά σου. Αν µάλιστα
αυτό δουλέψει ποτέ.

Αλλά το τρίτο και ίσως το πιο σηµαντικό είναι τα συνεχιζόµενα
πλεονάσµατα της Γερµανίας για τα οποία έχει γίνει πολύ µεγάλη
συζήτηση. Τι λέει τώρα η Γερµανία; «Ωραία. Δεν µπορεί να κάνει
ο Νότος περισσότερες εισαγωγές, άρα εγώ θα εξάγω σε κάποι-
ους άλλους τρίτους και εσείς ο Νότος θα είστε σε ισορροπία».
Αυτή είναι η νέα στρατηγική. 

Μόνο που αυτό έχει δυο πολύ µεγάλα προβλήµατα. Γιατί,
όπως έχει γράψει ο Wolf στους «FINANCIAL TIMES» όταν έχει
πλεονάσµατα µια µεγάλη οικονοµία –σηµειώστε το αυτό, κύριε
Σαχινίδη, για την οµιλία σας- τι σηµαίνει; Δεν εξάγει µόνο προ-
ϊόντα. Εξάγει χρεοκοπία και ανεργία σε άλλες χώρες. Ξέρετε
γιατί δεν έχει Χρυσή Αυγή η Γερµανία; Γιατί έχει εξαγάγει την
ανεργία της σε άλλες χώρες. 

Τώρα τι λέει η Γερµανία; «Θα έχω εγώ πλεόνασµα µε τρίτες
χώρες και άρα είµαι ανεύθυνη παγκοσµίως. Δεν µε νοιάζει εµένα.
Ας εξάγω τώρα ανεργία σε τρίτες χώρες. Εσείς θα είστε σε ισορ-
ροπία. Προσέξτε όµως σε τι ισορροπία θα είστε. Με πολύ υψηλό
ευρώ». Αν συνεχίσει η Γερµανία να έχει πλεόνασµα σηµαίνει ότι
το ευρώ είναι ισχυρό νόµισµα. Και αυτός είναι ένας ακόµα λόγος
για τον οποίο δεν µπορούµε να ανταγωνιστούµε. 

Τι σηµαίνουν όλα αυτά για τον προϋπολογισµό; Σηµαίνουν όλα
αυτά που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Έπρεπε να αρχίσουµε τη διαπραγµά-
τευση για την οικονοµική και τη χρηµατοπιστωτική αρχιτεκτονική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Να διαπραγµατευτούµε και να συζη-
τήσουµε για επιµέρους κοµµάτια της πολιτικής µας όσο θέλετε,
αλλά να µην συζητήσουµε για το κυρίαρχο; Για το τι Ευρώπη
είναι αυτή; Γιατί όλοι προβλέπουµε στο Νότο στασιµότητα για
τόσα χρόνια; Αυτό δεν είναι το κυρίαρχο για το οποίο πρέπει να
διαπραγµατευτούµε; 

Δεν έπρεπε να διαπραγµατευτείς, όπως λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, βάσει
της συµφωνίας του Λονδίνου του 1953 που έδωσε αυτήν τη
λύση; Υποτίθεται ότι αυτή ήταν η βάση του θαύµατος της γερ-
µανικής οικονοµίας τη δεκαετία του 1960 και του 1970. Γιατί δεν
ήταν καλό για τη Γερµανία το 1953 αυτό που λέµε εµείς και είναι
καλό για την Ελλάδα το πακέτο που πήρε η Γερµανία το 1918,
σύµφωνα µε το οποίο έπρεπε να ξεπληρώνει όλο το χρέος που
οδήγησε και στον υπερπληθωρισµό και στη µεγάλη ανεργία της
Γερµανίας; Για να µην ξεχνιόµαστε, δηµιούργησε και πόλεµο και
φασισµό. Άρα, αυτό δεν έπρεπε να ήταν η βάση της διαπραγµά-
τευσής µας για µια άλλη Ευρώπη; Δεν έπρεπε να βρούµε συµ-
µάχους τους Ισπανούς και τους Ιταλούς και να τους πούµε «αυτό
είναι το µέλλον σας. Αυτό που βλέπετε στην Ελλάδα είναι το δικό
σας το µέλλον»; 

Δεύτερον. Δεν θα έπρεπε να διαπραγµατευθούµε µε άλλο πα-
ραγωγικό µοντέλο; Να δούµε ξανά τι σηµαίνει παραγωγή; Να
δούµε ξανά ποια είναι τα κοινωνικά συµβόλαια που έχουν σπάσει
και είναι µέρος της λύσης για τους φτωχούς, για τους άρρω-
στους; Αυτό δεν κάνει µια οικονοµία, µια κοινωνία που δηµοκρα-
τικά αποφασίζει πώς θα ξεφύγει από την κρίση; Ποιες είναι οι
προτεραιότητες; Γιατί δεν είναι προτεραιότητα η ανακούφιση
των φτωχών, η ανακούφιση αυτών που δεν έχουν πρόσβαση στο
φάρµακο, η ανακούφιση αυτών που δεν µπορούν να πληρώσουν
το χρέος τους είτε προς την εφορία, είτε προς τις τράπεζες; 

Ελπίζω ότι σας έχω κάνει να προβληµατιστείτε για το πόσο δύ-
σκολο είναι το πρώτο success story της ανάπτυξης, µε αυτή την
αρχιτεκτονική και µε αυτή τη στρατηγική. Πάµε στο success story
των δηµοσιονοµικών. 

Αρχίζω πρώτα µε το κοινωνικό κόστος, µε την ανεργία. Πέρυσι
είχατε προβλέψει ότι θα είναι 22,8%. Θυµάστε, κύριε Σταϊκούρα
τη συζήτηση για τις ελαστικότητες. Φέτος πάλι λέτε ότι θα πέσει
1% µε 0,6% ανάπτυξη, ενώ µε ύφεση 4% το 2013 η ανεργία αυ-
ξήθηκε 2,7%. Μπορείτε να τις υποστηρίξετε αυτές τις ελαστικό-
τητες; Βγαίνουν από κάποιο µοντέλο; Μπορώ κι εγώ να κοιτάξω
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το µοντέλο σας γιατί για το θέµα της ανεργίας µου φαίνεται ότι
βάζετε οποιονδήποτε αριθµό; Από πού βγαίνουν αυτά; Σας το
είπα πέρυσι. Το επαναλαµβάνετε τώρα. Κανένας οικονοµολόγος
δεν µπορεί να υποστηρίξει γιατί αλλάζουν οι ελαστικότητες και
όχι γιατί µας βολεύει. 

Αλλά να είναι µόνο η ανεργία; Το ξέρετε ότι µε µέτρα 11 δισε-
κατοµµύρια που πήρατε πέρυσι είχαµε καλυτέρευση 3,6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ για να υπάρξει, αν υπάρξει, το πλεόνασµα;
Δηλαδή, για κάθε 3 ευρώ περικοπές δαπανών ή αύξηση φόρων
έχουµε 1 ευρώ κέρδος στα δηµοσιονοµικά; 

Είναι λόγος αυτός που εσείς µπορείτε να υποστηρίξετε, να
βγείτε στους δικούς σας ψηφοφόρους και να πείτε «µπράβο, χα-
λάλι, για κάθε τρία ευρώ που εσείς υποφέρατε εµείς κερδίσαµε
ένα ευρώ στα δηµοσιονοµικά»; 

Το κοινωνικό µοντέλο που σας είπα πέρυσι, που σας είπα εδώ
µέσα για τον προϋπολογισµό, δεν συνεχίζεται αυτό; Έχετε δια-
βάσει τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για τη φτώχεια είτε είναι το ποσο-
στό φτώχειας, είτε είναι ο δείκτης σοβαρής υλικής αποστέρησης,
είτε ο δείκτης Gini, που δείχνει πόσο έχει αυξηθεί η ανισότητα;
Διότι η ανισότητα δεν είναι µόνο το ότι οι φτωχοί πάνε χειρότερα. 

Το 2010 το εισόδηµα του πλουσιότερου 10% του πληθυσµού
ήταν δέκα φορές υψηλότερο από το εισόδηµα του φτωχότερου
10% του πληθυσµού. Το 2012 οι πλουσιότεροι είχαν 17,4 φορές
υψηλότερο εισόδηµα από τους φτωχότερους. Ο εθνικός στόχος
δεν φαίνεται να είναι και τόσο εθνικός µε αυτά τα στοιχεία. Δεν
είναι εθνικός στόχος, όταν τα βάρη κατανέµονται έτσι που αυξά-
νεται η ανισότητα µε αυτούς τους όρους. 

Παρ’ όλα αυτά, συνεχίζετε αυτό το µοντέλο µε τις περικοπές
που έχετε ανακοινώσει των 3 δισεκατοµµυρίων και το 80% έρχε-
ται από τρία Υπουργεία, από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης, από το Υπουργείο Υγείας και από το Υπουρ-
γείο Παιδείας. Με άλλα λόγια, τα υπολείµµατα του κοινωνικού
κράτους θυσιάζονται στο βωµό της δηµοσιονοµικής προσαρµο-
γής. 

Τι έγινε µε την υπόσχεση του κυρίου Πρωθυπουργού ότι θα
µοιράσουµε ό,τι καταφέρουµε παραπάνω από το στόχο; Δηλαδή,
µιλάµε για 568 εκατοµµύρια φέτος και αν πιάσουµε το στόχο του
χρόνου, για 143 εκατοµµύρια. Αυτό θα διορθώσει τις κοινωνικές
ανισότητες που έχουν συσσωρευτεί τα τελευταία πέντε χρόνια,
τα 143 εκατοµµύρια του χρόνου ή πραγµατικά πιστεύετε ότι θα
έχουµε πρωτογενές πλεόνασµα 9 δισεκατοµµυρίων το 2016 για
να έχουµε κάτι –και συγχρόνως µε 3% ανάπτυξη- για να µοιρά-
σουµε.

Γι’ αυτό λέµε εµείς ότι η αρχή της σοφίας σε µία κρίση είναι
να βάλεις τέρµα στην ύφεση, να βάλεις τέρµα σε µία κατάσταση
που ο κόσµος θεωρεί ότι και του χρόνου θα είναι τα πράγµατα
χειρότερα. Γι’ αυτό πρέπει να υπάρχει επαναφορά του κατώτα-
του µισθού στα 751 ευρώ, γι’ αυτό πρέπει να έχουµε συνολική
ρύθµιση των οφειλών των υπερχρεωµένων νοικοκυριών, ιδιαί-
τερα των φτωχών, ανεξάρτητα που χρωστάνε, αν είναι στις τρά-
πεζες ή στη φορολογία. Για το λόγο αυτό πρέπει να έχουµε µία
εγγυηµένη πρόσβαση όλων των πολιτών στα κοινωνικά αγαθά
πρώτης ανάγκης, γι’ αυτό πρέπει να υπάρχει εγγυηµένη πρό-
σβαση των πολιτών στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. 

Δεν είναι µόνο θέµα δικαιοσύνης, είναι και θέµα βιωσιµότητας
των δηµοσιονοµικών. Διότι µιλήσαµε από τη µεριά των δαπανών,
αλλά και από τη µεριά των εσόδων έχουµε κάτι που είναι προφα-
νές ότι δεν είναι πια βιώσιµο. Γιατί διατηρείται η υπερβολική φο-
ρολόγηση των µισθωτών και των συνταξιούχων, έχουµε τους
αυτοαπασχολούµενους να πληρώνουν φόρο 26% από το πρώτο
ευρώ, χωρίς αφορολόγητο –και αυτό ισχύει και για τους αγρότες
που και αυτοί δεν θα έχουν αφορολόγητο- έχουµε τον φόρο στην
ακίνητη περιουσία να αυξάνεται και να είναι το 1/3 από το σύνολο
του φόρου εισοδήµατος όλων των κατηγοριών. 

Στη συζήτηση µεταξύ της κ. Μπακογιάννη και του κ. Στουρ-
νάρα για το εάν υπάρχει υπερφορολόγηση ή όχι, η απάντηση
εξαρτάται διότι ο µέσος όρος –έχει δίκιο ο κ. Στουρνάρας- δεν
είναι πολύ µεγάλος. Ξέρουµε, όµως, από τη στατιστική και απ’
όλα τα άλλα, ότι ο µέσος όρος κρύβει πολλά πράγµατα όταν
υπάρχουν άκρα. Άρα, πρέπει να πας στο µέσο κι άµα πας στους
εκατό Έλληνες και πάρεις τον πεντηκοστό, δηλαδή το µέσο Έλ-

ληνα, είναι πολύ µεγάλη η φορολόγηση. 
Είναι αυτός βιώσιµός τρόπος ή πρέπει να δούµε µία διαφορε-

τική φορολογική πολιτική, σύµφωνα µε την οποία θα φορολο-
γούµε όλον τον πλούτο, κινητό και ακίνητο, µε µεγάλο αφορολό-
γητο, για να πληρώσουν επιτέλους οι πλούσιοι και να έχουµε µία
απάντηση στη φοροδιαφυγή που δεν γίνεται απολύτως τίποτα;
Ούτε το ΔΝΤ σάς πιστεύει ούτε εµείς σας πιστεύουµε ότι έχετε
αυτή τη δυνατότητα. 

Θα µπορούσαµε να πούµε κι άλλα πράγµατα για τη βιωσιµό-
τητα των δηµοσιονοµικών σας, για το πώς οι δηµόσιες επενδύ-
σεις είναι πάντα το αµορτισέρ και όταν δεν σας βγαίνει το
αποτέλεσµα–γιατί δεν είναι βιώσιµο το µοντέλο- το αµορτισέρ
είναι πάντα οι επενδύσεις.

Κοιτάξτε το πινακάκι που είναι στο βιβλίο που σας µοιράστηκε
και αποδεικνύει πώς κάθε χρόνο είναι κάτω από το στόχο. Θυ-
µάστε, κύριε Σταϊκούρα, και πέρυσι τέτοια εποχή που µας είπατε
για 6,8 δισ. όσον αφορά τις δηµόσιες επενδύσεις και τελικά ήταν
6,1. Και µας λέγατε «δεν έχει δίκιο ο κ. Τσακαλώτος. Αποκλεί-
εται». Θα το θυµάστε, γιατί είσαστε έντιµος άνθρωπος.

Τι γίνεται µε αυτήν τη στρατηγική της βιωσιµότητας των δη-
µοσιονοµικών και της ανάπτυξης; Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι οι
επενδύσεις στο σύνολο της οικονοµίας µειώθηκαν το δεύτερο
τρίµηνο του 2013 κατά 11% σε σχέση µε πέρυσι; Είναι ή δεν είναι
αλήθεια ότι συνολικά από το δεύτερο τρίµηνο του 2010 µέχρι το
δεύτερο τρίµηνο του 2013 οι επενδύσεις σε σταθερές τιµές µει-
ώθηκαν κατά 43%;

Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε πριν από δύο – τρεις εβδοµάδες
στη Γερµανία ότι το βασικό κριτήριο, που συµφωνούν όλες οι οι-
κονοµικές σχολές -έχω εδώ πέρα αυτό που είπατε- είναι ότι η
αρχή για να φύγουµε από την κρίση είναι το πλεόνασµα. Εκτός
από το ότι δεν το λένε αυτό όλες οι οικονοµικές σχολές –όχι µόνο
δεν το λένε οι οικονοµολόγοι του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δεν το λέει ούτε
ο Κρούγκµαν, δεν το λέει ο Στίγκλιτς, δεν το λέει καν ο Μπεν
Μπερνάνκι, που δεν είναι και του ΣΥΡΙΖΑ όπως καταλάβατε, ίσα
– ίσα που αν διαβάσετε τα βιβλία του Μπεν Μπερνάνκι για την
κρίση το ’30, θα διαπιστώσετε ότι λέει ακριβώς το αντίθετο- το
πλεόνασµα δεν είναι ούτε αναγκαίος ούτε επαρκής όρος για να
φύγουµε από αυτήν την κρίση. 

Δεν είναι αναγκαίος όρος, γιατί είναι αποτέλεσµα της καλής
αναπτυξιακής πολιτικής το να έχεις πλεόνασµα και όχι το αντί-
θετο. Και δεν είναι επαρκής όρος γιατί ξέρουµε ιστορικά ότι είναι
εντελώς συµβατό να έχεις πλεόνασµα και να έχεις µια στασιµό-
τητα στην οικονοµία, µεγάλη ανεργία και την παραγωγή στο που-
θενά. Αυτό το ξέρουµε και άρα δεν είναι ούτε αναγκαίος, ούτε
επαρκής όρος. Να έχουµε µια στρατηγική, να δούµε πώς µπο-
ρείς να έχεις µια καλή οικονοµία και τα πλεονάσµατα θα έρθουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ λέει κάτι που είναι
τόσο απλό. Πρέπει να συµφωνήσει όλη η κοινωνία ότι ειδικά όσον
αφορά τους φτωχότερους αυτοί πρέπει να ξέρουν µε σιγουριά
ότι τα πράγµατα δεν θα χειροτερέψουν, γι’ αυτό µιλάµε για την
κοινωνική ανακούφιση. Πρέπει να ξέρουν ότι θα υπάρχουν τα
πρώτα πέντε βήµατα για µια ανάπτυξη που σέβεται τον πολίτη,
για µια ανάπτυξη που θα βασιστεί σε νέους φορείς, που θα είναι
πλουραλιστική όσον αφορά στο πώς θα αντιµετωπίζει το παρα-
γωγικό πρόβληµα. Θα πρέπει να έχει µία κυβέρνηση που θα δια-
πραγµατευτεί ώστε να υπάρχει χώρος για κοινωνικούς και
παραγωγικούς πειραµατισµούς. Θα πρέπει να υπάρχει χώρος για
µια διαφορετική πολιτική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω µε αυτήν τη σκέψη.
Έχω πει πολλές φορές από αυτό το Βήµα ότι υπάρχει ένας κυνι-
σµός στη συζήτηση µεταξύ µας, γιατί πολλοί και πολλές από
εσάς υποστηρίζουν αυτά που υποστηρίζουν γιατί στην ουσία εί-
σαστε υπέρ της µείωσης των µισθών, υπέρ της µείωσης των συν-
τάξεων, υπέρ της συρρίκνωσης του κοινωνικού κράτους. Αυτό
λέει η νεοφιλελεύθερη ιδεολογία σας. Οπότε όλα αυτά τα λάθη
που αναλύω και λέω δεν έχουν καµµία σηµασία, γιατί αυτό ήταν
το µοντέλο που υποστηρίξατε. Για εσάς ισχύει το ρητό ότι δεν
πρέπει να αφήσουµε καµµία κρίση να πάει χαµένη. 

Δεν πιστεύω, όµως, ότι όλοι είναι κυνικοί. Πιστεύω ότι και στη
Συµπολίτευση υπάρχουν άνθρωποι που µπήκαν σε αυτό το «τρι-
πάκι» της ύφεσης, της παγίδας χρέους χωρίς να ξέρουν τα οικο-
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νοµικά αυτής της παγίδας χρέους. Πιστεύω ότι είναι πολλοί και
πολλές από εσάς που στην πραγµατικότητα καταλαβαίνετε,
χωρίς κυνισµό, ότι αυτό που έγινε ήταν πολύ µεγάλο λάθος, ότι
δεν έπρεπε να συνεχίσουµε σε αυτό το λάθος.

Σας καλώ για ένα πράγµα, ότι όταν είµαστε στον πάτο του λάκ-
κου δεν έχει λογική να πείτε «µα, τι άλλο θα κάνουµε;». Δεν πρέ-
πει να συνεχίζετε να σκάβετε στην ίδια κατεύθυνση. Ας γίνει µία
συζήτηση για το ποια είναι η άλλη κατεύθυνση και αυτό να το συ-
ζητήσουµε. Το να συνεχίζετε, όµως, µήνα µε το µήνα, χρόνο µε
το χρόνο, µνηµόνιο µε µνηµόνιο, διαπραγµάτευση µε διαπραγ-
µάτευση να σκάβετε στον ίδιο λάκκο, που κανείς πια δεν πιστεύει
ότι θα βγούµε από αυτήν την κρίση, νοµίζω ότι εκεί πάτε µε τους
κυνικούς και δεν υπάρχει κανένας λόγος να συνεχίζετε να το κά-
νετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, κ. Φίλιππος Σα-
χινίδης.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον προϋπολογισµό

του έτους 2014. Η Ελλάδα τέσσερα χρόνια µετά το δηµοσιονο-
µικό εκτροχιασµό του 2009 θα παρουσιάσει το 2013, σύµφωνα
µε τον προϋπολογισµό, πλεόνασµα στο πρωτογενές ισοζύγιο της
γενικής κυβέρνησης.

Προφανώς, η προσαρµογή αυτή δεν υπήρξε το αποτέλεσµα
της τελευταίας διετίας, όπως επιχειρούν ορισµένοι να πουν, πολύ
περισσότερο όταν οι δηµόσιες τοποθετήσεις τους ότι η χώρα
είχε και άλλες επιλογές για την αντιµετώπιση της δηµοσιονοµι-
κής εκτροπής του 2009, είναι δηµόσια καταγεγραµµένες, όπως
και οι δήθεν εναλλακτικές προτάσεις που κωδικοποιήθηκαν ως
«Ζάππεια», αλλά ποτέ δεν εφαρµόστηκαν. 

Τονίζω ότι στη διετία 2010-2011 το διαρθρωτικό δηµοσιονο-
µικό έλλειµµα µειώθηκε από το 19,1% του ΑΕΠ το 2009 σε 8,3%
του ΑΕΠ το 2011 και στο 2,6% το 2012.

Η πρωτοφανής αυτή σε ένταση δηµοσιονοµική προσαρµογή
ήταν αποτέλεσµα δύσκολων αποφάσεων για όλους τους Έλλη-
νες, που πάρθηκαν το 2010, το 2011 αλλά και στις αρχές του
2012, πριν τις εκλογές, τότε δηλαδή που γίνονταν οι διαπραγµα-
τεύσεις για το δεύτερο πρόγραµµα. 

Για το 2014 έχει τεθεί ως στόχος η επίτευξη πρωτογενούς πλε-
ονάσµατος ύψους 1,5% του ΑΕΠ που, σύµφωνα µε την εισηγη-
τική έκθεση, µπορεί να επιτευχθεί µε τα µέτρα που έχουν ήδη
ψηφιστεί ή είναι προς ψήφιση. 

Η Κυβέρνηση οφείλει να διασφαλίσει στις συζητήσεις που θα
γίνουν ότι ο προϋπολογισµός του 2014 δεν θα αναθεωρηθεί µετά
την ολοκλήρωση της επισκόπησης του προγράµµατος, γιατί η
ελληνική οικονοµία για να περάσει σε θετικό ρυθµό ανάπτυξης,
έστω και οριακό, δεν µπορεί να το πετύχει µε νέα δηµοσιονοµικά
µέτρα.

Η δηµοσιονοµική προσαρµογή, µε βάση το δείκτη του διαρ-
θρωτικού ελλείµµατος, έχει συντελεστεί. Το κυριότερο είναι ότι
η ελληνική οικονοµία δεν αντέχει άλλες περικοπές σε µισθούς
και συντάξεις και νέα φορολογικά βάρη. 

Η Ελλάδα βρίσκεται για έκτη συνεχόµενη χρονιά σε ύφεση.
Υπενθυµίζω ότι η ύφεση ξεκίνησε το 2008, δηλαδή δύο χρόνια
πριν την εφαρµογή του προγράµµατος οικονοµικής πολιτικής.
Κάνω αυτήν την επισήµανση γιατί ακόµα και σήµερα πολλοί εξα-
κολουθούν να υποστηρίζουν ότι τα προβλήµατα στην αναπτυ-
ξιακή πορεία της χώρας οφείλονται µόνο στη δηµοσιονοµική
προσαρµογή που ξεκίνησε το 2010.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε την εισηγητική έκ-
θεση, η ελληνική οικονοµία θα περάσει το 2014, για πρώτη φορά
µετά από έξι χρόνια, σε θετικό ρυθµό ανάπτυξης. Η ανεργία θα
παραµείνει σε υψηλά επίπεδα, γεγονός που επιβάλλει περισσό-
τερες πρωτοβουλίες για την αντιµετώπισή της.

Ιδιαίτερη σηµασία έχει η διερεύνηση των προοπτικών της οι-
κονοµίας και η σηµασία του προϋπολογισµού ως προς τις προ-
οπτικές αυτές. Αυτό προϋποθέτει ότι έχουν διαπιστωθεί τα αίτια
που οδήγησαν την ελληνική οικονοµία στη βαθύτερη και µακρο-

βιότερη ύφεση που έχει γνωρίσει ποτέ. 
Ξεκινώ, λοιπόν, µε τις διαπιστώσεις.
Πρώτη διαπίστωση. Η ελληνική οικονοµία µετά την ένταξη

στην ΟΝΕ και ιδιαίτερα µετά την ολοκλήρωση των Ολυµπιακών
Αγώνων δεν προχώρησε στις αναγκαίες διαρθρωτικές προσαρ-
µογές, προκειµένου να ενταχθεί αποτελεσµατικά στον παγκόσµιο
καταµερισµό εργασίας. Το αποτέλεσµα ήταν να δηµιουργηθεί
τεράστιο έλλειµµα ανταγωνιστικότητας, το οποίο αποτυπωνόταν
στην ταυτόχρονη διεύρυνση των δίδυµων ελλειµµάτων.

Μετά το 2007 τα δίδυµα ελλείµµατα κατέστησαν ανεξέλεγκτα.
Έτσι η χώρα έχασε την πρόσβαση στις αγορές και ανέλαβε να
υιοθετήσει, έναντι της χρηµατοδότησης που έλαβε, ένα πρό-
γραµµα οικονοµικής πολιτικής µε το οποίο θα αποκαθιστούσε
την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας, θα σταθερο-
ποιούσε το τραπεζικό σύστηµα και θα αντιµετώπιζε τη δηµοσιο-
νοµική ανισορροπία και το έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών
συναλλαγών.

Δεύτερη διαπίστωση. Η πρόταση για ανάσχεση της ύφεσης µε
δηµοσιονοµική επέκταση δεν συνιστούσε ούτε συνιστά πρόταση
µε προοπτικές για την ελληνική οικονοµία όσο ο λόγος του χρέ-
ους παραµένει σε υψηλά επίπεδα. Σε όσους επικαλούνται την
κεϊνσιανή πρόταση για αύξηση των ελλειµµάτων σε συνθήκες πε-
ριορισµένης ζήτησης, προκειµένου να τονωθεί η τελευταία, υπεν-
θυµίζω ότι αυτή δεν είχε την αναµενόµενη αποτελεσµατικότητα
τη διετία 2007-2009.

Συγκεκριµένα, η Ελλάδα µεταξύ 2007-2009 υπερδιπλασίασε
το έλλειµµά της. Η ύφεση όµως, όχι µόνο δεν ανασχέθηκε, αλλά
έγινε ακόµα πιο βαθιά. 

Εύλογα, λοιπόν, µπορεί κάποιος να θέσει το ερώτηµα: Πόσο
περισσότερο από το 15,7% του ΑΕΠ έπρεπε να αυξηθεί το έλ-
λειµµα του 2009 για να µην ξεπεράσει η ύφεση το 3% και ποια
ήταν τελικά η σχέση κόστους-οφέλους; 

Σε κάθε περίπτωση, ακόµα κι αν υποθέσουµε ότι η Ελλάδα δεν
έπαιρνε κανένα µέτρο για να µειώσει το έλλειµµά της, τότε θα
έπρεπε να διασφαλίζει ότι οι αγορές θα ήταν διατεθειµένες να
τη δανείζουν για να συντηρεί ετήσιο έλλειµµα της τάξης των 36
δισεκατοµµυρίων. Πόσο πιθανό ήταν αυτό; Εντελώς απίθανο! 

Άρα, η δηµοσιονοµική επέκταση δεν µπορούσε να είναι επι-
λογή, αφού δεν υπήρχε πρόσβαση στις αγορές, αλλά ούτε και
οι εταίροι θα µας δάνειζαν για να ακολουθήσουµε επεκτατική δη-
µοσιονοµική πολιτική. 

Τρίτη διαπίστωση. Το πρόγραµµα τέθηκε σε εφαρµογή όταν
η ελληνική οικονοµία ήταν ήδη σε ύφεση. Τα προγράµµατα προ-
σαρµογής δεν έχουν την ίδια αποτελεσµατικότητα και πιθανό-
τητα επιτυχίας όταν εφαρµόζονται σε συνθήκες ύφεσης. Η
Ελλάδα µπήκε σε ύφεση από το 2008. Αυτό βέβαια δεν ήταν γνω-
στό όταν σχεδιάστηκε το πρώτο πρόγραµµα το Μάιο του 2010,
όπως επίσης δεν ήταν γνωστό και το τελικό µέγεθος του ελλείµ-
µατος του 2009. Αυτό εξηγεί και κάποιες από τις αδυναµίες στις
υποθέσεις που ενσωµατώνονταν στο πρώτο πρόγραµµα. 

Τέταρτη διαπίστωση. Η δηµοσιονοµική προσαρµογή σε συν-
θήκες ταυτόχρονης κρίσης ρευστότητας και αρνητικού εξωτερι-
κού περιβάλλοντος -γιατί ανάλογα σταθεροποιητικά προγράµµα-
τα εφαρµόζονταν ταυτόχρονα και σε άλλες χώρες της Ευρώπης-
δεν µπορεί να αποδώσει. Αυτό συµβαίνει γιατί καµµία χώρα δεν
µπορεί να τονώσει τις εξαγωγές της, άρα να ανασχέσει την
ύφεση. 

Γι’ αυτό εκτιµώ ότι ήταν και είναι απαραίτητο να δοθεί περισ-
σότερος χρόνος προσαρµογής στην Ελλάδα. Αυτό, όµως, προ-
ϋπέθετε ότι οι εταίροι µας θα ήταν διατεθειµένοι να διαθέσουν
πάνω από 240 δισεκατοµµύρια, τα οποία προσέφεραν. Όλοι γνω-
ρίζουµε τις αντικειµενικές δυσκολίες προκειµένου να πειστούν
τα κοινοβούλια ή τα υπουργικά συµβούλια των δανειστών-εταί-
ρων να διαθέσουν ακόµη και αυτό το ποσό. 

Άρα, η δυνατότητα για επιµήκυνση του προγράµµατος προ-
σαρµογής δεν υπήρχε όταν υπογράφηκε το πρώτο πρόγραµµα.
Υπήρχε η δυνατότητα αυτή µε το δεύτερο πρόγραµµα, αλλά η
Κυβέρνηση το Νοέµβριο του 2012 δέχτηκε να εφαρµόσει ένα ιδι-
αίτερα εµπροσθοβαρές πρόγραµµα για το 2013. 

Πέµπτη διαπίστωση. Η αξιολόγηση της δηµοσιονοµικής προ-
σπάθειας πρέπει να γίνεται µε βάση τις επιδόσεις στο διαρθρω-
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τικό έλλειµµα. Διότι έτσι φαίνεται αν έχουν αντιµετωπιστεί τα
διαρθρωτικά αίτια των δηµοσιονοµικών αποκλίσεων. 

Υποστηρίζω ότι ο κύκλος της δηµοσιονοµικής προσαρµογής
έχει ολοκληρωθεί και αυτή πρέπει να είναι η διαπραγµατευτική
θέση της Κυβέρνησης στις επικείµενες συζητήσεις µε την τρόικα
για το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα 2014-2017 και η έµφαση πλέον
πρέπει να δοθεί στην ενίσχυση και επιτάχυνση του µετασχηµατι-
σµού της οικονοµίας σε ανταγωνιστική και εξωστρεφή. 

Επίσης, οι όποιες διαφορές ανακύπτουν επί των αναγκαίων
διαρθρωτικών αλλαγών πρέπει να αξιολογούνται µε κριτήριο το
αν όντως συνεισφέρουν στον µετασχηµατισµό της οικονοµίας
και να µην υπαγορεύονται από δογµατισµό, επιδεινώνοντας τις
ήδη δύσκολες κοινωνικές συνθήκες. 

Με το πέρασµα της οικονοµίας σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυ-
ξης θα µπορεί να πραγµατοποιηθεί η δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή που είναι αναγκαία. 

Έκτη διαπίστωση. Σε συνθήκες κρίσης η ενιαία νοµισµατική
πολιτική δεν λειτουργεί. Οι χώρες της περιφέρειας, που είναι σε
πρόγραµµα, είναι ξεκοµµένες από τις διεθνείς κεφαλαιαγορές.
Τα πραγµατικά επιτόκια στην Ελλάδα είναι πολύ υψηλά και δεν
επιτρέπουν την πραγµατοποίηση επενδύσεων. 

Αν, λοιπόν, σε µια οικονοµία που η κατανάλωση είναι λίγο
πάνω από το 70% του εθνικού εισοδήµατος εφαρµόζεται αυ-
στηρή περιοριστική πολιτική η οποία µειώνει συνέχεια την κατα-
νάλωση και αναζητάς πώς θα ανασχεθεί η ύφεση µέσω των
επενδύσεων, τότε είναι σίγουρο ότι τα υψηλά επιτόκια, σε συν-
δυασµό µε την πολιτική αστάθεια και την αβεβαιότητα, δεν µπο-
ρούν να βοηθήσουν. 

Έβδοµη διαπίστωση. Η ανάσχεση της ύφεσης µέσω της τόνω-
σης των καθαρών εξαγωγών προϋποθέτει χρόνο. Οι εξαγωγές
αγαθών αποτελούσαν µικρό τµήµα της οικονοµικής δραστηριό-
τητας, ώστε να βοηθήσουν µε την αύξησή τους στην αναπτυ-
ξιακή πορεία. 

Μόνο οι εξαγωγές των υπηρεσιών µπορούσαν να ανταποκρι-
θούν σχετικά γρηγορότερα αλλά και αυτές µέχρι ενός ορισµένου
σηµείου. Ο στόχος για ενίσχυση της ανάπτυξης µέσω υποκατά-
στασης των εισαγωγών απαιτεί ακόµα πιο µακρόχρονη διεργα-
σία.

Όγδοη διαπίστωση. Προϋπόθεση για επιτυχία του προγράµ-
µατος είναι η επίτευξη ευρύτερων πολιτικών συναινέσεων. Αυτό
ενισχύει το διαπραγµατευτικό µέτωπο της χώρας και διασφαλίζει
συνθήκες πολιτικής σταθερότητας, παράγοντες που επηρεάζουν
την οικονοµία και µειώνουν το κόστος προσαρµογής. Στην προ-
σπάθεια που ξεκίνησε η Ελλάδα το 2010, η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ δεν είχε την παραµικρή στήριξη. Το αντίθετο, όλες οι πο-
λιτικές δυνάµεις ήταν απέναντι ισχυριζόµενες -πολλές φορές µε
µένος- ότι η πολιτική αυτή ήταν προς τη λάθος κατεύθυνση
χωρίς να προσδιορίζουν ποια ήταν η σωστή πολιτική εντός Ευ-
ρωζώνης και µε τους περιορισµούς που περιέγραψα προηγου-
µένως.

Ένατη διαπίστωση. Η Ευρώπη ήταν ανέτοιµη να διαχειριστεί
την κρίση, γιατί η αποτελεσµατική διαχείριση προϋπέθετε ευρω-
παϊκή εµβάθυνση και η Ευρωπαϊκή Ένωση παρά τη µεγέθυνσή
της, ίσως και εξαιτίας της µεγέθυνσης αυτής, µοιάζει να έχει
χάσει ή τουλάχιστον να ταλαντεύεται πολλές φορές για τον προ-
σανατολισµό της. 

Επιπρόσθετα, οι καθυστερήσεις και οι διαφωνίες που διατυ-
πώνονταν δηµόσια στην Ευρώπη ως προς τις προοπτικές της Ελ-
λάδος εντός της Ευρωζώνης ενίσχυσαν την αβεβαιότητα, την
κρίση και το κόστος για την Ελλάδα. Δεν έχω ακούσει ποτέ
όσους µιλούν για τις υφεσιακές συνέπειες του προγράµµατος –
τις οποίες δεν θέλω µε κανέναν τρόπο να υποβαθµίσω- να απο-
τολµούν µία εκτίµηση για τις συνέπειες αυτής της αβεβαιότητας
και της ευρωπαϊκής κρίσης στην αναπτυξιακή πορεία της χώρας.
Η ιστορία δεν γράφεται µε τα «αν», αλλά η αντιµετώπιση της κρί-
σης στην Ελλάδα θα είχε διαφορετική εξέλιξη αν η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα επεδείκνυε στην περίπτωση της Ελλάδος την
ίδια αποφασιστικότητα που επέδειξε αργότερα µε το πρόγραµµα
αγοράς οµολόγων ή αν, πριν ξεσπάσει η κρίση, ήταν σε λειτουρ-
γία ο ευρωπαϊκός µηχανισµός που κατασκευάστηκε εκ των υστέ-
ρων για να αντιµετωπιστεί η κρίση.

Δέκατη διαπίστωση. Το πρόγραµµα έδωσε από την αρχή ιδι-
αίτερη έµφαση στη µεταρρύθµιση στην αγορά εργασίας. Εκτιµώ
ότι έπρεπε να δοθεί προτεραιότητα στις µεταρρυθµίσεις στις
αγορές αγαθών και υπηρεσιών και µετά στην αγορά εργασίας.
Αυτή η ιεράρχηση µπορεί να µετρίαζε τις επιπτώσεις σε απασχό-
ληση και εισοδήµατα.

Ενδέκατη διαπίστωση. Η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας
µέσω της εσωτερικής υποτίµησης, όταν επιδιώκεται να γίνει
µέσω αποπληθωρισµού, δηµιουργεί προβλήµατα στον έλεγχο
της δυναµικής του λόγου χρέος προς ΑΕΠ. Η µείωση των τιµών
µπορεί να ενισχύσει την ανταγωνιστικότητα. Η ενίσχυση όµως
της ανταγωνιστικότητας µπορεί να γίνει και µέσω της συγκράτη-
σης των τιµών στην Ελλάδα έναντι του µέσου όρου στις άλλες
χώρες στην Ευρωζώνη. Αν στην Ελλάδα διατηρηθεί για ένα µε-
γάλο διάστηµα ο αποπληθωρισµός, τότε ενώ θα ενισχύεται η αν-
ταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας, θα επιδεινώνεται η
δυναµική του λόγου χρέος προς ΑΕΠ. Ο αποπληθωρισµός, λοι-
πόν, θα ενισχύει τις αβεβαιότητες γύρω από τις προοπτικές της
ελληνικής οικονοµίας και του χρέους, παρά το γεγονός ότι η Ελ-
λάδα θα επιτυγχάνει τους δηµοσιονοµικούς στόχους ως προς το
πρωτογενές αποτέλεσµα. 

Δωδέκατη διαπίστωση. Η πρόταση που έχει κατατεθεί και έχω
υποστηρίξει και δηµόσια, ότι οι χώρες του Βορρά µε τα πλεονά-
σµατα πρέπει να αυξήσουν τους µισθούς τους ταχύτερα ή να επι-
τρέψουν την εµφάνιση δηµοσιονοµικών ελλειµµάτων προκειµέ-
νου να αυξηθεί η καταπιεσµένη εσωτερική τους ζήτηση, συναντά
την καθολική τους αντίδραση. Οι χώρες αυτές θεωρούν ότι οι
εµπορικές συναλλαγές στην Ευρωζώνη δεν είναι «παιχνίδι µηδε-
νικού αθροίσµατος» και εποµένως η ενίσχυση της ζήτησης στο
εσωτερικό τους δεν συνεπάγεται ότι θα κατευθυνθεί προς τις
αγορές των χωρών του Νότου. Είναι, υποστηρίζουν οι χώρες
αυτές, πιο πιθανό να στραφεί σε αγορές χωρών εκτός Ευρωζώ-
νης. Η ανατροπή αυτής της αντίληψης θέλει διαφορετικό συσχε-
τισµό δυνάµεων στην Ευρώπη.

Δέκατη τρίτη διαπίστωση. Η δηµοσιονοµική προσαρµογή έχει
ως αποτέλεσµα τη σηµαντική υποβάθµιση του βιοτικού επιπέδου,
ιδίως για ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού. Με την επίτευξη του
πρωτογενούς πλεονάσµατος είναι απόλυτα αναγκαίο να προ-
ωθήσουµε παρεµβάσεις που θα ανακουφίσουν όσους κινδυ-
νεύουν να περιέλθουν ή έχουν ήδη περιέλθει σε καθεστώς από-
λυτης φτώχειας και εξαθλίωσης.

Στην κατεύθυνση αυτή και µε βάση τις σηµερινές δυνατότητες,
προωθούµε για ψήφιση από τη Βουλή τις παρακάτω παρεµβά-
σεις: Χορήγηση του ΕΚΑΣ στους συνταξιούχους λόγω αναπη-
ρίας, χωρίς ηλικιακό όριο. Επαναφορά του βασικού πλαισίου για
την απονοµή της σύνταξης των ανασφάλιστων υπερηλίκων.
Ασφαλιστική κάλυψη για υγειονοµική περίθαλψη όλων των ανα-
σφαλίστων µακροχρόνια ανέργων και των επαγγελµατιών που
έχουν διακόψει την επαγγελµατική τους δραστηριότητα. 

Δέκατη τέταρτη. Η απότοµη δηµοσιονοµική προσαρµογή, απο-
κάλυψε τη συγκεκαλυµµένη ανεργία που προϋπήρχε της κρίσης
και σχετιζόταν µε τη διόγκωση του µη ανταγωνιστικού και εσω-
στρεφούς παραγωγικού τοµέα της οικονοµίας. Η Ελλάδα σή-
µερα έχει την υψηλότερη ανεργία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την
υψηλότερη ανεργία µεταξύ των νέων αλλά και των πενήντα πέντε
και άνω. Οι συνθήκες στην αγορά εργασίας είναι τέτοιες, που κα-
θιστούν αναγκαίο να προσανατολιστεί το κυβερνητικό έργο στη
µείωση της ανεργίας µε δηµιουργία θέσεων εργασίας στο αντα-
γωνιστικό κοµµάτι της οικονοµίας.

Δέκατη πέµπτη. Η Ελλάδα στο παρελθόν δηµιουργούσε περί-
που σαράντα µε πενήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας. Αν το µέλλον
δεν υπερβεί το παρελθόν, η αντιµετώπιση της ανεργίας θα πάρει
πολλά χρόνια, µε αποτέλεσµα η παρούσα ανεργία, δηλαδή το
ένα εκατοµµύριο άνεργοι που προκλήθηκαν από την κρίση, να
µετατραπεί σε µακροχρόνια ανεργία µε τροµακτικές συνέπειες
για την κοινωνική συνοχή. 

Εκτιµώ ότι η Κυβέρνηση θα πρέπει να δηµιουργεί µε κίνητρα
και αντικίνητρα, προϋποθέσεις για τη δηµιουργία πολλών νέων,
µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, που θα απασχολούν από τρία
µέχρι σαράντα άτοµα, προκειµένου να αρχίσει να αντιµετωπίζε-
ται άµεσα το πρόβληµα της ανεργίας.
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Η αντιµετώπιση αυτής της κρίσης στην απασχόληση, δεν µπο-
ρεί να αφήνεται σε συµβατικά εργαλεία πολιτικής. Απαιτούνται
αντισυµβατικά εργαλεία, όπως χορήγηση φορολογικών κινή-
τρων, µείωση ασφαλιστικών εισφορών, διοικητική υποστήριξη,
µείωση της γραφειοκρατίας για τις νέες αυτές επιχειρήσεις. 

Δέκατη έκτη. Μεσοπρόθεσµα, ο µόνος δρόµος να για δηµιουρ-
γούνται νέες θέσεις εργασίας, είναι το πέρασµα σε υψηλούς
ρυθµούς ανάπτυξης. Αυτό προϋποθέτει ανάπτυξη και στην υπό-
λοιπη Ευρώπη, η οποία, όµως, προτείνει πολιτικές που τροφο-
δοτούν την ύφεση και όχι την ανάπτυξη.

Η στρατηγική των διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων από µόνη
της, δεν φτάνει για να φέρει τις χώρες που βρίσκονται σε προ-
γράµµατα σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης. Χρειάζεται ένα µε-
γάλο ευρωπαϊκό επενδυτικό πρόγραµµα, µε πόρους κοινοτικούς,
πέρα από τους υφιστάµενους, για να τονωθεί η αναπτυξιακή
προοπτική. Αυτό, όµως, προϋποθέτει άλλη πολιτική φιλοσοφία
για την ανάπτυξη στην Ευρώπη και άλλο συσχετισµό δυνάµεων
από τον υπάρχοντα.

Δέκατη έβδοµη. Όλοι στην Ελλάδα, συµφωνούν για την ανά-
γκη να περάσει η χώρα σε σταθερή αναπτυξιακή πορεία. Η επί-
τευξή της, όµως, δεν είναι µια µηχανική διαδικασία. Η ανάπτυξη
δεν διατάσσεται ούτε επιστρατεύεται ούτε νοµοθετείται µε
άρθρο µονό. Προϋποθέτει πολιτική και κοινωνική σταθερότητα,
ευρύτερες πολιτικές συναινέσεις για την πορεία, τις στρατηγικές
επιλογές της χώρας, επενδύσεις από εγχώριους και ξένους επεν-
δυτές και ρευστότητα. Οι συνθήκες αυτές δεν υπήρχαν και εξα-
κολουθούν ακόµη και σήµερα να µη διασφαλίζονται. 

Συµφωνώ µε την άποψη ότι η χώρα στα επόµενα χρόνια χρει-
άζεται τουλάχιστον 30 δισεκατοµµύρια επιπρόσθετες επενδύ-
σεις. Ποιος, όµως, θα διαθέσει αυτά τα κεφάλαια; Ο κρατικός
προϋπολογισµός µπορεί να καλύψει ένα µέρος αλλά όχι το συ-
νολικό ποσό. 

Εποµένως, ποια είναι η στρατηγική των κοµµάτων που διεκδι-
κούν κυβερνητική εντολή για να προσελκύσουν αυτά τα ποσά;
Δεν πρέπει να εξεταστεί αν το φορολογικό πλαίσιο, ο τρόπος λει-
τουργίας και η ταχύτητα απονοµής της δικαιοσύνης, οι υποδο-
µές, οι αποκρατικοποιήσεις, οι δαπάνες για την παιδεία, την
έρευνα και την καινοτοµία, βοηθούν -και πώς;- προς αυτήν την
κατεύθυνση;

Δέκατη όγδοη. Το τραπεζικό σύστηµα, σταδιακά θα πρέπει να
στρέψει σηµαντικό µέρος της πιστοδοτικής του ικανότητας προς
τις νέες επιχειρήσεις που χρειάζεται η χώρα. Καθώς θα δηµιουρ-
γούνται νέες επιχειρηµατικές δραστηριότητες και νέες θέσεις
εργασίας, µε αντίστοιχα εισοδήµατα, αυτό θα βελτιώνει την ποι-
ότητα των τραπεζικών χαρτοφυλακίων, επιτρέποντας τη στροφή
των τραπεζικών πιστώσεων.

Η διαδικασία αυτή πρέπει να γίνει σταδιακά, γιατί έτσι το τρα-
πεζικό σύστηµα, από τη µεριά του, θα δηµιουργήσει προϋποθέ-
σεις απορρόφησης των ζηµιών του από την έκθεση στις δρα-
στηριότητες που θα συρρικνώνονται και θα µπορεί να τροφοδο-
τήσει το νέο κοµµάτι της οικονοµίας που γεννιέται και αναπτύσ-
σεται.

Κλείνω, µε µία αξιολόγηση των λεγόµενων εναλλακτικών προ-
τάσεων εντός της Eυρωζώνης. Ας δούµε τι εξασφάλισε η Ελλάδα
από τους εταίρους, για να δούµε ποια θα µπορούσε να είναι η
εναλλακτική λύση. 

Πρώτον, η Ελλάδα εξασφάλισε χρηµατοδότηση για την κά-
λυψη των αναγκών της µε επιτόκια κοντά στο 2,5%, που σήµερα
είναι πολύ χαµηλότερα από αυτά µε τα οποία δανείζονται πολλοί
από τους εταίρους. Επιπρόσθετα, οι εταίροι έχουν δεσµευτεί ότι
εάν η Ελλάδα πετύχει δηµοσιονοµικό πλεόνασµα το 2013, θα µει-
ώσουν ακόµα περισσότερο το επιτόκιο.

Άρα, όσοι µιλούν για υψηλά ή «τοκογλυφικά» επιτόκια που
πρέπει να µειωθούν ή δεν γνωρίζουν για τι πράγµα µιλούν ή γνω-
ρίζουν και λένε συνειδητά ψέµατα στο λαό.

Δεύτερον, η Ελλάδα πέτυχε τη µείωση του χρέους κοντά στα
130 δισεκατοµµύρια σε συνεργασία µε τους εταίρους. Ακόµη,
και µετά τα ποσά που δανείστηκε για την ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών, η µείωση θα ξεπεράσει τα 100 δισεκατοµµύρια.
Εάν αυτά θεωρούνται λίγα και πρέπει να διεκδικήσουµε µεγαλύ-
τερη περικοπή, όπως προτείνουν κάποιοι, τότε ας αναλογιστούν

ότι εάν είχαµε µεγαλύτερη πολιτική συναίνεση στο εσωτερικό τα
προηγούµενα χρόνια, ίσως αυτό να το είχαµε εξασφαλίσει.

Θα πρότεινα, λοιπόν, στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, να
πάνε στα αδελφά κόµµατά τους στην Ευρώπη και να συζητήσουν
το αίτηµα αυτό. Εάν αυτά στηρίξουν το αίτηµα, τότε όλοι µαζί να
το θέσουµε στις κυβερνήσεις των χωρών της Ευρωζώνης ταυτό-
χρονα. 

Οι ανυπέρβλητες δυσκολίες ως προς την επίτευξη συναινετι-
κής λύσης στο ζήτηµα αυτό σε ευρωπαϊκό επίπεδο, απαντά και
στο ερώτηµα που πολλοί «µετά Χριστόν προφήτες» θέτουν, για
το εάν η αποµείωση του χρέους έπρεπε να γίνει το Μάιο του
2010, γιατί έτσι θα διευκολυνόταν περισσότερο η προσαρµογή
της χώρας.

Τρίτον: Η χώρα εξασφάλισε το τελευταίο πρόγραµµα για ανα-
κεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Χάρη στη συµφωνία που έχει επι-
τευχθεί, υπάρχουν κεφάλαια για να στηριχθούν οι τράπεζες αν
παρουσιαστεί οποιαδήποτε ανάγκη. Σήµερα, διαµορφώνονται οι
προϋποθέσεις για ακόµη µεγαλύτερη διασφάλιση της σταθερό-
τητας του πιστωτικού τοµέα, ώστε να µπορεί να επιτελέσει τον
αναπτυξιακό του ρόλο. Η εναλλακτική στο πρόβληµα του τραπε-
ζικού συστήµατος θα ήταν να συνεισφέρουν και οι Έλληνες κα-
ταθέτες, όπως συνέβη και στην περίπτωση της Κύπρου. Όποιος
πιστεύει ότι κάτι τέτοιο είναι η καλύτερη λύση, πρέπει να το πει
δηµόσια. 

Το πρόβληµα του τραπεζικού συστήµατος, είναι το έλλειµµα
ρευστότητας και αυτό δεν αποκαθίσταται µε νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες ή κρατικοποιήσεις ή µονοµερείς ενέργειες, γιατί το έλ-
λειµµα αυτό σήµερα καλύπτεται αποκλειστικά και µόνο από τη
χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.

Με βάση τα παραπάνω, θεωρώ ότι η Ελλάδα, παρά τις δυσκο-
λίες, εξασφάλισε από τους εταίρους αποφάσεις που τη βοήθη-
σαν να αποφύγει την πτώχευση και να παραµείνει στην Ευρω-
ζώνη. Όλα αυτά, όµως, διασφαλίστηκαν, γιατί οι Έλληνες έχουν
κάνει µια καθαρή επιλογή. Θέλουν η Ελλάδα να παραµείνει στην
Ευρωζώνη. Οι εταίροι, έχουν δείξει ότι θα συνδράµουν την Ελ-
λάδα στην προσπάθειά της να ανακάµψει και να συµβάλλει ως
ισότιµος εταίρος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επίτευξη ευρύτερων πολιτι-
κών συναινέσεων αποτελεί προϋπόθεση για ταχύτερη έξοδο από
την κρίση αλλά και ανάγκη για να προσδιορίσουµε τις επιλογές
της χώρας για την περίοδο µετά το µνηµόνιο. 

Συναίνεση, όµως, δεν επιτυγχάνεται όταν θεωρούµε τον πολι-
τικό µας αντίπαλο ως εχθρό, όταν προσπαθούµε να στήσουµε
ικριώµατα αντί να χτίζουµε γέφυρες συνεννόησης και κοινής λο-
γικής, όταν συγχέουµε την κριτική µε τη µνησικακία για να κρυ-
φτούµε από την πολιτική µας ευθύνη, αντί να προτείνουµε
συγκεκριµένες λύσεις στο λαό, όταν αντί για προοπτικές και ρε-
αλιστικές υπεύθυνες προτάσεις, εκµαυλίζουµε το λαό µε εξιλα-
στήρια θύµατα προτρέποντάς τον να ελπίζει προς τα πίσω, να
περιχαρακώνεται στο µίσος και να θεωρεί την αρνητικότητα αξία
και λύση. Έτσι, κινδυνεύουµε να γίνουµε µια δηµοκρατία, χωρίς
δηµοκράτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εχθροί µας σε αυτήν τη συγκυ-
ρία δεν είναι οι πολιτικοί µας αντίπαλοι. Εχθροί µας, είναι τα προ-
βλήµατα της χώρας που ήταν τεράστια το 2009 και παραµένουν
µεγάλα και σήµερα παρά τη σηµαντική πρόοδο, πολύ µεγάλα για
να τα σηκώσει µόνη της µια πολιτική παράταξη. Και αυτό µας,
φέρνει αντιµέτωπους µε τον κίνδυνο να θεωρηθεί ότι το πολιτικό
δυναµικό αδυνατεί να τα αντιµετωπίσει. 

Ο λαός, πρέπει να ακούει την αλήθεια που θα του ανοίξει πα-
ράθυρα στο µέλλον και όχι συνθήµατα ανασυρµένα από το ντου-
λάπι του ανυποψίαστου και µοιραίου παρελθόντος. Το µέλλον
δεν θα είναι σαν το πρόσφατο παρελθόν, ενώ κινδυνεύουµε να
ζήσουµε µέρες του απώτερου και πολύ χειρότερου παρελθόντος
αν δεν συνεχίσουµε την προσπάθεια. Και οι πολίτες πρέπει να το
γνωρίζουν αυτό.

Για αυτό κάποιοι ας µην τάζουν τον παράδεισο όταν η από-
στασή µας από την κόλαση δεν είναι ακόµα ασφαλής. Ούτε να
κλαίµε ούτε να γελάµε. Να καταλαβαίνουµε και να παίρνουµε τις
αποφάσεις που µας ζητάει η ιστορία να πάρουµε. Και αφού τις
πάρουµε, να τις εφαρµόζουµε. Αυτό αρκεί.
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Και ένα σχόλιο για την κριτική από αριστερά. Το κοινωνικό κρά-
τος για να είναι βιώσιµο, χρειάζεται µια οικονοµία ανταγωνιστική
που θα δηµιουργεί θέσεις εργασίας και φορολογικά έσοδα.
Αυτήν την άποψη υποστηρίζει η σοσιαλδηµοκρατία. Γι’ αυτήν την
άποψη θα συνεχίσουµε να παλεύουµε στο ΠΑΣΟΚ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Διαπιστώνω ότι οι τρεις πρώτοι γενικοί εισηγητές τήρησαν
ακριβώς το χρόνο, δηλαδή τα είκοσι πέντε λεπτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Πάργας Πρεβέζης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο εισηγητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Μα-
ριάς.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, η άποψή µας, την οποία θα υποστη-
ρίξουµε σε αυτήν την εισήγηση και θα την αποδείξουµε, είναι ότι
ο κρατικός προϋπολογισµός του 2014, είναι ένας κλασικός προ-
ϋπολογισµός του µνηµονίου, τον οποίο καταψηφίζουµε για τους
εξής λόγους: 

Πρώτον, διότι προκύπτει ότι πρόκειται για προϋπολογισµό της
τρόικας που ενδιαφέρεται αποκλειστικά και µόνο για το πώς θα
πληρωθούν οι δανειστές. 

Δεύτερον, γιατί είναι προϋπολογισµός που επιβάλλει πλήρη
αφαίµαξη όλων των εισοδηµάτων. Δηλαδή, έχουµε µια γενική
µνηµονιακή επίθεση στα λαϊκά στρώµατα και κυρίως στην ιδιω-
τική περιουσία των Ελλήνων. Εποµένως, είναι προϋπολογισµός
άδικος, αντικοινωνικός, αντιαναπτυξιακός και αναποτελεσµατι-
κός. 

Τρίτον, διότι είναι προϋπολογισµός, που συνεχίζει την ίδια πο-
λιτική στο ζήτηµα της ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών. Δια-
τηρεί τους ολιγάρχες στη διοίκηση των τραπεζών, τη στιγµή που
κύριος µέτοχος των τραπεζών είναι το ελληνικό δηµόσιο και κατ’
επέκταση, φυσικά, ο Έλληνας φορολογούµενος, ο οποίος σηκώ-
νει το οικονοµικό βάρος της κοινωνικοποίησης των ζηµιών των
τραπεζών και που τώρα βλέπει ότι µε το ξεπάγωµα των πλειστη-
ριασµών πρώτης κατοικίας θα µείνει και άστεγος.

Τέταρτον, διότι ο προϋπολογισµός αυτός είναι εργαλείο για
να προωθηθεί επιπλέον η ιδιωτικοποίηση και η λεηλασία της δη-
µόσιας περιουσίας.

Πέµπτον, γιατί είναι προϋπολογισµός που σιωπά σε σχέση µε
τις γερµανικές αποζηµιώσεις, αφού δεν συµπεριλαµβάνει τα
ποσά τα οποία οφείλει η Γερµανία στην πατρίδα µας πρώτον για
τις πολεµικές επανορθώσεις ύψους 108 δισεκατοµµυρίων ευρώ
πλέον τόκων και δεύτερον για το αναγκαστικό κατοχικό δάνειο
ύψους 54 δισεκατοµµυρίων ευρώ πλέον τόκων, ήτοι εν συνόλω
162 δισεκατοµµύρια ευρώ πλέον τόκων.

Έκτον, γιατί είναι προϋπολογισµός που διαλαµβάνει εξόφληση
του δηµοσίου χρέους τη στιγµή που το µέγιστο τµήµα του δηµο-
σίου χρέους είναι επονείδιστο χρέος και δεν είναι νόµιµο. Επο-
µένως, πρέπει να διαγραφεί µονοµερώς µε κυρίαρχη πράξη της
ελληνικής πολιτείας.

Έβδοµον, διότι είναι προϋπολογισµός που στηρίζει την πλήρη
διάλυση των εργασιακών σχέσεων. 

Όγδοον, γιατί είναι προϋπολογισµός που δεν θέτει τις βάσεις
για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας. 

Εδώ µπαίνει το εξής ερώτηµα, κύριοι Βουλευτές: Ποιο είναι το
κριτήριο µε το οποίο έχει συνταχθεί αυτός ο Προϋπολογισµός;
Έχει συνταχθεί λαµβάνοντας υπόψη τις ανάγκες του λαού και
του Έθνους ή είναι προϋπολογισµός των δανειστών;

Πρώτα απ’ όλα, είναι προϋπολογισµός του µνηµονίου και του
µεσοπρόθεσµου. Έχω εδώ τη δήλωση που έκανε ο Υπουργός
Οικονοµικών καταθέτοντας τον προϋπολογισµό, στην οποία δια-

βεβαιώνει ότι ο προϋπολογισµός της γενικής κυβέρνησης για το
οικονοµικό έτος 2014 βρίσκεται σε συµφωνία µε το επικαιροποι-
ηµένο µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγικής.
Άρα, λοιπόν, τι συζητάµε; Αυτός ο προϋπολογισµός έχει προαπο-
φασιστεί. 

Δεύτερον, είναι προϋπολογισµός της περιορισµένης εθνικής
κυριαρχίας, διότι είναι προσωρινός, είναι υπό αίρεση και προθε-
σµία. Ξέρουµε πολύ καλά ότι η τρόικα δεν έχει εγκρίνει αυτόν
τον προϋπολογισµό. Μακάρι να υπήρχε η δυνατότητα -αλλά δεν
έχετε ούτε αυτήν τη δυνατότητα ούτε αυτήν την ικανότητα ούτε
αυτήν την πολιτική βούληση- όταν θα πει η τρόικα να επιβληθούν
νέα µέτρα, να πείτε όχι.

Αυτήν τη στιγµή, παζαρεύει κυριολεκτικά ο Υπουργός Οικονο-
µικών εάν τα επιπλέον µέτρα θα είναι 500 εκατοµµύρια ή 1,5 δι-
σεκατοµµύριο, όπως έφθασε να συµφωνήσει στο τελευταίο
Eurogroup. Εποµένως, θα έχουµε επιπλέον µέτρα, νέο προϋπο-
λογισµό, συµπληρωµατικό προϋπολογισµό και πρακτικά, επειδή
αποδεικνύεται ότι υπάρχει εκτός από το δηµοσιονοµικό κενό και
χρηµατοδοτικό κενό, στην πράξη µας οδηγούν σε νέο δάνειο και
σε νέο µνηµόνιο. 

Ποιο είναι όµως, συνάδελφοι, το περιβάλλον µέσα στο οποίο
συντάσσεται και πρόκειται να εκτελεστεί ο συγκεκριµένος προ-
ϋπολογισµός; Ποια είναι η «µαύρη Βίβλος» του µνηµονίου; Ποιο
είναι το κοινωνικό νεκροταφείο στο οποίο οι µνηµονιακές πολιτι-
κές δυνάµεις µετέτρεψαν τη χώρα; Διότι δηµιούργησαν αυτήν
την κοινωνική κατάσταση, αυτόν τον κοινωνικό Αρµαγεδδώνα
διαχρονικά οι κυβερνήσεις Παπανδρέου, Παπαδήµου και Σαµαρά
και δεν είναι έτσι όπως ειπώθηκε από τον εισηγητή της Νέας Δη-
µοκρατίας, ότι η ΝΔ ανέλαβε το πρώτον κυβερνητικές ευθύνες
τον Ιούνιο του 2012. Στηρίξατε την κυβέρνηση Παπαδήµου ήδη
από το 2011. Εποµένως, έχετε ευθύνες.

Πρέπει να απαντήσετε εδώ το εξής απλό ερώτηµα, που σας
έχουµε θέσει αρκετές φορές. Πήρατε µέχρι στιγµής 214 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ δάνεια µέσα σε τρία χρόνια. Πού πήγαν αυτά τα
χρήµατα; Εάν είχαν διατεθεί αυτά τα ποσά για µια αναπτυξιακή
πορεία της χώρας, για ένα νέο σχέδιο Μάρσαλ θα είχε απογει-
ωθεί η χώρα, δεν θα είχαµε φτάσει σε αυτήν την κατάσταση, να
έχουµε τεράστια ανεργία.

Η ανεργία, σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, τον Αύγουστο του 2013
–είναι στοιχεία που τα γράφετε εσείς οι ίδιοι στον προϋπολογι-
σµό- ήταν ένα εκατοµµύριο τριακόσιες εξήντα πέντε χιλιάδες τε-
τρακόσιοι συµπολίτες µας, ποσοστό 27,3%. Το ποσοστό σε
επίπεδο ανεργίας των νέων ήταν 60,6%. Είναι αυξηµένα τα πο-
σοστά ανεργίας των γυναικών. Το 66,2% των ανέργων είναι µα-
κροχρόνια άνεργοι, καθώς αναζητούν απασχόληση για πάνω από
δώδεκα µήνες. Φέτος µειώθηκε η απασχόληση 5,3%. 

Πήρατε µέχρι πριν από τον υπό συζήτηση προϋπολογισµό
µέτρα συνολικού ύψους 49 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μειώσατε,
διαλύσατε ουσιαστικά το ΑΕΠ. Το 2012, το ΑΕΠ ήταν 193,7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Το 2013, ήταν 182,9 δισεκατοµµύρια ευρώ,
δηλαδή, µειώθηκε µέσα σε ένα έτος 10,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Προϋπολογίζετε ότι θα είναι για φέτος το ΑΕΠ 183 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Τι ποσοστό µείωσης είχαµε στο ΑΕΠ, όπως το γρά-
φει εδώ ο ίδιος ο κρατικός προϋπολογισµός; Για το 2010, η
µείωση του ΑΕΠ ήταν 3,9%, για το 2011 η µείωση ήταν 6,1%, για
το 2012, η µείωση ήταν 7,1%, για το 2013, είναι 5,6% η µείωση.
Πρόκειται για πραγµατικό κοινωνικό νεκροταφείο!

Φυσικά, αφού µειώθηκε το ΑΕΠ, είναι προφανές ότι θα είχαµε
και µείωση των φορολογικών εσόδων. Για το 2011, είναι µείον
4,5%, για το 2012, είναι µείον 3,6%, για το 2013 είναι µείον 5,9%.
Φυσικά, είχαµε µειώσεις και στην είσπραξη του ΦΠΑ. Αναφέρω
ενδεικτικά ότι για το 2012 είναι µείον 11,4%, για το 2013, είναι
µείον 8,8%. 

Τι αποδεικνύεται; Ότι η πολιτική σας είναι καταστροφική. Σας
το έχουµε εξηγήσει από την αρχή, αλλά εσείς συνεχίζετε σ’
αυτήν την πορεία, διότι θεωρούσατε ότι µειώνοντας µισθούς και
συντάξεις δήθεν θα υπάρξει εξυγίανση, ανάπτυξη και έξοδος
από την κρίση. Δυστυχώς, πήγαµε στο άλλο άκρο.

Παράδειγµα: Οι συντάξεις το 2010 ήταν 26,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Παρατηρώ, όµως, το εξής, ότι και τα χρεολύσια εκείνη την
εποχή ήταν 32,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τώρα, µε τον Προϋπο-
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λογισµό που φέρνετε, προσδιορίζετε συντάξεις 17,7 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Δηλαδή, υπάρχει µείωση των συντάξεων κατά 8,5
δισεκατοµµύρια ευρώ συνολικά και περιµένετε, µειώνοντας τις
συντάξεις, φτωχοποιώντας τον ελληνικό λαό, να µπορέσει να
βγει η οικονοµία από την κρίση; 

Φτωχοποίηση του ελληνικού λαού. Το 23% είναι κάτω από τα
όρια της φτώχειας. Σε κίνδυνο για κοινωνικό αποκλεισµό βρίσκε-
ται το 34,6% του ελληνικού πληθυσµού. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Ακούστε τα επιτεύγµατά σας. Παραγωγή εργοστασίων -7,2%.
Λαϊκή κατανάλωση -14,4%. Εξαγωγές -5,7%. Τραπεζικές χορη-
γήσεις σε επιχειρήσεις -4,5%, ενώ µας έλεγαν ότι µε την ανακε-
φαλαιοποίηση θα υπάρξει ρευστότητα. 

Έκλεισαν χιλιάδες µαγαζιά, αυξήθηκαν οι υποχρεώσεις στα
ασφαλιστικά ταµεία και γίνονται κατασχέσεις. Σήµερα ένα εκα-
τοµµύριο πολίτες οφείλουν 15 δισεκατοµµύρια ευρώ σε ασφα-
λιστικά ταµεία, δηλαδή 7,9 δισεκατοµµύρια ευρώ στο ΙΚΑ και 5,9
δισεκατοµµύρια ευρώ στον ΟΑΕΕ. 

Στο εµπόριο, εκατόν εβδοµήντα έξι χιλιάδες άνεργοι και
ογδόντα χιλιάδες επιχειρήσεις έκλεισαν. Από τους σαράντα
πέντε χιλιάδες εµπόρους που κατάφεραν να εγγραφούν στο τα-
µείο ανεργίας, ξέρετε πόσοι πήραν τελικά επίδοµα; Μόνο πέντε
χιλιάδες. Πένονται. Δεν έχουν ούτε ασφαλιστική κάλυψη ούτε ια-
τροφαρµακευτική περίθαλψη. 

Αυτή είναι η φανταστική εικόνα που µας περιέγραψαν πριν
λίγο οι εισηγητές του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Μάλι-
στα, ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, ο οποίος ήταν και Αναπληρωτής
Υπουργός Οικονοµικών την εποχή Παπανδρέου, µιλούσε εδώ
σαν να µας έλεγε ότι απλώς προήδρευε τότε και δεν είχε καµµία
σχέση µε τα θέµατα αυτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Έφυγαν όλοι!
ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Κοιτάξτε εδώ! Δεν

είναι κανείς εδώ να τα ακούσει!
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Ακούει ο ελληνικός λαός

ότι τα πράγµατα εξελίσσονται δυστυχώς αρνητικά για τον ίδιο. 
Επίσης, σχετικά µε τις οφειλές στο δηµόσιο, γίνονται πλέον σε

τραπεζικούς λογαριασµούς κατασχέσεις µισθών και συντάξεων
και για οφειλές κάτω από 1.000 ευρώ. Μέχρι και ποσό που έβαλε
το Υπουργείο Άµυνας σε τραπεζικό λογαριασµό φαντάρου έκα-
ναν κατάσχεση! Έχουν γίνει φέτος ογδόντα µία χιλιάδες πεντα-
κόσιες ογδόντα τρεις κατασχέσεις σε τραπεζικούς λογαρια-
σµούς έναντι σαράντα οκτώ χιλιάδων πέρυσι. Δύο εκατοµµύρια
τριακόσιες χιλιάδες φορολογούµενοι οφείλουν µέχρι 3.000
ευρώ. Και αν πληρώσουν µε δόσεις, το επιτόκιο υπερηµερίας
είναι 8,75%! Ληστρικό!

Μέσα σε ένα µήνα, αυξήθηκαν οι ληξιπρόθεσµες οφειλές στο
δηµόσιο κατά 1,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Για το 2013 οι ληξιπρό-
θεσµες οφειλε’ς από 6,1 δισεκατοµµύρια ευρώ έχουν φτάσει
τώρα 7,28 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το σύνολο των ληξιπροθέσµων
οφειλών στο δηµόσιο έφτασε στα 60,6 δισεκατοµµύρια ευρώ
από 53,3 δισεκατοµµύρια ευρώ που ήταν το 2012. 

Και φυσικά διαλύεται το ασφαλιστικό σύστηµα, αφού υπάρχει
ανεργία. Πανάκριβες τιµές στο ηλεκτρικό ρεύµα, σε δηµόσιες
υπηρεσίες και φυσικά έχουµε φτάσει στην κατάσταση να µην
µπορούν οι Έλληνες να θερµανθούν, µια και για το πετρέλαιο
θέρµανσης ακολουθείτε µια ανάλγητη πολιτική και δεν µειώσατε
την τιµή του, µε αποτέλεσµα και πέρυσι να έχουµε θύµατα και
φέτος δυστυχώς να έχουµε θύµατα. Έχετε τεράστια πολιτική ευ-
θύνη πάνω σε αυτό το θέµα. Έχουµε όµως και το άλλο άκρο. Τα
φέσια του δηµοσίου στην αγορά, τα οποία µε βάση τη σελίδα 73
του προϋπολογισµού υπολογίζονται σε 6,1 δισεκατοµµύρια ευρώ
τον Αύγουστο του 2013. 

Εποµένως, πού βρισκόµαστε; Σε µια πλήρη αποτυχία. Διότι
έχετε αποτύχει στο θέµα της διαχείρισης του δηµόσιου χρέους.
Το χρέος της γενικής κυβέρνησης το 2011 ήταν 355 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, το 2012, πήγε 303 δισεκατοµµύρια ευρώ, το 2013,
είναι 321 δισεκατοµµύρια ευρώ, το 2014, θα είναι 320 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Δηλαδή, όλη αυτή η προσπάθεια, 214 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ δάνεια, µειώσεις και µέτρα πάνω από 50 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, διάλυση της κοινωνίας, διάλυση της οικονοµίας!

Συγχαρητήρια! Θα µειώσετε το δηµόσιο χρέος κατά 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ το 2014. Μπράβο σας! Μάλιστα την εποχή που
µπήκαµε στο µνηµόνιο το χρέος ήταν 330 δισεκατοµµύρια ευρώ
και το 2014 θα το µειώσετε στα 320 δισεκατοµµύρια ευρώ. Επο-
µένως, 10 δισεκατοµµύρια ευρώ σε όλα αυτά τα χρόνια η συνο-
λική ονοµαστική µείωση του δηµοσίου χρέους! Αυτή είναι η
δήθεν τεράστια επιτυχία σας.

Αλλά ακούστε, συνάδελφοι, για να σταµατήσει αυτό το καλαµ-
πούρι µε το χρέος. Θέλω να πάτε στη σελίδα 142 του κρατικού
προϋπολογισµού. Εκεί αναφέρεται τι έχει πληρώσει η Ελλάδα
για τόκους και χρεολύσια από το 1992 µέχρι το 2013. Ξέρετε
πόσο είναι το ποσό; Να το ακούσει ο ελληνικός λαός: πεντακόσια
εξήντρα τρία δισεκατοµµύρια ευρώ! Αυτά τα ποσά έχουν πλη-
ρωθεί. Εδώ είναι: 563 δισεκατοµµύρια ευρώ έχουν πληρωθεί. 

Και χρωστάµε και 321 δισεκατοµµύρια ευρώ και έχουµε πάρει
και δάνειο 214 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Τα είπαµε και πέρυσι. Είναι διαχειρίσιµο αυτό το χρέος; Θα
δουλεύουµε µόνο και µόνο για να πληρώσουµε τους τόκους; Θα
δουλεύει όλη η Ελλάδα για να εξυπηρετεί τους τοκογλύφους;
Ποια είναι η στρατηγική σας; Λέγατε εδώ στην κυβερνητική Πλει-
οψηφία, η οποία λείπει αυτήν τη στιγµή, να ψηφίζουν τα µέτρα
γιατί θα γίνει «κούρεµα» µετά τις γερµανικές εκλογές. Δεν έγινε
και δεν πρόκειται να γίνει, σας το έχουν πει οι Γερµανοί. Θα πάτε
για επιµήκυνση; Θα πάτε για άλλες ρυθµίσεις; Έχετε στρατηγική;
Τι λέτε; Να πληρώνει, να δουλεύει όλος ο ελληνικός λαός για να
πληρώνονται οι τοκογλύφοι; Για πόσα χρόνια; Μέχρι το 2047 που
είναι η λήξη των συγκεκριµένων δανείων ή µέχρι το 2147 που θέ-
λετε να το φτάσετε; 

Εποµένως, δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η πολιτική, διότι
πρέπει να γίνει λογιστικός έλεγχος και η πρότασή µας είναι ότι
πρέπει τώρα, άµεσα, να υπάρξει λογιστικός έλεγχος του χρέους
και οι δυνάµεις του πατριωτικού αντιµνηµονιακού δηµοκρατικού
τόξου τουλάχιστον να συµφωνήσουν σε αυτό, µέσα στο πλαίσιο
της Βουλής να γίνει ο δηµοσιονοµικός και λογιστικός έλεγχος
του χρέους. Πόσα χρωστάµε; Είναι νόµιµο αυτό το χρέος;

Δεύτερον -είναι εδώ ο Μανώλης ο Γλέζος- πρέπει να εγγρα-
φούν οι γερµανικές αποζηµιώσεις ή καλύτερα οι οφειλές της
Γερµανίας απέναντι στην Ελλάδα στον προϋπολογισµό ύψους
162 δισεκατοµµυρίων ευρώ πλέον τόκων. Τότε ποιος θα είναι ο
δανειστής και ποιος είναι ο οφειλέτης; Ποιος έχει έλλειµα και
ποιος έχει πλεόνασµα; Αυτά είναι ζητήµατα που πρέπει να απαν-
τηθούν. 

Αλλά το χρέος είναι επονείδιστο και το έχει οµολογήσει ο πε-
ρίφηµος Γιούνκερ σε συνέντευξή του στο «ΚΕΡΔΟΣ» στις 9-10-
2010. Ακούστε τι είπε: «Ήταν φανερό ότι κάποια µέρα η Ελλάδα
θα έπρεπε να αντιµετωπίσει αυτό το είδος του προβλήµατος» –
έχει πει παραπάνω ότι είναι το χρέος- «και ήξερα ότι το πρό-
βληµα αυτό θα έφθανε, διότι συζητούσαµε οι Γερµανοί, οι
Γάλλοι, ο Πρόεδρος Ζαν Κλωντ Τρισέ στην ΕΚΤ -η επιτροπή» και
εγώ λέει ο Γιούνκερ- «για τις προοπτικές αυτού που δεν ήταν
τότε γνωστό, όπως αυτό που αποκαλούµε ελληνική κρίση».
«Ήξερα ακόµη» –λέει ο Γιούνκερ- «ότι η Γαλλία και η Γερµανία
κέρδιζαν τεράστια ποσά από τις εξαγωγές τους για την Ελλάδα.
Αλλά εγώ δεν θα µπορούσα να πω δηµόσια αυτό που γνώριζα».
Δηλαδή ήξεραν την υποχρέωση της χώρας, ότι µε αυτά τα ποσά
κερδίζουν οι Γαλλογερµανοί και επιθυµούν τώρα να θεωρηθεί
αυτό το χρέος νόµιµο; Το χρέος είναι καραµπινάτο επονείδιστο
χρέος και θα διαγραφεί από τις δυνάµεις αυτές, οι οποίες θα έρ-
θουν µε τη βοήθεια του ελληνικού λαού να αναλάβουν τη διακυ-
βέρνηση της χώρας και να καταγγείλουν τα Μνηµόνια και τις
Δανειακές Συµβάσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
Αλλά µας είπαν εδώ ότι έχουν πετύχει σηµαντικά πράγµατα.

Μείωσαν –λέει- τους τόκους. Πολύ ωραία. Το 2012, οι τόκοι σύµ-
φωνα µε αυτά που λέει στη σελίδα 95 -γιατί µου αρέσει να ανα-
φέροµαι στην εισήγηση του προϋπολογισµού- ήταν 12,2
δισεκατοµµύρια. Το 2013, ήταν 6,4 δισεκατοµµύρια. Κερδίσαµε
µε τη σηµαντική πολιτική, όπως λέει, της Κυβέρνησης 5,8 δισε-
κατοµµύρια ευρώ.

Ρωτάω. Πού πήγαν αυτά τα χρήµατα, εφόσον τα κερδίσαµε
και εφόσον δεν άλλαξε ο προϋπολογισµός 2013 και εφόσον δεν
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άλλαξε το µεσοπρόθεσµο ως προς τους φόρους και τις µειώσεις
δαπανών; Πού είναι αυτά τα 5,8 δισεκατοµµύρια ευρώ που κα-
ταφέρατε να κερδίσετε; Πήγαν για κοινωνικό µέρισµα; Πήγαν
υπέρ του λαού; Όχι. Ξανά στις τσέπες των δανειστών.

Δεύτερη επιτυχία, σελίδα 93 του προϋπολογισµού. Διαβάστε.
Αφού η ΕΚΤ συνεχίζει το παραµύθι µε τα τοκογλυφικά οµόλογα
που τα αγοράζει στο 60% και κερδίζει 40% και απαιτεί εξόφληση
σε ονοµαστική αξία και αφού τα καταγγείλαµε αυτά εµείς πάρα
πολλές φορές, έγινε τώρα µία συµφωνία να επιστρέφονται –λέει-
τα κέρδη της ΕΚΤ. Έτσι, λοιπόν, φέτος θα επιστραφούν
2.641.000.000. Μόνο που αυτά τα ποσά δεν τα βάζουν για να
υπολογίσουν το περίφηµο πρωτογενές πλεόνασµα. Γιατί; Πού
πάνε αυτά τα λεφτά; Να σας πω εγώ τι γίνεται, γιατί εδώ υπάρχει
µία λάθος αντίληψη για το ρόλο του πρωτογενούς πλεονάσµα-
τος. Η Κυβέρνηση, δεν είναι τόσο αφελής να θεωρεί ότι µε πρω-
τογενές πλεόνασµα µπορεί, πράγµατι, να έχει αναπτυξιακή
πολιτική. Όχι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Δεν είναι αφελής, είναι υποτελής. 
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Είναι και γνωρίζει πολύ

καλά ότι το ποσό του πρωτογενούς πλεονάσµατος επιβλήθηκε
από το µνηµόνιο σε συγκεκριµένο ύψος, προκειµένου να εξο-
φλείται το κεφάλαιο των δανείων που έχει πάρει η Ελλάδα. Γι’
αυτό, λοιπόν, επιβάλλει το µνηµόνιο τη δηµιουργία πρωτογενούς
πλεονάσµατος. 

Απαιτεί για το 2014, πρωτογενές πλεόνασµα 2,75 δισεκατοµ-
µύρια, για το 2015, 5,7 δισεκατοµµύρια και για το 2016, 8,9 δισε-
κατοµµύρια. Τι προβλέπει ο προϋπολογισµός 2014; Ότι για το
2014, θα πετύχει η Κυβέρνηση 2,9 δισεκατοµµύρια, δηλαδή 200
εκατοµµύρια περισσότερο πρωτογενές πλεόνασµα, το οποίο θα
διαθέσει κατά 70%, δηλαδή 140 εκατοµµύρια, σε ενάµισι εκατοµ-
µύριο χαµηλοσυνταξιούχους για να πάρουν 13, 14 ευρώ το µήνα
και αυτό είναι. Αλλά την επόµενη χρονιά που πρέπει να βρουν
5,7 δισεκατοµµύρια από πρωτογενές πλεόνασµα ποσά που δεν
υπάρχουν γιατί προϋπολογίζουν ότι θα έχουν µόνο 3,9 δισεκα-
τοµµύρια. Εδώ δηµιουργείται κενό 1,7 δισεκατοµµύρια. 

Για το 2016, δηµιουργείται κενό 4,7 δισεκατοµµύρια και το σύ-
νολο του κενού που πρέπει να βρουν και να καλύψουν ως πρω-
τογενές πλεόνασµα για να εξοφλήσουν κεφάλαιο των δανείων
είναι 6,4 δισεκατοµµύρια. Γι’ αυτό τι κάνουν; Κρατούν τα 2,6 δι-
σεκατοµµύρια φέτος από επιστροφές των κερδών της ΕΚΤ -και
του χρόνου και του παραχρόνου- θα κάνουν το ίδιο για να µπο-
ρούν να εξοφληθούν δανειστές. Αυτή είναι η µεγάλη τους επιτυ-
χία, το πρωτογενές πλεόνασµα το οποίο είναι αντικοινωνικό
πρωτογενές πλεόνασµα που βγήκε από την αφαίµαξη του ελλη-
νικού λαού θα πάει στις τσέπες των δανειστών. 

Επίσης, πρέπει να βρουν 3,56 δισεκατοµµύρια από αποκρατι-
κοποιήσεις και 2,7 δισεκατοµµύρια από το πρωτογενές πλεόνα-
σµα, δηλαδή να δώσουν στους δανειστές 6,3 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Αυτό θέλει η Κυβέρνηση. Ταυτόχρονα πρέπει και να πλη-
ρωθούν οι τόκοι, άλλα 6,1 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή, 12,4 δισε-
κατοµµύρια πρέπει οπωσδήποτε να βγουν από αυτόν τον αντι-
κοινωνικό προϋπολογισµό και να πάνε για να πληρωθούν οι δα-
νειστές. Γι’ αυτό ξεπουλούν τα πάντα. Εχθές αποδείχθηκε γιατί
ξεπουλάνε και ΔΕΠΑ ΔΕΣΦΑ. 

Χθες αποδείχθηκε -και το έφεραν εδώ, δεν ξέρω µάλλον κατά
λάθος- ότι υπάρχει έγγραφο προς τον κύριο Πρωθυπουργό για
τις 21 Ιουνίου, όπου του λένε οι µέτοχοι του ΤΑΠ ότι µπορεί η
Ελλάδα να µπει µέτοχος µε 5%. Το έκρυψαν, γιατί αλλιώς πώς
θα πουλούσαν ΔΕΠΑ ΔΕΣΦΑ. Το πήραν 21 Ιουνίου, το πρωτοκόλ-
λησαν στο ΥΠΕΧΩΔΕ 31 Οκτωβρίου και παρ’ ότι το κατείχαν από
31 Οκτωβρίου δεν ενηµέρωσαν τους Βουλευτές όταν συζητή-
θηκε στην αρµόδια επιτροπή η σύµβαση του ΤΑΠ και το εµφάνι-
σαν µόλις χθες την τελευταία κυριολεκτικά στιγµή κατά τη
συζήτηση του σχετικού νοµοσχεδίου του ΤΑΠ στην Ολοµέλεια. 

Αυτά γίνονται. Εποµένως ξεπουλούν τις ΔΕΚΟ, για να µπορέ-
σουν να εξοφλήσουν τους δανειστές και φυσικά επιβάλλουν µε
τον προϋπολογισµό 2014 µια αντικοινωνική πολιτική που είναι
µείωση σε υγεία και κοινωνική ασφάλιση 18,4%, επιχορηγήσεις
µειωµένες σε ασφαλιστικά ταµεία από 10,4 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε 8,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, επιχορήγηση νοσοκοµείων
µείον 528 εκατοµµύρια ευρώ, επιχορήγηση ΕΟΠΥΥ µείον 334

εκατοµµύρια ευρώ –και ακούστε- Υπουργείο Παιδείας µείον 400
εκατοµµύρια ευρώ, Υπουργείο Εργασίας µείον 2,7 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Χτυπιέται, διαλύεται το κοινωνικό κράτος. Δαπάνες
κοινωνικής ασφάλισης µείον 1.458.000.000 ευρώ, Υπουργείο
Υγείας µείον 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, δαπάνες υγείας µείον 1
δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Αλλά, χτυπούν και την περιφέρεια, διότι για το 2013 είχαν δια-
τεθεί 120 εκατοµµύρια ευρώ σε όλες τις νοµαρχίες, για το 2014
προβλέπουν 34 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή µείον 86 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Ποιος χτυπιέται; Η πρωτοβάθµια εκπαίδευση µείον 11
εκατοµµύρια ευρώ, η δευτεροβάθµια εκπαίδευση µείον 27 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Στο Νοµό Ηρακλείου για πρωτοβάθµια εκπαί-
δευση µείον 322.000 ευρώ, για δευτεροβάθµια εκπαίδευση 82%
κάτω, µείον 765.000 ευρώ. Πλήρης διάλυση!

Έχουµε πλέον φοροεπιδροµή, φορολογικά έσοδα 2,1 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ παραπάνω. Όµως, επειδή έχουµε και 700 εκα-
τοµµύρια ευρώ λιγότερο επιστροφές φόρων- στην ουσία είναι
επιπλέον 2,8 δισεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον σε φόρους, δηλαδή
1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ φόροι εισοδήµατος, 1,2 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ φόροι περιουσίας. 

Ταυτόχρονα, εκτός από τους γνωστούς-άγνωστους των Εξαρ-
χείων, πλέον υπάρχουν και οι γνωστοί-άγνωστοι φοροφυγάδες.
Τους ξέρουν, τους αφήνουν να φοροδιαφεύγουν γιατί είναι µαζί
µε το κράτος, είναι µαζί µε την κυρίαρχη εξουσία και είναι µαζί
µε αυτήν την οικονοµική ολιγαρχία που έχει διαλύσει τη χώρα.
Αυτοί φοροδιαφεύγουν.

Για το 2014 ο προϋπολογισµός προβλέπει άµεσους φόρους
19,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι έµµεσοι φόροι είναι 22,9 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Παραµένει ανισοµερής η σχέση, καθώς είναι
πολύ περισσότεροι οι έµµεσοι από ό,τι οι άµεσοι φόροι. Για φόρο
εισοδήµατος προβλέπονται 11,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, το 58%.
Για φόρο περιουσίας είναι 3,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Προσέξτε,
η σχέση φόρου εισοδήµατος και φόρου περιουσίας είναι τρία
προς ένα. Οι φόροι εισοδήµατος προσαυξηµένοι κατά 1,6 δισε-
κατοµµύριο ευρώ. Ο φόρος περιουσίας µε τη φοροµπηχτική πο-
λιτική για τα ακίνητα αυξάνεται κατά 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Σχετικά µε το δηµόσιο δανεισµό, οδηγούµαστε σε δανεισµό
µε γραµµάτια του ελληνικού δηµοσίου ύψους 40 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Ενώ αν είχαµε ιδρύσει την επενδυτική τράπεζα που
λέγαµε εµείς, και επενδύσεις θα γίνονταν και θα έπαιρνε απευ-
θείας δανεισµό µε 0,25 επιτόκιο από την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα. Έτσι, αντί για τα 40 δισεκατοµµύρια ευρώ γραµµάτια
ελληνικού δηµοσίου θα είχαµε βραχυχρόνιο δανεισµό µέσω
αυτής της επενδυτικής τράπεζας και αντίστοιχο όφελος από τη
µείωση του επιτοκίου 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ µια και στα 40
δισεκατοµµύρια ευρώ θα είχαµε µείωση κατά 4% του επιτοκίου
και όλα αυτά τη στιγµή που γίνεται αφαίµαξη των ελληνικών νοι-
κοκυριών. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η πραγµατικότητα µε ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών που δεν πέρασε και πλειστηριασµούς εναντίον
όσων οφείλουν, διότι εµείς ζητούµε να υπάρχει αναστολή των
πλειστηριασµών, όχι µόνο για οφειλές σε τράπεζες αλλά και για
οφειλές στο δηµόσιο και στα ασφαλιστικά ταµεία για να µπορέ-
σει να λειτουργήσει η ελληνική κοινωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
Εποµένως, µε βάση όλα αυτά και όσα θα προσθέσουν οι συ-

νάδελφοι των ΑΝΕΛ, αποδεικνύεται ότι απέτυχε το µνηµόνιο, όχι
επειδή είχε λάθος συνταγή, αλλά επειδή οι δανειστές ήθελαν να
διαλύσουν τη χώρα, να την υπερχρεώσουν για να βάλουν χέρι
στα ασηµικά της χώρας και να µπορούν να κάνουν ό,τι νοµίζουν.

Εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, δεν θα το επιτρέψουµε! Πα-
λεύουµε για µια ενωµένη Ελλάδα. Παλεύουµε δυνατά µε όσους
είναι απέναντι στο µνηµόνιο και το έχουν αποδείξει στην πράξη.
Και µε όλους αυτούς, είµαστε σίγουροι ότι αυτή η πολιτική, την
οποία καταψηφίζουµε και ως προϋπολογισµό, θα ανατραπεί. Και
θα ανατραπεί διότι είµαστε πολλοί, είµαστε ανεξάρτητοι, είµαστε
Έλληνες και θα παλέψουµε και θα πάρουµε πίσω την Ελλάδα πε-
τώντας έξω την τρόικα! 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει
ο γενικός εισηγητής της Χρυσής Αυγής κ. Ηλίας Παναγιώταρος.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλούµαστε να τοποθετηθούµε για τον προϋπολογισµού του

2014, έναν προϋπολογισµό υπό αίρεση, αφού η «µαµά» τρόικα
δεν έχει δώσει έγκριση για το µεγαλύτερο τµήµα αυτού του προ-
ϋπολογισµού. Είναι ένας προϋπολογισµός, ο οποίος σίγουρα δεν
έχει κανένα ψήγµα αισιοδοξίας ή ενδείξεις εξόδου από την
κρίση, όπως είχε αναφέρει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το τραγικό συµβάν µε το κοριτσάκι στην Θεσσαλονίκη, απο-
δεικνύει δυστυχώς περίτρανα ότι βρισκόµαστε σε βαθύ τέλµα.
Το ίδιο αποδεικνύει και η αύξηση των αυτοκτονιών κατά 43% την
περίοδο της οικονοµικής κρίσης. Δυστυχώς, όπως λένε οι µελέ-
τες, τα κρούσµατα και τα περιστατικά είναι πολύ περισσότερα
αλλά δεν καταγράφονται. Έχουµε µία αυτοκτονία κάθε δεκα-
οκτώ ώρες. Έχουµε δεκάδες χιλιάδες άστεγους, οι οποίοι
προσπαθούν να επιβιώσουν µε κάθε δυνατό τρόπο. Παντού
βλέπουµε συσσίτια. 

Η ανεργία έχει φτάσει στο 28% και το µέλλον µάλλον δια-
γράφεται ζοφερό. Η CITYGROUP µάλιστα προβλέπει για το 2015
ανεργία 32,4%. Βλέπουµε µαζική µετανάστευση στο εξωτερικό
όλων αυτών που θα µπορούσαν να φέρουν την οικονοµική,
κοινωνική, πνευµατική και τεχνολογική αναγέννηση της πατρίδας
µας αλλά δυστυχώς ψάχνουν οποιονδήποτε τρόπο να φύγουν
στα τέσσερα σηµεία του πλανήτη, όπου βρουν δουλειά. 

Είναι δεκάδες χιλιάδες οι οικογένειες χωρίς ρεύµα. Είναι
διπλάσιες το 2012 οι αιτήσεις για διακοπή της παροχής ρεύµα-
τος. Δεν αναφέροµαι στην αναγκαστική διακοπή. Οι αναγκα-
στικές διακοπές είναι δεκάδες χιλιάδες και δεν υπάρχει καµµία
δυνατότητα στις περισσότερες των περιπτώσεων για επαναφορά
του ρεύµατος. Οι ανεξόφλητοι λογαριασµοί φτάνουν το 1,3
δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Η πρωτογενής παραγωγή, η αγροτική παραγωγή είναι
ανύπαρκτη. Η κτηνοτροφία παρουσιάζει σηµαντικότατη µείωση
λόγω της µείωσης της ζωικής παραγωγής, µε ό,τι αυτό συνεπά-
γεται στην αυτάρκεια, στην οικονοµική ανάπτυξη της υπαίθρου. 

Στον αντίποδα έχουµε την Ιταλία, όπου µε συντονισµένες ενέρ-
γειες - όπως το πολύ χαµηλό ΦΠΑ στα αγροτικά προϊόντα, την
πολύ χαµηλή τιµή του καυσίµου στα τρακτέρ κι αλλού- έχουν
άκρως ανταγωνιστικές τιµές και τα προϊόντα τους κατακλύζουν
όλες τις αγορές, συµπεριλαµβανοµένης και της Ελλάδος.  

Έχουµε µείωση των εξαγωγών, παρά τα αντίθετα που µας είπε
ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας στην επιτροπή, για πέµπτο
συνεχόµενο µήνα. Έχουµε αύξηση των εισαγωγών κατά 7,7%
µόνο για το Σεπτέµβριο, παρά τα αντίθετα, τα οποία µας έλεγε ο
εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας στην επιτροπή. 

Οι επιχειρήσεις έχουν τεράστια αύξηση ζηµιών. Γύρω στις εκα-
τόν δέκα χιλιάδες επιχειρήσεις είναι στο χείλος του γκρεµού µε
πολύ δραµατικές και τραγικές προοπτικές για το πρώτο εξάµηνο
µάλιστα του 2014. Έχουµε φυγή πολλών άλλων στο εξωτερικό,
στη Βουλγαρία, στη Ρουµανία, στα Σκόπια. Πηγαίνουν όπου
βρουν ανταγωνιστικό περιβάλλον, καλύτερες συνθήκες για τις
επιχειρήσεις και για αυτούς. Και φεύγουν από την Ελλάδα επι-
χειρήσεις και δεκάδες χιλιάδες εργαζόµενοι µένουν κάθε βδο-
µάδα άνεργοι. 

Επί της ουσίας, η Κυβέρνηση έχει παραδώσει το µέλλον της
ελληνικής παραγωγής στους Ευρωπαίους εταίρους -στους αν-
ταγωνιστές µας επί της ουσίας- οι οποίοι µέσω της τρόικας ψά-
χνουν και λειτουργούν κατά το δοκούν για τα συµφέροντα τα
δικά τους και φυσικά όχι για τα συµφέροντα της Ελλάδος. 

Μιλάµε για ένα κατεστραµµένο λιανεµπόριο, χονδρεµπόριο.
Έχουµε πτώση έως 68% για τα ενοίκια σε όσα ακίνητα είναι νοι-
κιασµένα, γιατί τα περισσότερα είναι ξενοίκιαστα παντού.
Έχουµε πτώση του τζίρου των εµπορικών καταστηµάτων σε δρα-
µατικό επίπεδο. 

Το 43% των επιχειρήσεων οφείλει στον ΟΑΕΕ. Από τις τριακό-
σιες εβδοµήντα χιλιάδες που οφείλουν στον ΟΑΕΕ λιγότεροι από
τριάντα χιλιάδες πήγαν να κάνουν διακανονισµό. Δυστυχώς, οι
περισσότεροι εξ αυτών µετά από ένα, δύο, τρεις µήνες θα στα-
µατήσουν να πληρώνουν και αυτόν το διακανονισµό λόγω της
αδυναµίας, η οποία υπάρχει στην αγορά. 

Επίσης, από τις τριακόσιες πενήντα χιλιάδες οφειλέτες στο
ΙΚΑ, στη ρύθµιση εντάχθηκαν µόνο δεκατέσσερις χιλιάδες. Οι
προοπτικές για το 2014 είναι ότι για το 75% των επιχειρήσεων,
σίγουρα η κατάσταση θα επιδεινωθεί µέσα στους πρώτους
µήνες. 

Οι τιµές των βασικών καταναλωτικών προϊόντων έχουν αυξη-
θεί. Η τιµή για τις πατάτες έχει αυξηθεί 30%. Η τιµή του γάλακτος
έχει αυξηθεί 7,8%. Η τιµή της ζάχαρης έχει αυξηθεί 12,7%. Η τιµή
του καφέ έχει αυξηθεί 9,2%. Η τιµή στα φρούτα έχει αυξηθεί
5,8%. Και αυτό πάει λέγοντας. 

Αυτό, σε συνδυασµό µε τις υπερβολικές αυξήσεις στο οικιακό
ρεύµα –δεν µιλάµε για το επιχειρηµατικό, το οποίο είναι στο θεό-
τις αυξήσεις των εισιτηρίων για τα µέσα µαζικής µεταφοράς, τις
αυξήσεις στα καύσιµα, τις αυξήσεις στο πετρέλαιο θέρµανσης
και την υπερβολική τιµή, µε τα χαράτσια που έρχονται από παν-
τού, έχει οδηγήσει τα ελληνικά νοικοκυριά στην απόγνωση και
στην καταστροφή. 

Αυξήθηκε ο δείκτης της φτώχειας από τον ήδη δραµατικό δεί-
κτη του 20,1% το 2008, στο τραγικό 35,8% το 2011. Πηγή είναι η
EUROSTAT για όποιον θέλει επαλήθευση των αριθµών. 

Είχαµε 1,1 δισεκατοµµύριο αύξηση των ληξιπρόθεσµων οφει-
λών προς τις εφορίες τον Οκτώβριο. Το σύνολο των νέων ληξι-
πρόθεσµων αγγίζει τα 7,3 δισεκατοµµύρια. Το γενικό σύνολο
είναι 60 δισεκατοµµύρια ευρώ ληξιπρόθεσµες οφειλές ιδιωτών
και επιχειρήσεων προς τις εφορίες. 

Στο 75% βρίσκονται τα «κόκκινα» στεγαστικά των νοικοκυριών.
Το 75% των νοικοκυριών, αδυνατεί να αποπληρώσει τα στεγα-
στικά του δάνεια. Τα νοικοκυριά έχασαν 3,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ από τον Απρίλιο έως τον Ιούλιο του 2013, από όσα λέει η
EΛΣΤΑΤ. 

Η οικοδοµή έχει πάθει µια καθίζηση της τάξεως του 90% µέσα
στην τελευταία πενταετία. Με τις µαζικές κατασχέσεις ακινήτων
–γιατί, ναι, γίνονται αυτές, παρ’ ότι ακόµη δεν έχουν αρχίσει γε-
νικευµένα κατασχέσεις της πρώτης κατοικίας- µόνο η εφορία
βγάζει κατά µέσο όρο εξήντα έξι ακίνητα την ηµέρα στο σφυρί. 

Τα «κοράκια» των distress funds, τα οποία καραδοκούν και που
είναι σε αγαστή συνεργασία µε την Κυβέρνηση και τις τράπεζες
–εξάλλου η Κυβέρνηση τους βαφτίζει ως «επενδυτές»- έρχονται
εδώ, οργανώνονται για να αγοράσουν µαζικά –ήδη το κάνουν-
δάνεια των τραπεζών σε εξευτελιστικές τιµές. Αντί η Κυβέρνηση,
το κράτος που υποτίθεται ότι προασπίζει τον Έλληνα πολίτη, να
µεσολαβήσει, έτσι ώστε αυτές οι εξευτελιστικές τιµές να δοθούν
και στους δανειολήπτες, ώστε να µπορέσουν να εξαγοράσουν
το δάνειό τους στο 20%, στο 30% της αξίας του, τα δίνουν στα
«κοράκια», έτσι ώστε να τα πάρουν µπιρ παρά. 

Μας είπε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας για το ότι κατα-
φέραµε και έχουµε ένα µικρό πρωτογενές πλεόνασµα για το
2013 και ένα µεγαλύτερο που προϋπολογίζεται να έχουµε το
2014. Πώς; Κατ’ αρχάς, ο κ. Προβόλουλος, ο ταµίας αυτού του
κράτους, άλλα σας είπε. Σας είπε ότι το ταµείο είναι µείον κοντά
3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Φέρτε, λέει, τα λεφτά για να σας δώσω
κι εγώ τα αντίστοιχα νούµερα και να συµφωνήσουµε µαζί. Αλλά
στα χαρτιά µπορείτε να λέτε και να γράφετε ό,τι θέλετε. Η ουσία,
όπως σας είπε και ο κ. Προβόπουλος, είναι εντελώς διαφορετική.

Επίσης, επιτυγχάνετε, όπως λέτε, πρωτογενές πλεόνασµα µε
το να περικόπτετε τα πάντα, όλα όσα έχει υποχρέωση το κράτος
να παρέχει στους πολίτες τους. Προϋπολογίζετε 3,1 δισεκατοµ-
µύρια περικοπές δαπανών για το 2014 στην υγεία, στην περί-
θαλψη, στην παιδεία, στην ασφάλεια, στην άµυνα, στις
κοινωνικές παροχές. Στην υγεία, µόνο αν έχεις κανένα παράξενο
όνοµα, κανένα «Χασάν» ή κάτι άλλο, µπορείς να πας σε ένα νο-
σοκοµείο και να έχεις δωρεάν περίθαλψη, όπως συµβαίνει συνή-
θως και το λογαριασµό τον πληρώνει ο Έλληνας.

Όσο για την παιδεία, βλέπουµε τα τραγελαφικά γεγονότα και
δρώµενα των τελευταίων µηνών, ειδικότερα στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση. Βλέπουµε έναν πρύτανη, ο οποίος µε µια κόκκινη
µπέρτα, σαν ζουρλοµανδύα, παίζει θέατρο στο εξωτερικό και τα
πανεπιστήµια εντός της χώρας, όπως το Πανεπιστήµιο Αθηνών,
καταρρέουν στην κυριολεξία και οι µαθητές, οι σπουδαστές, οι
φοιτητές, να χάνουν τα εξάµηνα οσονούπω. Χάθηκε ήδη το
πρώτο εξάµηνο και δεν ξέρουµε τι επιφυλάσσει το µέλλον για τη
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δύσµοιρη παιδεία.
Μιλήσατε για ένα ρεαλιστικό προϋπολογισµό στον οποίο πε-

ριλαµβάνονται 3,9 δισεκατοµµύρια από φόρους ακινήτων, από
2,3 δισεκατοµµύρια που ήταν το 2013. Το έχουµε ξαναπεί: Εδώ
δεν έχετε εισπράξει φόρους παρελθόντων ετών, έχετε την αυτα-
πάτη ότι θα εισπράξετε το 2014, τους φόρους του 2014 και του
2013, που υποτίθεται εισπράττονται τώρα; Στο νέο προϋπολογι-
σµό είναι 2,5 δισεκατοµµύρια φόροι χωρίς το νέο επώδυνο πα-
κέτο µέτρων που «διαπραγµατεύεστε», γιατί πιστεύουµε ότι δεν
διαπραγµατεύεστε απολύτως τίποτα µε την τρόικα. Ο προϋπο-
λογισµός σας, αναφέρει νέο δανεισµό 68 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. 

Μιλάτε για αποκρατικοποιήσεις 3,56 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Τι να σκεφτούµε; Το Ελληνικό που περιµένατε τους σεΐχηδες να
σας δώσουν µια ολάκερη περιουσία και τελικά έφυγαν και δεν
σας έδωσαν τίποτα; Τον «Αστέρα» της Βουλιαγµένης, ίσως το
καλύτερο κοµµάτι της Μεσογείου, το οποίο θα το δώσετε γύρω
στα 350 εκατοµµύρια ευρώ, όταν η τιµή του κοστολογείται στο
1 δισεκατοµµύριο; Το αίσχος της «ΠΑΝΓΑΙΑΣ», όπου µια ιδιωτική
ισραηλινή εταιρεία θα αγοράσει το 49% της εταιρείας διαχειρί-
σεως ακινήτων της τράπεζας και θα πάρει δάνειο από την ίδια
την τράπεζα µε ελκυστικότατο επιτόκιο για να µπορέσει να απο-
πληρώσει αυτήν τη συµφωνία; Μιλάµε για συµφωνίες που δεν γί-
νονται ούτε στη Μπουρκίνα Φάσο. 

Το κράτος, από αυτό το συγκεκριµένο deal το οποίο θα κάνει
µε την «ΠΑΝΓΑΙΑ» και µε τη Eurobank Properties, θα εισπράξει
γύρω στα 260 εκατοµµύρια ευρώ για κτήρια που θα συνεχίσει το
κράτος να κατέχει και θα πληρώνει ενοίκιο στους νέους ιδιοκτή-
τες και στο σύνολο θα πληρώσει 600 εκατοµµύρια ευρώ. Ωραία
µαθηµατικά!

Στον προϋπολογισµό, δεν αναφέρεται λέξη για την τρύπα των
800 εκατοµµυρίων ευρώ -ίσως και µεγαλύτερη- των ταµείων,
χωρίς να υπάρχει καµµία απολύτως πρόβλεψη για το πώς θα
καλυφθεί αυτό το έλλειµµα. Έχει ο Θεός, θα πετσοκόβουµε
συντάξεις και ενδεχοµένως θα δούµε τι µπορούµε να κάνουµε.

Μιλήσατε για σταθεροποίηση του χρέους στα 320 δισεκατοµ-
µύρια. Προς το παρόν είµαστε στα 321 και κάτι ψιλά και οι
πραγµατικές προβλέψεις, µάλλον σας διαψεύδουν παρά σας επι-
βεβαιώνουν. Το 2008, το κατά κεφαλήν χρέος ήταν στις 23.900
ευρώ. Το 2022, όταν υποτίθεται ότι θα έχουµε βγει από όλα αυτά,
το κατά κεφαλήν χρέος θα είναι στις 26.300 ευρώ παρ’ όλα τα
κουρέµατα που έχετε κάνει, τα πετσοκόµµατα και πάει λέγοντας.

Μιλήσατε για κάµψη της ύφεσης. Μα πώς θα γίνει κάµψη της
ύφεσης, όταν δώδεκα λεπτά σας λέµε για τραγικά γεγονότα τα
οποία συµβαίνουν στην πατρίδα µας και δεν υπάρχει ίχνος
θετικού σηµείου στον ορίζοντα;

Είπατε ότι θα υπάρξει αύξηση στις επενδύσεις κατά 5,3%.
Πώς; Οι περισσότερες εταιρείες φεύγουν, εγκαταλείπουν, εκτός
από κάποιες, οι οποίες µε κάποια deal κινέζικα έρχονται εδώ,
γιατί έχουν κάποιους όρους, οι οποίοι είναι άκρως δελεαστικοί
γι’ αυτές τις εταιρείες µόνο και για κανέναν άλλον.

Η ιδιωτική κατανάλωση είναι ήδη τραγική και λέτε ότι θα µει-
ωθεί από –0,6% µε -0,7% στο -1,6%. Μιλήσατε, όπως είπαµε, για
αύξηση εξαγωγών και την ίδια στιγµή υπάρχει µείωση. Μιλήσατε
για µείωση εισαγωγών και, όπως είπαµε, υπάρχει αύξηση. Μιλή-
σατε για βελτίωση συνθηκών, για επιστροφή σε τροχιά ανάκαµ-
ψης. Ακούγεται πολύ ωραίο, είναι ποιητικό αλλά επί της ουσίας
δεν λέει απολύτως τίποτα.

Μας µιλάγατε στην επιτροπή και µας λέγατε για το παγκόσµιο
ΑΕΠ της Κίνας, της Ιαπωνίας, της Ευρωζώνης. Λέγατε κάποια
νούµερα και ότι θα υπάρχει στην Ευρωζώνη 0,4% ύφεση για
φέτος. Όταν µιλήσατε για την Ελλάδα, που είναι και το ζητού-
µενο, µας είπατε ότι από το -4%, από το -2%, προβλέπεται ότι
στο τέλος του 2014 θα υπάρχει ένα 0,5%, 0,6% θετικό πρόσηµο.

Μας µιλήσατε για βελτίωση ανταγωνιστικότητας της οικονο-
µίας. Πώς θα γίνει; Στα λόγια όλα είναι πολύ ωραία, στην πράξη
είναι το ζητούµενο πως µπορεί να γίνει. Μιλήσατε για τη µετα-
στροφή του κλίµατος στην οικονοµία και στους δείκτες όπως –
άκουσον, άκουσον!- ο δείκτης επιχειρηµατικών προσδοκιών στη
βιοµηχανία. Όποιος καταλάβει τι είναι αυτό, να έλθει να µας το
πει.

Μιλήσατε για αύξηση της µείωσης της ύφεσης. Ύφεση θα
υπάρχει, απλώς θα αυξηθεί η µείωση.

Μιλήσατε για µείωση της αύξησης της ανεργίας. Παίζετε µε
τις λέξεις. Κατά τα άλλα, έχουµε 66% µακροχρόνια άνεργους και
αυτή η µείωση της αύξησης της ανεργίας θα γίνει υπό προϋπο-
θέσεις.

Μιλήσατε για υποχώρηση του πληθωρισµού. Λογικό είναι.
Όταν υπάρχει αναδουλειά, όταν δεν κινείται φύλλο και όσοι
έχουν εµπορεύµατα τα ξεπουλάνε κάτω του κόστους για να φύ-
γουν και αυτοί να πάνε σπίτι τους, ενδεχοµένως να υπάρχει και
µείωση του πληθωρισµού.

Ερχόµαστε σε ένα πολύ ωραίο που είπε και ο κ. Σαµαράς στη
Διεθνή Έκθεση της Θεσσαλονίκης. Είπε: « Όπως γνωρίζει πλέον
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αλλά και ο ΟΟΣΑ, αν δεν υπήρχε ύφεση,
η Ελλάδα θα είχε σήµερα πρωτογενές πλεόνασµα 6%, το µεγα-
λύτερο στην Ευρώπη και το µεγαλύτερο στον κόσµο». «Αν η για-
γιά µου είχε καρούλια, θα ήταν σιδηρόδροµος», δηλαδή, µε λίγα
λόγια. Μας δουλεύετε «ψιλό γαζί».

Μιλήσατε για επιστροφή καταθέσεων στις τράπεζες. Ήδη άρ-
χισαν να παίρνουν πίσω κάποια λεφτά που έβαλαν, διότι µε
όλους αυτούς τους φόρους και µε όλα τα µέτρα που παίρνετε,
σε λίγο δεν θα υπάρχει ούτε ευρώ. Θα ανοίγετε το θησαυροφυ-
λάκιο και δεν θα βλέπετε λεφτά.

Μας είπατε -και το λέτε συνεχώς- ότι το µέλλον της Ευρωζώ-
νης είναι το παν και ότι τώρα πλέον διαγράφεται θετικό. Όµως,
το µέλλον των Ευρωπαίων, συµπεριλαµβανοµένων και των Ελλή-
νων, είναι αβέβαιο, είναι ζοφερό. Όπως βλέπετε, το κράτος είναι
απέναντι στους πολίτες. Τρία χρόνια τώρα ακούµε συνεχώς να
λέτε ότι πάνω απ’ όλα προέχει η επιβίωση του κράτους και οι Έλ-
ληνες πολίτες είναι σε απολύτως δεύτερη µοίρα και δεν µας καί-
γεται καρφί.

Μας είπατε για έργα και ηµέρες του 2013. Μιλήσατε για τις
αποκρατικοποιήσεις. Αναφερθήκαµε σε κάποιες από αυτές. Μας
είπατε για τα οδικά έργα που ξεκινούν ξανά. Εχθές είχαµε την
επιτροπή. Ξεκίνησαν τα έργα. Εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ
δίνονται πάλι στους µεγαλοεργολάβους φίλους σας, τους «ντα-
βατζήδες», όπως τους είχε πει ο κ. Κώστας Καραµανλής, ο Πρω-
θυπουργός της χώρας για µία εξαετία. 

Μας είπατε το πολύ δυνατό για την ευρυζωνικότητα, ότι µε την
αύξηση δέκα µονάδων, έχουµε αύξηση 1% του ΑΕΠ. Ακριβώς
αυτό είχατε πει. Μάλλον ο κ. Σαµαράς το είπε και το µεταφέρατε
κι εσείς. Όµως, αυτό ίσχυε για άλλα κράτη, ενδεχοµένως, µε
άλλα δεδοµένα. Για την Ελλάδα δεν ισχύει, γιατί αν και έχετε
κάνει έξοδα για τα σηµεία ελεύθερης πρόσβασης, δεν λειτουργεί
σχεδόν κανένα σε ολόκληρη την Ελλάδα προς το παρόν κι ας
είναι πληρωµένα.

Είπατε για το επίδοµα θέρµανσης και ότι αυξάνονται οι δι-
καιούχοι το 2014 σε σχέση µε το 2013. Παρ’ όλα αυτά, το 2013
είχαµε κατακόρυφη µείωση της κατανάλωσης και φέτος θα
έχουµε πάλι τα ίδια φαινόµενα, γιατί πολύ απλά για να είναι κά-
ποιος δικαιούχος, θέλει έναν πακτωλό χαρτιών, δικαιολογητικών,
τα οποία δεν µπορεί να τα βγάλει και µέχρι να τα βγάλει, θα έχει
περάσει και ο χειµώνας του 2014.

Μας είπατε ότι το 2013 έκλεισε σύµφωνα µε στόχους και για
δεύτερο έτος έχουµε αυτό το φοβερό πρωτογενές πλεόνασµα,
το οποίο αναφέραµε πριν και ότι έχουµε µείωση σε κάποιες κα-
τηγορίες φόρων. Ψάχνουµε να τις βρούµε, όπως τον φόρο στο
ΦΠΑ στην εστίαση.

Παρ’ όλα αυτά, το τρίµηνο Ιουνίου-Αυγούστου του 2013,
έκλεισε µε µείωση του τζίρου κατά 40% για τις εταιρείες εστία-
σης, για όλους όσους απασχολούνται µε την εστίαση. Αυτοί είναι
πολύ λίγοι, διότι ήδη έχουµε δεκάδες χιλιάδες ανέργους από
αυτήν την υπόθεση, πάνω από τέσσερις χιλιάδες επιχειρήσεις
έχουν ήδη κλείσει και πάει λέγοντας. 

Μας είπατε ότι το κράτος πλήρωσε ληξιπρόθεσµες οφειλές.
Δεν τις πλήρωσε όλες και κάποιες τις κρατάει για να τις παρου-
σιάζει ως «συν» στον προϋπολογισµό, ώστε να βγαίνουν τα νού-
µερα τα οποία λέει η Κυβέρνηση. Συνεχώς προστίθενται και άλλα
ποσά. 

Δεν µιλήσατε καθόλου για τα «κόκκινα» δάνεια, τα οποία προ-
αναφέραµε.
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Μπήκατε στον προϋπολογισµό του 2014 και αναµένετε αυτό
το τροµερό πλεόνασµα των 3 δισεκατοµµυρίων, έλλειµµα µικρό-
τερο του 3% του ΑΕΠ. Παρ’ όλα αυτά, σας αναγνώσαµε τι λέει ο
προϋπολογισµός, 68 δισεκατοµµύρια νέα δάνεια, ιστορίες και
πάει λέγοντας. 

Γιατί σας πονάνε τόσο πολύ οι ένστολοι που αναφερθήκατε ει-
δικά σε αυτούς και είπατε ότι δεν θα γίνουν άλλες περικοπές;
Ήδη τους γίνονται. Θα καταθέσουµε τις επόµενες µέρες στη
Βουλή την κατάσταση µισθοδοσίας κάποιου ενστόλου που είχε
πάλι µείον 90 ευρώ στο µισθό του, χωρίς να του εξηγεί κανείς
απολύτως τίποτα. 

Μιλήσατε για δεσµεύσεις, για έξοδο από το τέλµα που γίνονται
πράξη. Κατ’ αρχάς, το τέλµα στο οποίο βρίσκεται η χώρα το φέ-
ρατε εσείς, το ΠΑΣΟΚ ως επί το πλείστον, γιατί σαράντα χρόνια
τώρα κυβερνάτε εσείς, δεν κυβερνάει κανένας άλλος και πάρα
πολλοί εκ των Βουλευτών της συγκυβέρνησης που τυγχάνει να
ήταν και Υπουργοί Οικονοµικών, Υφυπουργοί, όπως ο κ. Σαχινί-
δης που µιλούσε πριν και τα έλεγε για είκοσι πέντε λεπτά ρόδινα,
ότι όλα γίνονταν και γίνονται τέλεια σε αυτήν τη χώρα. 

Δεν είπατε λέξη, όµως, για τον περιζήτητο, πολυπόθητο λογι-
στικό έλεγχο του χρέους αυτήν τη στιγµή, γιατί συνεχώς µιλάτε
για απίστευτα νούµερα και το χρέος δεν µειώνεται, αλλά µένει
εκεί που είναι. Θα µπορούσατε να το ξεκινήσετε έστω και τώρα.
Είναι κάτι πολύ απλό και λογικό. 

Δεν ψελλίσατε λέξη για το πόσο εύκολα θα µπορούσατε να εγ-
γράψετε στον προϋπολογισµό του 2014 το κατοχικό δάνειο, το
οποίο είναι ένα τεράστιο και σηµαντικό ποσό που το αποδέχονται
όλοι. Απλώς ο φόβος σας προς τη Γερµανία -που επί της ουσίας
κάνει κουµάντο στη χώρα- σας κάνει να µην αναφέρετε λέξη για
αυτό το κεκτηµένο δικαίωµα των Ελλήνων. 

Για επενδύσεις και πρωτογενή παραγωγή ούτε λόγος δεν
έγινε. 

Για τη λίστα Λαγκάρντ µε τα χιλιάδες ονόµατα, τις άλλες λί-
στες µε όλους αυτούς που έβγαζαν λεφτά δεν ειπώθηκε τίποτα
απολύτως. Οκτώ ή εννιά υπάλληλοι ασχολούνται µε µία τεράστια
λίστα αλλά πού να τους αγγίξετε; Οι περισσότεροι είναι σύζυγοι
Βουλευτών, Υπουργών, επιχειρηµατιών φίλων σας. Πώς θα γίνει
να τους αγγίξετε; Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Είµαστε έτοιµοι!
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Είσαστε έτοιµοι, εντάξει. Όταν το κά-

νετε, να µας το πείτε, να το δούµε. 
Για τις χιλιάδες offshore, για αυτές που έχουν «ζουµί», «µέλι»,

τις οποίες πάλι τις κατέχουν ως επί το πλείστον φίλοι και γνωστοί,
δεν είπατε λέξη. 

Για την ατιµωρησία γενικότερα στο δηµόσιο τοµέα δεν κάνατε
λόγο, για να µάθουµε επιτέλους ποιοι ήταν αυτοί οι κρατικοί λει-
τουργοί που τα έπαιρναν, να µάθουµε ποιοι πολεοδόµοι, ποιοι
εφοριακοί, ποιοι δασάρχες, ποιοι λογιστές τα έπαιρναν και να µη
µένει η λάσπη σε όλους αυτούς τους κλάδους ανεξαιρέτως.
Υπάρχουν και καλοί και κακοί. 

Πέρασαν τόσα χρόνια και τώρα έχετε ανοίξει µερικούς λογα-
ριασµούς. Αυτό είναι το πρώτο που θα έπρεπε να είχατε κάνει
τόσα χρόνια. Θα έπρεπε να είχατε πάρει κάτι από αυτά τα κλεµ-
µένα και να το βάλετε πίσω στον κουµπαρά του κράτους. 

Για τους οµολογιούχους δεν είπατε λέξη. Τι να πουν οι χιλιά-
δες οµολογιούχοι, µικροοµολογιούχοι για τον προϋπολογισµό
του 2014, όταν αυτοί σας στήριζαν τόσα χρόνια και µέσα σε µία
νύχτα µε µία υπογραφή τους τα πήρατε όλα επί της ουσίας; 

Για τα τοξικά οµόλογα, για τους υπεύθυνους αυτού του αί-
σχους, όπου χάθηκαν δισεκατοµµύρια ευρώ όχι σε µία, σε πολ-
λές φάσεις, δεν είπατε τίποτα. Πολλοί από αυτούς ήταν και
διοικητές οργανισµών, ταµείων, διοικητές σε πανεπιστήµια και
τα τζόγαραν εκεί µε την ευκολία και την άνεση του «αφού δεν
είναι δικά µας δεν τρέχει και τίποτα αν τα χάσουµε» και τα έχα-
σαν όλα. Φυσικά, θα πήραν και το κατιτίς τους για να ποντάρουν
και να τζογάρουν τα χρήµατα των ταµείων, τα κρατικά χρήµατα
εκεί. 

Για τα θαλασσοδάνεια δεν είπατε λέξη. Η J.P. Morgan αναγ-
κάζεται, αυτήν τη στιγµή να κάνει διακανονισµό στην Αµερική 11
δισεκατοµµύρια δολαρίων για τα θαλασσοδάνεια που είχε δώσει.
Η εποπτική αρχή της επέβαλε αυτά τα πρόστιµα. 

Για τις ενδοοµιλικές συναλλαγές που υπολογίζεται ότι «ρου-
φούν», κλέβουν από το ελληνικό δηµόσιο φόρους της τάξεως
του 1 δισεκατοµµυρίου το χρόνο, δεν είπατε λέξη. Πού να αγγί-
ξουµε µεγάλες πολυεθνικές τώρα! Ε, βέβαια, έρχονται και µας
κάνουν επενδύσεις, επενδύσεις «µπανανίας»! Θα τους αγγίξουµε
τώρα και θα τους πάρουµε και φόρους; 

Τις τελευταίες µέρες στη Βουλή -την προηγούµενη αλλά και
αυτήν τη βδοµάδα- κληθήκαµε να κυρώσουµε τη συµφωνία για
τον αγωγό TAP, τη συµφωνία για τα οδικά έργα που είναι σε εξέ-
λιξη, ενηµερωθήκαµε για τη συµφωνία µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και Καναδά για τη φέτα. Βλέπουµε ότι και οι τρεις συµφω-
νίες, όπως και πολλές άλλες που έχουν έρθει κατά το παρελθόν
αλλά και άλλες που θα έρθουν, έχουν ένα κοινό χαρακτηριστικό,
ότι και οι τρεις δεν είναι προς όφελος του ελληνικού κράτους.

Όσον αφορά στη φέτα, επί της ουσίας χαρίζετε την παγκόσµια
αγορά -όχι µόνο αυτήν της Ευρωπαϊκής Ένωσης- σε ανταγωνι-
στές, χωρίς να έχουν κανένα απολύτως δικαίωµα και δεν κάνατε
ούτε το αυτονόητο που έκαναν µόνοι τους οι Έλληνες κτηνοτρό-
φοι, που πήγαν στα δικαστήρια της Τουρκίας και κέρδισαν την
υπόθεση για να µη µπορούν οι Τούρκοι να γράφουν «φέτα» στο
λευκό τυρί το οποίο έχουν. Δεν το κάνατε αυτό ούτε για τον Κα-
ναδά ούτε για την Αµερική ούτε για πουθενά.

Βλέπαµε το τραγικό, δύο Υπουργούς, τον κ. Μηταράκη και τον
κ. Τσαυτάρη, να ρίχνουν ο ένας το φταίξιµο στον άλλον γι’ αυτό
το «Βατερλό» αυτής της συµφωνίας και µετά να προσπαθούν να
δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα.

Το ίδιο έγινε και µε τον αγωγό TAP. Νοµίζω ότι κανείς δεν ήταν
ενάντια σε κάποιον αγωγό ο οποίος θα περνά από τη χώρα µας
και θα µεταφέρει φυσικό αέριο. Δεν εξετάσαµε εάν γεωστρατη-
γικά ήταν σωστό ή λάθος να διαλέξουµε τον TAP ή το NABUCCO
ή το SOUTH STREAM. Μιλάµε για τους οικονοµικούς όρους,
όπου είµαστε η µοναδική χώρα στον κόσµο -ναι, είµαστε η µονα-
δική χώρα στον κόσµο!- που δεν έχουµε ούτε τέλη διέλευσης και
διαψεύδουµε τον κύριο Υπουργό που είπε ότι και άλλες χώρες
δεν έχουν τέλη διέλευσης. Ναι αλλά οι άλλες χώρες έχουν αντι-
σταθµιστικά οφέλη, τα οποία δεν έχει καθόλου η Ελλάδα.

Ως προς τα οδικά έργα, τι να συζητήσουµε τώρα; Οι άνθρωποι
είναι οι ίδιοι οι εργολάβοι που τυγχάνει να είναι και µεγαλοκανα-
λάρχες οι περισσότεροι, ιδιοκτήτες εφηµερίδων, τραπεζίτες, οι
οποίοι κάνουν επί της ουσίας ό,τι θέλουν. Για όλους αυτούς χρει-
άζεται µια ΜΟΜΑ, όπου γίνονται τα έργα σωστά και οικονοµικά,
προς όφελος του λαού και όχι προς όφελος των προσωπικών
τους λογαριασµών.

Θα θυµίσω µόνο δύο δηλώσεις. Δεν θα πούµε για τα δεκαοχτώ
µέτρα της Νέας Δηµοκρατίας, ότι δεν ισχύει τίποτα. Είπε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός στις 10-3-2013, στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», το
εξής: «Η Τρόικα δεν έχει επαφή µε την πραγµατικότητα».

Αλήθεια, πού πήγε αυτή η δήλωσή του; Στα αζήτητα; Ο κ. Σταϊ-
κούρας είχε δηλώσει στις 31-8-2013 ότι το χρέος δεν είναι βιώ-
σιµο. Τώρα προσπαθούν να µας πείσουν ότι όλα πάνε µέλι-γάλα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Δεν κάνατε τίποτα απολύτως για την πατρίδα και το λαό της,

παρά µόνο για τους «νταβατζήδες» -κατά Κωνσταντίνο Καρα-
µανλή- τους εργολάβους, τους καναλάρχες, τους τραπεζίτες, οι
οποίοι σας κάνουν όλες τις χάρες. Δίνουν δάνεια στα κόµµατά
σας, δάνεια στις εφηµερίδες και στα κανάλια, δάνεια τα οποία
δεν πρόκειται να αποπληρωθούν ποτέ -το γνωρίζουν όλοι- αλλά
σας βολεύουν, γιατί λένε ό,τι θέλετε στα κανάλια τους, συκοφαν-
τούν αυτούς που θέλετε, όπως συκοφάντησαν και συνεχίζουν να
συκοφαντούν τη Χρυσή Αυγή και πρωτοστάτησαν στην άδικη πο-
λιτική δίωξη-προφυλάκιση τριών εκλεκτών συναγωνιστών, του
Αρχηγού της Χρυσής Αυγής και δύο Βουλευτών.

Είναι αυτοί που ελέγχουν και έχουν στοιχεία για τα διάφορα
πάθη του καθενός από αυτούς που θέλουν να ελέγξουν και ανά
πάσα στιγµή τα χρησιµοποιούν για να τους βάζουν να κάνουν τις
δουλειές τους. Είναι η Βουλή, είναι αυτοί που χαίρονται και το
διατρανώνουν για τη Βουλή των 297. Αυτό το µεγάλο και απαρά-
δεκτο αίσχος συµβαίνει αυτήν τη στιγµή και σήµερα, όπου το
Σάββατο βράδυ ξανά δεν επέτρεψαν στο Νίκο Μιχαλολιάκο, στο
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Γιάννη Λαγό και στον Χρήστο Παππά να έρθουν στη Βουλή να
ψηφίσουν. Αυτό συµβαίνει, δυστυχώς, στην πατρίδα µας.

Ερχόµαστε στα λόγια του κ. Στουρνάρα, ο οποίος και αυτός
µε τα λεγόµενά του επιβεβαιώνει το γεγονός ότι δεν είναι Υπουρ-
γός Οικονοµικών της Ελλάδος, αλλά είναι Υπουργός Οικονοµι-
κών όλων αυτών που απεργάζονται και θέλουν να ξεζουµίσουν
την πατρίδα µας. Όταν πήγε στον κ. Πρετεντέρη πριν από λίγες
µέρες, είπε: «Κάνουµε ό,τι µπορούµε. Έχουµε κλείσει τόσο
κόσµο στη φυλακή, θα κλείσουµε και άλλους. Τι άλλο µπορούµε
να κάνουµε;».

Όµως, υπάρχει και ένας νόµος, ο 3842/2010 -άρθρο 67- σύµ-
φωνα µε τον οποίο, καταργήθηκε ολοκληρωτικά η προσωποκρά-
τηση ως αναγκαστικό µέτρο προς είσπραξη δηµοσίων εσόδων.
Επίσης, υπάρχουν δεκάδες τελεσίδικες αποφάσεις δικαστηρίων
και του Αρείου Πάγου, οι οποίες δικαιώνουν τους δανειολήπτες
έναντι των τραπεζιτών για πάσης φύσεως δάνεια. Αυτές οι απο-
φάσεις θα έπρεπε αυτοµάτως -έτσι λέει ο νόµος και το Σύνταγµα
του κράτους- να έχουν γίνει νόµος και να µην παλεύει ο κάθε δα-
νειολήπτης, ο κάθε Έλληνας µόνος του. Αντιθέτως, θα έπρεπε
να προστατεύεται από το ελληνικό κράτος και να χρησιµοποιούν-
ται αυτές οι αποφάσεις και άλλες που θα βγουν στην πορεία
υπέρ τους και όχι υπέρ των τραπεζών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συντοµεύετε,
κύριε συνάδελφε.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς, δεν λειτουργείτε υπέρ του λαού αλλά υπέρ των δα-

νειστών. Ο προϋπολογισµός θα ήταν σωστός, αν έκανε ακριβώς
τα αντίθετα από όσα κάνετε εσείς τώρα. Δεν ξέρουµε αν θα ψη-
φιστεί. Μεγάλα λόγια ακούγονται από πολλούς Βουλευτές της
συγκυβέρνησης –τρία χρόνια ακούγονται σκληρές, «τσαµπουκα-
λεµένες» κουβέντες- αλλά την ώρα της ψήφου οι περισσότεροι
κάνετε τα «πτηνά».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει η

γενική εισηγήτρια της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Ασηµίνα Ξη-
ροτύρη-Αικατερινάρη.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Η συζήτησή µας για τον προϋπολογισµό του 2014 γίνεται σε
µία περίοδο περαιτέρω υποβάθµισης της ζωής των πολιτών,
πρωτοφανούς ύφεσης της ελληνικής οικονοµίας, µε το δηµόσιο
χρέος ακόµη σε υψηλά επίπεδα και την κοινωνία στα όρια της
έκρηξης. 

Πρόκειται για έναν «άχρωµο» προϋπολογισµό, χωρίς πολιτικό
σχέδιο και στόχους, που συντάχθηκε υπό το άγχος τόσο της λο-
γιστικής απόδειξης ικανού πρωτογενούς πλεονάσµατος όσο και
της συµφωνίας που θα επιτύχει η Κυβέρνηση µε την τρόικα και
τους εταίρους, για το δηµοσιονοµικό κενό του 2014. Είναι επίσης
ένας προϋπολογισµός που λίγες ώρες µετά την κατάθεσή του
τελούσε υπό αίρεση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Η ελληνική οικονοµία και η κοινωνία όµως µε την τεράστια
ανεργία, την υψηλότερη στην Ευρωζώνη, µε περικοπές της
τάξης από 40% έως 50% στο διαθέσιµο εισόδηµα ευρύτερων
στρωµάτων, µε µεγάλο αριθµό επιχειρήσεων να έχουν κλείσει,
µε διάχυτο τον φόβο και την ανασφάλεια για τα πάντα, έχει φθά-
σει στο τέλος του 2013 σε συνθήκες οιονεί πολεµικής καταστρο-
φής.

Και υπό τέτοιες συνθήκες, οι αντοχές του απέναντι στις πολι-
τικές που εφαρµόζονται, είναι αδύνατο πλέον να ξεπεράσουν κά-
ποιο όριο, είναι αδύνατο να αντέξουν τις απαιτήσεις της τρόικας
για απελευθέρωση των πλειστηριασµών, για διευκόλυνση των
οµαδικών απολύσεων, για µείωση των συντάξεων, για κλείσιµο
των αµυντικών βιοµηχανιών κ.λπ..

Οι πολίτες βιώνουν σήµερα µεγάλες ανατροπές στη ζωή τους.
Οι προσδοκίες επίσης φθίνουν εδώ και έξι χρόνια και ο νέος προ-
ϋπολογισµός δεν καταφέρνει να ανοίξει ένα παράθυρο προοπτι-
κής και ελπίδας. 

Ένα πολύ σηµαντικό πρόβληµα του προϋπολογισµού του
2014, είναι η απουσία οποιουδήποτε σχεδίου για την πολιτική αν-
τιµετώπιση σηµαντικών κοινωνικών και οικονοµικών κρίσιµων θε-
µάτων, όπως είναι η ύφεση, η ανεργία και η φτώχεια. Μια τέτοια

πολιτική είναι απούσα, αντί να κυριαρχεί η αναπτυξιακή διά-
σταση, όπως και τα µέτρα κοινωνικής επανόρθωσης των επιπτώ-
σεων από το σκληρότερο σε χώρα πρόγραµµα δηµοσιονοµικής
προσαρµογής και ύφεσης. Λείπουν οι εθνικές προτάσεις για
αυτά τα προβλήµατα, για ένα ολοκληρωµένο σχέδιο ανασυγκρό-
τησης κι ένα πρόγραµµα διεκδικήσεων για την αναδιάρθρωση
του χρέους και τη συνολική δίκαιη λύση διεξόδου από την κρίση. 

Πρόκειται για προτάσεις που θα χρησιµεύσουν στη διαπραγ-
µάτευση µε την τρόικα, µε τους εταίρους, γιατί στο τέλος, όταν
δεν έχεις να προτείνεις τίποτα, αναγκάζεσαι να αποδεχθείς τα
πάντα. Ήταν ανάγκη, λοιπόν –αλλά δεν γίνεται- και µέσω του
προϋπολογισµού του 2014, να είχαν τεθεί οι βάσεις και να ανοί-
γαµε σήµερα έναν ουσιαστικό διάλογο για την εκπόνηση ενός
εθνικού σχεδίου ανασυγκρότησης της ελληνικής οικονοµίας. 

Η επίτευξη πρωτογενούς πλεονάσµατος για να παραµείνει
βιώσιµη και σε όφελος της κοινωνικής συνοχής και της ανάπτυ-
ξης είναι απαραίτητο να εφαρµοστούν πολιτικές που θα εντάσ-
σονται σε ένα µακροχρόνιο αλλά και σε ένα άµεσης απόδοσης
σχεδιασµό επίλυσης κρίσιµων θεµάτων. Ας δούµε στη συνέχεια
πώς εξελίχθηκε η ύφεση και η δηµοσιονοµική προσαρµογή;

Η βασική ιδέα των προγραµµάτων διάσωσης της οικονοµίας
που εφαρµόστηκαν από το 2010 στη χώρα ήταν η δηµοσιονοµική
εξυγίανση και η σταθεροποίηση. Εφαρµόστηκε η σκληρή, από
πολλούς τιµωρητική αντίληψη της οικονοµικής πολιτικής, ότι
πάνω από όλα προέχει η λιτότητα. Ο συνολικός χαρακτήρας των
συνεχόµενων µνηµονίων, είχε ως θεµέλιο την εµπροσθοβαρή δη-
µοσιονοµική προσαρµογή και την ανάκτηση της χαµένης αντα-
γωνιστικότητας, µέσω της πολιτικής της εσωτερικής υποτίµησης
κι όχι τη σταδιακή δηµοσιονοµική εξυγίανση που θα συντηρούσε
την οικονοµία ζωντανή και θα κρατούσε την κοινωνία όρθια. 

Τριάµισι χρόνια µετά, η οικονοµική κατάσταση στην Ελλάδα
εισήλθε στον έκτο χρόνο πρωτοφανούς ύφεσης. Η χώρα έχει
χάσει το 1/4, περίπου, του ΑΕΠ. Είναι η µεγαλύτερη ύφεση τα
τελευταία εκατό χρόνια. 

Παρ’ όλη την οικονοµική ύφεση, η δηµοσιονοµική προσαρµογή
που έχει επιβληθεί και τελικά έχει επιτευχθεί τα τελευταία χρόνια,
χάρη κυρίως στις στερήσεις των ασθενέστερων κοινωνικών τά-
ξεων και ιδιαίτερα των µισθωτών και των συνταξιούχων, είναι τε-
ράστια.

Επισηµαίνουµε εδώ την απουσία πολιτικής βούλησης αλλά και
την αδυναµία των µηχανισµών να ελεγχθεί η φοροδιαφυγή, να
περιοριστεί η παραοικονοµία, να θιγούν δηλαδή τα ανώτερα κοι-
νωνικά στρώµατα, να φορολογηθούν οι διάφορες «χρυσοφόρες»
λίστες κ.λπ..

Το µέγεθος της προσαρµογής πιστοποιείται από τους δείκτες,
όπως ο κυκλικός δείκτης του πρωτογενούς πλεονάσµατος. Το
πρωτογενές έλλειµµα στην Ελλάδα από 13,6% το 2009 εµφανίζει
κυκλικά προσαρµοσµένο πλεόνασµα 4,3% το 2013, όταν η Ευ-
ρωζώνη εµφανίζει 1,4% και η Γερµανία 2,1%. Πρόκειται για άθλο.

Αποδεικνύεται ότι στην Ελλάδα επιβλήθηκε ένα από τα βιαιό-
τερα προγράµµατα δηµοσιονοµικής προσαρµογής στα χρονικά
της σύγχρονης οικονοµίας. Είναι προσαρµογή-σοκ, αποσυνδε-
δεµένη από κάθε έννοια αναπτυξιακής διάστασης και κοινωνικής
προστασίας, µε εξίσου τεράστιο το κοινωνικό και ανθρώπινο κό-
στος από την εκτόξευση της ανεργίας και τη φτωχοποίηση µε-
γάλου τµήµατος του πληθυσµού. 

Επίσης, στο βωµό της ανταγωνιστικότητας επιχειρήθηκε η λε-
γόµενη «εσωτερική υποτίµηση», που εκφράστηκε µε τη µείωση
του κόστους εργασίας, σε συνδυασµό µε την απορύθµιση των
εργασιακών σχέσεων. 

Αποδείχθηκε, όµως, ότι αυτή η πολιτική είναι πολύ απλοϊκή -
βέβαια δογµατικά νεοφιλελεύθερη- και όπως δείχνουν πολλές
µελέτες η συµβολή της µείωσης του µισθολογικού κόστους στη
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας είναι σχετικά µικρή. Η έµφαση
που δόθηκε, λοιπόν, στη µείωση του κόστους εργασίας ήταν
υπερβολική και εν τέλει αντιπαραγωγική.

Σήµερα, µε την επίτευξη των πρωτογενών πλεονασµάτων, ολο-
κληρώνεται η περίοδος της επώδυνης δηµοσιονοµικής προσαρ-
µογής. Είναι ανάγκη να εκτιµηθούν και να αξιοποιηθούν οι
σαφείς διαπιστώσεις του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, πολ-
λών πολιτικών και ειδικών στην Ευρωζώνη, ότι το εν λόγω πρό-
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γραµµα προσαρµογής στην Ελλάδα είχε πολλά λάθη και αυτοα-
ναιρείται από τη µεγάλη ύφεση και την εκτόξευση της ανεργίας. 

Είναι γι’ αυτό µέγιστη ανάγκη η Κυβέρνηση να παρουσιάσει
στους εταίρους και να διεκδικήσει µέσα από ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο ανασυγκρότησης την επανεκκίνηση της αναπτυξιακής
διαδικασίας και άµεσα ένα πρόσθετο πρόγραµµα µε στοχευµέ-
νες δράσεις για την ανεργία και την ενίσχυση της ρευστότητας
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων.

Όµως δεν αναφέρεται αυτό το ολοκληρωµένο σχέδιο στον
προϋπολογισµό του 2014. Δεν είναι τυχαίο, άλλωστε, αυτό που
είπε ο κ. Στουρνάρας, ότι το µνηµόνιο είναι το µοναδικό σχέδιο
και παρά το θόρυβο που δηµιούργησαν οι δηλώσεις δεν φαίνεται
έµπρακτα να τις διορθώνει.

Η ελληνική οικονοµία πού βρίσκεται σήµερα; Βρίσκεται µαζί
µε την κοινωνία σε ένα κρίσιµο σταυροδρόµι. Σταθεροποιούνται
µεν τα δηµοσιονοµικά οικονοµικά, όµως αυτό γίνεται µε επαπει-
λούµενη την ικανότητα διαβίωσης ευρέων κοινωνικών στρωµά-
των. 

Ο τρόπος επίτευξης του αναµενόµενου πρωτογενούς πλεονά-
σµατος δεν µπορεί να είναι διατηρήσιµος χωρίς σταθερή ανά-
πτυξη. Η µείωση του µοναδιαίου κόστους εργασίας αποδεικ-
νύεται ότι δεν µπορεί να δηµιουργήσει ένα εξωστρεφές µοντέλο
ανάπτυξης. Η επιβράδυνση των επενδύσεων σε τεχνολογικό εκ-
συγχρονισµό, µειώνει τη δυνατότητα η οικονοµία να γίνει αντα-
γωνιστική και το παραγωγικό κενό αποδυναµώνει επικίνδυνα την
παραγωγική βάση. Ταυτόχρονα, η διατήρηση των επιβαρύνσεων
του χρέους εµποδίζει την ανάπτυξη. Η ανεργία έχει εκτοξευθεί
στα υψηλότερα επίπεδα και τροφοδοτεί τις διάχυτες αµφιβολίες
–ιδιαίτερα των νέων- για τις προοπτικές της χώρας. 

Αναπόφευκτα η κρίση έπληξε βαρύτατα τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. Το κλείσιµο χιλιάδων επιχειρήσεων άλλαξε την εικόνα
των κέντρων σε µεγάλες και µικρές πόλεις της χώρας. Τα άτοµα
βιώνουν σήµερα µεγάλες ανατροπές στη ζωή τους.

Οι εκτιµήσεις για την εκτέλεση του προϋπολογισµού του 2014
εδράζονται στα στοιχεία του δεκαµήνου αλλά και στην πρόβλεψη
ότι η ύφεση θα κυµανθεί σε χαµηλότερα επίπεδα, δηλαδή στο
4%. Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο εκτιµά ύφεση 4,2%. Είναι,
όµως, αβέβαιο πώς θα εξελιχθεί η ύφεση, ακόµη και στο τελευ-
ταίο δίµηνο του 2013. 

Η φοροδοτική ικανότητα των πολιτών εξαντλείται και τα ληξι-
πρόθεσµα χρέη προς το δηµόσιο αυξάνονται. Στα 7,28 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ ανήλθαν τα ληξιπρόθεσµα χρέη προς το δηµόσιο
το εννιάµηνο Ιανουαρίου-Σεπτεµβρίου, ενώ το σύνολό τους έχει
φθάσει στα 61 δισεκατοµµύρια. 

Επίσης, φαίνεται ότι οι πολίτες, προκειµένου να επιβιώσουν
αλλά και να φανούν συνεπείς στις φορολογικές τους υποχρεώ-
σεις, χρησιµοποιούν τις αποταµιεύσεις τους. Είναι ενδεικτικό ότι
οι καταθέσεις των επιχειρήσεων και των νοικοκυριών µειώθηκαν
κατά 3 δισεκατοµµύρια το εξάµηνο Ιανουαρίου-Οκτωβρίου, µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται για την οικονοµία. 

Από τις προοδευτικές εκτιµήσεις για το ισοζύγιο της γενικής
κυβέρνησης, φθάνουµε να έχουµε στο τέλος αυτών των εκτιµή-
σεων, το θαύµα του πρωτογενούς πλεονάσµατος. Μετά από τον
υπολογισµό του ισοζυγίου των ΟΤΑ και κυρίως του ισοζυγίου των
ΟΚΑ, το ισοζύγιο της Γενικής Κυβέρνησης εµφανίζει έλλειµµα
µόλις µείον 3,96 δισεκατοµµύρια. 

Αµέσως µετά παρουσιάζεται η εκδοχή του πρωτογενούς πλε-
ονάσµατος της γενικής κυβέρνησης, σύµφωνα µε τη µεθοδολο-
γία του προγράµµατος οικονοµικής πολιτικής, όπου µετά την
αφαίρεση των εσόδων από ANFA και SMP, εµφανίζεται για το
2013 δηµοσιονοµικό πλεόνασµα 812 εκατοµµυρίων. 

Ακόµα και εάν οι εκτιµήσεις για την εκτέλεση του προϋπολο-
γισµού και του ύψους του πρωτογενούς πλεονάσµατος επιβεβαι-
ωθούν, πρέπει να επισηµάνουµε ότι ένα µεγάλο µέρος του προ-
έρχεται από την περικοπή του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων σε βάρος της ανάπτυξης. 

Η εµφάνιση πρωτογενούς πλεονάσµατος, αποτελεί στρατη-
γικό στόχο για την ελληνική Κυβέρνηση, προκειµένου να το χρη-
σιµοποιήσει ως όπλο στις διαπραγµατεύσεις. Αυτό το καταλα-
βαίνουµε. Ωστόσο, πέρα από τη λογιστική επίτευξη του πρωτο-
γενούς πλεονάσµατος, πρέπει να κατανοούµε πάντα την πραγ-

µατική εικόνα των δηµοσιονοµικών µεγεθών. 
Συµπερασµατικά, λοιπόν, µετά από πολλά χρόνια, η χώρα πα-

ρουσιάζει πρωτογενή πλεονάσµατα. Όµως, όπως προκύπτει από
τη διεθνή ιστορική εµπειρία, δηµοσιονοµικές προσαρµογές τέ-
τοιας κλίµακας και διάρκειας, δύσκολα επιτυγχάνονται. Χωρίς να
υποβαθµίζεται η τεράστια σηµασία της επίτευξης πρωτογενούς
πλεονάσµατος, πρέπει να τονίσουµε την ανάγκη βιωσιµότητάς
του. 

Για να επιτευχθεί αυτό, είναι απαραίτητο να σχεδιαστούν και
να εφαρµοστούν πολιτικές που θα ξεπεράσουν τα όρια των συµ-
βατικών δεσµεύσεων της χώρας µε τους δανειστές. Αυτές οι πο-
λιτικές πρέπει να εντάσσονται σε ένα συνολικό σχεδιασµό,
πρώτα µακροχρόνιας στόχευσης κατά τοµείς και κλάδους της
οικονοµίας και δεύτερον, άµεσης απόδοσης, προκειµένου να
υπάρξουν άµεσες λύσεις στα επείγοντα προβλήµατα της ανερ-
γίας, της κοινωνικής προστασίας, της ρευστότητας, της τόνωσης
των εξαγωγών κ.ά..

Η βασική πρόταση της Δηµοκρατικής Αριστεράς για τα ισοδύ-
ναµα µέτρα και ειδικότερα για να διατεθεί το 70% του πρωτογε-
νούς πλεονάσµατος στις ευπαθείς οµάδες –πρόταση που
υιοθετήθηκε πέρσι στον προϋπολογισµό και την οποία χρησιµο-
ποιεί, υποσχόµενος ότι θα την κάνει πράξει ο κ. Σαµαράς- φο-
βούµαστε ότι θα αργήσει να υλοποιηθεί και να σταθεροποιηθεί.

Θα πρέπει να τονίσουµε, όµως, ότι αυτός ο «κανόνας εσόδων»
αποτελεί πλέον µνηµονιακή υποχρέωση, µετά τις πιέσεις της
ΔΗΜΑΡ και πρέπει να συµπεριλαµβάνεται –και όµως αυτό δεν γί-
νεται- σε όλους τους προϋπολογισµούς. 

Ειδικότερα, η χώρα µπορεί να καταφέρει να µειώσει το έλ-
λειµµα και να βρίσκεται κοντά στο πρωτογενές πλεόνασµα, αλλά
αυτό δεν µπορεί να γίνει µε την περικοπή των δηµοσίων επενδύ-
σεων που συµπαρασύρουν και τις ιδιωτικές επενδύσεις, µε κύρια
επίδραση την κορύφωση την ανεργίας, µε τη µεγάλη µείωση µι-
σθών, συντάξεων και την υπερφορολόγηση, µε το να µην µπορεί
το κράτος να εισπράξει τα έσοδά του, µε το να εξακολουθεί το
κράτος να µην ανταποκρίνεται στις υποχρεώσεις του έναντι τρί-
των και να µην µπορεί να καταβάλει απαραίτητες δηµόσιες δα-
πάνες, ιδιαίτερα για την κοινωνική προστασία και την κοινωνική
ασφάλιση. 

Και, βέβαια, δεν µπορεί να παραµένει η αναπτυξιακή διαδικα-
σία σε απόλυτη στασιµότητα.

Το έτος 2013, λοιπόν, ο βασικός στόχος, όπως είπαµε, ήταν η
επίτευξη πρωτογενούς πλεονάσµατος. Επισηµαινόταν, όµως και
η ανάγκη για την επίτευξη και άλλων στόχων και κυρίως της κοι-
νωνικής αποδοχής του βάρους της προσαρµογής, η οποία δια-
σφαλίζεται µε την κοινωνική προστασία και δικαιοσύνη. Αυτό,
όµως, δεν χαρακτήρισε τον τρόπο υλοποίησης του προϋπολογι-
σµού του 2013. Συνέβη ακριβώς το αντίθετο, αφού επιβαρύνθη-
καν υπέρµετρα οι κατώτερες κοινωνικές οµάδες. Έτσι, µεταφέ-
ρεται διπλό το βάρος στον προϋπολογισµό του 2014. Όµως,
ούτε κι αυτός ανταποκρίνεται σ’ αυτό το βάρος.

Το ίδιο συµβαίνει και µε την αναπτυξιακή διάσταση των προ-
ϋπολογισµών του 2013 και του 2014. Παρά τη δέσµευση ότι επι-
τέλους πέρα από το στόχο της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης και
της σταθεροποίησης, ικανή συνθήκη ήταν πια για την ανάκαµψη
της οικονοµίας να µπούµε σε ρυθµούς ανάπτυξης, το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων εξακολουθεί να περικόπτεται. 

Είχαµε επισηµάνει και πέρυσι –το επισηµαίνουµε και φέτος-
ότι στη δυσµενέστατη εξέλιξη της οικονοµίας, η συνεχιζόµενη
ύφεση οφείλεται πλέον κατά κύριο λόγο στην έλλειψη ανάπτυ-
ξης. Η Κυβέρνηση µε τις µέχρι σήµερα αποσπασµατικές πολιτι-
κές της –που, δυστυχώς, αποτυπώνονται και στον προϋπο-
λογισµό του 2014- δείχνει να µην έχει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο
ανασυγκρότησης για την έξοδο της χώρας από την κρίση, µε
κύριο στόχο την ενεργοποίηση της αναπτυξιακής διαδικασίας,
µετά και τη σχετική σταθεροποίηση που έχει επιτευχθεί.

Ο στόχος της αποπληρωµής του χρέους µέσω της δηµιουρ-
γίας µεγάλου πρωτογενούς πλεονάσµατος, σε συνδυασµό µε τις
µεταρρυθµίσεις για την ανάπτυξη που όµως, βασίζονται µόνο
στη µείωση των µισθών και την επίτευξη της εσωτερικής υποτί-
µησης, στις άρον-άρον αποκρατικοποιήσεις και στην απελευθέ-
ρωση της αγοράς, έτσι ώστε να γίνει ο ιδιωτικός τοµέας ατµοµη-
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χανή της ανάπτυξης, αποδείχτηκε, κύριε Υπουργέ, ως σήµερα
αναποτελεσµατικός. Εγώ θα έλεγα ότι αποδείχτηκε και κατα-
στροφικός.

Ειδικότερα, η προώθηση των αποκρατικοποιήσεων, κυρίως
των στρατηγικής και κοινωνικής σηµασίας ΔΕΚΟ, γίνεται άναρχα,
µε µόνη επιδίωξη την αποπληρωµή του χρέους, χωρίς στρατη-
γικό σχέδιο και αναπτυξιακό πρόγραµµα, που θα τους έδινε προ-
στιθέµενη αξία.

Η ανάπτυξη, λοιπόν, οφείλει να έχει στοιχεία διατηρησιµότη-
τας και να διαχέονται οι ωφέλειες στο σύνολο της κοινωνίας.
Απαιτείται, λοιπόν, γι’ αυτό σκληρή και διαρκής διαπραγµάτευση,
αλλά και µε ορόσηµα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν βεβαίως και τους
εξωτερικούς περιορισµούς, αλλά και τις τάσεις στο διεθνές πε-
ριβάλλον.

Σ’ αυτήν την κατεύθυνση πρέπει να υπάρξουν ουσιαστικές πα-
ρεµβάσεις και σύνδεση του προγράµµατος προσαρµογής µε την
ανάπτυξη και τη διατήρηση επίτευξης βιώσιµων πρωτογενών
πλεονασµάτων. 

Για την κοινωνική πολιτική υπήρχαν διάφορες λανθασµένες,
κατά την άποψή µας, προτάσεις στον προϋπολογισµό του 2013.
Σ’ αυτό το πλαίσιο σχεδιάστηκαν διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις
που αφορούσαν τις εργασιακές σχέσεις, µε πολλές από τις
οποίες διαφώνησε κατηγορηµατικά η Δηµοκρατική Αριστερά.
Αυτές οι πολιτικές, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την ανάσχεση της
ανεργίας, ήταν πλήρως αναποτελεσµατικές. Η ανεργία υπολογι-
ζόταν στο 22,4% και έφτασε σχεδόν στο 30%. 

Με τέτοια ποσοστά ανεργίας, οι ελληνικές οικογένειες έχουν
βρεθεί χωρίς δυνατότητα να καλύψουν τις βασικές ανάγκες, ενώ
αυξάνεται ραγδαία ο ρυθµός φτωχοποίησης του πληθυσµού. Η
κοινωνική µέριµνα του κράτους κυρίως προς τα στρώµατα που
έχουν πραγµατική ανάγκη, είναι τουλάχιστον ανεπαρκής. Τα νού-
µερα είναι αµείλικτα. Η Ελλάδα βρίσκεται στη χειρότερη θέση
και από τις είκοσι οκτώ χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε κίν-
δυνο φτώχειας. 

Όπως προκύπτει από πανεπιστηµιακές έρευνες η ύφεση επη-
ρέασε σε πολύ µεγαλύτερο βαθµό τους οικονοµικά ασθενέστε-
ρους, οδηγώντας σε σηµαντική αύξηση των ανισοτήτων. Εκτι-
µάται µάλιστα ότι οι φτωχότεροι Έλληνες ήταν κατά µέσο όρο
56% πιο φτωχοί πέρυσι, το 2012, σε σύγκριση µε όσους βρίσκον-
ταν σε οικονοµική ανέχεια το 2009. Και σ’ αυτό, κύριοι που δια-
χειρίζεστε αυτά τα θέµατα, δεν φταίει κανένας άλλος εξωτερικός
παράγοντας. Τελικά, αυτή τη βίαιη προσαρµογή την φορτώσατε
µε πιο βίαιο τρόπο στα κατώτερα κοινωνικά στρώµατα. Οι φτωχοί
–και δεν είναι λαϊκισµός αυτό- γίνονται ακόµη πιο φτωχοί και οι
πλούσιοι πλουσιότεροι. 

Η άδικη κατανοµή των βαρών επιβεβαιώνεται και από τον
τρόπο µε τον οποίο κατανέµονται οι φόροι στα κοινωνικά στρώ-
µατα. Στις κατηγορίες αυτές, σύµφωνα µε πρόσφατες έρευνες,
οι έµµεσοι φόροι παρουσιάζουν έντονα αρνητικό αναδιανεµητικό
χαρακτήρα, καθώς επιβαρύνουν αναλογικά περισσότερο τους
φτωχούς, µε τους φόρους στα είδη διατροφής να είναι πλέον µε
διαφορά οι πιο αντίστροφα προοδευτικοί φόροι.

Τι να πούµε για τις τιµές των προϊόντων; Περιµένατε πέντε-έξι
χρόνια την έκθεση του ΟΟΣΑ, την οποία ακριβοπληρώσατε, για
να δούµε τώρα τι θα κάνουµε για τις τιµές των προϊόντων σε µια
περίοδο κρίσης και ενώ στις άλλες χώρες που βρίσκονται σε κα-
νονική οικονοµία οι τιµές είναι πάρα πολύ χαµηλότερες. 

Αυτή, λοιπόν, η σκληρή πραγµατικότητα δεν φαίνεται να απα-
σχολεί τον προϋπολογισµό του 2014. Δεν υπάρχουν µέτρα και
πόροι, προκειµένου να δηµιουργηθεί ένα στοιχειώδες κοινωνικό
δίκτυ προστασίας και να µπορέσουµε τελικά, πράγµατι, από το
70% των πρωτογενών πλεονασµάτων να διορθώσουµε και να ενι-
σχύσουµε τα θέµατα της κοινωνικής πολιτικής.

Ο προϋπολογισµός του 2014 υπολογίζει ότι θα έχουµε ανά-
πτυξη 0,6% του ΑΕΠ. Η ανάπτυξη αυτή δεν θα έχει ακόµη καµµία
πραγµατική επίπτωση στην υλική ζωή των ανθρώπων, τουλάχι-
στον για το 2014. Τόσο η ιδιωτική όσο και η δηµόσια κατανάλωση
θα παρουσιάσουν περαιτέρω συρρίκνωση, η οποία έρχεται να
συσσωρευτεί στις µεγάλες µειώσεις των προηγούµενων ετών.

Οι προβλέψεις και οι στόχοι που υπάρχουν για ισχνή ύφεση το
2013, ανάπτυξη 0,6% του ΑΕΠ και πρωτογενές πλεόνασµα 2,9

δισεκατοµµύρια ευρώ το 2014 είναι δύσκολο να επιτευχθούν,
πολύ δε περισσότερο να δηµιουργηθούν πλεονάσµατα, ώστε να
χρησιµοποιηθούν για τα ισοδύναµα µέτρα ανακούφισης. 

Επειδή δεν µε παίρνει ο χρόνος, θα αναφερθώ στα πολύ βα-
σικά ζητήµατα τα οποία τίθενται µε τη συζήτηση που γίνεται και
που πρέπει να γίνει οργανωµένα και µε σκληρή διαπραγµάτευση
για το δηµοσιονοµικό χρέος, το χρηµατοδοτικό κενό και για τη
βιωσιµότητα του χρέους.

Σύµφωνα µε τους εταίρους, στα µέσα του 2014 θα υπάρξει δη-
µοσιονοµικό κενό, το οποίο θα είναι η διαφορά ανάµεσα στο
πρωτογενές αποτέλεσµα και στο στόχο που έχει τεθεί από το
πρόγραµµα προσαρµογής. Η τρόικα εκτιµά το κενό στο 1,8 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ, ενώ η Κυβέρνηση από 500 εκατοµµύρια
ευρώ το ανέβασε στο 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ. Βέβαια, κανείς
δεν µπορεί να φανταστεί ότι υπάρχουν περιθώρια για να καλυ-
φθεί αυτό από νέα µέτρα λιτότητας.

Η Δηµοκρατική Αριστερά είναι κατηγορηµατική. Δεν υπάρχει
κανένα περιθώριο το χρηµατοδοτικό κενό να καλυφθεί µε νέα
επιβαρυντικά µέτρα, αλλά µόνο µε διαρθρωτικού τύπου παρεµ-
βάσεις, που όµως δεν θα επιβαρύνουν, αλλά θα διευκολύνουν
τον Έλληνα πολίτη και θα συµβάλουν στην εξυγίανση του κρά-
τους, όπως είναι η πάταξη της φοροδιαφυγής, ο έλεγχος των
τιµών βασικών καταναλωτικών προϊόντων, η ουσιαστική µεταρ-
ρύθµιση και όχι η απορρύθµιση της δηµόσιας διοίκησης κ.λπ..

Η δανειακή σύµβαση µε την τρόικα λήγει το 2014. Σύµφωνα
µε τον σχετικό πίνακα του Γραφείου Προϋπολογισµού της Βου-
λής, έχουµε λαµβάνειν 17,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Από τον προ-
ϋπολογισµό δεν αναφέρονται µε σαφήνεια οι δαπάνες που
απαιτούνται για την εξυπηρέτηση του χρέους. 

Να υποθέσουµε ότι λήγουν δάνεια και οµόλογα ύψους 28 δι-
σεκατοµµύρια; Να υποθέσουµε τελικά, µετά και τους τόκους και
όλα αυτά, ότι χρειάζονται 30 έως 34 δισεκατοµµύρια ευρώ;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω λίγο χρόνο ακόµη.
Εάν αφαιρέσουµε λοιπόν τα 17 δισεκατοµµύρια ευρώ, τελικά

θα πρέπει να πληρώσουµε 16,65 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Ακόµα και αν αφαιρέσουµε τα ANFA και υπολογίσουµε και το

αµφίβολο ποσό από τις αποκρατικοποιήσεις, το χρηµατοδοτικό
κενό παραµένει µεγάλο. Γι’ αυτό το λόγο, επισηµαίνουµε ότι εν
όψει της αναδιαπραγµάτευσης για την αναθεώρηση του χρέους,
η Κυβέρνηση θα πρέπει να επιµείνει και στη µετακύλιση των υπο-
χρεώσεων του 2014 αξίας περί τα 16,2 δισεκατοµµύρια ευρώ -
λύνεται έτσι το πρόβληµα του χρηµατοδοτικού κενού και δίνεται
µια ανάσα στην ελληνική κοινωνία- έτσι ώστε να χρησιµοποιήσει
το 70% του πλεονάσµατος για την τόνωση της κοινωνικής συνο-
χής και την έναρξη της αναπτυξιακής διαδικασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε δύο λεπτά, γιατί θέλω να µιλήσω
για τα θέµατα της βιωσιµότητας του χρέους.

Σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση το 2014 το ύψος του χρέ-
ους της κεντρικής διοίκησης προβλέπεται ότι θα διαµορφωθεί
στα 325,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι
δεν υπάρχει ανησυχία, γιατί αυτή η αύξηση του χρέους είναι προ-
ϊόν της υποχρέωσης απεικόνισης της εκταµίευσης των κεφα-
λαίων από το EFSF για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών.

Όµως, ας δούµε ποιο θα είναι τελικά το αποτέλεσµα γι’ αυτή
τη διαπραγµάτευση, που χρειάζεται και που υπόσχεται η Κυβέρ-
νηση ότι θα κάνει και µάλιστα σε ένα µεγάλο βαθµό πριν την λήξη
του έτους. Διότι προς το παρόν, κινούµαστε µε ευχολόγια και όχι
µε συγκεκριµένο σχέδιο και δεσµεύσεις. 

Είναι κρίσιµο και σήµερα στον προϋπολογισµό το ερώτηµα:
ποια πολιτική οικονοµικής προσαρµογής θα είναι δυνατή για τη
χώρα από το 2014. Το µόνο σίγουρο είναι ότι το χρέος δεν πρό-
κειται να τεθεί σε τροχιά µείωσης και να γίνει βιώσιµο έως το
2020 και ότι µέχρι το 2057 θα ξεχρεώνουµε ένα µεγάλο µέρος
δανείων, τοκοχρεολυσίων κ.λπ., πολύ περισσότερο δε όταν η
χώρα βρίσκεται σε πολύ άσχηµη θέση για να αντιµετωπίσει το
δηµόσιο χρέος, αφού έχει συρρικνωθεί πλήρως η παραγωγική
της βάση από µια µακρά περίοδο αναπτυξιακής στασιµότητας
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και ούτε είναι εφικτό να βγει στις αγορές µε τα υψηλά επιτόκια
δανεισµού. Τα µνηµόνια έπνιξαν την οικονοµία µας, κάτι που δεν
µπορεί να συνεχίζεται και για τη µεγάλη περίοδο εξυπηρέτησης
του χρέους. 

Αυτό που χρειάζεται, λοιπόν, είναι ένα συγκεκριµένο πρό-
γραµµα διευκολύνσεων, οι οποίες θα πρέπει να ενταχθούν σε µια
συνολική λύση του προβλήµατος του χρέους. Η χώρα µας σ’
αυτή τη φάση έχει όλο το δίκιο µε το µέρος της. Τη στιγµή που
έχει κάνει αυτόν τον τεράστιο άθλο και τις θυσίες για την πρω-
τοφανή προσαρµογή, πρέπει να διεκδικήσει: Να αποκλειστεί η
λήψη νέων επιβαρυντικών µέτρων. Να υπάρξει σηµαντική χρο-
νική µετακύλιση των οµολόγων που λήγουν τα επόµενα έτη, συµ-
περιλαµβανοµένων και των οµολόγων του 2014. 

Επίσης, θα πρέπει να ζητήσει να περιοριστεί το ύψος των επι-
τοκίων στα ελάχιστα επίπεδα βάσης της Ευρωπαϊκής Τράπεζας.
Τέλος, είναι απαραίτητο -και πάρα πολύ δύσκολο, βέβαια- να επι-
τευχθεί, σε συνδυασµό µε τα παραπάνω, η αποµείωση του χρέ-
ους. 

Γι’ αυτό το λόγο όπως και για την ανάληψη του κόστους της
ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών από το EFSM, θα πρέπει τε-
λικά η Κυβέρνηση, αλλά και όλοι µας να δώσουµε τη µάχη και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και να πείσουµε τα κράτη-µέλη ότι πράγ-
µατι χρειάζεται µια ουσιαστική αναδιάρθρωση του δηµόσιου ελ-
ληνικού χρέους, για να µπορέσει να επιβιώσει η ελληνική κοι-
νωνία και οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
γενικός εισηγητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κόλαος Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Και µε την ευκαιρία της σηµερινής συζήτησης για τον κρατικό
προϋπολογισµό, παρακολουθήσαµε µια άσφαιρη και κάλπικη για
τα λαϊκά συµφέροντα αντιπαράθεση και διαπάλη ανάµεσα στη
συγκυβέρνηση και στην Αντιπολίτευση, µια άσφαιρη και αποπρο-
σανατολιστική Αντιπολίτευση. Και αυτό γιατί το ζήτηµα επικεν-
τρώθηκε στο ποιος θα είναι ο καλύτερος διαπραγµατευτής,
ποιος θα είναι ο καλύτερος διαχειριστής της πορείας εξόδου από
την καπιταλιστική κρίση, για το ποιο µείγµα θα οδηγήσει στην
ανάκαµψη του κεφαλαίου, χωρίς βεβαίως να αµφισβητείται µέσα
από την αλλαγή του µείγµατος ο αντιλαϊκός χαρακτήρας της
βάρβαρης επίθεσης απέναντι στην λαϊκή οικογένεια και την ερ-
γατική τάξη. 

Η συγκυβέρνηση και η Αντιπολίτευση προσπάθησαν να δια-
µορφώσουν ένα κλίµα αναµονής και ένα εµπόριο ελπίδας για τα
λαϊκά στρώµατα: η µεν Κυβέρνηση διά του εισηγητή της λέγον-
τας ότι «πιάνουν τόπο οι θυσίες και ότι διαµορφώνονται οι προ-
ϋποθέσεις, για να έχουµε το 2014 θετικό πρόσηµο, άρα να έρ-
θουν καλύτερες µέρες για το λαό» και ο ΣΥΡΙΖΑ –κι όχι µόνο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και τα άλλα, τα λεγόµενα «αντιµνηµονιακά κόµµατα»-
µε την υπόθεση ότι «σήµερα πρέπει να αλλάξει η Κυβέρνηση και
ότι αυτή η αλλαγή, µε µια άλλη κυβέρνηση µε κορµό το ΣΥΡΙΖΑ,
θα λύσει τα προβλήµατα του λαού». Αυτό έχει ως αποτέλεσµα ο
λαός να παρακολουθεί στη γωνία, µε αγωνία, ποιος θα είναι
αυτός ο οποίος θα µπορέσει να διασφαλίσει αλλά και να κερδίσει
την εµπιστοσύνη της αστικής τάξης, ποιος µπορεί -η συγκυβέρ-
νηση ή η Αντιπολίτευση- να διαπραγµατεύεται στο πλαίσιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης πιο ικανά για τα συµφέροντα της αστικής
τάξης στη χώρα µας, ποιος µπορεί να εγκλωβίσει καλύτερα, να
χειραγωγήσει το εργατικό λαϊκό κίνηµα, για να µπορέσει να εν-
σωµατώσει τη λαϊκή δυσαρέσκεια σε ανώδυνο για το σύστηµα
δρόµο. 

Αυτό γίνεται, την ίδια στιγµή βεβαίως, που η Κυβέρνηση και
διαµέσου του κρατικού λροϋπολογισµού κλιµακώνει την αντι-
λαϊκή επίθεση, φορτώνει τα βάρη της καπιταλιστικής κρίσης στο
λαό, µέσα από τη κλιµάκωση της φοροεπιδροµής, την κατάρ-
γηση του αφορολόγητου, την επίθεση στους αυτοαπασχολούµε-
νους, τη νέα επιβάρυνση στη µικρή ακίνητη περιουσία -άλλωστε
από τη φορολογία των ακινήτων διεκδικείτε να εισπράξετε 1,2
δισεκατοµµύρια παραπάνω, µε βάση αυτά που προβλέπονται

στον προϋπολογισµό- αλλά και υποσχόµενη νέες φοροαπαλλα-
γές για το µεγάλο κεφάλαιο. Ενιαίο συντελεστή για το κεφάλαιο,
ονοµαστικό, 15%, αυτό έχετε υποσχεθεί. 

Βεβαίως, εµείς το λέµε καθαρά ότι στα πλαίσια του φορολογι-
κού ανταγωνισµού δεν µπορεί να υπάρξει δίκαιο φορολογικό σύ-
στηµα για το λαό. Από το σκέλος των δαπανών γίνεται µια νέα
µείωση των κοινωνικών δαπανών, όπως προβλέπεται στον κρα-
τικό προϋπολογισµό: στην υγεία είναι 1 δισεκατοµµύριο λιγό-
τερο, στη κοινωνική ασφάλιση 1,5 δισεκατοµµύριο λιγότερο,
στην παιδεία 300 εκατοµµύρια λιγότερα. 

Όλα αυτά βεβαίως, δεν είναι απλά και µόνο το απόλυτο µέγε-
θος, αλλά θα πρέπει να δούµε και τη σωρευτική επίδραση που
έχουν απέναντι στα λαϊκά στρώµατα, απέναντι στη λαϊκή οικογέ-
νεια συνολικά. Κι όλα αυτά για να κάνετε τι, κύριε Υπουργέ; Για
να πετύχετε το πρωτογενές πλεόνασµα, το οποίο το αναγάγετε
σε νέο εθνικό στόχο. 

Όµως το πρωτογενές πλεόνασµα -είτε µε τη δική σας λογική,
τη «δηµιουργική λογιστική», όπως λένε άλλοι, είτε ως αποτέλε-
σµα της ανάπτυξης που λένε τα αντιµνηµονιακά κόµµατα- δεν
πρόκειται να αποκρύψει το χαρακτήρα του. Ποιος είναι ο χαρα-
κτήρας του πρωτογενούς πλεονάσµατος; Αποτελεί µοχλό και ερ-
γαλείο αναδιανοµής του πλούτου -του όποιου πλούτου παρά-
γεται-προς όφελος του κεφαλαίου και σε βάρος του λαού. Αυτό
άλλωστε είναι το χαρακτηριστικό του κρατικού προϋπολογισµού
στο καπιταλιστικό σύστηµα.

Βεβαίως, η αντιλαϊκή σας επίθεση στοχεύει στο να προωθη-
θούν και συνολικά οι καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις, δηλαδή να
δηµιουργήσετε, να διαµορφώσετε µόνιµους µηχανισµούς που θα
διασφαλίζουν και θα αναπαράγουν όλο και πιο φτηνή εργατική
δύναµη, χωρίς δικαιώµατα, µεγαλύτερη ευελιξία στην αγορά ερ-
γασίας, για να προσαρµόζεται στις εκάστοτε ανάγκες και επιτα-
γές των επιχειρηµατικών οµίλων και ταυτόχρονα να δηµιουρ-
γήσετε νέα πεδία δράσης για το υπερσυσσωρευµένο κεφαλαίο,
µέσα από ιδιωτικοποιήσεις, µέσα από κλείσιµο δηµόσιων φορέων
και οργανισµών. Με αυτό τον τρόπο, ουσιαστικά θα κάνετε
ακόµα πιο δύσκολες τις συνθήκες για να µπορέσει µια λαϊκή οι-
κογένεια να ικανοποιήσει τις ανάγκες της. 

Βεβαίως, εδώ να λάβουµε υπόψη µας ότι οι όποιες αποκλίσεις
από την εκτέλεση του προϋπολογισµού θα αποτελέσουν εφαλ-
τήριο για µια νέα επίθεση, όπως η διαπραγµάτευση την οποία
κάνετε για την κάλυψη του δηµοσιονοµικού κενού, που προετοι-
µάζουν ενδεχόµενα νέα µέτρα δηµοσιονοµικού χαρακτήρα. 

Όµως, και η λογική της προσαρµογής συνολικά της οικονο-
µίας και των εργαλείων της στην υπόθεση διασφάλισης και θω-
ράκισης της οικονοµίας διαµορφώνει ένα περιβάλλον διαρκείας,
χωρίς ηµεροµηνία λήξης για νέες ανατροπές σε βάρος της ερ-
γατικής τάξης και των λαϊκών στρωµάτων. 

Άλλωστε –εµείς το λέµε καθαρά- η αντιλαϊκή επίθεση που δρο-
µολογεί η Κυβέρνηση ή µάλλον που συνεχίζει η συγκυβέρνηση,
υπερβαίνει τα στενά περιθώρια της διαχείρισης της καπιταλιστι-
κής κρίσης. Όµως, πάνω απ’ όλα και πρώτα απ’ όλα στοχεύει
στην επόµενη µέρα, στο πώς δηλαδή θα διαµορφώσει ένα ευ-
νοϊκό περιβάλλον για την καπιταλιστική ανάπτυξη. 

Απ’ αυτήν την άποψη –εµείς το λέµε πολύ καθαρά- η αντιλαϊκή
επίθεση δεν αποτελεί ελληνική ιδιοµορφία, γιατί στο πλαίσιο
αυτό η δροµολόγησή της γίνεται µέσα από τη διασφάλιση της
ανάγκης θωράκισης της ανταγωνιστικότητας των µονοπωλιακών
οµίλων σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης σε ένα νέο περιβάλλον,
όπου υπάρχουν οξύτατοι καπιταλιστικοί ανταγωνισµοί, όχι µόνο
από τα συνηθισµένα ιµπεριαλιστικά κέντρα, αλλά και από νέες
καπιταλιστικές οικονοµίες, που µπαίνουν αποφασιστικότατα στην
παγκόσµια καπιταλιστική αγορά, όπως είναι η Κίνα, η Ινδία, η
Βραζιλία, οι οποίες έχουν διασφαλίσει πολύ φθηνό εργατικό δυ-
ναµικό. 

Έτσι, λοιπόν, τα µέτρα που συνολικά έχουν συνδιαµορφωθεί
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης θέλουν να διασφαλίσουν συνο-
λικά για τους ευρωπαϊκούς µονοπωλιακούς οµίλους ακόµη πιο
φθηνή εργατική δύναµη και νέα πεδία κερδοφορίας. Τα µέτρα
αυτά υλοποιήθηκαν και σχεδιάστηκαν πολύ πριν από την εκδή-
λωση της καπιταλιστικής κρίσης. Επί της ουσίας, ο πυρήνας
τους, η καρδιά τους, βρίσκεται στη συνθήκη του Μάαστριχτ. Και
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τα µέτρα αυτά αφορούν το σύνολο των κρατών-µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης είτε βρίσκονται σε κρίση είτε όχι είτε έχουν
υψηλό δηµόσιο χρέος είτε όχι είτε είναι σε µνηµόνια είτε όχι. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ)

Και βεβαίως, συνεχίζουν να καθορίζονται στο πνεύµα και στο
πλαίσιο αυτό και νέα µέτρα: Αναθεώρηση του Συµφώνου Σταθε-
ρότητας και Ανάπτυξης, Συµφωνία για το EURO-PLUS, όπου κα-
θορίζεται ότι ο κατώτερος µισθός συνολικά σε επίπεδο Ευρω-
παϊκής Ένωσης πρέπει να αντιστοιχείται µε τον κατώτερο µισθό
στις πιο ανταγωνιστικές περιοχές για την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Επίσης, διαµορφώνονται οι συνθήκες µόνιµης εποπτείας σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης των δηµοσιονοµικών µεγεθών στα
πλαίσια της οικονοµικής διακυβέρνησης. 

Δεν είναι τυχαίο αυτό το οποίο επαναλαµβάνεται -δεν είναι η
πρώτη φορά που γράφεται- στην ανακοίνωση της επιτροπής για
την ετήσια επισκόπηση της ανάπτυξης το 2014. Τι λέει, λοιπόν,
στη σελίδα 3; Λέει ότι ο ρόλος της επιτροπής είναι να εξετάσει
εάν τα κράτη-µέλη -όχι αυτά που βρίσκονται σε πρόγραµµα µα-
κροοικονοµικής προσαρµογής- έχουν υποβάλει τα σχέδια των
προϋπολογισµών για το επόµενο έτος και έχουν λάβει όλα τα
αναγκαία µέτρα για να επιτευχθούν οι στόχοι που έχουν συµφω-
νηθεί σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, πριν οριστικοποιηθούν
οι προϋπολογισµοί σε εθνικό επίπεδο. 

Να, λοιπόν, τι έχουµε: Μία εθελοντική εκχώρηση συνολικά από
την κάθε ξεχωριστή άρχουσα τάξη των κυριαρχικών δικαιωµάτων
στα πλαίσια της ικανοποίησης των συνολικών αναγκών των µο-
νοπωλιακών οµίλων, όπως αυτοί εκφράζονται µέσα από τη δια-
κρατική ιµπεριαλιστική συµµαχία, που είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Απ’ αυτήν την άποψη, λοιπόν –εµείς το λέµε πολύ καθαρά-
όσοι αποδέχονται την Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι ψευδεπίγραφα
αντίπαλοι των µνηµονίων. Γιατί αυτή -δηλαδή η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση- καθορίζει ένα συνολικότερο, ένα γενικευµένο πλαίσιο για
µνηµόνια διαρκείας για όλους τους λαούς της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Και βεβαίως, είναι αυταπάτη να θεωρούν κάποιοι ότι µπορεί
να αλλάξει ο χαρακτήρας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αποτελεί µία
«λυκοσυµµαχία» και θα γίνεται όλο και πιο αντιδραστική, σε
βάρος συνολικά των εργαζοµένων, σε βάρος συνολικά των λαών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όχι µόνο. 

Και αλήθεια, το ερώτηµα είναι το εξής: Η υπόθεση της ικανής
διαπραγµάτευσης για ποιον γίνεται; Γίνεται για λογαριασµό της
ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών ή για ικανοποίηση επιµέρους
στόχων και συµφερόντων της αστικής τάξης ή τµηµάτων του κε-
φαλαίου; Γιατί σήµερα στη χώρα µας η αστική τάξη -και αυτό το
βλέπουµε από διάφορες µελέτες, από διάφορα δηµοσιεύµατα,
από διάφορα δελτία Τύπου, όπως του ΣΕΒ- προβληµατίζεται από
τη συνεχιζόµενη καπιταλιστική κρίση. 

Προβληµατίζεται από την επιδείνωση της θέσης της, αλλά και
από το πώς µπορούν να διασφαλιστούν τα ιδιαίτερα συµφέροντά
της. 

Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο αποζητά, διαπραγµατεύεται, θέλει
µια πιο χαλαρή δηµοσιονοµική προσαρµογή, για να υπάρχουν
µεγαλύτερα περιθώρια στο αστικό κράτος, στο ελληνικό κράτος,
να παρέχει κρατική, αλλά και κοινωνική χρηµατοδότηση στους
επιχειρηµατικούς οµίλους, για να µπορέσουν να επιταχύνουν την
καπιταλιστική ανάκαµψη.

Δεν είναι τυχαίο ότι ο ΣΕΒ ζητάει µεγαλύτερη κρατική και κοι-
νοτική στήριξη της βιοµηχανίας κι ένα νέο µείγµα, το οποίο θα
αντικαταστήσει το µνηµόνιο. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, βεβαίως η υπόθεση διαχείρισης
του δηµόσιου χρέους αποτελεί έναν βραχνά και για τη σηµερινή
Κυβέρνηση, αλλά και για την οποιαδήποτε κυβέρνηση. 

Αυτό το οποίο επιδιώκουν είναι να αποµειώσουν τις δαπάνες
εξυπηρέτησης του δηµόσιου χρέους, ούτως ώστε να υπάρχουν
τα απαραίτητα κονδύλια, για να χρηµατοδοτηθούν οι ανάγκες
των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Η Κυβέρνηση λέει ότι αυτό θα το πετύχει µέσα από την επιµή-
κυνση της εξυπηρέτησης του δηµόσιου χρέους. Η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση λέει ότι θα το πετύχει µέσα από το κούρεµα. Από
αυτήν την άποψη, οι διαπραγµατεύσεις εντάσσονται µέσα σε ένα

συνολικότερο πλαίσιο, σε αυτό το πλαίσιο που συζητάµε και που
αφορά το ίδιο το µέλλον της ευρωζώνης. 

Υπάρχει ανισοµερής εκδήλωση της καπιταλιστικής κρίσης σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Άλλωστε, αυτό είναι και το απο-
τέλεσµα των πλεονασµάτων που έχει σήµερα η Γερµανία. Κά-
ποιες χώρες ισχυροποιούν τις θέσεις τους σε επίπεδο Ευρω-
παϊκής Ένωσης, κάποιες άλλες χώρες φαίνεται να οπισθοχω-
ρούν. Αυτή η κατάσταση οξύνει τις αντιθέσεις ανάµεσα στα
κράτη-µέλη και επιταχύνει τις φυγόκεντρες τάσεις στα πλαίσια
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Γι’ αυτό δεν είναι τυχαίο ότι διάφορα τµήµατα του κεφαλαίου,
σε διάφορα κράτη-µέλη, αρχίζουν και φλερτάρουν ανοιχτά ή
συγκεκαλυµµένα µε την υπόθεση «εθνικό νόµισµα», «επιστροφή
στο εθνικό νόµισµα». Και στη Γερµανία έχει ανοίξει αυτή η συζή-
τηση και στη Γαλλία έχει ανοίξει αυτή η συζήτηση και στην Ιταλία
έχει ανοίξει αυτή η συζήτηση. 

Έτσι, λοιπόν, όσον αφορά την υπόθεση που πλανάται ως φάν-
τασµα πάνω από το λαό, αν, δηλαδή, θα δεχθεί το ευρώ ή τη
δραχµή, εµείς λέµε πολύ καθαρά ότι αποτελεί ψευτοδίληµµα για
το λαό. Αποτελεί ψευτοδίληµµα για το λαό αν θα έχεις, δηλαδή,
ισχυρό ή αδύναµο νόµισµα για να διαχειριστείς απλά και µόνο
την καπιταλιστική κρίση. Γιατί το ζήτηµα δεν είναι µε ποιο νόµι-
σµα θα µετράει από τη µία µεριά ο λαός τη φτώχεια του και από
την άλλη µεριά το κεφάλαιο τα κέρδη του.

Άρα, σε αυτό το πλαίσιο, σε αυτήν την όξυνση των φυγόκεν-
τρων τάσεων διαµορφώνονται νέες συµµαχίες στα ίδια τα πλαί-
σια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως για παράδειγµα η συµµαχία
του Νότου. Η Γαλλία και η Ιταλία, κατά κύριο λόγο, µε την ανοι-
χτή στήριξη των Ηνωµένων Πολιτειών, πιέζουν για αλλαγές σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά την πολιτική διαχεί-
ρισης του δηµόσιου χρέους, στην κατεύθυνση του να υπάρχουν
µεγαλύτερες δυνατότητες για κρατικές ενισχύσεις στους εγχώ-
ριους µονοπωλιακούς οµίλους. 

Οι βασικές αιχµές αυτής της διαπραγµάτευσης που κάνουν οι
χώρες του Νότου απέναντι στη Γερµανία είναι οι εξής: Πρώτον,
πώς να υπάρξει µία βιώσιµη ρύθµιση των υπερχρεωµένων συνο-
λικά κρατών. Δεύτερον, η ταχύτητα µε την οποία θα προωθηθεί
η τραπεζική ένωση σε επίπεδο ευρωζώνης. 

Και µέσα σε αυτά τα πλαίσια, βασική αιχµή αυτής της διαπραγ-
µάτευσης είναι η ανάγκη να µειωθεί το άνοιγµα της ψαλίδας ανά-
µεσα στα επιτόκια δανεισµού των επιχειρηµατικών οµίλων στο
Νότο, σε σύγκριση µε τους επιχειρηµατικούς οµίλους στο Βορρά
και ιδιαίτερα στη Γερµανία.

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό, µόνο και µόνο
από τους στόχους της διαπραγµάτευσης, ότι αυτή διαπραγµά-
τευση δεν αφορά την κατάσταση την οποία βιώνει σήµερα η ερ-
γατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα και στην Ελλάδα αλλά και
συνολικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αντίθετα, οι χώρες που πρω-
τοστατούν στην επαναδιαπραγµάτευση αυτή φροντίζουν να υλο-
ποιούν, µε ιδιαίτερη επιµέλεια, την αντεργατική, αντιλαϊκή επί-
θεση. 

Έτσι, λοιπόν, αν κάτι είναι φανερό, είναι ότι η υπόθεση κοινο-
τικής αλληλεγγύης αφορά την αλληλεγγύη ανάµεσα στους µο-
νοπωλιακούς οµίλους και τις αστικές τάξεις όσον αφορά τη
συµφωνία τους για την κλιµάκωση της επίθεσης ενάντια στους
λαούς.

Είναι πολύ φανερό ότι έχουµε να κάνουµε µε µία κάλπικη αν-
τιπαράθεση όσον αφορά τα διάφορα µείγµατα διαχείρισης, αν
θα είναι, δηλαδή, περιοριστική ή επεκτατική η δηµοσιονοµική πο-
λιτική. Αν, δηλαδή, θα ακολουθήσουµε το παράδειγµα της Μέρ-
κελ -το οποίο αποτέλεσµα, βέβαια, το βλέπουµε και στην Ελλάδα
αλλά και συνολικά στην Ευρωπαϊκή Ένωση και είναι η όξυνση
των κοινωνικών ανισοτήτων- ή αν θα ακολουθήσουµε το παρά-
δειγµα της πολιτικής Οµπάµα, µε την οποία κάποιοι ανοιχτά ή
συγκαλυµµένα «φλερτάρουν», όπου η επεκτατική πολιτική έχει
οδηγήσει σε µία τεράστια όξυνση των κοινωνικών ανισοτήτων. 

Ο ίδιος ο Στρίγκλιτς -που είναι και οπαδός, άλλωστε, µίας τέ-
τοιας λογικής και αντίληψης- λέει ότι το 95% της ανάπτυξης ανά-
µεσα στο 2009 και το 2012, κατέληξε -το καρπώθηκε- στο 1% του
πληθυσµού των Ηνωµένων Πολιτειών, ενώ για το υπόλοιπο 99%
του πληθυσµού των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής δεν υπήρξε
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ποτέ ανάκαµψη ως προς τη θέση και τα συµφέροντά του. 
Έτσι, λοιπόν, το «αµερικάνικο όνειρο», που κάποιοι επικαλούν-

ται, έχει το εξής αποτέλεσµα: Το 1% του πληθυσµού κατέχει το
40% του πλούτου, το 20% του πλουσιότερου πληθυσµού κατέχει
το 93% του πλούτου που δηµιουργείται στις Ηνωµένες Πολιτείες
Αµερικής και το υπόλοιπο 80% του πληθυσµού των Ηνωµένων
Πολιτειών Αµερικής «βολεύεται» µόνο µε το 7% του πλούτου.
Αυτό είναι το αποτέλεσµα. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, είναι επίσης κάλπικο για το λαό
το ερώτηµα αν θα πάµε σε επιµήκυνση του χρέους ή σε κούρεµα,
γιατί είτε µε τη µία είτε µε την άλλη µεριά θα έχουµε νέα αντι-
λαϊκά µέτρα. Και η όξυνση της διαπάλης και στο εσωτερικό -ανά-
µεσα στα πολιτικά κόµµατα, ανάµεσα στη συγκυβέρνηση και την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση- προσπαθεί να συγκαλύψει πια τη
στρατηγική τους συµφωνία. Και η στρατηγική τους συµφωνία
είναι η ανάγκη να ξεπεραστούν οι δυσκολίες αναπαραγωγής του
κεφαλαίου στη χώρα µας, για να µπορέσει να επανεκκινήσει η
καπιταλιστική ανάπτυξη. Εκεί που διαφωνούν είναι για τον τρόπο
µε τον οποίο θα γίνει πιο αποτελεσµατικό αυτό το µείγµα. Και
από αυτήν την άποψη συµφωνούν ακόµη και στο µοντέλο, αλλά
και στις προτεραιότητες. 

Είναι χαρακτηριστική η σηµερινή παρέµβαση του κ. Τσίπρα, ο
οποίος τι είπε; Είπε ότι το νέο µοντέλο, η αφετηρία ανασυγκρό-
τησης της παραγωγικής διαδικασίας, είναι η στρατηγική επιλογή
των εξωστρεφών τοµέων της οικονοµίας, που αναδεικνύουν τα
πιο ισχυρά πλεονεκτήµατα στη διεθνή αγορά. Αυτό δεν λέει και
η Κυβέρνηση; Αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων για
να οικοδοµήσει µία εξωστρεφή οικονοµία. 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Τι σηµαίνει «συγκριτικό πλεονέ-
κτηµα» και ποιος το καθορίζει; Το καθορίζουν οι ανάγκες των
ιδιωτικών επιχειρηµατικών οµίλων για να έχουν επενδύσεις σε
νέους τοµείς και διασφάλιση της κερδοφορίας ή το καθορίζει η
υπόθεση ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών; Ποιος, λοιπόν, είναι
αυτός που καθορίζει το συγκριτικό πλεονέκτηµα; Το καθορίζουν
οι αντικειµενικές δυνατότητες παραγωγικής ανάπτυξης ή τα συµ-
φέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων; 

Και δεν είναι τυχαίο ότι συµπίπτετε ακόµα και στις προτεραι-
ότητες. Ενεργειακός κόµβος η Ελλάδα. Προτεραιότητα στις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειες. Αυτό είπε και σήµερα ο κ. Τσίπρας.
Ο τουρισµός είναι βασικός πυλώνας είτε µε το σηµερινό µοντέλο
είτε µε ένα διαφοροποιηµένο µοντέλο. Και αυτός ο βασικός πυ-
λώνας έχει οδηγήσει στο να είναι πολυτέλεια οι διακοπές για την
εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα και να υπάρχουν συνθήκες
εργασιακού µεσαίωνα για τους εργαζόµενους στα ξενοδοχεία.
Η Ναυτιλία, εθνικός πρωταθλητής. 

Αλήθεια, γιατί είναι αυτοί οι τοµείς προτεραιότητα; Γιατί αυτοί
οι τοµείς έχουν συγκριτικά πλεονεκτήµατα και δεν έχει η ναυπη-
γοεπισκευαστική βιοµηχανία στη χώρα µας; Για ποιο λόγο αυτή
θα πεταχτεί στο καλάθι των αχρήστων; Διότι οι εφοπλιστές δεν
θέλουν να ναυπηγήσουν καράβια στην Ελλάδα και γιατί η Ευρω-
παϊκή Ένωση διαφωνεί µε τις κρατικές ενισχύσεις. Το ίδιο ισχύει
και για την αµυντική βιοµηχανία. Να, λοιπόν, ποιος είναι ο προ-
σανατολισµός και η εξέλιξη. 

Και συµφωνείτε ότι ο ρόλος του αστικού κράτους πρέπει να
στηρίξει τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων. Η Κυβέρνηση
µε νέους τοµείς ή και µε νέα κίνητρα που πρέπει να δώσει το
αστικό κράτος -ο κ. Σαχινίδης ήταν πολύ αποκαλυπτικός-…

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Είµαι υπέρ του καπιταλισµού.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Το ξέρουµε, κύριε Σαχι-

νίδη. Δεν σας κατηγορούµε για το αντίθετο εσάς.
Το αστικό κράτος θέλει να δώσει νέα φορολογικά κίνητρα και

να καταργηθούν οι ασφαλιστικές εισφορές των επιχειρήσεων.
Θα καταρρεύσει, λοιπόν, το ασφαλιστικό σύστηµα. 

Αντίθετα, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τι λέει; Μέσα από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων –αυτό είπε ο εισηγητής της
στην επιτροπή- να διαµορφωθεί ένα κατάλληλο περιβάλλον που
να στηρίξει, να ενισχύσει, να δώσει ώθηση στο ιδιωτικό κεφάλαιο
να επενδύσει, αξιοποιώντας τα ΣΔΙΤ, τις συµπράξεις –είπε σή-
µερα ο Πρόεδρος κ. Τσίπρας- αλλά και µε το ξένο κεφάλαιο για
την αξιοποίηση της ακίνητης –και όχι µόνο- περιουσίας. 

Τα ίδια «εργαλεία» θέλετε: Ρευστότητα –λέει- στην αγορά.

Αλήθεια, είναι πρόβληµα ρευστότητας; Και τα δισεκατοµµύρια
που είναι υπερσυγκεντρωµένα σε διάφορους φορολογικούς πα-
ραδείσους; Είναι κι αυτό πρόβληµα ρευστότητας; 

Η Κυβέρνηση, βεβαίως, λέει ότι το πρόβληµα της ρευστότητας
θα το λύσει µέσα από την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Ο
ΣΥΡΙΖΑ λέει µέσα από την εξοικονόµηση πόρων που θα υπάρξει
από την καλύτερη διαχείριση του δηµόσιου χρέους και ότι αυτές
οι λύσεις θα αντιµετωπίσουν την πιστωτική «ασφυξία» για να ενι-
σχύσουν την πραγµατική οικονοµία. 

Έτσι, λοιπόν, και στη µία και στην άλλη περίπτωση είναι καθο-
ριστικός ο ρόλος των επιχειρηµατικών οµίλων, που είναι αυτοί
βεβαίως που έχουν τα «εργαλεία» στα χέρια τους, αυτοί που κα-
θορίζουν το χαρακτήρα της ανάπτυξης και τις προτεραιότητες
της ανάπτυξης. 

Καµµία κυβέρνηση δεν µπορεί να αναιρέσει τις επιλογές των
µονοπωλιακών οµίλων, ό,τι και αν κάνει. Έτσι, λοιπόν, δεν µπορεί
να υπάρξει φιλολαϊκή διέξοδος στα πλαίσια του συστήµατος.
Αυτές οι επιπτώσεις είναι ορατές διά γυµνού οφθαλµού στο λαό.

Έχουµε πνιγµούς τον εικοστό πρώτο αιώνα, γιατί βεβαίως δεν
είναι προτεραιότητα η αντιπληµµυρική προστασία και η αντισει-
σµική θωράκιση. Τι είναι προτεραιότητα; Τα ενεργειακά –λέει- πι-
στοποιητικά για τα οικήµατα και τα κτήρια. Δηλαδή θα έχω
ενεργειακό πιστοποιητικό, αλλά µε τον πρώτο σεισµό µπορεί το
σπίτι να πέσει στο κεφάλι µου και να µε πλακώσει και να µου µεί-
νει το ενεργειακό πιστοποιητικό στο χέρι.

Όσο για το φάρµακο, παλεύουν για ποιο λόγο, Κυβέρνηση και
Αντιπολίτευση; Όχι αµφισβητώντας ότι το φάρµακο είναι εµπό-
ρευµα, αλλά για τα επιµέρους συµφέροντα των φαρµακοβιοµη-
χανιών είτε είναι εγχώριες είτε είναι εισαγωγής, ενώ το ζήτηµα
για το λαό είναι αν το φάρµακο είναι κοινωνικό αγαθό που πρέπει
να παρέχεται δωρεάν προς το λαό και όχι βεβαίως µε έµµεση
επιβάρυνση µέσω των ασφαλιστικών ταµείων. 

Η ίδια αντίληψη υπάρχει και µε την υπόθεση των οδικών αξό-
νων. Η Κυβέρνηση δίνει νέα κίνητρα για να ξεκινήσουν οι οδικοί
άξονες µέσα από την παραχώρηση. Δηµόσια έργα, λέει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που θα δοθούν στους κατασκευαστικούς οµίλους µε άµεση
κρατική χρηµατοδότηση. Άρα, δηλαδή, και στη µία περίπτωση
θα διασφαλιστεί το καπιταλιστικό κέρδος στους κατασκευαστι-
κούς οµίλους και στην άλλη περίπτωση αυτό µπαίνει ως προτε-
ραιότητα.

Απ’ αυτή την άποψη, εµείς το λέµε καθαρά: Η όποια ανάκαµψη
δεν θα οδηγήσει σε λαϊκή ευηµερία, ούτε θα αναπληρώσει τις τε-
ράστιες απώλειες και βεβαίως δεν πρόκειται να αποτρέψει τον
κυκλικό χαρακτήρα εκδήλωσης της καπιταλιστικής κρίσης.

Κύριε Τσακαλώτο, εµείς τουλάχιστον δεν προσπαθούµε να µε-
λετήσουµε τον καπιταλισµό και τον Μαρξ και τη θεωρία του απέ-
ναντι στον καπιταλισµό µέσα από τον Σάµερς. Εµείς φροντίζουµε
να µελετάµε τον ίδιο τον Μαρξ, µε στόχο όχι απλά και µόνο να
κατανοήσουµε τον καπιταλισµό και να προσπαθήσουµε να τον
βελτιώσουµε, αντιµετωπίζοντας τις –υποτίθεται- αντιφάσεις του,
αλλά µε στόχο να ανατρέψουµε αυτό το βάρβαρο και εκµεταλ-
λευτικό σύστηµα. Αυτό που βιώνει σήµερα ο λαός στην Ελλάδα,
αλλά και αλλού, είναι ο υπαρκτός καπιταλισµός και εµείς µ’ αυτόν
τον υπαρκτό καπιταλισµό δεν βολευόµαστε, γι’ αυτό ακριβώς µι-
λάµε και για ανατροπή αυτής της κατάστασης. 

Απ’ αυτή την άποψη, εµείς λέµε ότι σήµερα η ουσία της δια-
πάλης δεν είναι ποιος θα µπορέσει να εξυπηρετήσει καλύτερα
τα συµφέροντα του κεφαλαίου, δεν είναι ποιος θα µπορέσει να
διαχειριστεί καλύτερα τη φτώχεια, η Κυβέρνηση µέσα από το
πρωτογενές πλεόνασµα ή ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα από το αναπτυξιακό
µέρισµα, δηλαδή από κάποια «ψίχουλα» από τα «καρβέλια» που
θα «τρώει» το κεφάλαιο, οπότε και θα µπορέσουν να αναδιανεί-
µουν τη φτώχεια σε ευρύτερα λαϊκά στρώµατα.

Το πρόβληµα, λοιπόν, για το λαϊκό κίνηµα δεν είναι να µπει
κάτω από ξένη «σηµαία», να επιλέξει τον ιµπεριαλιστή του, να
υποταχθεί στα συµφέροντα της αστικής τάξης και της πλουτο-
κρατίας συνολικά.

Επιτρέψτε µου µία ακόµη αναφορά και θα ολοκληρώσω µ’
αυτό: Τι είπε σήµερα ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ; «Καµµία χώρα δεν
ανοικοδοµήθηκε µετά τον πόλεµο χωρίς τη συστράτευση και τη
συµβολή του λαού στην παραγωγική ανάπτυξη», δηλαδή υπο-
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ταγή της εργατικής τάξης στις ανάγκες του κεφαλαίου, αποδοχή
της αποπληρωµής του χρέους είτε είναι νόµιµο είτε είναι επαχ-
θές.

Να επιλέγει, δηλαδή, το εργατικό λαϊκό κίνηµα κάθε φορά τον
κυβερνητικό διαχειριστή και να έχει µειωµένες απαιτήσεις, συµ-
βιβαζόµενο µε τη µιζέρια του. Και όπου δεν περνάει το καρότο,
χρησιµοποιούν το µαστίγιο της Χρυσής Αυγής. Γιατί η Χρυσή
Αυγή είναι παιδί του συστήµατος και όχι λόγω της ανεργίας όπως
ανιστόρητα ισχυριστήκατε, κύριε Τσακαλώτο. 

Έτσι, λοιπόν, ο πραγµατικός αντίπαλος για το λαό είναι τα µο-
νοπώλια, είναι οι κεφαλαιοκράτες. Αυτοί φταίνε και για το δια-
βρωµένο πολιτικό σύστηµα. Εδώ κάνουν πολέµους για το
κέρδος. Βεβαίως, θα διαφθείρουν και κυβερνήσεις, για να έχουν
ακόµη µεγαλύτερα κέρδη. Και αυτός ο υπαρκτός καπιταλισµός
δεν µπορεί να βολέψει σήµερα τις λαϊκές ανάγκες. Γεννά φτώ-
χεια, πείνα, εξαθλίωση για το σύνολο των λαϊκών αναγκών. 

Για εµάς κριτήριο στις σηµερινές συνθήκες είναι εάν υπάρχουν
οι δυνατότητες –και λέµε ότι υπάρχουν- να ικανοποιηθούν οι λαϊ-
κές ανάγκες. Πώς θα γίνει αυτό; Αν ξεµπερδέψουµε µε το καπι-
ταλιστικό κέρδος και την καπιταλιστική ιδιοκτησία. Κοινωνικο-
ποίηση, λοιπόν, των συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής, απο-
δέσµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση -τη λυκοσυµµαχία του κε-
φαλαίου- και µονοµερή διαγραφή του κέρδους. 

Γι’ αυτό το σκοπό χρειάζεται ένα ισχυρό κίνηµα που θα ενώσει
την εργατική τάξη, θα ενισχύσει τον ταξικό του προσανατολισµό
οικοδοµώντας τις λαϊκές συµµαχίες χωρίς αυταπάτες. Θα είναι
βάθρο για την ανακούφιση σήµερα της χειµαζόµενης λαϊκής οι-
κογένειας, αλλά και βάθρο αντεπίθεσης για συνολικότερη ρήξη
και ανατροπή. 

Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο, απαραίτητη προϋπόθεση για να
υπάρξει αυτό, είναι η αποφασιστική ισχυροποίηση του ΚΚΕ για
να υπάρξει µια πολύ ισχυρή λαϊκή αντιπολίτευση που θα συγκεν-
τρώσει δυνάµεις για να ανοίξει την ελπιδοφόρο προοπτική, δη-
λαδή τη λεωφόρο της απελευθέρωσης του ανθρώπου από τη
σκλαβιά της εκµετάλλευσής του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Καραθανασόπουλε.

Ο κ. Δηµήτριος (Μίµης) Ανδρουλάκης έχει τον λόγο, ο τελευ-
ταίος από τους Γενικούς Εισηγητές.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Συγγνώµη που δεν
µπόρεσα να ακούσω τους περισσότερους εισηγητές, αλλά ήταν
µια µεγάλη στιγµή απόψε. Ο Μίκης Θεοδωράκης ανακηρύχτηκε
µέλος της Ακαδηµίας και έκανε µία ιστορική οµιλία.

Το µόνο που άκουσα είναι ότι ο Σαµαράς έκατσε και άκουσε
τον Τσακαλώτο, ενώ εσένα, Φίλιππε, σου γύρισε την πλάτη και
έφυγε. Να µην σε θεωρούν ποτέ δεδοµένο. Αυτό είναι το αιώνιο
δίδαγµα της πολιτικής!

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ίσως είναι πρόκληση για το τι θα γίνει
µετά τις επόµενες εκλογές. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Το πας µακριά τώρα
εσύ. 

Κύριοι συνάδελφοι, πάει και το 2013. Αγαπητέ Ευκλείδη, κα-
νένα καταστροφικό σενάριο για την παγκόσµια οικονοµία δεν επι-
βεβαιώθηκε, αλλά και κανένα καλό. Δηλαδή, «µια από τα ίδια»
προς τα κάτω, προς τη στασιµότητα. Η οµιχλώδης αβεβαιότητα
κρέµεται βαριά πάνω από την Ευρωζώνη. Κανένας κύκλος ανά-
καµψης δεν φαίνεται να ανοίγει στην Ευρωζώνη και στα πολιτικά
–στον πολιτικό συσχετισµό των δυνάµεων στην Ευρώπη- δεν
έχουµε τίποτα το θετικό. 

Δεν ξέρω αν είχατε την υποµονή να διαβάσετε τις εκατόν
ογδόντα πέντε σελίδες της προγραµµατικής συµφωνίας Χριστια-
νοδηµοκρατών-Σοσιαλδηµοκρατών. Εγώ δεν βρήκα ούτε µία
πρόταση η οποία να δηµιουργεί µία ελπίδα ότι κάτι θα αλλάξει
στη διαχείριση της ευρω-κρίσης χρέους. Η Γαλλία εξακολουθεί
να είναι το όνοµα µιας απουσίας και σκέφτοµαι µήπως είπε και
ένα σωστό εδώ ο Τσίπρας για το φίλο µας τον Ολάντ, ενώ ο Λέτα
λέει ότι ψηφίζει Σαµαρά. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, τι συσχετισµό
δυνάµεων έχουµε αυτήν τη στιγµή. 

Αφού τόσοι καλοί οµιλητές-οικονοµολόγοι µίλησαν για το δη-
µοσιονοµικό κενό, επιτρέψτε µου εµένα να ασχοληθώ µε ένα
άλλο κενό, το κενό στρατηγικής. 

Κύριοι συνάδελφοι, λένε ότι η τύχη βοηθάει τα προετοιµα-
σµένα µυαλά, δηλαδή αυτά που έχουν στρατηγική, σεναριακή
σκέψη, που έχουν σχέδια. Όµως, µη φανταστείτε ότι έχω την αυ-
ταπάτη ή την παθογένεια της σχεδιοµανίας. 

Πρέπει να γνωρίζετε ότι επί του πραγµατικού πεδίου της
µάχης, όταν έχεις απέναντι τον αντίπαλο ενώπιος ενωπίω, όταν
έχεις τα προβλήµατα απέναντι σου, τότε µετράει κυρίως η ηγε-
σία. Και δυστυχώς, εµείς σε αυτήν την ιστορική κρίση του ελλη-
νικού καπιταλισµού -και του ευρωπαϊκού καπιταλισµού- έχουµε
κενό σχεδίου και κενό ηγεσίας. Δηλαδή, η Ελλάδα του 2013 δεν
διαθέτει ό,τι είχε η Ελλάδα του 1913. 

Επειδή πολλοί υπέθεσαν λανθασµένα ότι έχω κάτι ιδιαίτερο µε
το Στουρνάρα, γιατί του έκανα σκληρή κριτική στην επιτροπή, µε
ρωτούσαν: Γιατί η Ελλάδα τελικά δεν έχει εθνικό σχέδιο ανασυγ-
κρότησης, ανάπτυξης; Γιατί δεν είχε ούτε πριν ούτε µετά την έν-
ταξη στην ΟΝΕ, πλην του αλήστου µνήµης σχεδίου των Ολυ-
µπιακών Αγώνων; Γιατί έξι χρόνια ύφεση, τέσσερα χρόνια διαχεί-
ριση της χρεοκοπίας δεν υπάρχει ακόµη εθνικό σχέδιο; Γιατί; 

Πρώτον. Όταν ο Στουρνάρας –σ’ εµένα το ξεστόµισε- είπε σε
µια στιγµή αυθορµητισµού –του ξέφυγε προφανώς, δεν θα το
έλεγε έτσι- «ποιο εθνικό σχέδιο; Τι να το κάνουµε; Αφού έχουµε
το µνηµόνιο!», αυτή η φράση δεν είναι τυχαία, έχει πολύ βαθιές
ρίζες. «Το εθνικό σχέδιο είναι η ΟΝΕ», ήταν η κυρίαρχη λογική
πάνω από µία δεκαετία. Δηλαδή, επικράτησε, έγινε κυρίαρχη η
συλλογική ψευδαίσθηση µιας αδιατάρακτης, γραµµικής, σχεδόν
σιδηροδροµικής σύγκλισης µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, έτσι που
να λένε: «Τώρα πια µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση τα κράτη δεν
χρεοκοπούν, τα κρατικά οµόλογα δεν γίνονται σκουπιδόχαρτα,
οι τράπεζες δεν χρεοκοπούν, έχουµε Βασιλεία Ι, Βασιλεία ΙΙ, η
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα αποκλείεται να αγοράσει κρατικά
οµόλογα, αποκλείεται να ανοίξει πιστωτική γραµµή απευθείας
στις τράπεζες, αποκλείεται να βάλει επιτόκιο 0%, αποκλείεται να
δώσει µη συµβατικά µέτρα ρευστότητας». Όλα αποκλείονται.
Αυτή ήταν και είναι η κουλτούρα. 

Ο Στουρνάρας –προσέξτε- την ώρα που έδινε συνέντευξη
Τύπου ο Γκουρία –του δώσαµε ένα εκατοµµύριο για να µας πει
αυτά τα πράγµατα- …

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Επτακόσιες χιλιάδες.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Εντάξει. Βάζω εγώ

και λίγο παραπάνω. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κοντά είναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Όταν ο άνθρωπος

είπε ότι πρέπει τώρα το ταχύτερο δυνατόν να κουρέψουµε το
χρέος, πετάχτηκε ο Στουρνάρας και είπε: «Όχι τώρα τέτοια συ-
ζήτηση. Τον Απρίλιο». Εδώ µιλάµε για ψύχωση. Το καταλαβαί-
νετε; Είναι ψύχωση ιδεολογική. Επιτοµή ενός «εκσυγχρονισµού»
είτε νεοκεϋνσιανής είτε νεοφιλελεύθερης κατεύθυνσης η οποία
κυριάρχησε στην πολιτική ζωή από το 1995 µέχρι το 2010. Πρώ-
τον, λοιπόν, αυτό.

Δεύτερον, δεν έχουµε εθνικό σχέδιο, κύριοι συνάδελφοι, διότι
δεν υπήρξε ηγεσία να αντισταθεί στους εταίρους όταν της έλε-
γαν: «Ή το παίρνεις ή φύγε». Ηγεσία να αντισταθεί µε επιτυχία,
όχι αυτοκαταστροφικά.

Τρίτον. Δεν υπάρχει εθνικό σχέδιο διότι υπονοούν: «Το σχέδιο
είµαι εγώ». Το σκέφτεται ο εκάστοτε Πρωθυπουργός, το λένε
µέσα τους οι Υπουργοί, το λένε οι επιχειρηµατίες, το λένε οι τρα-
πεζίτες. «Το σχέδιο είµαι εγώ. Τι το θέλετε το σχέδιο;». Δηλαδή
σχεδιάζουν το µέλλον της χώρας πάνω στην υπόθεση ότι «Εγώ
θα κρατώ το τιµόνι, εγώ θα ράψω το κουστούµι στα µέτρα µου».
«Εγώ θα µοιράσω το ΕΣΠΑ. Τόσα ΕΣΠΑ, τόσα Κοινοτικά Πλαίσια
Στήριξης εγώ τα µοιράζω». Γι’ αυτό η Ελλάδα του 2014 έχει µι-
κρότερη διεθνώς εµπορεύσιµη παραγωγική βάση απ’ ότι είχε το
1980. Αυτός είναι ο «εκσυγχρονισµός». 

Τρίτον. Δεν έχουµε εθνικό σχέδιο διότι, κύριοι συνάδελφοι,
υπάρχει και µια ρηχότητα –ας το πω έτσι- των δοµών: της διοί-
κησης, των κοµµάτων που τελικά λειτουργούν ως διευρυµένα
γραφεία Τύπου, των πανεπιστηµίων, των δεξαµενών σκέψης.

Τέταρτον. Δεν υπάρχει εθνικό σχέδιο, διότι δεν είναι ένα τε-
χνοκρατικό κείµενο, ένα ουδέτερο κείµενο το εθνικό σχέδιο ανα-
συγκρότησης και ανάπτυξης. Δεν είναι κάτι που θα γίνει µ’ ένα
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πάρε-δώσε µεταξύ Μακίνζι και ΙΟΒΕ όπως το πάει ο Στουρνάρας.
Νέο παραγωγικό πρότυπο σηµαίνει αναδόµηση συµφερόντων.
Σηµαίνει αναδιάταξη όλης της οικονοµικής δοµής. Και αυτό δεν
το θέλει το status quo, το οποίο παραµένει το ίδιο και µέσα από
την κρίση και µετά απ’ την κρίση. 

Πέµπτο, δεν έχουµε εθνικό σχέδιο, διότι βεβαίως υπάρχει και
µία αντικειµενική δυσκολία. Δεν είναι όπως στο παρελθόν. Τώρα,
ας πούµε, ο εθνικός προγραµµατικός βολονταρισµός υφίσταται
τα όρια της πολυπλοκότητας, της αλληλεξάρτησης, της ολοκλή-
ρωσης, τα όρια που βάζει µια ανοιχτή και βεβαίως πλαστική γε-
ωµετρία παγκόσµιων αλληλεξαρτήσεων, συγκρούσεων και
αντιθέσεων. 

Έκτο, δεν υπάρχει εθνικό σχέδιο, διότι αυτό απαιτεί ένα νέο
τόνο στην πολιτική ζωή, µια νέα κοινωνική και πολιτική διαλε-
κτική, µια νέα ηθικοπολιτική ηγεµονία, µια νέα εθνικολαϊκή ενό-
τητα, απαιτεί ένα νέο ιστορικό, κοινωνικό και πολιτικό µπλοκ, όχι
θεωρίες των δύο άκρων ή πόλωση ή να λέµε στον καθένα ό,τι
θέλει να ακούσει. 

Τέλος, έβδοµο, να µου επιτρέψετε –στο γιατί δεν υπάρχει
εθνικό σχέδιο ανάπτυξης- να απαντήσω µε τη γλώσσα του Ελευ-
θερίου Βενιζέλου. Πριν από ακριβώς εκατό χρόνια, τέτοιες
µέρες, του πήρε µία συνέντευξη ο Βεντήρης µετά την ένωση της
Κρήτης µε την Ελλάδα και του λέει: «Πώς διάολο πάει αυτή η
χώρα τόσα χρόνια; Δεν είχε ποτέ ένα εθνικό σχέδιο κ.λπ.» και
απαντάει ο Μεγάλος Κρητικός: «Ξέρεις κάτι; Συνήθως λέµε ο Τρι-
κούπης ήταν σπάταλος, ο Δεληγιάννης δηµαγωγός, ο Γεώργιος
αδιάφορος, ο Κωνσταντίνος επιπόλαιος. Στην πραγµατικότητα»
-«στο βάθος-βάθος», λέει ο Ελευθέριος Βενιζέλος- «η αιτία είναι
ότι δεν υπήρξε, δεν υπάρχει εθνική ηγετική αστική τάξη». 

Και αν τελοσπάντων οι καθιερωµένες δυνάµεις δεν κάνουν
εθνικό σχέδιο, δεν θα έπρεπε άλλες δυνάµεις να στηρίξουν µια
πρωτοβουλία ίδρυσης µιας ανεξάρτητης –ας το πούµε έτσι- υψη-
λού κύρους και αποτελεσµατικότητας εθνικής επιτροπής -δεν
λέω θεωρητικολογίας- η οποία θα παρουσιάσει ένα εθνικό σχέδιο
ανάπτυξης; Δηλαδή, Ευκλείδη, εντάξει τα Levy Institute, τα
«Brookings», είδες ότι ο «άλλος» έφαγε το κεφάλι του µε αυτά.
Δεν πρέπει δηλαδή να πάρουν άλλες δυνάµεις αυτήν την ιστο-
ρική πρωτοβουλία. Είναι ένα ανοιχτό ζήτηµα. Θυµηθείτε την «Επι-
τροπή Αγγελόπουλου» και το ΕΑΜ έκανε Επιτροπή Ανάπτυξης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι ανάπτυξη έκανε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Ε, δεν έκανε, ρε Θα-

νάση, αφού πήγε το Δεκέµβρη του ’44, του ’46, έµπλεξε…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πρόταση έκανε όµως. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Πολύ σηµαντική

πρόταση ακόµα και σήµερα έχει αξία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ποια θα ήταν η βάση όµως;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Διεύρυνση της πα-

ραγωγικής βάσης. 
Κύριοι συνάδελφοι, έπειτα από τέσσερα χρόνια χρεοκοπίας,

ας µου επιτρέψετε να δώσω µία µεταφορά ίσως επειδή ήµουν σε
ένα κλίµα υψηλής µεταφοράς, µια και µιλούσε ο Μίκης πριν από
λίγες ώρες- έπειτα από τέσσερα χρόνια προσοµοιάζουµε ακόµα
και σήµερα µε τον οδηγό ο οποίος είτε από σφάλµα της τρο-
χαίας, από εσφαλµένη σήµανση της Ευρώπης, είτε από αµέλεια
και ανικανότητα δική του µπήκε στην αντίθετη λωρίδα κυκλοφο-
ρίας, σε µια λεωφόρο υψηλής ταχύτητας. Τι κάνεις; Τι κάνουµε;
Εδώ είναι η αλφαβήτα της διαχείρισης µιας κρίσης. 

Μία τακτική είναι να αναπτύξεις ίσια µπροστά ταχύτητα, να
στοιχηµατίσεις ότι ο οδηγός του επερχόµενου αυτοκινήτου είναι
κότα και θα στρίψει την τελευταία στιγµή για να µην καταστραφεί
µαζί σου. «Chicken game» δεν το λένε αυτό, σύντροφε Ευκλείδη;
Αυτό µπορείς να το κάνεις, άµα είσαι απλώς ένα άτοµο. Όταν,
όµως, διαχειρίζεσαι τις τύχες ενός έθνους, δεν το παίζεις πε-
νήντα- πενήντα. Πρέπει να αρχίζουµε να σκεφτόµαστε πολιτικά
από το 75% και άνω θετικές πιθανότητες στα σενάριά µας, έτσι
δεν είναι; 

Ή µπορεί να πιστεύεις ότι θα έρθει ο από µηχανής θεός, ξέρω
’γω ο Αµερικάνος, ο Κινέζος, ο Ρώσος, ο Καταρινός να σε απεγ-
κλωβίσει. Ή µπορεί να τα χάσεις, να πανικοβληθείς µέσα στη λε-
ωφόρο –όπως εγώ, που δεν είµαι καλός οδηγός- και να κάνεις
µία στραβοτιµονιά, να πάρεις µία τυφλή στροφή και να πέσεις

στον γκρεµό. Ή ένας άλλος λέει: «Κάτσε, ρε κουµπάρε, εκεί που
είσαι, προσευχήσου, προσδέσου, µην κάνεις τίποτα, διότι βλέ-
πεις υπάρχει ο γκρεµός, στο κακό που µας βρήκε υπάρχουν και
χειρότερα». Αυτή είναι η αποθέωση της λογικής του µικρότερου
κακού. 

Η πολιτική αρχίζει από εδώ και πέρα όµως, όταν ο οδηγός ανά-
βει φώτα οµίχλης και emergency, κατεβάζει λίγο ταχύτητα, οδη-
γεί επιφυλακτικά και διακρίνει ένα, δύο, τρία και µισό σενάρια
διαφυγής του. Εγώ πάντα προτείνω τα τρία και µισό σενάρια
χωρίς κανένα ταµπού. Και το λέω αυτό επειδή ο Φίλιππος είναι
απέναντί µου. Το θυµήθηκα αυτό επειδή µου είπαν περίπου τι
είπε. 

Κύριε συνάδελφε, σε κάθε βέλος χρόνου υπάρχει ένα φάσµα
εναλλακτικών δυνατοτήτων. Δεν υπάρχει µονόδροµος.

Εδώ αρχίζει η πολιτική, γιατί η πολιτική είναι παντού και πάν-
τοτε η επιστήµη και η τέχνη των δυνητικών εναλλακτικών λύσεων
υπό συνθήκες πίεσης, αβεβαιότητας στα όρια που είπαµε πριν
της αλληλεξάρτησης, στα όρια του συσχετισµού των δυνάµεων. 

Πάντα, λοιπόν, έχεις ένα φάσµα εναλλακτικών δυνατοτήτων.
Δεν υπάρχει µονόδροµος ποτέ. Άλλο ήταν το φάσµα των δυνα-
τοτήτων τον Απρίλιο του 2008, άλλο τον Απρίλιο του 2009, άλλο
τον Απρίλιο του µοιραίου 2010, άλλο θα είναι του χρόνου τον
Απρίλιο που µας πάνε στη Eurostat. Τον Απρίλιο, του χρόνου, θα
δούµε τα άλλα σενάρια. 

Τότε, τον Απρίλη του 2010 η Ελλάδα βρέθηκε µπροστά στο εκ-
βιαστικό δίληµµα: Ή άµεση άτακτη χρεοκοπία µε ενδεχόµενο
αλυσιδωτής αρνητικής αντίδρασης εξόδου από το ευρώ χωρίς
πρόγραµµα όχι ως επιλογή, από ατύχηµα ή µια δανειακή συν-
θήκη ισοδύναµη της Συνθήκης των Βερσαλλιών, όπως είχα πει
και τότε, η οποία στο τέλος της διαδροµής πιθανόν να ανταµώσει
την αφετηρία, δηλαδή και πάλι τη χρεοκοπία σε συνθήκες, που
θα έχει εξαντληθεί το παραγωγικό δυναµικό και θα έχει κατα-
στραφεί η βάση εµπιστοσύνης της κοινωνίας.

Ήταν, όµως, µόνο αυτές οι δύο δυνατότητες; Εξακολουθώ και
τώρα, Φίλιππε, να πιστεύω ότι υπήρχε τότε µια τρίτη που έλεγε
ότι πρώτα κάνουµε αναδιάρθρωση του χρέους και µετά συζη-
τάµε τη διάσωση. Δηλαδή, τότε -είπαµε- έπρεπε η Βουλή των Ελ-
λήνων µια Παρασκευή βράδυ την ώρα που κλείνουν τα διεθνή
χρηµατιστήρια να συνεδριάσει και να καλέσει µε ευρεία πλειοψη-
φία τους πιστωτές να ανταλλάξουν τα οµόλογα που έχουν. Αν
θέλουν να πληρωθούν στη λήξη θα κάνουν έκπτωση 25%-30%,
αν αρνηθούν και θέλουν όλο το ονοµαστικό κεφάλαιο στο χέρι,
ε! τότε επιµήκυνσω τριάντα χρόνια µε χαµηλό επιτόκιο. Θα ζη-
τούσε, βεβαίως, από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να καλύ-
ψει αυτή την ανταλλαγή και επειδή οποιαδήποτε αναδιάρθρωση
χρέους χρειάζεται υποτίµηση του νοµίσµατος την οποία δεν µπο-
ρούµε, θα έπρεπε να υπάρξουν άλλα µέτρα ισοδύναµα, αυτό που
λέµε νοµισµατικό και επενδυτικό σοκ, για να απορροφήσουµε
την ανεργία, να αντισταθµίσουµε την ύφεση από την αναπόφευ-
κτη περιστολή της αντιπαραγωγικής δηµόσιας δαπάνης, κ.λπ.. 

Αυτό θα µου πείτε είναι µια µονοµερής ενέργεια. Βεβαίως.
Αλλά έτσι γίνεται η πολιτική. Κάνεις ένα µικρό σπρώξιµο, δηλαδή
βρίσκεις ένα κρίκο της αλυσίδας -λέει ο σοφός- και µε µικρή
ενέργεια µπορείς να έχεις τη µέγιστη δυνατή µετατόπιση της, µε
τη σκέψη ότι θα προκαλέσεις θετική αλυσιδωτή ενέργεια. Δη-
λαδή, να υποχρεωθείς να δηµιουργήσεις µια παραγωγική κρίση,
µια δηµιουργική κρίση στην Ευρωζώνη για να µετατοπίσεις τα
πράγµατα. Δεν µπορείς να λες ότι ο µόνος εφικτός κόσµος είναι
ο υπαρκτός, δηλαδή ό,τι λέει µέχρι τη δεδοµένη στιγµή η Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα. Διότι για σκεφτείτε πόσα είπαν ότι δεν
γίνονται που τελικά γίνανε. Στο κάτω-κάτω, διεκδικείς και τελικά
κλείνεις τον πιο ευνοϊκό προωθητικό συµβιβασµό. Δεν αυτοπε-
ριορίζεσαι προκαταβολικά.

Εδώ, λοιπόν, είναι το κρίσιµο ζήτηµα. Μια ικανή ηγεσία µπορεί
να κεφαλαιοποιεί και τα λάθη της. Και ύστερα στις εκλογές του
2012 -επαναλαµβάνω- ανατράπηκαν όλοι οι συσχετισµοί δύνα-
µης, άλλαξε η διάταξη των πολιτικών δυνάµεων. Αυτή η Βουλή
εκ των πραγµάτων είναι από αναθεωρητική έως ακυρωτική. Δη-
λαδή, αναθεωρητική µε διαβαθµίσεις -ας το πούµε έτσι- ριζοσπα-
στικότητας. 

Πρέπει έστω και στο παρά πέντε -να το ζητήσουν όλοι οι Βου-
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λευτές όλων των κοµµάτων, ας απελευθερώσουµε τους Βουλευ-
τές- η Βουλή των Ελλήνων να βγάλει ψήφισµα–έκκληση SOS
προς τα Κοινοβούλια των ευρωπαϊκών χωρών, τις κυβερνήσεις,
τα κόµµατα, το Ευρωκοινοβούλιο, την κοινή γνώµη στο όνοµα
του διπλού πλην 30, πλην 30 στην ανάπτυξη, πλην 30 στην απα-
σχόληση, στο όνοµα της χαµένης γενιάς, στο όνοµα της κατα-
στροφής του ανθρώπινου και παραγωγικού δυναµικού -και µια
και βλέπω τον Μαριά- και υπογραµµίζοντας, όπως πολύ σωστά
είπε, την ανάγκη αποζηµίωσης για τις λανθασµένες προγνώσεις
και τα λανθασµένα σχέδια, εκµεταλλευόµενοι και τις αντιθέσεις
και τις αυτοκριτικές στο χώρο των εταίρων, τις συγκρούσεις µε-
ταξύ τους και έχοντας στο χέρι ένα εθνικό σχέδιο ανασυγκρό-
τησης και ανάπτυξης, µετρήσιµο να καταθέσει συνολική ελλη-
νική πρόταση -λίγο πολύ συµφωνεί η Βουλή, στην συντριπτική
πλειοψηφία της άλλο τώρα ότι µας έχουν µαντρωµένους- πρό-
ταση που θα περιλαµβάνει: περίοδο χάρητος, δηλαδή κανένας
εθνικός πόρος δεν θα πηγαίνει στους δανειστές όσο η ανεργία
είναι πάνω από το 15%, όχι δηλαδή µόνο ρήτρα ανάπτυξης –µια
και υπάρχει και η άνεργη ανάπτυξη- ρήτρα ανεργίας -αποµείωση
του χρέους µε ένα συνδυασµό κουρέµατος και επιµήκυνσης -
επενδυτικό σοκ. Διότι πολύ σωστά είπε ο Σαχινίδης ότι χρειάζε-
σαι 30 δισεκατοµµύρια επιπλέον από τα 16,5 του ΕΣΠΑ. Και λέω
εγώ, «Ωραία. Μας δίνετε, Ευρωπαίοι, ένα µικρό Σχέδιο Μάρσαλ
που ζητάνε όλοι; Δεν µας δίνετε; Τότε δεν δυνάµεθα να σας δώ-
σουµε εθνικούς πόρους οι οποίοι πρέπει να πάνε στην ανά-
πτυξη».

Δηλαδή, λέµε 6 δισεκατοµµύρια θα πάνε φέτος στους δανει-
στές; Όχι, θα πάνε στην Αναπτυξιακή Τράπεζα, στο Επενδυτικό
Ταµείο. Με µόχλευση 3, είναι 18 δις. Τρία λέτε -θεωρητικά µιλώ
τώρα, ενδεικτικά- ότι θα έχετε πρωτογενές πλεόνασµα δεν το πι-
στεύω τρία επί τρία µόχλευση ίσον εννέα δισεκατοµµύρια. Λέτε
και τρία δισεκατοµµύρια από ιδιωτικοποιήσεις –και πάλι δεν το
πιστεύω, αλλά είναι στη λογική της τρόικας- τρία επί τρία ίσον
εννέα, 36 δισεκατοµµύρια το χρόνο πες 30 επί πέντε χρόνια πε-
ρίοδος χάριτος, 150 δισεκατοµµύρια. Να το επενδυτικό σοκ, για
να αρχίσουµε να απορροφούµε ανεργία των νέων µε βάση ένα
εθνικό σχέδιο ανασυγκρότησης και ανάπτυξης. 

Αντίθετα από αυτό, η τρικοµµατική Κυβέρνηση, δυστυχώς, δεν
µπόρεσε να επανατοποθετήσει το ελληνικό ζήτηµα στην Ευρω-
ζώνη. Διότι όλοι ξέρουµε, όπως έλεγε ο Ελευθέριος Βενιζέλος:
«Το κρητικό ζήτηµα είναι µέρος του ανατολικού ζητήµατος, το
ελληνικό ζήτηµα είναι µέρος του γενικότερου ευρωπαϊκού ζητή-
µατος». Δεν µπόρεσε να επανατοποθετήσει το ελληνικό ζήτηµα
έγκαιρα. 

Μπορώ να πω ότι µετά την κρίση της Κύπρου, µετά το τραγικό
γεγονός της Κύπρου τον Μάρτη, άρχισε µία αντίστροφη µέτρηση
για την Κυβέρνηση, µία αναδίπλωση που καταγράφεται µε τους
εξής τίτλους: Success story, µαύρο στην ΕΡΤ, αποχώρηση της
ΔΗΜΑΡ, θεωρία των δύο άκρων. 

Πολλές φορές είπα στο Στουρνάρα: «Γιάννη, το success story
είναι αυτοεξαπάτηση, αυτοπαγίδευση, αυτοϋπονόµευση οποιασ-
δήποτε διαδικασίας επαναδιαπραγµάτευσης». Διότι θα σου λένε
όλοι -όπως είπε εκ των υστέρων ο Σόιµπλε- «οµάδα που κερδίζει
δεν την αλλάζεις». Πρόγραµµα που κερδίζει δεν το αλλάζεις.
Αφού λες ότι έχεις πρωτογενές πλεόνασµα, έχεις βελτιώσει τα
εµπορικό έλλειµµα, έχεις το ένα, έχεις το άλλο, συνεχίζουµε κα-
νονικά το πρόγραµµα! 

Το πρωτογενές πλεόνασµα έχει ιδιαίτερο νόηµα εκτός των
άλλων, µόνο αν είσαι αποφασισµένος να το παίξεις ως χαρτί δυ-
νατό σε µία διαπραγµάτευση, δηλαδή να πεις, «έχω πλεόνασµα,
δεν σας ζητώ να πληρώσω µισθούς και συντάξεις, δεν δύναµαι
να πληρώσω τόκους όσο η ανεργία είναι 30% και πρέπει να δείτε
τι θα κάνετε. Διαφορετικά, κύριοι συνάδελφοι, το πρωτογενές
πλεόνασµα γίνεται δίκοπο µαχαίρι». Διότι σου λέει, σύντεκνε Μα-
νώλη Κεφαλογιάννη: «Αφού τώρα έχεις πρωτογενές πλεόνασµα,
κάτσε τώρα να περιµένεις τη δόση µια και το επόµενο οµόλογο
λήγει το Μάιο». Δηλαδή σε πάνε στο Μάιο, θα σου δώσουν µία
γενική και αφηρηµένη υπόσχεση ελάφρυνσης του χρέους. Δεν
θα υπάρχει Ευρωκοινοβούλιο, δεν θα υπάρχει Κοµισιόν µέχρι το
Νοέµβριο και έτσι πάει η ιστορία, της µείωσης του χρέους από
αναβολή σε αναβολή.

Είπα στον κ. Στουρνάρα, πολλές φορές και κατ’ ιδίαν: «Θα
τους υπογραµµίσεις ότι αυτό το πρωτογενές πλεόνασµα, δεν
είναι σε καµµία περίπτωση διατηρήσιµο όσο φεύγει ο πάτος της
οικονοµίας καθοδικά». Το υπολόγισα µαθηµατικά και λέω ότι ο
πάτος της οικονοµίας, όταν ξεκινούσε η κρίση είναι τα 180 δισε-
κατοµµύρια. Δεν πιστεύω, όµως, σε µαθηµατικούς πάτους.

Δεύτερον του είπα: «Θα τους πεις ότι η βελτίωση στο εµπορικό
έλλειµµα «η οποία δεν επιβεβαιώνεται το Σεπτέµβριο, προσέξτε»
δεν έχει σχέση µε την εσωτερική υποτίµηση. Διότι η ελληνική οι-
κονοµία έχει διαρθρωτικά προβλήµατα. Δεν αντιδρά η Ελλάδα
σαν να ήταν µια µικρή εξαγωγική Γερµανία. Η βελτίωση οφείλεται
στο ότι υποχώρησε η αγορά πλοίων, στο ότι αυξήθηκε η εξαγωγή
καυσίµων ενώ δεν είχαµε ούτε εξαγωγών ούτε υποκατάσταση ει-
σαγωγών.

Για τον τουρισµό, βεβαίως, ήταν µία ευλογηµένη χρονιά κι
αυτοί πήραν αέρα από αυτό. Όµως, ο τουρισµός δεν µπορεί να
αντισταθµίσει τη µείωση, τη συρρίκνωση της βιοµηχανικής πα-
ραγωγικής βάσης της βιοµηχανίας, η οποία έχει το µεγαλύτερο
πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα στον εξωστρεφή παραγόµενο
κοινωνικό πλούτο, έχει τη µεγαλύτερη επίδραση στην τεχνολο-
γία, στην παραγωγικότητα, σ’ αυτά δηλαδή που µας ενδιαφέρουν
ζωτικά.

Το βασικό θέµα είναι ότι η ελληνική οικονοµία έπειτα από µνη-
µόνια τριών χρόνων, εξακολουθεί να είναι µια αντεστραµµένη πυ-
ραµίδα, όπως ήταν και το 2006. Δηλαδή, µπορεί το οδυνηρό «ξε-
φούσκωµα» να µείωσε την υπερκείµενη δοµή της πυραµίδας,
αλλά στον ίδιο και µεγαλύτερο βαθµό µείωσε και την παραγω-
γική βάση. Υπολογίστε λοιπόν τώρα και τις δύο ακούραστες µη-
χανές της ανάπτυξης, την παραγωγικότητα και το δηµογραφικό,
και θα καταλάβετε σε τι τραγωδία βρίσκεται η Ελλάδα για τα επό-
µενα δέκα χρόνια. 

Έθεσα στον κ. Στουρνάρα πέντε, έξι κρίσιµα ερωτήµατα. Δεν
τα απάντησε. Δεν έχω χρόνο. Θα τελειώσω, κύριοι συνάδελφοι,
λίγο παράδοξα. 

Η Κυβέρνηση αυτή, Φίλιππε Σαχινίδη και Μανώλη Κεφαλο-
γιάννη, βασίζεται σε ένα παράδοξο αρνητικό πλεονέκτηµα: Δεν
φαίνεται να την αγαπά κανείς. Δεν την υπερασπίζεται κανείς,
πλην αυτών που ελπίζουν να κερδίσουν από την αναδιανοµή των
ιµατίων µιας χρεοκοπηµένης χώρας. Κατά κάποιον τρόπο, η Κυ-
βέρνηση αυτή είναι το σηµείο ασταθούς ισορροπίας αντίρροπων
αντιπαθειών και νευρικών κρίσεων που προκαλούνται διαρκώς
και στη Νέα Δηµοκρατία και στο ΠΑΣΟΚ και στην Αριστερά. 

Εδώ όµως υπονοώ και κάτι, το οποίο αφορά και την Αντιπολί-
τευση. Η κυβερνητική διάταξη αυτή, η sui generis κυβερνητική
διάταξη, οικειοποιείται το φόβο για τη πολιτική σταθερότητα, το
φόβο για µια χαοτική τυφλή εξέλιξη. Σφετερίζεται κατά κάποιο
τρόπο το φόβο για το αν υπάρχουν ή όχι ώριµες εναλλακτικές
λύσεις είτε προς τα δεξιά είτε προς τα αριστερά, χωρίς µοιραί-
ους κλυδωνισµούς για την παραµονή στο ευρώ και βεβαίως εσω-
τερικεύει τους διεθνείς και ευρωπαϊκούς συσχετισµούς δύναµης,
που προανέφερα. 

Είµαστε, λοιπόν, στην εξής κατάσταση: Κύριοι συνάδελφοι,
δεν ξέρω αν αυτή η Βουλή µπορεί ή πρέπει -εγώ λέω ότι δεν πρέ-
πει- να δώσει ένα άλλο κυβερνητικό σχήµα. Δεν ξέρω το πατριω-
τάκι µου, ο Μανώλης, τι γνώµη έχει. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν υπάρχει περίπτωση. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Ο Μανώλης λέει ότι

δεν υπάρχει περίπτωση. Σωστά! Αλλά και αυτήν την κάλπη την
κοιτάζουν όλοι λίγο επιφυλακτικά, ακόµα και οι πιο ενθουσιώδεις
και αναρωτιούνται: «Έχει ανεµογκάστρι ή πράγµατι είναι γκα-
στρωµένη και αν ναι, σε ποιον µήνα;». Το πολύ να είναι στον πρώ-
το ή στον δεύτερο. 

Υπάρχει, λοιπόν, µια επιφυλακτικότητα. Έχουµε έναν προϋπο-
λογισµό της αναµονής και της αναιρέσεως, όπως λένε πολλοί.
Έχουµε µια κυβέρνηση της αναµονής. Τι ακριβώς περιµένουµε; 

Λέει ο ποιητής, Νάντια -επειδή η συνάδελφος που θα ακολου-
θήσει και είναι ποιήτρια- ότι: «Κανείς δεν φεύγει, κανείς δεν έρ-
χεται, η κατάσταση είναι ανυπόφορη». «Waiting for Godot», όπως
λένε. Δηλαδή, «Περιµένοντας τον Γκοντό». 

Είπα τον «Γκοντό». Μην γελάς. Δεν είπα τον «µικρό», Ευκλείδη. 
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Υπάρχουν και οι βάρβαροι. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Ναι!
Ήθελα να τελειώσω -γιατί είµαι και µεγαλύτερος από τους πε-

ρισσότερους από εσάς- µε µια συµβουλή που την έχω διατυπώ-
σει, Νίκο Βούτση, στο «Ε, Πρόεδρε!». «Είναι ο κανόνας του 70%».
Πρόσεξέ το τώρα εσύ καλά αυτό. 

Μια ανερχόµενη δύναµη, όταν θέλει να διαχειριστεί τα πράγ-
µατα εν µέσω µιας µεγάλης κρίσης και αβεβαιότητας, πρέπει να
έχει βεβαίως ένα πρώτο σκληρό πυρήνα του 25% µιας ισχυρής
αντιπροσώπευσης. Από εκεί και πέρα, χρειάζεται άλλο ένα 20%,
είτε µέσω πολιτικών συµµαχιών είτε µέσω πολυσυλλεκτικότητας,
προγραµµατικής ή εκλογικίστικης-λαϊκίστικης. 

Είναι λίγο ταλαντευόµενο αυτό το 20%. Ούτε όµως κι αυτό
φτάνει, όπως λέει η παγκόσµια πείρα. Χρειάζεται άλλο ένα 25%-
30% του εκλογικού ακροατηρίου των άλλων, µε το οποίο να µπο-
ρεί να συνοµιλήσει, έτσι που το λέει «αυτόν δεν µου πάει να τον
ψηφίσω, δεν µπορώ να τον ψηφίσω, αλλά ό,τι καλό κάνει θα το
στηρίξω, θα δείξω µια ανοχή και βλέπουµε». 

Πρέπει, λοιπόν, να έχετε υπόψη σας και την απαίτηση µιας φι-
λικότητας και συµπάθειας στις πολιτικές σας εκδηλώσεις. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κι εµείς ευχα-
ριστούµε, κύριε Ανδρουλάκη. 

Εισερχόµεθα στον κατάλογο των ειδικών εισηγητών, µε πρώτο
τον κ. Σάββα Αναστασιάδη από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέει ένα διδακτικό παραµύθι

πως στη διάρκεια µιας µεγάλης πυρκαγιάς σε ένα δάσος όλα τα
ζώα του δάσους τράπηκαν σε φυγή, γιατί ήθελαν να σωθούν από
τη φωτιά, πλην ενός κολιµπρί –το κολιµπρί είναι ένα µικρό, πανέ-
µορφο πουλάκι µε ένα µεγάλο ράµφος- το οποίο πήρε στο ράµ-
φος του µια σταγόνα νερού και έτρεχε προς τη φωτιά. «Τι
κάνεις;» του λέει ένα ζώο, «Είσαι τρελός; Δεν σβήνεις τη φωτιά.
Θα καείς». «Ναι», λέει, «το ξέρω, όµως κάνω αυτό που µου ανα-
λογεί». 

Και εµείς λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάνουµε αυτό
που µας αναλογεί. Δεν τρεπόµαστε σε φυγή. Με πίστη στον
αγώνα µας, και την πυρκαγιά στη χώρα µας σβήνουµε, αλλά και
τις προϋποθέσεις της ευηµερίας δηµιουργούµε πλέον. Αδιάψευ-
στο παράδειγµα είναι ο προϋπολογισµός που συζητάµε σήµερα,
ο προϋπολογισµός του 2014. Είναι ένας προϋπολογισµός που
απεικονίζει τα πρώτα βήµατα αναστροφής της πορείας της κρί-
σης, που ακολουθεί η χώρα µας τα τελευταία χρόνια.

Σηµαντικά στοιχεία αυτής της αναστροφής είναι: Η µετάβαση
από την ύφεση, έστω και σε αναιµική ανάπτυξη 0,6% το 2013. Η
εξασφάλιση πρωτογενών πλεονασµάτων στον προϋπολογισµό,
ισχυρό διαπραγµατευτικό χαρτί στα χέρια της Κυβέρνησης στη
συζήτηση µε τους εταίρους. Η µικρή έστω, προβλεπόµενη υπο-
χώρηση του ποσοστού ανεργίας από το 25,5% κατά µέσο όρο
που προβλέπεται το 2013 στο 24,5% για το 2014. Ο µικρός πε-
ριορισµός του δηµοσίου χρέους από το 178,2% του ΑΕΠ που
προβλέπεται για το 2013 στο 177,8% του ΑΕΠ. 

Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό που για πρώτη φορά τα τε-
λευταία τρία χρόνια δεν ενσωµατώνει νέα µέτρα, εάν µόνο εξαι-
ρέσουµε τον ενιαίο φόρο ακινήτων που αντικαθιστά το έκτακτο
ειδικό τέλος ακινήτων. Είναι ένας προϋπολογισµός που αντανα-
κλά τη σιγουριά που δηµιουργεί το πρωτογενές πλεόνασµα του
προϋπολογισµού του 2013, που φιλοδοξεί να βγάλει τη χώρα
στις αγορές.

Σ’ αυτήν την προσπάθεια των Ελλήνων η Αντιπολίτευση, κυ-
ρίως η Αξιωµατική, ήταν και είναι απούσα. Τράπηκε σε φυγή. Δεν
έκανε αυτό που της αναλογούσε. Ακολούθησε και ακολουθεί
ακόµη –πρόσφατο παράδειγµα η ψήφιση της τροπολογίας για
τη µείωση της τιµής των φαρµάκων- την εύκολη, λαϊκίστικη δη-
µαγωγία. Ενώ διεκδικεί να είναι πρώτο κόµµα, φέρεται και λει-
τουργεί ακόµα µε τη στολή που φορούσε όταν ήταν 4%. Επιδιώ-
κει µάλλον να επιστρέψει εκεί που ήταν και µάλλον τα καταφέρνει
καλά, απ’ ό,τι φαίνεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα από κάθε προσδοκία, ο
προϋπολογισµός του 2013 αποδεικνύεται ο προϋπολογισµός του
δηµοσιονοµικού πλεονάσµατος. Η Ελλάδα, από χώρα σε κρίση,

µετατρέπεται σε χώρα σε ανάκαµψη. Η ελληνική οικονοµία, αργά
αλλά σταθερά, αλλάζει πορεία. Εκτιµάται πως το πρωτογενές
πλεόνασµα φέτος θα είναι υπερδιπλάσιο από το αντίστοιχο που
είχε αποτυπωθεί στο προσχέδιο του προϋπολογισµού του 2014
πριν από ένα µήνα περίπου και θα φτάσει σύµφωνα µε το Πρό-
γραµµα Οικονοµικής Πολιτικής στα 812 εκατοµµύρια ευρώ. Να
σας υπενθυµίσω ότι ο στόχος του Προγράµµατος ήταν για µη-
δενικό πλεόνασµα φέτος, ενώ στο προσχέδιο του προϋπολογι-
σµού υπήρχε πρόβλεψη για 340 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όσοι άσκησαν κριτική και αµφισβήτησαν τις προβλέψεις για
το δηµοσιονοµικό πλεόνασµα διαψεύστηκαν κατά τον πλέον κα-
τηγορηµατικό τρόπο.

Τα ίδια υποστήριξαν και για τον προϋπολογισµό του 2014, πριν
από ένα µήνα περίπου, όταν ήρθε το προσχέδιο. Η εκτίµηση και
η βεβαιότητά µας είναι ότι και εδώ θα διαψευστούν.

Αυτές οι θετικές ενδείξεις, όµως, δεν µας εφησυχάζουν καθό-
λου, αλλά µας ενθαρρύνουν ακόµη περισσότερο, για να συνεχί-
σουµε την προσπάθεια για να βγει η χώρα µας όσο το δυνατόν
γρηγορότερα από την κρίση. 

Τα χρόνια διαρθρωτικά και δηµοσιονοµικά προβλήµατα της ελ-
ληνικής οικονοµίας δεν έχουν αντιµετωπιστεί σε όλο τους το
εύρος. Έχουµε δρόµο να διανύσουµε ακόµα. Η δηµοσιονοµική
προσαρµογή, η εξυγίανση και η πειθαρχία, αν και αναγκαία, δεν
είναι από µόνα τους ικανά να οδηγήσουν τη χώρα στην έξοδο
από την κρίση. Σε αυτό πιστεύω ότι δεν διαφωνεί κανένας µέσα
σε αυτή την Αίθουσα. 

Γι’ αυτό είναι απαραίτητη η συνέχιση της υλοποίησης των
διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων και των θεσµικών αλλαγών, η
γρήγορη προώθηση του προγράµµατος αποκρατικοποιήσεων, η
επιτάχυνση των δοµικών αλλαγών για τη βελτίωση του επιχειρη-
µατικού και του επενδυτικού κλίµατος. Απαιτούνται αναπτυξιακές
δράσεις που θα συµβάλλουν καθοριστικά στην επαναφορά της
πραγµατικής οικονοµικής δραστηριότητας σε τροχιά βιώσιµης
ανάπτυξης. 

Αυτός είναι ο ορίζοντας προς τον οποίο κινείται η ελληνική οι-
κονοµία. Προς αυτή την κατεύθυνση κινείται και ο προϋπολογι-
σµός του 2014, ο οποίος θα µας φέρει πιο κοντά στην έξοδο από
την κρίση, πιο κοντά στις αγορές, πιο κοντά στην ανάπτυξη. Το
2013 αποτέλεσε έτος καµπής για την ελληνική οικονοµία, καθώς
η χώρα µας επιτυγχάνει πρωτογενές δηµοσιονοµικό πλεόνασµα.
Η επιδίωξη ήταν, αφενός να διασφαλιστεί µεσοµακροπρόθεσµα
η ελληνική οικονοµία, να µην ξαναβρεθεί σε δηµοσιονοµικό
εκτροχιασµό και αφετέρου να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις
για την περαιτέρω προώθηση των δηµοσιονοµικών µεταρρυθµι-
στικών πρωτοβουλιών. 

Η συρρίκνωση της φορολογικής βάσης, εξαιτίας της πολυε-
τούς ύφεσης, δεν εµπόδισε την εκτέλεση του προϋπολογισµού,
σύµφωνα µε τους στόχους, τόσο στο σκέλος των εσόδων όσο
και στο σκέλος των δαπανών. Τα καθαρά έσοδα εκτιµάται ότι θα
διαµορφωθούν φέτος στα 52,518 δισεκατοµµύρια ευρώ, παρου-
σιάζοντας αύξηση 1,4% σε σχέση µε τα έσοδα του 2012. Η εξέ-
λιξη αυτή αποτυπώνει το γεγονός ότι έχει ελεγχθεί η διαχείριση
και έχει προωθηθεί η δηµοσιονοµική πειθαρχία στο σκέλος των
δηµόσιων δαπανών. 

Για πρώτη φορά τα τελευταία χρόνια τα έσοδα σε δηµοσιονο-
µική βάση υπερκαλύπτουν του στόχους. Για πρώτη φορά, επί-
σης, φέτος υπήρχαν στοχευµένες ελαφρύνσεις σε φόρους,
όπως είναι η µείωση κατά 15 εκατοστιαίες µονάδες στο έκτακτο
εδικό τέλος ακινήτων και η µείωση κατά 10 ποσοστιαίες µονάδες
στο συντελεστή φόρου προστιθέµενης αξίας στην εστίαση, που
παρά τις περί του αντιθέτου εκτιµήσεις, βρίσκεται µέσα στο πλαί-
σιο, µέσα στους στόχους και θα συνεχιστεί. 

Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2014 διαµορφώθηκε λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν αυτά τα δεδοµένα τα οποία κεφαλαιοποιούν την
επίτευξη του πρωτογενούς πλεονάσµατος του 2013. Συγχρόνως,
ενσωµατώνει τις προβλέψεις και τα στοιχεία της µεγάλης εθνικής
προσπάθειας για τη σταθεροποίηση των δηµόσιων οικονοµικών
και την ανάπτυξη της πραγµατικής οικονοµίας. 

Οι προτεραιότητες της Κυβέρνησης για την υλοποίηση των
στόχων της οικονοµικής πολιτικής είναι: Πρώτον, η επίτευξη δια-
χειρίσιµων πρωτογενών πλεονασµάτων. Δεύτερον, η ανάταξη
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της οικονοµίας το 2014 και η επίτευξη βιώσιµης ανάπτυξης τα
επόµενα χρόνια. Τρίτον, η περαιτέρω ενίσχυση της µακροχρό-
νιας βιωσιµότητας του δηµόσιου χρέους. Τέταρτον, η διαµόρ-
φωση των συνθηκών για την έξοδο της χώρας στις αγορές.  

Δηµιουργούνται έτσι οι προϋποθέσεις επιστροφής της οικο-
νοµίας και της κοινωνίας στον ενάρετο κύκλο της ευηµερίας,
πάντα εντός της Ευρωζώνης. Το πρωτογενές πλεόνασµα της γε-
νικής κυβέρνησης το 2014, σύµφωνα µε τους όρους του προ-
γράµµατος οικονοµικής πολιτικής, εκτιµάται ότι θα διαµορφωθεί
στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ ή στο 1,6% του ΑΕΠ, έναντι στόχου
1,5% του ΑΕΠ. 

Το έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης προβλέπεται να διαµορ-
φωθεί κάτω από το 3% του ΑΕΠ. Η επίτευξη αυτών των στόχων
βασίζεται πάνω σε επτά άξονες: 

Πρώτον, στην καλύτερη εκτέλεση του φετινού προϋπολογι-
σµού, οι ευεργετικές επιδράσεις του οποίου τόσο στο σκέλος
των εσόδων όσο και στο σκέλος των δαπανών έχουν ενσωµατω-
θεί στον προϋπολογισµό του 2014. 

Δεύτερον, στις εκτιµήσεις για σταδιακή αύξηση της φορολο-
γικής συµµόρφωσης από το επόµενο έτος. 

Τρίτον, στην υλοποίηση ήδη ψηφισµένων πρωτοβουλιών που
έχουν περιληφθεί στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα. Επισηµαίνεται
ότι σε αυτές δεν συµπεριλαµβάνεται η περικοπή που έχει προ-
βλεφθεί από την εφαρµογή του ενιαίου µισθολογίου στους υπη-
ρετούντες στα Σώµατα Ασφαλείας.

Τέταρτον, στην απόδοση δηµοσιονοµικών παρεµβάσεων,
όπως είναι η επιβολή τέλους παραµονής και πλόων, στον φόρο
υπεραξίας σύµφωνα µε το νέο κώδικα φορολογίας εισοδήµατος,
στη φορολόγηση αποθεµατικών που δεν έχουν φορολογηθεί,
στην απόδοση της προσυµπλήρωσης των φορολογικών δηλώ-
σεων των συνταξιούχων. 

Πέµπτον, στην υλοποίηση ενός πλέγµατος δράσεων µε στόχο
τη βελτίωση των ισοζυγίων όλων των τοµέων της γενικής κυβέρ-
νησης.

Έκτον, στη συνεχή δηµοσιονοµική προσπάθεια για συγκρά-
τηση και έλεγχο των δαπανών στον τοµέα της υγείας. 

Έβδοµον, στην εφαρµογή ενός προγράµµατος διαρθρωτικών
δράσεων µε στόχο την ενίσχυση των εσόδων από ασφαλιστικές
εισφορές και την καταπολέµηση της εισφοροδιαφυγής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον προϋπολογισµό που κα-
τατέθηκε για ψήφιση και συζητάµε σήµερα προβλέπεται εκτός
των άλλων σηµαντική αύξηση των καθαρών εσόδων. Πιο συγκε-
κριµένα τα έσοδα προβλέπεται να διαµορφωθούν στα 54,7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, δηλαδή, αυξηµένα κατά 4% του ΑΕΠ έναντι
του 2013. Η αύξηση αυτή οφείλεται στα εξής:

Πρώτον, στις προβλεπόµενες αυξηµένες εισπράξεις των δύο
πρώτων µηνών του 2014 κατά 1,15 δισεκατοµµύριο ευρώ. Το
ποσό αυτό, όµως, αφορά αποπληρωµή υποχρεώσεων του 2013,
θα καταγραφεί στο δηµοσιονοµικό έτος 2013 µετά από τις προ-
βλεπόµενες εθνικολογιστικές προσαρµογές.

Δεύτερον, στις ευνοϊκότερες µακροοικονοµικές προβλέψεις,
οι οποίες είναι σηµαντικά βελτιωµένες έναντι των προβλέψεων
που είχαν ληφθεί υπ’ όψιν κατά την κατάρτιση του µεσοπρόθε-
σµου προγράµµατος.

Τρίτον, στην θέσπιση του ενιαίου φόρου ακινήτων, ο οποίος
από το 2014 αντικαθιστά το έκτακτο ειδικό τέλος ακινήτων και
τον φόρο ακίνητης περιουσίας. Τα συνολικά έσοδα από τον ενι-
αίο φόρο ακινήτων σε ετήσια βάση εκτιµώνται στα 2.650.000.000,
ενώ ο φόρος µεταβίβασης ακινήτων µειώνεται κατά 75% µε
στόχο την τόνωση της αγοράς ακινήτων.

Τέταρτον, στα έσοδα από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης ενερ-
γειακών προϊόντων και από τον φόρο προστιθέµενης αξίας πε-
τρελαιοειδών, τα οποία αναµένεται να ανακάµψουν. Στην εξέλιξη
αυτή θα συµβάλει η διεύρυνση των κριτηρίων του επιδόµατος
πετρελαίου θέρµανσης και η αύξηση της επιδότησης ανά λίτρο
περίπου κατά 25%, η οποία αναµένεται να οδηγήσει στην αύξηση
της κατανάλωσης του πετρελαίου θέρµανσης και ήδη έχουµε τα
πρώτα θετικά αποτελέσµατα προς αυτήν την κατεύθυνση.

Όµως, κύριε Υπουργέ, παρά τις θετικές προοπτικές της ελλη-
νικής οικονοµίας δεν πρέπει να µας διαφεύγει και να επισηµά-
νουµε τα εξής. Το τεράστιο βάρος αυτής της προσπάθειας

ανέλαβαν οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι του δηµοσίου και του
ιδιωτικού τοµέα, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, η µικροµεσαία
τάξη. Η φοροδοτική ικανότητα των ανθρώπων αυτών έχει σχεδόν
εξαντληθεί. Πρέπει να µπει τέλος στην επιπλέον φορολόγηση. 

Η δήλωση του κυρίου Υπουργού των Οικονοµικών ότι η Ελ-
λάδα φορολογεί χαµηλότερα από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης δεν είναι εύστοχη, διότι θα έπρεπε να είχαν συγκριθεί
και να είχαν συνδυαστεί και µε τις κοινωνικές παροχές, αλλά και
µε τα εισοδήµατα των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή και
άλλες παραµέτρους.

Χρέος µας είναι να δηµιουργήσουµε ένα κράτος δικαίου, να
εντοπίσουµε τους λεγόµενους στρατηγικούς κακοπληρωτές, αυ-
τούς που πιστεύουν ότι έχουν µόνο δικαιώµατα και όχι υποχρε-
ώσεις απέναντι στο κράτος, αυτούς που ζητούν πάταξη της
φοροδιαφυγής, αξιοκρατία και ίση µεταχείριση µόνο για τους άλ-
λους και ποτέ για τον εαυτό τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητώ ένα λεπτό ανοχή, κυρία Πρόεδρε.
Είναι ηθική και ιστορική υποχρέωσή µας να ανατρέψουµε

αυτήν την κατάσταση για να αποκαταστήσουµε τις αδικίες. Να
πάρουµε µέτρα για να αποδώσουµε δικαιοσύνη και ισονοµία.

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, µια εκ βάθρων αναδιάρθρωση και ενί-
σχυση των φορολογικών υπηρεσιών γίνεται επιτακτική και ανα-
γκαία, για να υλοποιήσει τη φορολογική µεταρρύθµιση που
έχουµε ψηφίσει, για να πατάξει τη φοροδιαφυγή και να εισπράξει
ληξιπρόθεσµες οφειλές προς το δηµόσιο.

Πρωταρχική επιδίωξή µας πρέπει να είναι ο εντοπισµός και η
φορολόγηση offshore εταιρειών, η πάταξη του λαθρεµπορίου
καυσίµων, των οινοπνευµατωδών και των ποτών, ο εντοπισµός
της φοροδιαφυγής µέσω συναλλαγών αποδείξεων, µέσω των συ-
ναλλαγών µέσω τιµολογίων. Ο ταχύτατος έλεγχος των διάφορων
λιστών που κυκλοφορούν, όπως Λαγκάρντ, Λουξεµβούργου που
είναι και απαίτηση και επιθυµία της κοινωνίας. Έτσι µόνο θα εµ-
πεδωθεί το περί δικαίου αίσθηµα στην κοινωνία. 

Έτσι µόνο θα περιορίσουµε τη φοροδιαφυγή και λαθρεµπόριο
που κάθε χρόνο στερούν δισεκατοµµύρια ευρώ από τα κρατικά
ταµεία. Έτσι θα ανοίξει πολύ πιο εύκολα και γρήγορα ο δρόµος
για τη µείωση των φορολογικών συντελεστών που είναι και δέ-
σµευση της Κυβέρνησης, πρώτα στις επιχειρήσεις µε στόχο την
ενίσχυση της ρευστότητας και της ανταγωνιστικότητας και στη
συνέχεια στα φυσικά πρόσωπα, ειδικά σε αυτούς που αφορούν
τα χαµηλά και µεσαία στρώµατα τα οποία µέχρι σήµερα έχουν
σηκώσει το µεγαλύτερο βάρος της δηµοσιονοµικής προσαρµο-
γής.

Επίσης, από το πλεόνασµα των 812 εκατοµµυρίων ευρώ του
2013 και το 70%, ύψους περίπου 569 εκατοµµυρίων ευρώ, που
θα διατεθεί για την ενίσχυση των ασθενέστερων οικονοµικά οµά-
δων πρέπει, κύριε Υπουργέ, να δοθεί προτεραιότητα στους ανα-
σφάλιστους υπερήλικες, παλιννοστούντες Πόντιους, Βορειοηπει-
ρώτες, στους ανασφάλιστους συµπολίτες µας, να τους ελαφρύ-
νουµε από τον πόνο που νιώθουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφιση του προϋπολογισµού
του 2014 είναι µια πράξη που θα εκπέµψει ηχηρά µηνύµατα όχι
µόνο προς την ελληνική κοινωνία αλλά και προς τη διεθνή κοινό-
τητα και τους θεσµικούς µας εταίρους, ιδιαίτερα στους θεσµι-
κούς µας εταίρους που είναι δύσπιστοι και αναζητούν πάντα
ορισµένα εύκολα προσχήµατα για να µας πιέσουν περισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ο προϋπολογισµός για τον οποίο

έχω την τιµή να είµαι ένας από τους ειδικούς αγορητές αποτελεί
µια µεγάλη εθνική προσπάθεια. Βελτιώνει κρίσιµους δείκτες της
οικονοµίας, στηρίζεται σε σηµαντικές µεταρρυθµίσεις, δηµιουρ-
γεί ελπίδα. Τονώνει την αισιοδοξία και τις προοπτικές της πατρί-
δας µας.

Με αυτές, λοιπόν, τις σκέψεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σας καλώ να στηρίξουµε όλοι τον προϋπολογισµό του 2014.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-
στούµε.
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Τον λόγο έχει η κ. Όλγα-Νάντια Βαλαβάνη από το ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ.
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η

Κυβέρνηση κατέθεσε την εισηγητική έκθεση Προϋπολογισµού
2014 σε συνθήκες χτισίµατος γραµµών Μαζινό απέναντι στην
τρόικα, δηλαδή οχυρών καταδικασµένων να πέσουν χωρίς µάχη
εν µέσω διληµµάτων, όπως αυτό από αξιωµατούχο της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας: «Ή πλειστηριασµούς τώρα ή κούρεµα
των καταθέσεων µετά το καλοκαίρι.» 

Ταυτόχρονα, µας αναγκάζει να συζητήσουµε ένα σχέδιο προ-
ϋπολογισµού που δεν υπάρχει ούτε καν στα χαρτιά, καθώς η
τρόικα δεν έχει συµφωνήσει ακόµα για το ύψος και τα µέτρα του
λεγόµενου δηµοσιονοµικού και του χρηµατοδοτικού κενού 2014-
2016.

Γι’ αυτό ο ανταποκριτής της «Καθηµερινής» στις Βρυξέλλες
σηµειώνει στην προσωπική του ιστοσελίδα: «Τα νούµερα που
δίνει η Αθήνα θεωρούνται στις Βρυξέλλες βγαλµένα από τον “Άρ-
χοντα των δακτυλιδιών” ή κάποιο άλλο έργο επιστηµονικής φαν-
τασίας».

Τα παραπάνω σηµαίνουν πως στη συνέχεια θα ψηφιστεί και
δεύτερος, συµπληρωµατικός προϋπολογισµός και ότι θα µείνει
σε εκκρεµότητα η µεγάλη συζήτηση για το χρέος. Η πρόταση
προϋπολογισµού ωστόσο είναι επαρκώς καταστροφική, ώστε να
προϊδεάζει και για τα έξτρα.

Έχοντας διαλύσει τη ζωή της µεγάλης πλειοψηφίας της ελλη-
νικής κοινωνίας, µε τον προτεινόµενο προϋπολογισµό σκοπεύουν
να αφαιρέσουν από την οικονοµία το 2014 άλλα 5,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ επιπρόσθετα στα 10,9 δισεκατοµµύρια που αφαίρε-
σαν το 2013. 

Έτσι, µπορεί το έλλειµµα να έχει µειωθεί κατά 31,8 δισεκατοµ-
µύρια κατά την πενταετία 2010-2014, ο λογαριασµός όµως περι-
κοπής δαπανών και αύξησης της φορολογίας, που έχει σταλθεί
στα σπίτια των ανθρώπων για το ίδιο διάστηµα, είναι το θηριώδες
ποσό των 62,9 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Με άλλα λόγια, χάρη στη
µνηµονιακή πολιτική της εσωτερικής υποτίµησης, οι κυβερνήσεις
της τελευταίας τετραετίας κατάφεραν να χάσουν διαχρονικά,
στη «µαύρη τρύπα» της ύφεσης και του χρέους, τα µισά απ’ όσα
αφαίρεσαν από τις τσέπες του ελληνικού λαού.

Για το 2014 προς το παρόν περικόπτονται 2,9 δισεκατοµµύρια
παραπέρα δαπάνες. Από αυτές, τα 2,7 δισεκατοµµύρια είναι «κοι-
νωνικού κράτους», κρίσιµες ως αντίβαρο της κρίσης στους ήδη
εξαιρετικά υποβαθµισµένους τοµείς της παιδείας, που την έχετε
κυριολεκτικά «ξεπατώσει» σε όλες τις βαθµίδες της φέτος, της
κοινωνικής ασφάλισης, όπου η χρηµατοδότηση των ασφαλιστι-
κών ταµείων µειώνεται κατά 16,5% µε αποτέλεσµα να εµφανίζε-
ται έλλειµµα 800 εκατοµµυρίων ευρώ, που αργά ή γρήγορα θα
καταλήξει σε νέο ψαλίδι στις συντάξεις, των προνοιακών επιδο-
µάτων και της υγείας. 

Είναι προφανές ότι θεωρείτε πολυτέλεια τις δαπάνες των νο-
σοκοµείων, της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας του ΕΟΠΥΥ,
που πρακτικά τον διαλύετε απολύοντας και τους γιατρούς του
αλλά και του φάρµακου σε συνθήκες 3 εκατοµµυρίων ανασφά-
λιστων και βαθιάς ανθρωπιστικής κρίσης.

Σε πρόσφατη έκθεσή του για την υγεία ο ΟΟΣΑ διαπιστώνει
ότι στην Ελλάδα από την επιτυχία του στόχου µείωσης των δα-
πανών υγείας πλήττονται τα χαµηλά εισοδηµατικά στρώµατα και
αποσαθρώνεται το δίκτυ κοινωνικής προστασίας, µε µακροπρό-
θεσµες επιπτώσεις και για το προσδόκιµο ζωής.

Οι υπόλοιπες είναι περικοπές αναπτυξιακών δαπανών του,
εξαιρετικά ισχνού, Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, το
οποίο κατά τη διετία 2013-2014 κουρεύτηκε παραπέρα κατά
άλλα 500 εκατοµµύρια σε µία Ελλάδα 1,5 εκατοµµυρίου ανέρ-
γων.

Όσο για την αύξηση της φορολογίας κατά 2,3 δισεκατοµµύ-
ρια, αυτή στηρίζεται στην αύξηση των άµεσων φόρων λόγω της
κατάργησης του γενικού αφορολόγητου και του ειδικού για τα
παιδιά και της φορολόγησης από το πρώτο ευρώ ελεύθερων
επαγγελµατιών, ατοµικών επιχειρήσεων και αγροτών ενώ ταυτό-
χρονα ο φόρος επί των ακινήτων αυξάνεται κατά 40%, διευρύνε-
ται αφάνταστα, ώστε να αγκαλιάσει χωρίς αφορολόγητο όριο την
ευρύτατη µικρή ιδιοκτησία, και γίνεται ουσιαστικά δηµευτικός. 

Η βασική διαφορά, όµως, του προτεινόµενου προϋπολογισµού

από προηγούµενους είναι η εισαγωγή µε τυµπανοκρουσίες της
νέας µεγάλης ιδέας του έθνους, του πρωτογενούς πλεονάσµα-
τος ως προϋπόθεσης επανόδου της χώρας σε τροχιά ανάκαµ-
ψης και εξόδου από τα µνηµόνια, στην προοπτική της βασικής
πρόβλεψης ότι: Το 2014 η ελληνική οικονοµία θα περάσει για
πρώτη φορά µετά από έξι χρόνια ύφεσης και απώλειας του 1/4
του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος της σε οριακή ανάπτυξη
+0,6%, δηλαδή θα διανύσει µία απόσταση 4,5 ποσοστιαίων µο-
νάδων από την προβλεπόµενη για το 2013 ύφεση -4% και θα εµ-
φανίσει «πρωτογενές πλεόνασµα» φέτος, µία χρονιά πριν αρχίσει
η παρέλαση των πλεονασµάτων, που αυξάνονται στο µεσοπρό-
θεσµο µε µία περίεργη αριθµητική πρόοδο.

Σε αυτά τα δύο θέµατα φαίνεται να υπάρχει, κατ’ αρχάς, συµ-
φωνία Κυβέρνησης και τρόικας. Ωστόσο, ο ΟΟΣΑ υποστηρίζει
ότι θα συνεχιστεί µία ύφεση -0,4% και το 2014. Και η πρόβλεψη
αυτή βρίσκεται σε συµφωνία µε ανάλογες πρόσφατες εκτιµήσεις
των βασικών γερµανικών οικονοµικών ινστιτούτων για ύφεση από
-1,5% έως -0,5% κατά περίπτωση.

Πού στηρίζετε την αισιοδοξία σας για οριακή έστω ανάπτυξη;
Ως ατµοµηχανές ανάπτυξης «εµφανίζονται οι κλασικές του, πλή-
ρως αποτυχηµένου, εξωστρεφούς µοντέλου, στο οποίο θα κατέ-
ληγε η ελληνική οικονοµία αναµορφούµενη µέσω της πολιτικής
εσωτερικής υποτίµησης, αφού πρώτα «πιάναµε πάτο» µέσω της
ύφεσης, της ανεργίας και της πλήρους διάλυσης των εργασια-
κών σχέσεων.

Πρώτον, οι άµεσες ιδιωτικές επενδύσεις. Παρά τα διαχρονικά
πρωθυπουργικά ταξίδια όλων των µνηµονιακών κυβερνήσεων, µε
πενιχρά αποτελέσµατα επί επτά χρόνια τώρα, καλούνται να κά-
νουν µέσα σε ένα χρόνο µε µαγικό τρόπο ένα άλµα αύξησης από
τα 11,2%, για να περάσουν από τη µείωσή τους φέτος κατά -5,9%
σε αύξηση +5,3% το 2014.

Δεύτερον, οι εξαγωγές. Εξετάζοντάς τες –χωρίς τα πετρελαι-
οειδή- στο διάστηµα 2007-2012 υπάρχει µείωση του παγκόσµιου
µεριδίου της Ελλάδας κατά 26,7%, ενώ κατά τη διετία 2012-2013
µειώθηκαν κατά 2,3%. 

Τρίτον, η επιτάχυνση των ιδιωτικοποιήσεων µιας δηµόσιας πε-
ριουσίας, που πριν από την κρίση τη διατιµούσαν σε 220 έως 250
δισεκατοµµύρια ευρώ. Στο αρχικό µεσοπρόθεσµο του 2011 η
τρόικα και η τότε κυβέρνηση έθεταν στόχο είσπραξης 50 δισε-
κατοµµύρια ευρώ µέχρι το 2016, για να εκπέσουν στο περσινό
µεσοπρόθεσµο στα 9,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Με στόχο για τη
διετία 2012-2013 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το 1 δισεκατοµµύ-
ριο, ως εκτός πραγµατικότητας για φέτος, πέρασε ήδη στο πρό-
γραµµα του 2014, ενώ οι συνολικές εισπράξεις -εισπράξεις λέω,
όχι ξεπούληµα, πωλήσεις- δεν φαίνεται ότι θα κλείσουν πάνω
από 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ ένα πραγµατικό ξεπούληµα.

Βεβαίως, χρειάζεται κάπως διεστραµµένη σκέψη για να συγ-
καταλέγεις τους παράγοντες ανάπτυξης στις ιδιωτικοποιήσεις,
όταν το όποιο αντίτιµο εκποίησής τους πάει κατευθείαν στο
χρέος, ενώ το ελληνικό δηµόσιο χάνει τα µερίσµατα «µηχανών
που βγάζουν λεφτά» στην κορυφή της λίστας των πιο κερδοφό-
ρων ελληνικών επιχειρήσεων, παραδείγµατος χάριν ΟΠΑΠ,
ΕΛΠΕ, ΔΕΗ και ΛΑΓΗΕ, ΔΕΣΦΑ, «Ελευθέριος Βενιζέλος» και
ΕΥΔΑΠ. 

Υπάρχει και η κωδικοποιηµένη εµπειρία των πρώην δηµόσιων
επιχειρήσεων του, ιδιωτικοποιηµένου ήδη κατά τα 2/3, από τη δε-
καετία του ’90, δηµόσιου επιχειρηµατικού τοµέα: Ελάχιστες νέες
επενδύσεις, ευρεία αποεπένδυση µε πώληση θυγατρικών και ακί-
νητης περιουσίας, δραστική µείωση των υπαρχόντων θέσεων ερ-
γασίας και αύξηση των τιµολογίων τους. Με την επανακρατικο-
ποίησή τους -καθώς οι βασικότερες προορίζονται για πώληση σε
κρατικές επιχειρήσεις της Γερµανίας, της Γαλλίας, της Ρωσίας
και της Κίνας- η Ελλάδα χάνει τα βασικά εργαλεία για άσκηση
κρατικής πολιτικής παραγωγικής ανασυγκρότησης. Αυτός είναι,
πέρα από όλους τους άλλους, και από τους βασικότερους λό-
γους για να µπει όσο γίνεται πιο γρήγορα τέρµα στη διακυβέρ-
νησή σας και στα µνηµόνια. 

Αποτελεί βέβαια γρίφο, πώς µπορεί να υπάρξει ανάκαµψη
χωρίς ρευστότητα. Με την πιστωτική ασφυξία φέτος γύρω στο -
3,5%, µε «µια απ’ τα ίδια» και για το 2014, καθώς οι ανακεφαλαι-
οποιηµένες µε λεφτά του ελληνικού λαού τράπεζες, κατ’ επιταγή
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της τρόικας, λόγω των «κόκκινων δανείων», θα συνεχίσουν την
πολιτική της αρνητικής πιστωτικής επέκτασης, µε αποτέλεσµα
να χαντακώνονται και του χρόνου όσες έχουν µείνει από τις υγι-
είς µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Γενικά, για να αποκτήσουν µε σταθερότητα θετικό πρόσηµο
εξαγωγές και επενδύσεις, χρειάζεται άνοδος της διεθνούς οικο-
νοµίας, αντί για την αναιµική οικονοµική δραστηριότητα στην Ευ-
ρωζώνη και τη γενικότερη παγκόσµια αβεβαιότητα. Και, βέβαια,
δεν µπορεί να συµβεί αυτό που υποστηρίζει η Γερµανία, το κάθε
κράτος να είναι ανταγωνιστικό απέναντι σε κάθε άλλο. Επιπλέον,
όσο πιο «εξωστρεφές» είναι το µοντέλο οικονοµικής ανάπτυξης,
δηλαδή όσο λιγότερο στηρίζεται στην εσωτερική κατανάλωση
και αγορά -που σ’ εµάς έχουν καταρρεύσει- τόσο πιο εκτεθειµένο
είναι στους διεθνείς ανέµους.

Σχετικά µε το «πρωτογενές πλεόνασµα». 
Κατ’ αρχάς για το τρέχον έτος, που από στόχο 0 έχει αναβαθ-

µιστεί στα 812 εκατοµµύρια ευρώ, ακόµα και στην περίπτωση
που προκύπτει µε όρους πραγµατικότητας και όχι «δηµιουργικής
λογιστικής», θα πρόκειται για πλεόνασµα φτώχειας και δυστυ-
χίας, καθώς αντλείται κατ’ ευθείαν από το έλλειµµα στις τσέπες
του εργαζόµενου λαού και στηρίζεται στη διάλυση της ζωής εκα-
τοµµυρίων ανθρώπων. 

Εξάλλου, για να εµφανιστεί το 2014 το προβλεπόµενο πλεό-
νασµα 1,5% του ΑΕΠ ή 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, απαιτούνται ήδη
στο παρόν νοµοσχέδιο πρόσθετα µέτρα 5,3 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, προσαυξηµένα κατά το ποσό του όποιου δηµοσιονοµικού
κενού του 2014. Άρα, για τι είδους πλεόνασµα πραγµατικά µι-
λάµε; 

Έτσι όπως είναι σχεδιασµένο από τρόικα και Κυβέρνηση, δεν
αποτελεί µηχανισµό αναδιανοµής εισοδήµατος υπέρ των συντά-
ξεων, των µισθών και των κοινωνικών αναγκών. Αντίθετα, αναδια-
νέµει εισόδηµα από τους «κάτω», στους «πάνω» και στους «έξω»,
καθώς και το σύνολό του προορίζεται για την πληρωµή τοκοχρε-
ολυσίων των δανειστών. 

Εκεί θα πηγαίνει επιπρόσθετα και το 30% τυχόν υπέρβασης
του στόχου, δηλαδή εφόσον προκύπτει µεγαλύτερο αποτέλε-
σµα. Το φετινό, όµως, πλεόνασµα για µια και µοναδική φορά έχει
µια λειτουργία σχεδόν µαγική. Επειδή η πρόβλεψη µόνο για το
2013 είναι για ισοσκελισµένο προϋπολογισµό, θα αποτελέσει
ολόκληρο υπέρβαση στόχου. Γι’ αυτό και το 70% θα µπορούσε
όντως να αναδιανεµηθεί µε την άδεια της τρόικας. Αυτό βέβαια
δεν πρόκειται να ξανασυµβεί, καθώς είναι λίγο δύσκολο να φαν-
ταστούµε ότι θα έχουµε υπέρβαση, έστω και 1 ευρώ, πάνω από
τα 3, τα 6 ή και τα 9 δισεκατοµµύρια του προγραµµατισµένου
στόχου για πλεόνασµα τα τρία επόµενα χρόνια.

Καταλαβαίνουµε έτσι, επίσης, γιατί ο ίδιος ο Πρωθυπουργός,
που ξέρει πολύ καλύτερα από εµάς, µιας κι αυτός το έχει υπο-
γράψει, ότι ολόκληρο το πλεόνασµα πάει στο χρέος, επαναλαµ-
βάνει συνεχώς ότι το 70% του πλεονάσµατος θα διανεµηθεί του
χρόνου στο λαό. Σας αρκεί ότι η µοναδική χρονιά που αυτό είναι
πιθανό να γίνει είναι το 2014, χρονιά διπλών, µπορεί και τριπλών
εκλογών. 

Πέρα απ’ αυτά, κάθε δηµοσιονοµικό πλεόνασµα βαθαίνει την
ύφεση και αυξάνει την ανεργία, εκτός αν ο ρυθµός ανάπτυξης
της οικονοµίας είναι υψηλότερος απ’ αυτό. Πράγµα που απαιτεί
ρυθµούς ανάπτυξης µεγαλύτερους από 4,5% τα επόµενα χρόνια.
Αυτό κι αν είναι επιστηµονική φαντασία!

Με αυτόν τον προϋπολογισµό η Κυβέρνηση «κλείνει τα µάτια»
προκειµένου να αποφύγει να τοποθετηθεί για το θηριώδες και
µη βιώσιµο δηµόσιο χρέος, που ρούφηξε στη «µαύρη τρύπα»
του, την τετραετία 2010-2013, σχεδόν ολόκληρο το ποσό των
δυο δανειακών συµβάσεων των µνηµονίων 210,2 δισεκατοµµύρια
σε σύνολο 219 που θα έπρεπε να τα πάρει µέχρι το τέλος του
χρόνου, αν παίρναµε και το 1 δισεκατοµµύριο. Με µόλις 7,8 δι-
σεκατοµµύρια, δηλαδή λιγότερα από 2 δισεκατοµµύρια το χρό-
νο, να έχουν διοχετευθεί στο πρωτογενές έλλειµµα του προϋπο-
λογισµού. Ενώ αφοµοίωσε ταυτόχρονα, χωρίς να αφήσει ιδιαί-
τερα ίχνη, δυο κουρέµατα χρέους το 2012, το PSI, στο οποίο
κουρέψαµε κυρίως τον εαυτό µας και είναι σαν να πυροβολή-
σαµε το πόδι µας, και το buy-back. Όπως λέει και ο ποιητής:
«Σπείρατε µελάνι και θερίσατε νούµερα». Εδώ, όµως, πρόκειται

κυριολεκτικά για αίµα.
Μετά απ’ όλα αυτά, το χρέος, που το 2010 µπαίνοντας στο

µνηµόνιο ήταν 328,6 δισεκατοµµύρια ή 142,8% ως ποσοστό του
ΑΕΠ, έχει εκτοξευθεί και πάλι σε ύψος 32 ποσοστιαίων µονάδων
παραπάνω απ’ ό,τι το 2010, στο 175,5%. Ενώ σε απόλυτα νού-
µερα έχει µειωθεί µόλις στα 321 δισεκατοµµύρια, δηλαδή 7,6 δι-
σεκατοµµύρια όλα-όλα λιγότερο. Είναι πραγµατικά, δηλαδή,
«απύθµενο». 

Εννοείται ότι δεν πρόκειται να ανακαλύψει ποτέ κανείς ίχνος
από το 1,5 δισεκατοµµύριο των ιδιωτικοποιήσεων στον ειδικό λο-
γαριασµό των δανειστών, που όµως αφορά το κυριολεκτικό ξε-
πούληµα του ΟΠΑΠ, των κρατικών λαχείων, της ΔΕΣΦΑ, του
GOLDEN HALL, είκοσι οκτώ κεντρικών δηµόσιων κτηρίων,
Υπουργείων και άλλων, της ΓΑΔΑ κ.λπ..

Ούτε υπάρχει καλύτερη απόδειξη για το «απύθµενο» του χρέ-
ους, από το ότι η πρόβλεψη για το συνολικό χρέος στον προϋπο-
λογισµό του 2014 είναι ότι, αφού καταπιεί 25 δισεκατοµµύρια
χρεολύσια, προβλέπεται να µειωθεί όλο κι όλο κατά 1 δισεκατοµ-
µύριο. Έτσι καταλαβαίνουµε και τη διόρθωση της προχθεσινής
έκθεσης του ΟΟΣΑ, που πρόσθεσε ούτε λίγο ούτε πολύ πάνω
από 30 ποσοστιαίες µονάδες στην πρόβλεψη του ΔΝΤ για το
χρέος το έτος 2020, ανεβάζοντάς το στο 158%.

Αντιµέτωπη µε τον κυκεώνα του χρέους, η Κυβέρνηση δεν
τολµά να συνταχθεί µε την άποψη, στο πλαίσιο της ενδοτροϊκα-
νής σύγκρουσης, για κούρεµα. Υιοθετεί, αντίθετα, την πολιτική
προσέγγιση της γερµανικής οικονοµικής πολιτικής, της Κοµισιόν
και της ΕΚΤ, την αποκαλούµενη «no casualties», δηλαδή όχι απώ-
λειες για τα κράτη-µέλη δανειστές και την ΕΚΤ, που προβλέπει
«ελάφρυνση» του χρέους µε επιµήκυνσή του κατά τριάντα - πε-
νήντα χρόνια µέσω swap και µείωση των επιτοκίων κοντά στο 0%
και την εξυπηρέτησή του µέσω ενός συνδυασµού µειωµένων το-
κοχρεολυσίων, υψηλών και υφεσιακών ετησίων πρωτογενών πλε-
ονασµάτων και ξεπουλήµατος της δηµόσιας περιουσίας.

Από εδώ και πέρα οι αντιλήψεις τρόικας και Κυβέρνησης χω-
ρίζουν. Η Κυβέρνηση θέλει επιστροφή στις αγορές για τα «συµ-
πληρωµατικά» µες στο 2014 -µε τι επιτόκιο αλήθεια;- ενώ το
ευρωπαϊκό µέρος της τρόικας κλείνει προς τρίτο µνηµόνιο µε
µικρή δανειακή σύµβαση που θα επιστρέψει ολόκληρη στους ίδι-
ους. 

Είτε έτσι είτε αλλιώς, αυτά σηµαίνουν ότι ΕΕ και ΕΚΤ -και από
κοντά η ελληνική Κυβέρνηση- περνούν σε άλλα κριτήρια αντιµε-
τώπισης του χρέους, από τη βιωσιµότητα στην «εξυπηρετησιµό-
τητα». Και έτσι ένα µη βιώσιµο χρέος δεν θα απασχολεί πλέον
ως τέτοιο, εφόσον µπορούν να πληρώνονται τα τοκοχρεολύσια
µε οποιαδήποτε θυσία και οποιοδήποτε κόστος.

Αυτό σηµαίνει ότι η Ελλάδα δεν πρόκειται ποτέ να καταφέρει
ξανά να σταθεί στα πόδια της, όσα χρόνια και αν περάσουν, αν
δεν ανατρέψει και µάλιστα σήµερα -όχι όταν θα είναι πολύ αργά-
αυτήν την πολιτική. Μιλάµε για βαθιά µέσα στο χρόνο. Όπως επι-
βεβαίωσε, απαντώντας στην ερώτησή µου, ο κ. Όλι Ρεν, για όσο
χρονικό διάστηµα χρειαστεί µέχρι να αποπληρωθεί το 75% του
ευρωπαϊκού χρέους που χρωστάµε δηλαδή τόσο πιο βαθιά µετά
το µέσο του 21ου αιώνα όσο πιο µεγάλη θα είναι η επιµήκυνση
του χρέους σύµφωνα µε τον δεύτερο ευρωπαϊκό Κανονισµό του
λεγόµενου «two pack», όλες οι χώρες που βρίσκονταν σε µνηµό-
νια τον Μάιο του 2013, όταν βγουν από το σχετικό καθεστώς θα
παραµείνουν σε καθεστώς µεταµνηµονιακής ενισχυµένης επο-
πτείας, φτυστό µε το σηµερινό, µε την τρόικα να συνεχίζει τις
επισκέψεις της κυριολεκτικά στον «αιώνα των αιώνων».

Το συµπέρασµά µου είναι το εξής και κλείνω µε αυτό: Οποι-
αδήποτε αφετηρία επιδίωξης µιας πολιτικής για την ανακούφιση
των άνεργων και εργαζόµενων ανθρώπων που υποφέρουν, ανα-
κοπής της µετανάστευσης των νέων, ανάπτυξης και παραγωγι-
κής ανασυγκρότησης προϋποθέτει απαλλαγή από τα µνηµόνια
και δραστικό κούρεµα του χρέους, moratorium τόκων και πλη-
ρωµή µε ρήτρα ανάπτυξης για την Ελλάδα αλλά και για τις άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε µη βιώσιµο χρέος. 

Το χρωστάµε αυτό πριν απ’ όλα στους αγέννητους ανθρώπους
που σε διαφορετική περίπτωση θα έχουν χάσει τη ζωή που ακόµη
δεν έχουν αποκτήσει σε µία κυριολεκτική αποικία χρέους.

Σας ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ/ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Σας ευχαρι-

στούµε, κυρία Βαλαβάνη.
Ο κ. Ιωάννης Κουτσούκος, ειδικός εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, έχει

τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του προϋπολογι-

σµού, σε οποιεσδήποτε συνθήκες, αποτελεί έτσι κι αλλιώς µία
κρίσιµη και κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία. Εκείνο όµως
που κατά κύριο λόγο χαρακτηρίζει τη συζήτηση για τον προϋπο-
λογισµό του 2014 είναι ο στόχος για επίτευξη πρωτογενούς πλε-
ονάσµατος, οι προϋποθέσεις και οι δεσµεύσεις για την υλο-
ποίησή του, καθώς και τα νέα δεδοµένα που αυτός δηµιουργεί.

Θέλω να πω εισαγωγικά απευθυνόµενος σε όσους επαίρονται
για το πρωτογενές πλεόνασµα του 2013 και τον στόχο για την
αύξησή του το 2014, χάρις στις αποφάσεις που πάρθηκαν -όπως
λένε- από το καλοκαίρι του 2012, όταν παρέλαβαν χάος, όπως
είπε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ότι κάνουν λάθος και
αδικούν µια µεγάλη προσπάθεια που ξεκίνησε το 2010 από το
ΠΑΣΟΚ.

Το λέω αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί για τις αποφάσεις
που πάρθηκαν ΤΟ 2010, έχει γίνει πολύ µεγάλη κριτική για την
πολιτική τους διαχείριση και για τον τρόπο που πάρθηκαν. Όµως,
µε την όποια κριτική µπορεί να ασκηθεί, το αποτέλεσµα που
έχουµε σήµερα δεν θα µπορούσε να επιτευχθεί, αν δεν είχαµε
πάρει αυτές τις αποφάσεις τότε, αν δεν είχαµε µπει σε ένα δρόµο
αιµατηρών θυσιών, ώστε µε τους κόπους του ελληνικού λαού να
φτάσουµε σήµερα ως εδώ. Γιατί, αν δείτε την απόσταση που δια-
νύσαµε από τα ελλείµµατα του 2009 –τότε ήταν το χάος- µέχρι
το πλεόνασµα του 2013, θα διαπιστώσετε ότι πρόκειται για µία
πρωτοφανή τεράστια σηµαντική απόσταση, που δεν έχει κάνει
κανένα σύγχρονο κράτος του ανεπτυγµένου δυτικού κόσµου. 

Είναι µία απόσταση που διανύθηκε επειδή εµείς πήραµε την
πρωτοβουλία, όταν η Ευρώπη ήταν αµήχανη, συντηρητική και θε-
ωρούσε ότι το πρόβληµα ήταν µόνο της Ελλάδας, ήταν µόνο ένα
δηµοσιονοµικό πρόβληµα, που θα το αντιµετωπίζαµε σύντοµα µε
περιστολή δαπανών και αύξηση εσόδων. 

Έκαναν, όπως εµείς και αυτοί, λάθος εκτίµηση του µεγέθους
της κρίσης, των επιπτώσεων των µέτρων, µε αποτέλεσµα να
οξυνθεί η ύφεση, να πολλαπλασιαστούν τα προβλήµατα και αυτό
να οδηγήσει στην συνεχή ανάγκη λήψης νέων µέτρων. 

Πάλι, µε δικές µας πρωτοβουλίες, πήγαµε το Φεβρουάριο του
2012 στο µεγαλύτερο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα που υπήρξε
ποτέ για τη χώρα µας και την περικοπή µεγάλου µέρους του δη-
µόσιου χρέους, προσπάθεια που συνεχίστηκε από την παρούσα
Κυβέρνηση µε τις αποφάσεις του Δεκεµβρίου του 2012. 

Είµαι υποχρεωµένος να τα θυµίσω αυτά, γιατί σήµερα, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε ένα διαφορετικό τοπίο. Λένε µε-
ρικοί ότι έχουµε διανύσει τα τρία τέταρτα της απόστασης, άλλοι
λένε ότι περάσαµε τον κάβο, εγώ λέω ότι βρισκόµαστε σε ένα
πολύ διαφορετικό τοπίο. 

Αυτό είναι µία καινούργια πραγµατικότητα, δεν µπορεί να αµ-
φισβητήσει κανένας. Έχει επιτευχθεί µια δηµοσιονοµική εξυ-
γίανση, σε συνθήκες ύφεσης, βεβαίως, µε δραµατικές επιπτώ-
σεις στο βιοτικό επίπεδο και στα εισοδήµατα µισθωτών και συν-
ταξιούχων αλλά η βάση µε την οποία θα συζητήσουµε για το µέλ-
λον της χώρας, από εδώ και πέρα, είναι εντελώς διαφορετική και
αυτό µας αφορά όλους όσους διεκδικούν τον οριστικό απεγκλω-
βισµό της Ελλάδας από το µνηµόνιο και τις δανειακές συµβάσεις. 

Εµείς έχουµε υποστηρίξει ένα δρόµο που διασφαλίζει ότι δεν
θα πάνε χαµένοι οι κόποι και οι θυσίες του ελληνικού λαού, άλλοι
υποστηρίζουν ότι έχουν άλλο δρόµο. Το νέο δεδοµένο, όµως,
είναι εκείνο που θα καθορίσει στην πολιτική συζήτηση και θα
οδηγήσει στη λήψη των όποιων αποφάσεων αφορούν το πλεό-
νασµα και το πώς θα το διαχειριστούµε. 

Το άλλο µεγάλο ζήτηµα, στη βάση πάλι αυτών των νέων δεδο-
µένων, είναι το πώς θα διασφαλίσουµε τη βιωσιµότητα του χρέ-
ους και πώς θα υλοποιήσουµε το σχέδιο της παραγωγικής και
οικονοµικής ανασυγκρότησης της ελληνικής οικονοµίας για να
πάµε σε βιώσιµη και σταθερή ανάπτυξη. 

Για εµάς, λοιπόν, που υποστήκαµε το κόστος της λήψης των

αποφάσεων και των επιπτώσεων των µέτρων, η αντιπαράθεση µε
κύριους άξονες από τη µία µεριά το µηδενισµό, την άρνηση και
την καταστροφολογία και από την άλλη την οικειοποίηση των
αποτελεσµάτων και το success story, αδικεί πάνω από όλα τους
Έλληνες πολίτες, που σήκωσαν το βάρος αυτής της προσπά-
θειας και θολώνει το τοπίο για τις ευθύνες όλων µας µπροστά
στις αποφάσεις, που πρέπει να παρθούν την άνοιξη του 2014 για
την οριστική διευθέτηση του χρέους και τη µελλοντική πορεία
της χώρας. 

Εισαγωγικά, λοιπόν, ήθελα να κάνω αυτά τα σχόλια για να
έρθω τώρα στα στοιχεία του προϋπολογισµού. 

Πάντα, αγαπητοί συνάδελφοι, το πλεόνασµα ήταν µία σχέση
εσόδων και δαπανών. Το πλεόνασµα είναι αυτοτελές µέγεθος,
αριθµητικό από µόνο του, αλλά είναι πάντα και σχετικό µε το
ΑΕΠ. Δυστυχώς, το ΑΕΠ, σήµερα, στα 183 δισεκατοµµύρια ευρώ
περίπου είναι στο επίπεδο αρκετών ετών πίσω, ως αποτέλεσµα
της ύφεσης από το 2008 και µετά. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό και στα όρια των δηµοσιονοµικών
µέτρων και της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης, ο προϋπολογισµός
προβλέπει αύξηση εσόδων κατά 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ και
µείωση δαπανών κατά 3,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, έτσι ώστε να
επιτύχει το πρωτογενές πλεόνασµα για το 2014 2,9 δισεκατοµ-
µύρια ή το 1,6% του ΑΕΠ. Τα έσοδα, συγκεκριµένα, θα διαµορ-
φωθούν στα 52 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι 51 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ το 2013, από τα οποία τα φορολογικά είναι 45,6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ έναντι 44,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2013,
µια αύξηση 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ, ενώ οι δαπάνες θα δια-
µορφωθούν στα 49,4 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι 52,6 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ το 2013, µειωµένες κατά 3,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Μια περαιτέρω ανάλυση των µεγεθών των εσόδων και των δα-
πανών µας υποχρεώνει να πούµε ότι η κύρια αύξηση των εσόδων
προέρχεται από το φόρο εισοδήµατος, αυξηµένος στα 12,9 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ έναντι 11,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2013
και τον αυξηµένο φόρο περιουσίας σε 3,9 δισεκατοµµύρια ευρώ
έναντι 2,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε σταθερά τα έσοδα από την
έµµεση φορολογία στα 24 περίπου δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Σε ό,τι αφορά τις δαπάνες, η ανάλυση των αριθµών µας δείχνει
ότι για τους µισθούς και συντάξεις έχουµε ακριβώς το ίδιο ποσό,
όπως και πέρυσι, ήτοι 17,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, έχουµε µία ση-
µαντική µείωση των καταναλωτικών δαπανών στα 1,9 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ από 2,3 πέρυσι και έχουµε, επίσης, µία µείωση των
µεταβιβαστικών πληρωµών από 17 δισεκατοµµύρια ευρώ του
2013 σε 13,9, όπως και µία µείωση των τόκων στα 6,1 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ από 12 το 2013, δηλαδή κατά 50%. Στις µειώσεις των
δαπανών µεγαλύτερη κατανοµή έχει η υγεία µε µείωση στα 4,3
δισεκατοµµύρια ευρώ από 5,4 το 2013, δηλαδή κατά 1,1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ και η ασφάλιση από 12,2 δισεκατοµµύρια ευρώ
στα 10,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, όταν µιλάµε για αυξήσεις φόρων και
µειώσεις των δαπανών πάντα προκαλείται φόβος για τις επιπτώ-
σεις που µπορεί να έχουν, αποτελούν δε εύκολο σηµείο κριτικής
και καλλιέργειας αυτού του φόβου και του κλίµατος ανασφά-
λειας των πολιτών, που έτσι και αλλιώς δοκιµάζονται. Δεν χρει-
άζεται να τους φοβίσουµε άλλο. 

Είµαστε υποχρεωµένοι, κατά συνέπεια, να προσεγγίσουµε την
εξέλιξη αυτών των µεγεθών και να κάνουµε µία σχετική ανάλυση.

Ήθελα, όµως, να σηµειώσω προκαταβολικά και απευθύνοµαι
σε όλες τις πτέρυγες της Βουλής, κυρίως, όµως, στην Αριστερά
-και µίλησε ο κ. Τσακαλώτος, για αυτό, ότι σύµφωνα µε όλες τις
µελέτες και τις στατιστικές, τα φορολογικά έσοδα στην Ελλάδα
ήταν πάντα πολύ µικρότερα, ως ποσοστό του ΑΕΠ, από το µέσο
όρο όλης της Ευρώπης. Η Ελλάδα υστερούσε, τουλάχιστον,
κατά πέντε µονάδες, δηλαδή, ο µέσος όρος των φορολογικών
εσόδων ήταν γύρω στο 40% - 41% του ΑΕΠ στην Ε.Ε., και εµείς
είχαµε γύρω στο 35%.

Αυτό δεν είναι κάτι νέο, ούτε οδηγεί στο συµπέρασµα ότι δεν
υπερφορολογούνται οι συνεπείς Έλληνες φορολογούµενοι ή
τουλάχιστον εκείνοι που δεν µπορούν να αποκρύψουν τα εισο-
δήµατά τους. 

Έγκριτοι οικονοµολόγοι και αναλυτές έχουν µιλήσει τα προ-
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ηγούµενα χρόνια για το µεγάλο εύρος της φοροδιαφυγής στη
χώρα µας, την οποία την υπολόγιζαν µε κάποιες µεθόδους βασι-
σµένες στα εθνικολογιστικά σχέδια.

Το θέµα, λοιπόν, που έπρεπε να συζητούµε είναι πώς η συν-
ταγµατική επιλογή για συνεισφορά στα βάρη όλων των Ελλήνων,
ανάλογα τις δυνατότητές τους, θα επιτευχθεί µε διεύρυνση της
φορολογικής βάσης, µε πάταξη της φοροδιαφυγής, µε δικαιό-
τερη κατανοµή των βαρών και όχι να κλείνουµε πονηρά το µάτι
στους φοροφυγάδες και, κυρίως, σε αυτούς που απέκτησαν ει-
σοδήµατα και περιουσίες, χωρίς ποτέ να έχουν συνεισφέρει αυτό
που τους αναλογεί, έτσι ώστε να µειώσουµε τη φορολογική επι-
βάρυνση σε αυτούς που, δυστυχώς, υπερφορολογούνται, γιατί
οι άλλοι δεν πληρώνουν. 

Είµαι υποχρεωµένος να την κάνω αυτήν την παρατήρηση, γιατί
µε αφορµή τον προϋπολογισµό, αλλά και τη συζήτηση για το
φόρο στην περιουσία, πάρα πολλοί από όλες τις πτέρυγες µιλούν
µε έναν τρόπο που προσβάλλει τη στοιχειώδη κοινή λογική. Δη-
λαδή, στην Ελλάδα, ο Έλληνας πολίτης –σε µια περίοδο που
προσπαθούµε να σταθούµε στα πόδια µας- θα πρέπει να πληρώ-
νει λιγότερους φόρους στην περιουσία απ’ ό,τι πληρώνει ένας
µέσος Ευρωπαίος πολίτης; Πόσο πρέπει να είναι αυτό το βάρος;
Να είναι 0,5%; Θα είναι 3 τοις χιλίοις; Θα είναι 2 τοις χιλίοις; Να
συµφωνήσουµε, όµως και ποιο θα είναι το ποσό που θα είναι
απαλλασσόµενο. Το να λέει κάποιος ότι δεν πρέπει να πληρώνει
κανένας αυτό δεν µπορώ να το δεχτώ. 

Κατά συνέπεια, είναι πιστεύω λογικό να εξηγήσουµε την αύ-
ξηση των φορολογικών εσόδων από την περιουσία σε σχέση µε
τις καταβολές των δόσεων, θα πληρωθούν δόσεις από 1-1-2014
µέχρι τον Μάιο µήνα και αφορούν το προηγούµενο έτος, αλλά
όχι σε σχέδιο που έχουµε παρουσιάσει για τη φορολόγηση της
ακίνητης περιουσίας, το οποίο είναι πιο δίκαιο από το σύστηµα
που ισχύει µέχρι σήµερα, διότι φορολογεί την µεγάλη ακίνητη
περιουσία προοδευτικά, διευρύνει τη φορολογητέα βάση αθροι-
στικά προβλέπει λιγότερα έσοδα κάνει και λαµβάνει υπ’ όψιν τη
φοροδοτική ικανότητα των αδύναµων συµπολιτών µας. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά στη φορολογία του εισοδήµατος, η αύ-
ξησή της δεν προβλέπεται από νέα µέτρα αλλά από την υλοποί-
ηση των ήδη ψηφισµένων, καθώς και από την πάταξη της
φοροδιαφυγής, εκεί δηλαδή που πρέπει να γίνει η µεγάλη προ-
σπάθεια.

Για την ώρα, που ο φιλότιµος και ο έντιµος Έλληνας φορολο-
γούµενος πάει στο δηµόσιο ταµείο καταβάλει αυτά που του ανα-
λογούν από το υστέρηµά του, πρέπει να έχουµε, την απαίτηση
από τον φοροεισπρακτικό µηχανισµό, κυρίως όµως από την πο-
λιτική του ηγεσία να ανταποκριθεί στο έργο του, για να µην πί-
νουν κάποιοι στην υγειά των κορόιδων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ )

Πρέπει να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις για το σκέλος των
δαπανών. Αναφέρθηκα νωρίτερα, στο ότι οι δαπάνες για µισθούς
και συντάξεις είναι ίδιες µε πέρυσι. Ισχύει, αυτό που έχουµε πει
ότι οριζόντια µέτρα περικοπής µισθών και συντάξεων δεν µπορεί
να υπάρξουν, δεν το αντέχει η κοινωνία, δεν το αντέχει η οικονο-
µία.

Έρχοµαι, τώρα, στις περικοπές της υγείας. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν έχουµε συµφωνήσει όλοι µαζί ότι

έγινε το µεγάλο πάρτι στο χώρο της υγείας; Δεν έχουν δώσει
στοιχεία τα Υπουργεία Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης για το πώς εκτινάχθηκαν οι δαπάνες των φορέων κοι-
νωνικής ασφάλισης από 5,5 δισεκατοµµύρια το 2004 σε 8,3 δι-
σεκατοµµύρια το 2009, ενώ υπερδιπλασιασµός υπήρχε και την
ίδια περίοδο για τη φαρµακευτική δαπάνη.

Δεν είναι γνωστό ότι µια τιτάνια προσπάθεια απέδωσε περικό-
πτοντας τη σπατάλη, τη διαρροή των πόρων και προκάλεσε τε-
ράστιες αντιδράσεις; Είναι αλήθεια.

Εµείς, λοιπόν, έχουµε συµφωνήσει σε ένα σχέδιο για να µει-
ωθούν περαιτέρω οι δαπάνες, για τα φάρµακα και δυστυχώς µε
έωλα επιχειρήµατα και φτηνές δικαιολογίες, το σχέδιο αυτό δεν
υποστηρίχτηκε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η προσπάθεια για την οικονοµία στην υγεία
και εξοικονόµηση του 1,1 δισεκατοµµυρίου, ταυτόχρονα, µε την

προσπάθεια να διασφαλίσουµε την ισότιµη πρόσβαση όλων των
πολιτών στο δηµόσιο σύστηµα υγείας.

Προφανώς και θα πρέπει να απαντήσουµε και το άλλο ζήτηµα
που αφορά τη µείωση των επιχορηγήσεων των ασφαλιστικών τα-
µείων, το πρόβληµα είναι δύσκολο.

Όλοι ξέρουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, την οριακή κατάσταση
των ασφαλιστικών ταµείων, καθώς επίσης και το µέγεθος της ει-
σφοροδιαφυγής. Το Υπουργείο Εργασίας κατέθεσε ένα νοµο-
σχέδιο για να βελτιώσει το σύστηµα της είσπραξης των εισφο-
ρών και να καθιερώσει µια ενιαία διαδικασία για τις εισφορές της
κύριας ασφάλισης, της επικουρικής και των ταµείων πρόνοιας
και ταυτόχρονα, να κλείσει το χάσµα, µεταξύ των δηλώσεων και
των καταβολών, όταν διαπίστωσε ότι αυτό το χάσµα ήταν 1 δις
και προσδοκά, στοιχείο που το αποδέχονται και οι εταίροι µας,
να εισπράξει µέσω αυτών των ρυθµίσεων, πρόσθετα 600 δις.
Άρα, λοιπόν, προσδοκούµε να καλυφθεί αυτό το κενό, µε βάση
αυτήν την προσπάθεια και άλλες που πρέπει να γίνουν σχετικά
µε τη διευκόλυνση των οφειλετών ώστε να µην έχουµε προβλή-
µατα σε ένα σύστηµα, το οποίο, έτσι και αλλιώς, είναι στα όριά
του.

Θα τελειώσω, αγαπητοί συνάδελφοι, µε αυτήν την προσέγγιση
στην εξέλιξη των µεγεθών επαναλαµβάνοντας, µε δεδοµένο
όπως όλοι εκτιµούµε, ότι έχουν εξαντληθεί τα όρια της δηµοσιο-
νοµικής προσαρµογής και της φορολογικής αποδοτικότητας των
Ελλήνων πολιτών, υπάρχει µία µεγάλη ευθύνη στο οικονοµικό
επιτελείο της Κυβέρνησης και στην Κυβέρνηση συνολικά, της
οποίας θα κριθεί και η αποτελεσµατικότητα, θα υλοποιήσει αυτόν
τον Προϋπολογισµό αξιόπιστα, χωρίς να βρεθούµε στο πρώτο
τρίµηνο ή εξάµηνο στην ανάγκη τροποποιήσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας σε ένα λεπτό.
Με δεδοµένη, αγαπητοί συνάδελφοι, τη δηµοσιονοµική στα-

θεροποίηση και την πολιτική µας δέσµευση και απόφαση ότι δεν
µπορεί να υπάρξουν άλλα µέτρα, θα πρέπει να δούµε τώρα σε
αυτό το νέο τοπίο τα προβλήµατα της πραγµατικής οικονοµίας
και την κοινωνική συνοχή. Πώς θα επιτύχουµε τους ρυθµούς ανά-
πτυξης, πώς θα αξιοποιήσουµε ένα µέρος των πλεονασµάτων,
πώς θα εξαλείψουµε τις γραφειοκρατίες και πώς θα πάµε σε κί-
νητρα για την ανάπτυξη. 

Να εξασφαλίσουµε ότι το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
θα πάει στην αξιοποίηση του ΕΣΠΑ, θα λειτουργήσουν οι µηχα-
νισµοί για τη ρευστότητα στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και
στους αγρότες. 

Να συµφωνήσουµε σε αυτό που εµείς έχουµε καταθέσει ως
σχέδιο για το ελάχιστο εγγυηµένο επίπεδο διαβίωσης, αποτελού-
µενο από προτάσεις για την ανάσχεση της ανεργίας, για την επέ-
κταση του πιλοτικού προγράµµατος του εγγυηµένου εισοδήµα-
τος και για συµπληρωµατικούς µηχανισµούς που θα στηρίξουν
τους φτωχούς και τους αδύναµους και θα αντιµετωπίσουν τα
φαινόµενα της ακραίας φτώχειας, κυρίως, όµως, για να κλείσει
ο κύκλος της ανασφάλειας, της µετρολαγνείας, της καταστρο-
φολογίας, ώστε να µπορέσει ο Έλληνας πολίτης να δηµιουργή-
σει ξανά.

Εγγυόµαστε γι’ αυτό και µε διαπραγµατευτικό σθένος, όπου
χρειάζεται και µε επιχειρήµατα απέναντι στους εταίρους και δα-
νειστές, απαιτώντας το σεβασµό των προσπαθειών του ελληνι-
κού λαού. Εµείς και µε τη δράση µας και µε τις κοινοβουλευτικές
µας πρωτοβουλίες σε αυτή τη γραµµή θα κινηθούµε. 

Θα αξιοποιήσουµε αυτά τα αποτελέσµατα και τα όποια πλεο-
νάσµατα για να επιστρέψουµε τα οφέλη σε αυτούς που σήκωσαν
το βάρος της κρίσης µε έναν τρόπο, όµως, που θα διασφαλίζει
τη βιώσιµη ανάπτυξη και τον οριστικό απεγκλωβισµό της χώρας
µας από τα µνηµόνια και τις δανειακές συµβάσεις, δηλαδή στον
ελληνικό λαό.

Εµείς θα είµαστε παρόντες και στη νέα περίοδο που θα µπει η
χώρα, ως δύναµη εθνικής ευθύνης και παράγοντας σταθερότη-
τας -όπως ήταν πάντα το ΠΑΣΟΚ και η δηµοκρατική παράταξη-
µε τη δική µας στρατηγική για να διασφαλίσουµε την προοπτική
της µε ασφάλεια, διάλογο για τις απαραίτητες συναινέσεις και
τις µελλοντικές αποφάσεις, µακριά από τυφλές, αδιέξοδες συγ-
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κρούσεις και εθνικά επικίνδυνες πολωτικές λογικές.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κουτσούκο.
Τον λόγο έχει η ειδική εισηγήτρια των Ανεξαρτήτων Ελλήνων

κ. Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κρίση στην πα-
τρίδα µας είναι πρωτίστως πολιτισµική, ηθική και µετά οικονο-
µική. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, θα πρέπει να διεξαχθεί
αυτή η συζήτηση για τον προϋπολογισµό.

Κανείς από εµάς δεν κατέχει τη µία και µόνη αλήθεια και πρέ-
πει να προτάξουµε τη στοιχειώδη συνεννόηση. Όσο κι αν είναι
δύσκολο, θα πρέπει να σκεφτείτε ότι, ενδεχοµένως, να είναι
λάθος, να υπάρχει δυνατότητα διορθωτικών παρεµβάσεων και
ότι οι απόψεις και οι προτάσεις των άλλων έχουν κάποια αξία και
ρεαλισµό.

Μην προσπερνάτε, λοιπόν, αβασάνιστα τους προβληµατι-
σµούς που θέτουµε. Χωρίς εθνικό σχέδιο ριζικής ανασύνταξης
και συνεννόησης δεν υπάρχει περίπτωση εξόδου από την κρίση.
Και όσοι πιστεύουν σ’ αυτό και στις δηµοκρατικές διαδικασίες,
έχουν ευθύνη να προσαρµόσουν τη στάση τους ανάλογα. 

Έχουµε µία κοινωνία παραζαλισµένη, σε φάση γενικευµένης
εθνικής κατάθλιψης, απελπισµένη, οργισµένη και το κυριότερο
φοβισµένη, πολίτες που νοιάζονται µόνο για το πώς θα βγάλουν
τον επιούσιο, πώς θα ζήσουν τα παιδιά τους και πως θα αντέξουν
τη φοροκαταιγίδα που έρχεται. Και η Κυβέρνηση της χώρας δεν
ακούει τους ψιθύρους της κοινωνίας. Όταν, όµως, θα ακούσουν
τις κραυγές της κοινωνίας, τότε θα είναι πολύ αργά.

Ας ξεκαθαρίσουµε στους πολίτες το συντοµότερο δυνατό
αυτό που έρχεται απλά και κατανοητά. Οι ιστορικοί του µέλλον-
τος θα µας κρίνουν πολύ αυστηρά και ιδιαίτερα εκείνους που ενώ
είχαν τη δυνατότητα και τη δύναµη να πράξουν το σωστό, πρό-
ταξαν να ικανοποιήσουν το εφήµερο.

Εµείς σήµερα θα πρέπει να προτάξουµε το αυτονόητο. 
Το 2014 θα έχουµε πρωτογενές πλεόνασµα 2,9 δισεκατοµµύ-

ρια. Από την ύφεση κοντά στο µείον 4%, λέτε ότι θα πετύχουµε
ανάπτυξη περί το 1%. Επιµένετε, δηλαδή, κύριε Υπουργέ, ότι σε
δώδεκα µήνες θα πετύχουµε ανάπτυξη κοντά στο 5%. Θα καλύ-
ψουµε, δηλαδή, το µείον 4% και συν 1% ανάπτυξη! Είναι δυνατόν
αυτό;

Ο κρατικός προϋπολογισµός του 2014 χαρακτηρίζεται από
υπέρµετρη αισιοδοξία. Προβλέπει αύξηση του ΑΕΠ κατά 0,6%,
όταν έγκριτοι Έλληνες και ξένοι οικονοµολόγοι προβλέπουν συ-
νέχιση της ύφεσης εξαιτίας των νέων περικοπών στις δαπάνες
και της αύξησης των φόρων.

Η ιδιωτική κατανάλωση θα µειωθεί κατά 1,6% και η δηµόσια
κατά 4%. Παρ’ όλα αυτά, οι επενδύσεις προβλέπεται να παρου-
σιάσουν εντυπωσιακή αύξηση της τάξης του 5,3%. Πώς, όµως,
θα γίνει αυτό; Δεν µας το διευκρινίζετε επακριβώς.

Η ανεργία ισχυρίζεστε ότι θα σταθεροποιηθεί στο 24,5% του
ενεργού πληθυσµού. Η πραγµατική ανεργία, όµως, έχει ήδη ξε-
περάσει το 30% και οδεύει προς το 35%. 

Για την εξασφάλιση του πλεονάσµατος το οικονοµικό επιτελείο
προβλέπει για το επόµενο έτος κοινωνική επιβάρυνση ύψους
6.000.000.000 που θα προκύψουν από πρόσθετους φόρους
2.500.000.000, µείωση από µισθούς και συντάξεις άλλα
2.500.000.000 ευρώ, περικοπές κοινωνικών δαπανών στην υγεία,
την ασφάλιση και την πρόνοια 500.000.000 και από κρατικές δα-
πάνες άλλα 500.000.000 ευρώ. Όλα αυτά θα εξασφαλιστούν από
µέτρα που ήδη έχουν αποφασιστεί από τις αρχές του 2013 και
απλώς δεν έχουν ακόµη εφαρµοστεί. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, αυτό το πλεόνασµα είναι υγιές και βιώ-
σιµο; 

Όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι αυτό δεν προέρχεται από την ανά-
πτυξη της πραγµατικής οικονοµίας, αλλά αφαιρείται από ό,τι έχει
αποµείνει από την ελληνική κοινωνία, δηλαδή µε την πρόσθετη
φορολογία, τις εισοδηµατικές µειώσεις και, φυσικά, την αποσά-
θρωση του εναποµείναντος κοινωνικού κράτους.

Ας συµφωνήσουµε ότι όλοι θα συνεισφέρουν στο πλεόνασµα

για το 2014. Δεν διερωτηθήκατε, όµως, από ποιες πηγές θα ει-
σπραχθούν τα επόµενα; Από τους ιδιοκτήτες των ακινήτων, που
στη συντριπτική τους πλειοψηφία αδυνατούν να ανταποκριθούν
στην εξωπραγµατική φορολόγηση και έχουν ήδη αρχίσει οι κα-
τασχέσεις; Από τη φορολογία του εισοδήµατος, που οι περισσό-
τεροι διακανονίζουµε µε δόσεις; Τα δικά σας πλεονάσµατα στην
ουσία είναι τα ελλείµµατα των οικογενειακών προϋπολογισµών
εκατοµµυρίων Ελλήνων, «προνοµιούχων» επειδή ακόµα εξακο-
λουθούν να έχουν δουλειά. Τα δικά σας υποτιθέµενα πλεονά-
σµατα είναι η πραγµατική, συστηµατική φτωχοποίηση των Ελλή-
νων. Το ενάµισι εκατοµµύριο των ανέργων µήπως περνά απαρα-
τήρητο; 

Οι εισπράξεις από τους φόρους στην περιουσία προβλέπεται
στον προϋπολογισµό να αυξηθούν κατά 1.153.000.000 ευρώ. Ζη-
τάτε απ’ όλους εκείνους τους φορολογούµενους που έβαλαν
βαθιά το χέρι στη τσέπη, προκειµένου να εξοφλήσουν το χαρά-
τσι, αλλά και τους τρεις µαζεµένους ΦΑΠ, του 2011, του 2012
και του 2013. Και ακόµα δεν είδαµε πώς θα καλυφθεί το δηµο-
σιονοµικό κενό του 2014.

Προφανώς, θα ακολουθήσει διορθωτικός προϋπολογισµός.
Θα έρθουν νέα µέτρα που ακολουθούν κάθε αξιολόγηση. Θα έρ-
θουν νέες νοµοθετικές πράξεις. Και όλα αυτά για να µας σώσετε
ακόµα µία φορά! 

Πώς θα σταθεροποιηθεί η οικονοµία µε την επιβολή νέων µέ-
τρων ή επιβολή µέτρων κάθε φορά, κάθε τρίµηνο, που έρχεται η
τρόικα; Τέσσερα χρόνια η ίδια ακριβώς ιστορία. Αυτό δεν απο-
τελεί στην ουσία µία ακόµα απόδειξη για την αποτυχία του προ-
γράµµατος οικονοµικής προσαρµογής της χώρας µας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ένα χρόνο το EU-
ROGROUP είχε θέσει ως προϋπόθεση για να συζητήσει µία νέα
αναδιάρθρωση του ελληνικού χρέους, την ύπαρξη πρωτογενούς
πλεονάσµατος. Πώς, όµως, θα προκύψει αυτό το πρωτογενές
πλεόνασµα; Το βιώνουµε τα τελευταία χρόνια. Επιβολή νέων
αφόρητων φόρων, οριζόντια περικοπή δηµοσίων δαπανών και,
φυσικά, ψαλίδισµα των δηµοσίων επενδύσεων. 

Εύκολα θα µπορούσε κάποιος να χαρακτηρίσει την κατάσταση
και στάση πληρωµών, ενώ δεν ικανοποιείται ούτε ο στόχος του
επικαιροποιηµένου µεσοπρόθεσµου που εσείς ψηφίσατε. 

Αν το δηµόσιο ήταν συνεπές στις υποχρεώσεις του, το ξέρετε
ότι αντί για µικρό πρωτογενές πλεόνασµα, θα είχε καταγραφεί
πρωτογενές έλλειµµα κοντά στα 2,5 δισεκατοµµύρια. Απλώς, η
συνταγή της επίτευξης πρωτογενούς πλεονάσµατος είναι το σύν-
θηµα, «δεν πληρώνω, δεν αποζηµιώνω, δεν καταβάλλω, δεν επι-
στρέφω». 

Αν τα νούµερα, κύριε Υπουργέ, είναι αναληθή, θα χαρώ να µας
διαψεύσετε!!

Οι Οργανισµοί Κοινωνικής Ασφάλισης χρωστούν 3,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, ο ΕΟΠΥΥ χρωστά 2 και πλέον δισεκατοµµύρια
ευρώ, το Ταµείο Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλήλων χρωστά 870
εκατοµµύρια ευρώ, τα νοσοκοµεία 1 δισεκατοµµύριο ευρώ και
κοντά στα 700 εκατοµµύρια ευρώ οι φορείς τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. 

Το πιθανότερο είναι να αποκαλυφθεί σύντοµα ότι το πρωτογε-
νές πλεόνασµα είναι πλασµατικό. Για ποια αξιοπιστία µιλάτε
µετά; 

Πρόσφατα ο κύριος Πρωθυπουργός σε αυτήν την Αίθουσα χα-
ρακτήρισε το επίτευγµα του πρωτογενούς πλεονάσµατος «µη κα-
νονικό» και σηµείωσε ότι τα κανονικά πλεονάσµατα θα εµφανι-
στούν από το 2016 και µετά. Η πραγµατική ανάλυση αυτής της
παραδοχής στο σήµερα είναι ότι το πρωτογενές πλεόνασµα είναι
πλασµατικό και επιτυγχάνεται µε τη µη επιστροφή του ΦΠΑ, µε
την εξόφληση των χρεών του δηµοσίου µόνο µε 4,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Είναι η παραδοχή ότι το πλεόνασµα στηρίζεται σε
υποθέσεις για είσπραξη του συνόλου των φόρων του 2013 αλλά
και προηγούµενων ετών που έχουν συσσωρευτεί. 

Πώς προσδοκάτε να εισπραχθούν φόροι, την ώρα που αυξά-
νονται ιλιγγιωδώς τα ληξιπρόθεσµα χρέη των ιδιωτών και των επι-
χειρήσεων προς το δηµόσιο; 

Ακόµα κι αν επιτευχθεί η ισχνή ανάπτυξη που προβλέπετε για
το 2014, είναι πολύ µακριά από το 4% ή 4,5% που είναι αναγκαίο
για να υπάρξουν τα κανονικά, όπως τα χαρακτήρισε ο Πρωθυ-

3442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πουργός, δηµοσιονοµικά πλεονάσµατα και να αρχίσει έτσι να µει-
ώνεται το δηµόσιο χρέος, ένα χρέος που το 2013 ανήλθε στα
320.000.000.000 ευρώ, ενώ το 2009, στην αρχή της κρίσης, ήταν
299.000.000.000 ευρώ. 

Λέτε ότι θα αυξηθούν τα καθαρά έσοδα του κρατικού προϋπο-
λογισµού σε ταµειακή βάση, δηλαδή τα έσοδα θα ανέλθουν πε-
ρίπου σε 54,6 δισεκατοµµύρια, αυξηµένα κατά 2,177 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Το βάρος της στήριξης των εσόδων του κρατικού προϋπολο-
γισµού πέφτει στις επιχειρήσεις, στους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες και στους ιδιοκτήτες ακινήτων, την ώρα που η αγορά,
εγκλωβισµένη στον έκτο χρόνο ύφεσης, αναζητά απεγνωσµένα
ρευστότητα, προκειµένου να αποφευχθούν νέα λουκέτα και πε-
ραιτέρω αύξηση της ανεργίας, ενώ στο χώρο των ακινήτων του-
λάχιστον το 50% των ιδιοκτητών αδυνατεί να ανταποκριθεί στην
πληρωµή των φόρων. 

Η φορολογία του εισοδήµατος φυσικών προσώπων παρουσιά-
ζει µείωση στα 6,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όµως, αυτό σε καµµία
περίπτωση δεν οφείλεται σε ελαφρύνσεις που ετοιµάζει η Κυ-
βέρνηση για το επόµενο έτος σε µισθωτούς και συνταξιούχους.
Το αντίθετο µάλιστα. Το 2014 θα εκτοξευθούν στα ύψη οι φόροι
και για µισθωτούς και συνταξιούχους µε ένα ή περισσότερα προ-
στατευόµενα τέκνα, αφού αποφασίσατε να καταργήσετε το σύ-
νολο σχεδόν των φοροαπαλλαγών. 

Με τις νέες αλλαγές καταργείται η έκπτωση φόρου για τόκους
δανείων πρώτης κατοικίας, για δίδακτρα, ασφάλιστρα και ενοί-
κια, ενώ και η απαλλαγή για ιατρικά έξοδα θα χορηγείται πλέον
σε λίγους φορολογούµενους, καθώς για να αναγνωριστούν τα
έξοδα θα πρέπει να υπερβαίνουν το 5% του συνολικού εισοδή-
µατός τους. 

Αυτή η µείωση οφείλεται στο γεγονός ότι κατηγορίες φορο-
λογουµένων που µέχρι φέτος υπόκειντο σε φορολογία ως φυ-
σικά πρόσωπα πρόκειται να φορολογηθούν από το επόµενο έτος
ως νοµικά. 

Ο νέος προϋπολογισµός ούτε δίκαιος είναι, ούτε αναπτυξιακός
για τους εξής, κυρίως, λόγους:

Πρώτον, υποθέτει και βασίζεται σε ανάκαµψη της οικονοµίας,
την οποία, όµως, ο ίδιος υπονοµεύει µε τα µέτρα λιτότητας που
παίρνει. Υπεραισιοδοξεί σε ό,τι αφορά τη δυναµική ανάπτυξης
της ευρωπαϊκής και της παγκόσµιας οικονοµίας, ενώ υποτιµά την
υστέρηση της ελληνικής οικονοµίας στο µέτωπο των επενδύ-
σεων και δευτερευόντως των εξαγωγών. Υποθέτει θεαµατική αν-
τιστροφή του κλίµατος και δεδοµένων ικανών για την επανεκκί-
νηση της οικονοµίας το 2014. Τέτοια, όµως, εντυπωσιακά θαύ-
µατα δεν έχουµε δει, δυστυχώς, να γίνονται στην οικονοµία.

Δεύτερον, ο προϋπολογισµός κατανέµει και πάλι µε κοινωνικά
άδικο τρόπο τα δηµοσιονοµικά βάρη. Παρ’ ότι αυξάνει τα προσ-
δοκώµενα έσοδα κατά 2 δισεκατοµµύρια, αντλώντας το ισόποσο,
περίπου, από την αύξηση του φόρου εισοδήµατος των νοµικών
προσώπων, αυξάνει κατά 1,2 δισεκατοµµύριο τα έσοδα από τους
φόρους περιουσίας, ενώ µειώνει συγχρόνως τις επιστροφές
φόρων και τους άµεσους φόρους παρελθόντων οικονοµικών
ετών κατά σχεδόν 1.000.000.000.

Εκεί, όµως, που η κοινωνική αδικία είναι ολοφάνερη, είναι στις
κοινωνικές δαπάνες που περικόπτονται κατά 7,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ, περικοπές, δηλαδή, προνοιακών επιδοµάτων µε περιστολή
επιχορήγησης ασφαλιστικών ταµείων κ.λπ..

Ένα σηµαντικό σηµείο είναι το χρηµατοδοτικό κενό το οποίο
δεν αναφέρεται στον προϋπολογισµό, αλλά εξάγεται εµµέσως.
Οι χρηµατοδοτικές ανάγκες ανέρχονται σε 68,6 δισεκατοµµύρια
-παραµένουν, δηλαδή, ιδιαίτερα υψηλές- τα 40.000.000.000 θα
καλύψουν εκδόσεις έντοκων γραµµατίων, ενώ 3,3 δισεκατοµµύ-
ρια θα προέλθουν από τον τοµέα των αποκρατικοποιήσεων.
Έτσι, τα υπόλοιπα 25,2 δισεκατοµµύρια, που είναι οι καθαρές
χρηµατοδοτικές ανάγκες µας, θα έρθουν, σύµφωνα µε τον προ-
ϋπολογισµό, από το µηχανισµό στήριξης, την Ευρωπαϊκή Ένωση,
δηλαδή, και το ΔΝΤ. 

Μόνο που στην τελευταία έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
τον Ιούλιο του 2013 προβλέπονται καθαρές χρηµατοδοτικές
ανάγκες ύψους 24,3 δισεκατοµµυρίων για το 2014 και κάλυψη
από το µηχανισµό στήριξης των άλλων 17,5 δισεκατοµµυρίων.

Υπολογίζεται, δηλαδή, ένα χρηµατοδοτικό κενό 6,8 δισεκατοµ-
µυρίων, που µε τον προϋπολογισµό αυξάνει στα 7,7 δισεκατοµ-
µύρια.

Πέραν του δηµοσιονοµικού κενού, ο προϋπολογισµός θέτει και
θέµα αυξηµένου χρηµατοδοτικού κενού, µε όλη την αβεβαιότητα
που συναρτάται µε την κάλυψή του. Οι «γκρίζες ζώνες» του προ-
ϋπολογισµού είναι πολλές: Ο ενιαίος φόρος ακινήτων που σύµ-
φωνα µε την τρόικα υπάρχει χάσµα 400 εκατοµµυρίων ευρώ και
τα έσοδα των ασφαλιστικών ταµείων, µε το σχέδιο του Υπουργού
Εργασίας για «µάζεµα» εισφορών 600 εκατοµµυρίων ευρώ να αµ-
φισβητείται εντόνως από τους δανειστές. Εάν προσθέσουµε την
κάλυψη του δηµοσιονοµικού κενού, το ύψος του οποίου ακόµα
δεν έχει αποφασιστεί και το αναµενόµενο µεσοπρόθεσµο του
2014-2017, έχουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλο το παζλ
των διαφορών που δεν επέτρεψαν στην τρόικα να εγκρίνει το
σχετικό προϋπολογισµό. Μία αναµενόµενη τροποποίησή του θα
πλήξει ακόµα περισσότερο την πραγµατική οικονοµία και την κοι-
νωνία.

Η προπαγάνδα της Κυβέρνησης δεν µπορεί να ανατρέψει τη
δραµατική καθηµερινότητα. Υποκύπτετε κι εσείς στο «σύνδροµο
του Σηµίτη». Όπως τότε η προπαγάνδα για την ισχυρή Ελλάδα
δεν κατόρθωσε να ανατρέψει την πραγµατικότητα, έτσι και τώρα
θα χάνετε συνεχώς τις µάχες της σκληρής καθηµερινότητας: Φο-
ροεξόντωση, απολύσεις, αποσάθρωση κοινωνικού κράτους,
εκτόξευση της ανεργίας, ύφεση, εκποίηση δηµόσιας και ιδιωτι-
κής περιουσίας, πλειστηριασµοί και συντάξεις που τις µετατρέ-
πετε σε επιδόµατα φτώχειας και ελεηµοσύνης και εκατοντάδες
χιλιάδες ανασφάλιστοι πολίτες αποκλεισµένοι από τις υπηρεσίες
υγείας συνθέτουν το διάκοσµο της κόλασης!

Αυτήν την πρωτοφανή καταστροφή της οικονοµίας και την αν-
θρωπιστική κρίση την ονοµάζετε «επιτυχία». «Επιτυχία», όµως,
που συνεχίζεται και την επόµενη χρονιά. Αυτός ο εφήµερος, προ-
σωρινός, υποψήφιος για άµεση αναθεώρηση προϋπολογισµός
βασίζεται στην υπερφορολόγηση. Και επειδή γίνεται ήδη λόγος
για τρίτο µνηµόνιο -που το ξορκίζει, βέβαια, η Κυβέρνηση, ανε-
βάζοντας τους δικούς της αντιµνηµονιακούς εικονικούς τόνους-
να σηµειώσω ότι σε ανάλυση που δηµοσιοποιήθηκε, αναφέρεται:
«Στον πίνακα για την κάλυψη των δανειακών αναγκών του 2014
ο προϋπολογισµός προβλέπει ότι ο µηχανισµός στήριξης θα συµ-
βάλει µε 25,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ωστόσο, µε βάση το ισχύον
δεύτερο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα, η συνεισφορά της τρόικας
για το 2014 προβλέπει ότι θα είναι 17,5 δισεκατοµµύρια».

Ο υπό συζήτηση προϋπολογισµός δεν διευκρινίζει εάν σε αυτό
το ποσό περιλαµβάνονται οι επιστροφές από τις κεντρικές τρά-
πεζες των κερδών από τα ελληνικά οµόλογα που κατέχουν. Το
δεύτερο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα προβλέπει για το 2014 επι-
στροφές κεντρικών τραπεζών ύψους 2,4 δισεκατοµµυρίων.

Αν ο προϋπολογισµός λοιπόν περιλαµβάνει και αυτό το ποσό,
αυθαίρετα και παρακινδυνευµένα, θεωρώντας ότι εντάσσεται
στη χρηµατοδότηση από το µηχανισµό στήριξης, τότε η πρό-
βλεψη για το κενό µειώνεται σε 5,3 δισεκατοµµύρια. Στην καλύ-
τερη περίπτωση, λοιπόν, η Κυβέρνηση παραδέχεται χρηµατο-
δοτικό κενό για το 2014 ίσο µε 5,3 δισεκατοµµύρια, στη χειρό-
τερη περίπτωση 7,75 δισεκατοµµύρια. Για να κάνουµε και µια
σύγκριση, το ΔΝΤ υπολογίζει το κενό σε 4,5 δισεκατοµµύρια.

Για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση συλλαµβάνεται υποκρινό-
µενη. Από τη µια µιλάει αντιµνηµονιακά και από την άλλη εµφα-
νίζεται να αποδέχεται οικειοθελώς όσα υποτίθεται ότι αρνείται.
Άλλη µια απόδειξη είναι ότι στον προϋπολογισµό έχουν ενσωµα-
τωθεί όλες οι απαιτήσεις των δανειστών, απλώς δεν έχουν ακόµα
εξειδικευτεί όλα τα µέτρα που θα τους υπηρετούν. 

Δεν το έχετε αντιληφθεί, κύριε Υπουργέ; Θα ευχόµουν πραγ-
µατικά να το είχατε αντιληφθεί! Βιώνουµε ολική οικονοµική κα-
ταστροφή, η οποία έχει µετατραπεί σε ανθρωπιστική κρίση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Είναι φρόνιµο, λοιπόν, να σας υπενθυµίσω ότι τα οικονοµικά
αδιέξοδα τείνουν να γίνουν εθνικά. Η µείωση του πληθυσµού της
πατρίδας µας κατά 5,5%, όπως καταγράφηκε το 2012, πότε θα
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σας απασχολήσει; Καταθέσατε έναν προϋπολογισµό που µας
οδηγεί πέρα από τη χρεοκοπία, πέρα και από την πτώχευση, στον
αφανισµό. Εύχοµαι να κάνουµε λάθος. 

Θεωρώ υποχρέωσή µου να σας υπενθυµίσω ότι επιπλέον
µέτρα θα έχουν δυσµενείς πολιτικές και κοινωνικές επιπτώσεις
που θα εµποδίσουν την εξοµάλυνση των συνθηκών στην ελληνική
οικονοµία και την επιστροφή της χώρας στην ανάπτυξη. 

Δεδηλωµένος στόχος των δανειστών µας είναι η βαθιά υποτί-
µηση, ώστε το χαµηλό επίπεδο ζωής µας να µη δηµιουργεί δη-
µοσιονοµικά προβλήµατα στην Ευρωζώνη, όπως επίσης και η
κατεδάφιση των δοµών της εθνικής οικονοµίας, που αποτελούν
το υπόβαθρο της µεσαίας τάξης και η επιβολή του πιο ακραίου
και παγκοσµιοποιηµένου νεοφιλελευθερισµού. 

Οι νέες µαζικές απολύσεις…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία συνάδελφε,

εµείς οφείλουµε να δίνουµε το παράδειγµα.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Προσπαθώ να το δώσω, αλλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ναι, αλλά έχετε φτά-

σει στα δεκαεπτάµισι λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, θα κλείσω µε το εξής. 
Δεν είναι δυνατόν ένα έθνος, µια χώρα και µια κοινωνία να ζει

πέρα από τις δυνάµεις της και να πορεύεται µε δάνεια από το
παρελθόν και δανεικά από το µέλλον. 

Όµως, θέλω να θυµάστε ότι οι δοκιµαζόµενοι συµπολίτες µας,
οργισµένοι, διερωτώνται πώς φτάσαµε ως εδώ και οι περισσό-
τεροι καταλήγουν στο συµπέρασµα ότι για την πορεία της χώρας
το µεγαλύτερο µερίδιο ευθύνης το έχει µια µικρή οµάδα ισχυρών
που επιβάλλεται να αποµακρυνθεί από τις θέσεις της πολιτικής
και οικονοµικής εξουσίας, ώστε να γεννηθεί το καινούργιο, το
οποίο πιστεύω ότι έρχεται. Με αυτές τις σκέψεις καταψηφίζω τον
προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εµείς ευχαριστούµε
την κυρία συνάδελφο. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός εισηγητής του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή κ. Ματθαιόπουλος για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Σας συγχαίρω κατ’ αρχάς για
τους αστεϊσµούς και το εύθυµο κλίµα που επικρατεί στην Αί-
θουσα, τη στιγµή µάλιστα που συζητάµε ποια θα είναι η οικονο-
µική πολιτική που θα ακολουθήσει το κράτος τον επόµενο χρόνο,
τον ερχοµό δηλαδή στην ουσία νέων αιµατηρών µέτρων που θα
βουλιάξουν περαιτέρω τον ελληνικό λαό σε φτώχεια και ανέχεια.

Τι να περιµένει κανείς διαφορετικό από εσάς που το βράδυ
του Σαββάτου, µε το πέρας δηλαδή της ψηφοφορίας, µε µια
προφανώς δυνητική επικύρωση του κρατικού προϋπολογισµού
θα έχετε εκπληρώσει µια ακόµα υποχρέωση απέναντι στην
τρόικα, κατά παραγγελία της οποίας έχει καταρτιστεί ο προϋπο-
λογισµός, κάτι το οποίο στο κάτω-κάτω δεν έχει αρνηθεί κανείς
µέχρι τώρα;

Τα γεγονότα όµως και οι πρόσφατες εξελίξεις µε αναγκάζουν
να φύγω λίγο από το ζητούµενο και να επανέλθω σε κάτι πολύ
σηµαντικό, επαναφέροντας ένα θέµα για το οποίο ζητώ την προ-
σοχή όλων. 

Πράγµατι η σηµερινή διαδικασία είναι σηµαντική. Συζητάµε τον
κρατικό προϋπολογισµό του ερχόµενου έτους, βάσει του οποίου
η Ελλάδα θα προβεί σε νέες περικοπές και σε νέες µειώσεις µι-
σθών και συντάξεων. Αυτό είναι σηµαντικό, αλλά δυστυχώς οι
ώρες που σπαταλάµε εδώ µέσα είναι χάριν µιας συζήτησης που
δεν έχει καµµία θεσµική ανταπόκριση, διότι όλη η διαδικασία
είναι αντισυνταγµατική, µη θεσµική και παράνοµη. 

Για να είµαι πιο ακριβής, θα έλεγα ότι το αποτέλεσµα κάθε ψη-
φοφορίας από εδώ και στο εξής ή κάθε κοινοβουλευτικής εργα-
σίας -είτε αφορά κάποιο σηµαντικό ή λιγότερο σηµαντικό
ζήτηµα- είναι εκ προοιµίου άκαιρη για τον απλούστατο λόγο ότι
η Βουλή λειτουργεί µε διακόσιους ενενήντα επτά Βουλευτές και
όχι µε τριακόσιους, όπως ορίζει το ίδιο το Σύνταγµα.

Το γιατί φτάσαµε σε αυτό το τραγελαφικό σηµείο, δηλαδή στο
σηµείο η Βουλή να λειτουργεί µε τρεις Βουλευτές λιγότερους

είναι κάτι το οποίο όλοι σας λίγο πολύ γνωρίζετε και δεν είναι τυ-
χαίο. Κάποιοι επιδίωξαν να βρεθούµε σε µία τέτοια κατάσταση.
Όλοι γνωρίζετε ότι υπάρχουν τρεις Βουλευτές από τη Χρυσή
Αυγή οι οποίοι βρίσκονται άδικα προφυλακισµένοι. 

Επειδή έχουµε τεκµηριώσει πολλές φορές το άδικο του χαρα-
κτήρα της προφυλάκισης, καταθέσαµε χθες µία αίτηση αποφυ-
λάκισης από τον ίδιο τον Γενικό Γραµµατέα, ο οποίος ζήτησε το
αυτονόητο, να αποφυλακιστεί γιατί δεν έχει βρεθεί κανένα ενο-
χοποιητικό στοιχείο εις βάρος του και µιλάω για στοιχεία και όχι
για θεωρήσεις και διάφορα άλλα θεωρητικά βάσει των οποίων
κατέληξαν στη φυλακή τρεις συναγωνιστές.

Το ερώτηµα είναι το εξής: Η άρνηση της αποφυλάκισης έχει
προέκταση στην ελληνική Βουλή; Έχουν η Βουλή και οι Βουλευ-
τές ευθύνη γι’ αυτό το γεγονός; 

Προφανώς και έχουν γιατί πολλές φορές έχουν επιχειρηµατο-
λογήσει διάφοροι από εδώ ότι η Βουλή δεν έχει καµµία δικαιο-
δοσία να επεµβαίνει στο έργο της δικαιοσύνης. Είναι τραγικό να
λέµε ότι η Βουλή δεν επεµβαίνει στο έργο της δικαιοσύνης όταν
πρωτίστως ο Πρωθυπουργός µε τηλεφωνική του παρέµβαση διέ-
λυσε τα σύνορα της διάκρισης των εξουσιών, όταν ο Υπουργός
ΠΡΟ.ΠΟ. έστειλε στον Άρειο Πάγο υποθέσεις και κατηγορητήρια
τα οποία δεν είχαν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα, όταν ο
Υπουργός Δικαιοσύνης µίλησε για δίκαιες δίκες πριν καν απο-
φανθεί το ίδιο το δικαστήριο. 

Άρα λοιπόν µη λέτε ότι η Βουλή δεν έχει καµµία δικαιοδοσία
στο έργο της δικαιοσύνης, όταν τα ίδια τα µεγάλα στελέχη της
µνηµονιακής συγκυβέρνησης έχουν στείλει από εµπάθεια τρεις
συναγωνιστές, τον Αρχηγό του πολιτικού κόµµατος, τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο και τον Βουλευτή Πειραιώς, στη φυλακή
βάσει ενός σαθρού κατηγορητηρίου. 

Θα µεταφέρω το λόγο για τον οποίο απορρίφθηκε η αίτηση
αποφυλάκισης. Στην αιτιολόγηση αναφέρθηκε ότι έχει γραφτεί
ένα βιβλίο ιστορικού περιεχοµένου...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Ματθαι-
όπουλε…

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα επανέλθω στον προϋπο-
λογισµό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ακριβώς. Το ξέρετε
ότι σήµερα µιλάµε για τον Προϋπολογισµό.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Αφορά τη διαδικασία, γιατί
πέρα από την αίτηση αποφυλάκισης, έχει γίνει και αίτηση να πα-
ρευρεθούν στην ψηφοφορία, όπως είχε γίνει και µε την πρόταση
µοµφής και για άλλες κοινοβουλευτικές διαδικασίες, στις οποίες
επίµονα η Βουλή δεν παραχωρεί το συνταγµατικά κατοχυρωµένο
δικαίωµα σε τρεις εν ενεργεία Βουλευτές να ασκήσουν τα κοινο-
βουλευτικά τους καθήκοντα. 

Μιλάµε εδώ για µία κατάσταση η οποία συντηρείται δύο ολό-
κληρους µήνες και η Βουλή δεν δίνει το δικαίωµα –επαναλαµ-
βάνω- σε τρεις εν ενεργεία Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, εκπροσώπους του ελληνικού έθνους, εκπροσώπους ενός
και πλέον εκατοµµυρίου Ελλήνων να ασκούν τα κοινοβουλευτικά
τους καθήκοντα για µία κοινοβουλευτική διαδικασία που στο
κάτω-κάτω, όπως είπα και στην αρχή της οµιλίας µου, είναι εξό-
χως σηµαντική. Με ποια δικαιολογία η Βουλή αρνείται στους
Βουλευτές της να συµµετάσχουν στη διαδικασία αυτή και να ψη-
φίσουν;

Εποµένως, καταλαβαίνετε, κύριε Πρόεδρε, και αναφέροµαι σε
όλους τους υπόλοιπους που ακούν σήµερα την οµιλία, ότι εδώ
έχουµε µία ξεκάθαρη συνταγµατική εκτροπή και απορρέουν ξε-
κάθαρες πολιτικές ευθύνες από πρόσωπα τα οποία πρέπει επι-
τέλους να λογοδοτήσουν στη δικαιοσύνη. 

Είναι χρέος, λοιπόν, της Βουλής και πρέπει η Βουλή να στείλει
µία επιστολή και να κυνηγήσει το δίκαιο αίτηµα να παρευρίσκον-
ται οι Βουλευτές εδώ και να ψηφίζουν. Όπως είχε το δικαίωµα
και την υποχρέωση κατά εσάς να παρέµβει στη δικαιοσύνη και
να ζητήσει τις προφυλακίσεις, έτσι λοιπόν πρέπει να στείλει µία
επιστολή και να απαιτήσει οι Βουλευτές που δεν έχουν στερηθεί
τα δικαιώµατά τους να παρευρίσκονται σε όλες τις κοινοβουλευ-
τικές διαδικασίες. 

Ας έρθω λοιπόν στον προϋπολογισµό που είναι και το ζητού-
µενο. Άκουσα όλους τους οµιλητές µε ιδιαίτερη προσοχή. Περί-
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µενα πάνω κάτω να ακούσω συγκεκριµένα επιχειρήµατα τα οποία
ακούσαµε και πέρυσι όταν συζητούσαµε τον φετινό προϋπολο-
γισµό. Κάποιοι µάλιστα δεν δίστασαν να επικαλεστούν νούµερα,
στατιστικά δεδοµένα και άλλα στοιχεία τα οποία πραγµατικά δεν
έχουν καµµία σχέση µε την ελληνική πραγµατικότητα. 

Δεν πίστευα όµως ότι θα υπάρχει τόσο µεγάλη αισιοδοξία ιδι-
αίτερα από τους εισηγητές της µνηµονιακής συγκυβέρνησης, δη-
λαδή, από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι µίλησαν για αναπτυξιακές τροχιές, για έξοδο
στις αγορές, για προϋπολογισµό ο οποίος είναι αναγκαίος να κα-
τοχυρωθεί διότι έτσι η Ελλάδα θα διανύσει το τελευταίο έτος κρί-
σης, αυτά τα οποία λίγο-πολύ όλοι µας ακούµε όλο αυτό το
τελευταίο διάστηµα. 

Θα φύγω λίγο από το τεχνοκρατικό ζήτηµα και διάσταση του
προϋπολογισµού και θα έρθω σε κάτι για το οποίο η Χρυσή Αυγή
έχει εξαρχής εντοπίσει ένα πολύ σηµαντικό πρόβληµα. Πράγµατι
η οικονοµία είναι ένας σηµαντικός τοµέας, αλλά δεν είναι ο
µόνος µε τον οποίο πρέπει να ασχοληθεί ο προϋπολογισµός. 

Θα γίνω πιο συγκεκριµένος: Για εµάς πάνω απ’ όλα πρέπει να
εξεταστούν τα εθνικά θέµατα σε σχέση µε τον προϋπολογισµό.
Τι προβλέπει ο προϋπολογισµός για την κατοχύρωση της εθνικής
κυριαρχίας της χώρας και πιο συγκεκριµένα τι γίνεται µε τις πε-
ριπτώσεις εκείνες όπου το ίδιο το κράτος υπονοµεύει την ανε-
ξαρτησία των Ενόπλων Δυνάµεων και όταν η ίδια η Κυβέρνηση
µε δηλώσεις αξιωµατούχων ακυρώνει την πεµπτουσία της εθνι-
κής κυριαρχίας, παραδίδοντας γη και ύδωρ σε γειτονικές χώρες. 

Επιτρέψτε µου να µεταφέρω µία δήλωση, η οποία προέρχεται
από τον Υπουργό Εξωτερικών και Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης
κ. Βενιζέλο, ο οποίος µεταξύ άλλων, αναφερόµενος στο Αιγαίο,
είπε κάτι εξοργιστικό. Είπε ότι οι Τούρκοι και οι Έλληνες επιχει-
ρηµατίες βλέπουν το Αιγαίο ως µία θάλασσα ειρήνης και συνερ-
γασίας. 

Ταυτόχρονα µε αυτήν τη δήλωση, βλέπουµε στον προϋπολο-
γισµό ότι υπάρχει µία συνεχόµενη µείωση δαπανών στις Ένοπλες
Δυνάµεις. Δεν µιλάω µόνο για το µισθολογικό. Δεν µιλάω µόνο
για το πετσόκοµµα στους µισθούς των ανθρώπων που υπηρε-
τούν σε οποιοδήποτε Σώµα ή Όπλο αλλά µιλάω και για τους εξο-
πλισµούς και για όλα τα εφόδια που θα έπρεπε να διαθέτει ο
Ελληνικός Στρατός. Όµως, η πολιτεία, δυστυχώς, δεν θέλει να
σπαταλήσει ούτε µισό ευρώ παραπάνω, διότι –για να το πω έτσι
απλά και λαϊκά- τα νούµερα δεν βγαίνουν.

Θα επαναλάβω, λοιπόν, αυτό για το οποίο η Χρυσή Αυγή φώ-
ναζε εξαρχής και που για µας είναι το πρώτο ζητούµενο. Εµείς
λέµε «ούτε µία σφαίρα λιγότερη για τις Ένοπλες Δυνάµεις». Τι
να κάνεις µία υγιή και αναπτυξιακή οικονοµία, όταν είσαι ένα κρά-
τος υποτελές, ένα κράτος εξαρτηµένο από ξένα συµφέροντα και
ξένες δυνάµεις, όπως είναι –δυστυχώς- η Ελλάδα σήµερα προς
τους ξένους τοκογλύφους;

Από εκεί, λοιπόν, ξεκινά για µας το πρόβληµα, από την εκχώ-
ρηση της εθνικής κυριαρχίας. Και το πιο εξοργιστικό απ’ όλα
είναι ότι, πέρα από τη δήλωση του Βενιζέλου, για την οποία δεν
άκουσα κανέναν να διαµαρτύρεται, επικαλείσθε ότι αυτό πρέπει
να γίνει µε οικονοµικά επιχειρήµατα, γιατί είµαστε µία χώρα η
οποία χρωστάει εκατοµµύρια και δισεκατοµµύρια ευρώ στους
εταίρους –όπως τους χαρακτηρίζετε, εµείς τους λέµε «ξένους
τοκογλύφους» γιατί έχουν πνίξει τον ελληνικό λαό- και επειδή τα
δεδοµένα και τα νούµερα είναι τέτοια που δεν αφήνουν κανένα
περιθώριο εξυγίανσης των Ενόπλων Δυνάµεων.

Αλλά πριν κάνετε όλα αυτά, εγώ θα επαναφέρω κάτι που εί-
χαµε πει και στην προηγούµενη συζήτηση για το θέµα αυτό, για
τον προϋπολογισµό αλλά και για κάθε οικονοµικό θέµα που έρ-
χεται στη Βουλή. Θα έλεγα τι θα έπρεπε να κάνει η πολιτεία, το
κράτος, πριν καταρτίσει έναν προϋπολογισµό, γιατί εδώ µιλάµε
για ένα προσχέδιο, το οποίο προφανώς κατά τη διάρκεια θα αλ-
λάξει ή θα γίνουν κάποιες «διαρθρωτικές αλλαγές», όπως εσείς
τις αποκαλείτε.

Το ζητούµενο είναι για ποιο λόγο δεν έχει γίνει διενέργεια λο-
γιστικού ελέγχου από ανεξάρτητες οικονοµικές αρχές για να
προσδιορίσουν δύο σηµαντικά ζητήµατα, πρώτον, το ύψος της
οφειλής, δηλαδή να συγκεκριµενοποιηθεί και να µας πει επιτέ-
λους κάποιος πόσα χρωστάει η Ελλάδα και δεύτερον, γιατί χρω-

στάει η Ελλάδα και πώς κατάφερε η Ελλάδα µέσα σε λίγα χρόνια
να εκτινάξει τα χρέη της απέναντι στους εταίρους σε ποσά τα
οποία ουδείς µπορούσε από εµάς να φανταστεί, ακόµη και οι πιο
απαισιόδοξοι. 

Για ποιο λόγο, λοιπόν, η Ελλάδα κατάφερε µέσα σε λίγα χρό-
νια να καταντήσει µία χώρα, η οποία δανείζεται για να καλύψει
προηγούµενα δάνεια και δανείζεται ξανά για να καλύψει προ-
ηγούµενους στόχους;

Γιατί, λοιπόν, εσείς ως Υπουργός Οικονοµικών και το κάθε
Υπουργείο Οικονοµικών οποιασδήποτε Κυβέρνησης δεν έκανε
κάποιες απλές κινήσεις, όπως για παράδειγµα –τα λέω µε τυχαία
σειρά- έλεγχο στα δηµόσια έργα; Αυτό είναι το πιο βασικό. Για
εµάς είναι µία µεγάλη γάγγραινα που έχει κυριολεκτικά γονατίσει
την ελληνική οικονοµία. Κάντε, αν θέλετε, δειγµατοληπτικά µία
αντιπαραβολή των διεθνών και των εγχώριων τιµών σε ό,τι αφο-
ρά τη διεκπεραίωση ενός δηµοσίου έργου, για παράδειγµα την
κατασκευή ενός δρόµου. Θα δείτε ότι οι τιµές αποκλίνουν τόσο
πολύ από αυτές που ισχύουν στο εξωτερικό, που θα οδηγηθείτε
στο συµπέρασµα –αυτό που πιστεύουµε και εµείς- ότι υπάρχουν
εµπλεκόµενοι, ενδιάµεσοι µεγαλοεργολάβοι, οι οποίοι τσεπώ-
νουν ζεστό κρατικό χρήµα για να πηγαίνει αργότερα ο ελληνικός
λαός να πληρώνει αύξηση –άκουσον, άκουσον- 60% παραπάνω
στα διόδια.

Άλλος τοµέας για τον οποίο θα µπορούσατε να κάνετε κάποιον
έλεγχο είναι η φοροδιαφυγή. Πάρα πολλές φορές έχω ακούσει
και εσάς προσωπικά να λέτε ότι η Ελλάδα έχει κάνει ό,τι περνά
από το χέρι της για να ελέγξει ή να περιορίσει το φαινόµενο της
φοροδιαφυγής. Τι έχετε να πείτε, λοιπόν, για τα µεγάλα ονόµατα
που δεσπόζουν πρώτα-πρώτα στη λίστα Λαγκάρντ, τα οποία ου-
δείς εισαγγελέας τόλµησε να καλέσει στη δικαιοσύνη να λογο-
δοτήσουν; Τι έχετε να πείτε για τα εκατοµµύρια ευρώ που έχουν
φύγει από ελληνικές τράπεζες και έχουν πάει στο εξωτερικό και
δεν έχετε εισπράξει ούτε 1 ευρώ από άτοµα που διακεκριµένα
έχουν προσφύγει στο µεγάλο έγκληµα της φοροδιαφυγής;

Όσον αφορά τους προµηθευτές υγείας, µίλησε πριν από δε-
καπέντε λεπτά ένας άλλος εισηγητής και είπε ότι γινόταν πάρτι
στη δηµόσια υγεία. Το δεχόµαστε και πράγµατι έτσι είναι. Ποιοι
είναι αυτοί οι οποίοι έστησαν αυτό το πάρτι; Γιατί δεν είναι γνω-
στοί; Γιατί δεν έχουν λογοδοτήσει; Ποιος τους αφήνει ανεξέλεγ-
κτους να διαχειρίζονται δηµόσιο χρήµα και να το κατασπαταλούν
κατά το δοκούν;

Επίσης, κάτι που εγώ τουλάχιστον προσωπικά θεωρώ εξαιρε-
τικά σηµαντικό είναι το τραπεζικό σύστηµα. Κατ’ αρχάς, είναι
άθλιο, ληστρικό, πρόχειρο και δεν είναι ελληνικό, γιατί δεν υπάρ-
χει σήµερα ούτε µία τράπεζα ελληνική που να είναι κυριολεκτικά
και ουσιαστικά ελληνική. Μιλάµε για ξένους µετόχους οι οποίοι
κρατούν στο χαρτοφυλάκιό τους µεγάλα ποσοστά των µετοχών
και όλοι οι υπόλοιποι Έλληνες µέτοχοι απλώς συνδιαχειρίζονται
ένα χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα, το οποίο καταληστεύει τον
ιδρώτα του ελληνικού λαού. Έχουµε µιλήσει πολλές φορές για
την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, η οποία στοίχισε δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από το υστέρηµα και την τσέπη του ελληνικού
λαού.

Κλείνω µε το µεγάλο σκάνδαλο, αυτό που όλοι εµείς ονοµά-
ζουµε µίζες, όπως είναι για παράδειγµα µε τις µίζες στο χρηµα-
τιστήριο, µε τις µίζες στους εξοπλισµούς, µε τις µίζες στα υπο-
βρύχια, µε τις µίζες όταν αναλάβαµε το «εθνικό καθήκον» -όπως
λέγατε- διεξαγωγής των Ολυµπιακών Αγώνων, για να δείτε ποιοι
διαχειρίστηκαν από τότε µέχρι σήµερα το δηµόσιο χρήµα και πού
πήγαν όλα αυτά τα λεφτά.

Εάν εσείς ή οποιοσδήποτε άλλος που ηγείται του Υπουργείου
σας έκανε αυτά τα πέντε απλά βασικά πράγµατα, τότε θα είχατε
το δικαίωµα να έρθετε σήµερα και να πείτε: «Φέρνω έναν προ-
ϋπολογισµό ο οποίος λόγω έκτακτης ανάγκης προβλέπει κάποια
µείωση µισθών ή συντάξεων». 

Όµως, όταν αφήνετε ανεξέλεγκτους και ατιµώρητους αυτούς
οι οποίοι έχουν κατακλέψει τα δηµόσια ταµεία και ζητάτε επι-
στροφή από τον µικρό ή µεσαίο επιχειρηµατία, από τον Έλληνα
φορολογούµενο, από τον άνεργο, από το µισθωτό από τον συν-
ταξιούχο, τότε δεν µπορείτε να κάνετε κάτι τέτοιο, γιατί µιλάµε
για δύο µέτρα και για δύο σταθµά. 
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Κλείνω λέγοντας ότι δυστυχώς η πράξη και τα ίδια τα γεγο-
νότα έχουν αποδείξει ότι ουδείς προϋπολογισµός έχει υλοποι-
ηθεί στο ακέραιο και αυτό γιατί περιέχονται µέσα σ’ αυτούς
λογιστικές αλχηµείες, έχουν γίνει υπερεκτιµήσεις ή αντίστροφα
υποεκτιµήσεις σε δεδοµένα και νούµερα, όπως για παράδειγµα
ακούω κάθε λίγο και λιγάκι να επικαλούνται διάφοροι ότι θα επι-
τύχουµε πρωτογενές πλεόνασµα, ότι θα επιτύχουµε αύξηση του
ΑΕΠ, ότι θα έχουµε µία αναπτυξιακή οικονοµία. Όλα αυτά πράγ-
µατι στους αριθµούς και στα νούµερα µπορεί να είναι δελεαστικά
και ίσως εφαρµόσιµα, αλλά δεν µπορείς να έχεις µία χώρα η
οποία χρωστάει δισεκατοµµύρια ευρώ, δεν έχει καλύψει βασικές
της ανάγκες και να πιστεύεις ότι αυτά τα νούµερα θα εφαρµο-
στούν έξω στην ελληνική κοινωνία. 

Για εµάς, λοιπόν, το ζητούµενο είναι ότι η οικονοµία πρέπει να
εξυπηρετεί το έθνος και όχι ο Έλληνας και η Ελληνίδα να πεθαί-
νει κυριολεκτικά από την πείνα για να ευηµερούν οι αριθµοί.

Για τους λόγους αυτούς, λοιπόν, καταψηφίζουµε τον προϋπο-
λογισµό, γιατί δεν νοµιµοποιούµε ένα ακόµα έγκληµα, δεν νοµι-
µοποιούµε την εξουσία των διεθνών τοκογλύφων έναντι της
πατρίδος µας και επειδή θεωρούµε ότι ακόµα και αν αυτός ήταν
καταρτισµένος µε τρόπο τέτοιο, ώστε να µπορούσε να εφαρµο-
στεί, είστε ανίκανοι σε οτιδήποτε και γι’ αυτόν το λόγο θα είχατε
αποτύχει ακόµα και σε κάτι τέτοιο. 

Για τους λόγους, λοιπόν, αυτούς λέµε όχι. Τα υπόλοιπα θα τα
καλύψουν οι συναγωνιστές κατά τη συνεδρίαση της αυριανής
ηµέρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός εισηγητής της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Δηµήτριος Ανα-
γνωστάκης για δεκαπέντε λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Ελπίζω οι τηλεθεατές να είναι περισσότεροι από όσους είναι
σήµερα και αυτήν τη στιγµή στην Αίθουσα, γιατί ειλικρινά ανα-
ρωτιέµαι, κύριε Πρόεδρε, και απευθύνοµαι σε εσάς που έχετε
τεράστια κοινοβουλευτική εµπειρία, αν τελικά αυτές οι διαδικα-
σίες εξυπηρετούν την προσπάθεια που κάνουµε να καταθέσει
κάθε χώρος αλλά και κάθε Βουλευτής την άποψή του σε µια κο-
ρυφαία πολιτική διαδικασία, όπως είναι η ψήφιση του προϋπο-
λογισµού.

Εισαγωγικά, κύριε Υπουργέ, για εµάς, για τη Δηµοκρατική Αρι-
στερά -το είπαµε και στην επιτροπή- πρόκειται για έναν σφιχτό
προϋπολογισµό, χωρίς πολιτικό σχέδιο και στόχους, που συντάχ-
θηκε υπό το άγχος τόσο της λογιστικής απόδειξης ικανού πρω-
τογενούς πλεονάσµατος για το 2013 όσο και της συµφωνίας που
θα επιτύχει η Κυβέρνηση µε την τρόικα και τους εταίρους για το
δηµοσιονοµικό κενό του 2014.

Τώρα, σε ό,τι έχει να κάνει µε την αξιοποίηση του πρωτογε-
νούς πλεονάσµατος -το είπαµε και στην επιτροπή- ειπώθηκαν
πολλά τόσο και από την τοποθέτηση του κ. Ανδρουλάκη ιδιαί-
τερα αλλά και από άλλους γενικούς εισηγητές.

Για εµάς, κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο προϋπολογισµός δυστυ-
χώς είναι ένας προϋπολογισµός που δεν αφήνει χαραµάδα ελπί-
δας, ένας προϋπολογισµός που δυστυχώς δεν αντιµετωπίζει
πολιτικά, κοινωνικά και οικονοµικά κρίσιµα θέµατα, όπως είναι η
ύφεση, η ανεργία και η φτώχεια. Αντί να κυριαρχεί η αναπτυξιακή
διάσταση, δυστυχώς κυριαρχεί µία λογική φοροµπηχτική και αν-
τιαναπτυξιακή.

Θα περιµέναµε, επίσης, να υπάρχει το πρόσηµο µιας θετικής
παρέµβασης για µέτρα κοινωνικής επανόρθωσης των επιπτώ-
σεων από το σκληρότερο σε χώρα πρόγραµµα δηµοσιονοµικής
προσαρµογής και ύφεσης. Θυµίζω, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, ότι είναι το σκληρότερο στα τελευταία εκατό
χρόνια.

Λείπουν, δυστυχώς, οι εθνικές προτάσεις γι’ αυτά τα προβλή-
µατα για ένα ολοκληρωµένο σχέδιο ανασυγκρότησης και ένα
πρόγραµµα διεκδικήσεων για την αναδιάρθρωση του χρέους και
τη συνολική δίκαιη λύση διεξόδου από την κρίση. Πρόκειται για
προτάσεις που προφανώς θα χρησίµευαν στη διαπραγµάτευση
µε την τρόικα, µε τους εταίρους, γιατί, όπως ειπώθηκε και από
τη γενική εισήγηση της Δηµοκρατικής Αριστεράς µέσω της συ-

ναδέλφου κ. Ξηροτύρη, όταν δεν έχεις να προτείνεις τίποτα, τε-
λικά αποδέχεσαι ό,τι προτείνουν οι άλλοι.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ένας ακόµα
προϋπολογισµός που δεν καταφέρνει να πείσει µε ποιον τρόπο
θα αναχαιτίσει τη συνεχιζόµενη ύφεση της ελληνικής οικονοµίας,
ακόµα και αν στις προβλέψεις του περιλαµβάνει ευχές για ανά-
πτυξη στο 0,6 % του ΑΕΠ, χωρίς φυσικά να συνυπολογίζει την
αλλοίωση που θα υποστούν έτσι κι αλλιώς οι στόχοι του προϋπο-
λογισµού µετά τη λήψη µέτρων για την κάλυψη του δηµοσιονο-
µικού κενού. 

Μάλιστα, το σχέδιο του προϋπολογισµού αναφέρει ότι η αύ-
ξηση, έστω και αυτού του αναιµικού 0,6% στο Ακαθάριστο Εγ-
χώριο Προϊόν, θα είναι συνέπεια της αύξησης των επενδύσεων
και της ενίσχυσης των εξαγωγών. Όµως, σ’ αυτό το συνεχώς και
διαρκώς µεταβαλλόµενο οικονοµικό περιβάλλον στο οποίο
ζούµε, είναι αµφίβολο αν έχουν δηµιουργηθεί οι συνθήκες για
µακροχρόνιες επενδύσεις που θα βάλουν τη χώρα σε τροχιά
ανάκαµψης. Η έλλειψη πολιτικής βούλησης για νέες στρατηγικές
που θα οδηγήσουν τη χώρα µακριά και έξω από την κρίση πα-
ρουσιάζει ένα δηµόσιο χρέος το οποίο µένει σχεδόν αµετάβλητο
και δηµοσιονοµικά ελλείµµατα, τόσο για το 2013 όσο και για το
2014, συνολικού ύψους 8,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Τη σηµαντικότερη συνθήκη που δηµιουργεί την πεποίθηση της
προσωρινότητας του προϋπολογισµού αποτελεί αυτή η αδυνα-
µία προσδιορισµού των µέτρων που θα καλύψουν το δηµοσιονο-
µικό κενό το οποίο, δυστυχώς, δεν είναι ακόµα συµφωνηµένο µε
την τρόικα, καθώς και ο τρόπος µε τον οποίο θα αλλοιωθούν οι
οικονοµικοί στόχοι του 2014, µετά την εφαρµογή των µέτρων που
αυτήν τη στιγµή δεν υπολογίζει. 

Θυµίζω -όχι για εσάς, αλλά γι’ αυτούς που ίσως µας παρακο-
λουθούν- ότι ως «δηµοσιονοµικό κενό» εννοούµε τη διαφορά
ανάµεσα στο πρωτογενές πλεόνασµα και στο στόχο που έχει
θέσει το πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προσαρµογής. Επίσης, θα
ήθελα να θυµίσω ότι στην αρχή η τρόικα το είχε στα 2,8, αλλά
µετά έπεσε στα 1,8. Η Κυβέρνηση έλεγε για 500 εκατοµµύρια και
τελικά πήγε στο 1,3. Ακόµα, όµως, δεν έχει βρεθεί κοινό σηµείο. 

Οι πολιτικές που θέλει να εφαρµόσει η δικοµµατική Κυβέρ-
νηση, όπως αναδεικνύονται από την ανάγνωση του προϋπολογι-
σµού, παρουσιάζονται µονοδιάστατα, καθώς ο τρόπος που
προτείνεται για το πέρασµα σε συνθήκες ανάπτυξης εξαρτάται
καθαρά από την εισπραξιµότητα των δηµοσίων εσόδων, τα οποία
για ακόµα µια χρονιά εµφανίζουν µεγαλύτερες απαιτήσεις από
τους Έλληνες φορολογούµενους. Γι’ αυτό και µίλησα για υπερ-
φορολόγηση και σε ένα βαθµό -ίσως µε δόση υπερβολής- και για
φοροµπηχτικό µηχανισµό. 

Βέβαια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα πρέπει να ξε-
χνάµε το παράλογο που έγκειται στο ότι για τον προϋπολογισµό
του 2012 είχε υπολογιστεί η καταβολή του ΦΑΠ για τρία συνεχό-
µενα χρόνια, ενώ από τον φετινό προϋπολογισµό µόνο από το
φόρο περιουσίας η Κυβέρνηση επιθυµεί να εισπράξει 1,2 δισε-
κατοµµύρια ευρώ περισσότερα. 

Η δηµοσιονοµική προσαρµογή που προτείνει η Κυβέρνηση
είναι της τάξης των 5,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ και στηρίζεται
στην αύξηση των φορολογικών εσόδων και στην περιστολή των
κοινωνικών δαπανών. Πρόκειται για µια δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή που έρχεται στις ήδη συρρικνωµένες κοινωνικές δαπάνες,
αλλά και στην ήδη επιβαρυµένη υψηλή φορολογία ακινήτων. 

Έχουν περάσει ήδη έξι χρόνια ύφεσης και τρία χρόνια άγριας
και σκληρής λιτότητας στα οποία οι πολίτες έχουν συνεισφέρει
τα µέγιστα αγγίζοντας ή και ξεπερνώντας τα όρια της φοροδο-
τικής τους ικανότητας. 

Και µε τον φετινό προϋπολογισµό δυστυχώς ζητείται από αυ-
τούς τους πολίτες να συνεισφέρουν κατά 2,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ περισσότερα, στόχος ο οποίος για εµάς για τη Δηµοκρα-
τική Αριστερά, κύριε Υπουργέ, φαντάζει δύσκολος έως απίθανος
µέσω της κατάργησης και των φοροαπαλλαγών και εκπτώσεων
φόρων.

Ο περιορισµός των κοινωνικών δαπανών κατά 3,1 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ θα πιέσει πολύ περισσότερο τα ταµεία και τους
ασφαλισµένους µε το ενδεχόµενο περαιτέρω µείωσης συντά-
ξεων να φαντάζει πολύ µα πολύ πιθανό. Με τη σειρά του το γε-
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γονός αυτό θα οδηγήσει -όπως είναι αντιληπτό απ’ όλους σας-
σε µείωση κατανάλωσης και µείωση ασφαλιστικών εισφορών και
κατά συνέπεια σε αυτό που λέµε «ανατροφοδότηση της ύφε-
σης». 

Θα προσπαθήσω να αποδοµήσω τη βασική επιχειρηµατολογία
του κυβερνητικού σχηµατισµού, η οποία συµπυκνώνεται στα
εξής τέσσερα σηµεία:

Πρώτον, την επίτευξη διατηρήσιµων πρωτογενών πλεονασµά-
των µέσω της εφαρµογής των κανόνων και πρακτικών χρηστής
δηµοσιονοµικής διαχείρισης.

Όµως, κατά τη γνώµη µας, κατά τη γνώµη της Δηµοκρατικής
Αριστεράς είναι ότι η επίτευξη πρωτογενών πλεονασµάτων δεν
σχετίζεται µε τις διαρθρωτικές δηµοσιονοµικές µεταρρυθµίσεις,
εάν αυτές δεν συνοδεύονταν µε τις απαραίτητες αλλαγές στο
αναπτυξιακό περιβάλλον, που θα διασφαλίσουν καλύτερες πα-
ραγωγικές και ανταγωνιστικές δυνατότητες για το σύνολο της
ελληνικής οικονοµίας.

Στο δεύτερο επιχείρηµα που χρησιµοποιεί η πλευρά της Κυ-
βέρνησης ότι από την επίτευξη της βιώσιµης ανάπτυξης που
εδράζεται στην αύξηση των επενδύσεων και την ενίσχυση των
εξαγωγών, καθώς και στη διατήρηση της κατανάλωσης σε
υψηλά επίπεδα, τι απαντάµε εµείς; Τα στοιχεία του προϋπολογι-
σµού από µόνα τους δείχνουν ότι η µείωση της ιδιωτικής κατα-
νάλωσης ήδη έχει µειωθεί κατά 1,6%. Ο προϋπολογισµός προ-
βλέπει αύξηση των επενδύσεων από -5,9% το 2013 σε 5,3% το
2014 και ρυθµό επέκτασης των εξαγωγών, αγαθών και υπηρε-
σιών από 2,5% το 2013 σε 4,6% το 2014. Και σ’ αυτήν την περί-
πτωση παρατηρούµε ότι οι προβλέψεις αυτές γίνονται κάτω από
την προϋπόθεση παραδοχών που θέλουν την ελληνική οικονοµία
να επιτυγχάνει άλµατα ανταγωνιστικότητας και να ανατρέπει τις
υφεσιακές τάσεις της οικονοµίας. 

Δυστυχώς, όµως και σύµφωνα µε τα στοιχεία του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου η Ελλάδα πρόκειται να βελτιώσει την αν-
ταγωνιστικότητά τους µε όρους κόστους εργασίας µόλις κατά
2%, ποσοστό που δεν θεωρείται ικανό για να ανατρέψει τη στα-
σιµότητα και την ύφεση.

Παράλληλα, ακούστηκε και από άλλες τοποθετήσεις, εκτιµή-
σεις διεθνών οικονοµολόγων αναφορικά µε τις τάσεις ανάπτυξης
προβλέπουν ότι δεν θα υπάρξει εντυπωσιακή ανάκαµψη στην
παγκόσµια οικονοµία και κατά συνέπεια δυστυχώς συµπαρασύ-
ρει και τη δική µας ελληνική οικονοµία.

Με τις εισροές ξένων άµεσων επενδύσεων να αφορούν κυρίως
την εξαγορά εγχώριων ΔΕΚΟ και υπηρεσιακών στοιχείων, δη-
λαδή µόνο από το πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων, η παραγω-
γική δυνατότητα της χώρας είναι προφανές ότι παραµένει
στάσιµη χωρίς να δηµιουργούνται συνθήκες ανάπτυξης, που θα
αντιστρέψουν την οικονοµική στασιµότητα.

Τρίτο επιχείρηµα της Κυβέρνησης. Στηρίζεται, λέει, στην πε-
ραιτέρω ενίσχυση της βιωσιµότητας του δηµόσιου χρέους ,την
οποία στηρίζει µε τη σειρά της στην επίτευξη διατηρήσιµων πρω-
τογενών πλεονασµάτων, στην ισχυροποίηση των αναπτυξιακών
εργαλείων, αλλά κυρίως στην αρωγή των εταίρων για ελάφρυνση
του δηµοσίου χρέους.

Για εµάς αυτή είναι µια έµµεση παραδοχή για τη µη βιωσιµό-
τητα του δηµόσιου χρέους, εάν βέβαια συνυπολογίσουµε τις
προαναφερθείσες αναλύσεις τόσο για την επίτευξη πρωτογενών
πλεονασµάτων, που βασίζονται µόνο στη δηµοσιονοµική προ-
σαρµογή όσο και για τη δυνατότητα περαιτέρω ανάπτυξης βα-
σισµένη σ’ αυτήν την πολιτική. 

Αναφέρω εδώ, κύριε Υπουργέ, για άλλη µια φορά ότι σε ό,τι
αφορά τη Δηµοκρατική Αριστερά, µε επαναλαµβανόµενες ερω-
τήσεις προς το Υπουργείο Οικονοµικών, έχουµε ζητήσει ενηµέ-
ρωση για την πρόοδο της µελέτης που αφορά στη σύνταξη του
αναπτυξιακού µοντέλου δεκαετούς διάρκειας, που βέβαια θα
έπρεπε να έχει παραδοθεί –αν θυµάµαι καλά- Μάιο–Ιούνιο από
το ΙΟΒΕ και το ΚΕΠΕ και, βέβαια, µέχρι τώρα δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί και δεν έχει παραδοθεί. 

Γιατί το λέµε αυτό; Το αναφέρουµε ως πραγµατικότητα, για
να γίνει αντιληπτό τόσο εντός όσο και εκτός της Αιθούσης ότι τα
υφεσιακά προβλήµατα που αντιµετωπίζει η χώρα µας δεν είναι
δυνατόν να αντιµετωπίζονται σε επίπεδο εξαγγελιών, αλλά µε

εφαρµόσιµες πολιτικές που θα τοποθετήσουν την Ελλάδα σε ένα
νέο ανταγωνιστικό επίπεδο και θα διασφαλίσουν τη µακρόχρονη
καλή απόδοσή της τόσο µε όρους ανταγωνιστικότητας όσο και
µε όρους ανάπτυξης, όπως προείπα. 

Παράλληλα, η πεποίθηση ότι οι εταίροι µας θα πειστούν να
ελαφρύνουν το δηµόσιο χρέος προς στιγµή δεν έχει απήχηση
στους ευρωπαϊκούς κύκλους, καθώς κάθε παρόµοια συζήτηση
µετατίθεται χρονικά για το εγγύς ή το απώτερο µέλλον. 

Τέταρτον, το Υπουργείο Οικονοµικών ισχυρίζεται ότι η τελευ-
ταία προτεραιότητα που θέτει το Υπουργείο Οικονοµικών ως
προϋπόθεση για την επίτευξη των δηµοσιονοµικών στόχων είναι
η διαµόρφωση συνθηκών για την έξοδο της χώρας στις αγορές. 

Το σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, λαµβάνει ως δε-
δοµένη την επιτυχία όλων των παραπάνω στόχων και εξαγγέλλει
την έξοδο στις αγορές εντός του 2014, γεγονός που δυστυχώς
διαψεύδεται απ’ όλους τους οικονοµικούς οργανισµούς που επο-
πτεύουν τη χώρα. 

Η Δηµοκρατική Αριστερά, θέτοντας, κύριε Υπουργέ, ως κύριο
όπλο απέναντι στη συνεχιζόµενη πολιτική λιτότητας που ανατρο-
φοδοτεί την ύφεση αυτές τις αναπτυξιακές πολιτικές, βλέπει, δυ-
στυχώς, και στον φετινό προϋπολογισµό να σηµειώνονται
µειώσεις στα προγράµµατα που µπορούν να αποδώσουν µε πολ-
λαπλασιαστική ισχύ, όπως για παράδειγµα το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας µόνο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Θα σταθώ µόνο για µερικά δευτερόλεπτα στο ζήτηµα της το-

πικής αυτοδιοίκησης. Όλοι γνωρίζουν ότι αυτήν τη στιγµή η το-
πική αυτοδιοίκηση στην ουσία αντικαθιστά και υποκαθιστά το
κοινωνικό κράτος. Δυστυχώς, και σε αυτόν τον τοµέα βλέπουµε
να έχουµε µείωση, τουλάχιστον, 100 ευρώ, δηµιουργώντας έτσι
ένα µεγαλύτερο πρόβληµα στην αυτοδιοίκηση να ανταποκριθεί
στις κοινωνικές ανάγκες της συγκυρίας. 

Κύριε Υπουργέ, είναι προφανές ότι η Δηµοκρατική Αριστερά
θα καταψηφίσει αυτόν τον προϋπολογισµό, διότι, δυστυχώς, δια-
τηρεί την ύφεση, φροντίζει µόνο για τη διάσωση των τραπεζών,
λαµβάνει υπ’ όψιν µόνο τους αριθµούς, δεν δίνει καµµία προ-
οπτική στους νέους, δεν δίνει πειστικές απαντήσεις για τις ανα-
γκαίες διαρθρωτικές αλλαγές, συµβάλλει σε νέα µείωση του
ΑΣΕΠ, προωθεί µόνο τη φορολόγηση και την υπερφορολόγηση,
συντηρεί τη λογική των προϋπολογισµών των προηγούµενων
ετών. Μπορεί να είναι ένας ισοσκελισµένος προϋπολογισµός,
αλλά απευθύνεται σε ένα φτωχοποιηµένο λαό. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Αναγνωστάκη. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός εισηγητής του Κοµµουνιστικού Κόµ-

µατος Ελλάδας κ. Χρήστος Κατσώτης για δεκαπέντε λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
«Δεν υπάρχει στρατηγική. Δεν έχουµε εθνικό στόχο» είπε ο κ.

Ανδρουλάκης στην τοποθέτησή του. «Δεν υπάρχει στόχος», λέει
στο τέλος. 

Και στρατηγική υπάρχει και σχέδιο που την υπηρετεί. Είναι η
στρατηγική των µονοπωλίων, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του
ΝΑΤΟ, του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Όσον αφορά για τον
στόχο, προφανώς θέλει ένα στόχο που θα παρουσιάζεται σαν
παλλαϊκός, θα ενσωµατώνει τον λαό, για να υπηρετείται καλύ-
τερα η στρατηγική του καπιταλισµού. 

Η διαχωριστική γραµµή έχει προ πολλού κριθεί. Είναι «µονο-
πώλια ή λαός;». Δύο δρόµοι υπάρχουν: Ο ένας είναι ο καπιταλι-
σµός και η βαθιά εκµετάλλευση µε τη δικτατορία του µονοπω-
λίου και ο άλλος είναι ο σοσιαλισµός και η οριστική λύση των
προβληµάτων του λαού, µε κατάργηση της εκµετάλλευσης του
ανθρώπου από τον άνθρωπο. Όπως επιβεβαιώνεται από την κα-
τάσταση που βιώνει ο λαός µας, το καπιταλιστικό σύστηµα δεν
έχει να δώσει τίποτα άλλο ή µάλλον το σωστό είναι ότι θα δίνει
βάσανα, φτώχεια και εξαθλίωση. 

Η κρίση είναι αγιάτρευτη αρρώστια του καπιταλισµού. Όπως
και στο παρελθόν, έτσι και τώρα το σύστηµα τη φορτώνει στην
εργατική τάξη και στο λαό. Η συζήτηση για τον τρόπο διαχείρι-
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σης δεν είναι καινούργια. Η ίδια συζήτηση γινόταν και στις άλλες
περιόδους της καπιταλιστικής κρίσης. Οι όποιες µορφές ακολου-
θήθηκαν, θύµατά τους είχαν τα λαϊκά στρώµατα, ακόµα και µε
πολέµους. 

Η στρατηγική που ακολουθήθηκε και στη χώρα µας, το σχέδιο,
το «εθνικό» όπως ονοµάζεται, είχε τα αποτελέσµατά του: 27% η
ανεργία, 31% το ποσοστό κάτω από το όριο της φτώχειας, 40%
η µείωση των µισθών και των συντάξεων, εκατόν πενήντα µε δια-
κόσιες χιλιάδες νέοι και νέες µετανάστες, υποσιτισµός των παι-
διών, θύµατα από πληµµύρες, από ενεργειακή φτώχεια, χιλιάδες
µικροµεσαίοι εµφανίστηκαν, χιλιάδες ήδη πλειστηριασµοί κατοι-
κιών για χρέη προς το δηµόσιο, αρπαγή των µικροκαταθέσεων
ακόµα και συντάξεων από τις εφορίες, αβάσταχτοι φόροι, οι
χώροι δουλειάς σκλαβοπάζαρα, οι συντάξεις στα τάρταρα, τα
όρια ηλικίας στα ύψη, οι συλλογικές συµβάσεις υπό πλήρη κα-
τάργηση, δρόµοι, βουνά, παραλίες, λιµάνια, επιχειρήσεις στρα-
τηγικής σηµασίας παραδίδονται στους επιχειρηµατικούς µονο-
πωλιακούς οµίλους, η υγεία, η παιδεία, η πρόνοια, η ασφάλιση
βορά στους επιχειρηµατικούς οµίλους, ο λαός στερείται τα φάρ-
µακα, την υγεία. 

Όλα αυτά είναι τα επιτεύγµατα των µνηµονίων, απότοκα των
αναδιαρθρώσεων, της Συνθήκης του Μάαστριχτ, της πολιτικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, απότοκα των προηγούµενων προϋπο-
λογισµών. Όλα αυτά είναι που τα ονοµάζετε αναδιαρθρώσεις,
µεταρρυθµίσεις, αναγκαίες βέβαια για την ανταγωνιστικότητα,
για τη δηµιουργία του κατάλληλου περιβάλλοντος, όπως λέτε,
για την προσέλκυση επενδύσεων. Παρουσιάζετε όλα τα µέτρα
σαν προσωρινά, αναγκαία για να βγούµε από την κρίση και µετά
λέτε ψέµατα ότι θα τα επαναφέρετε.

Προχωρήσατε µε γρήγορους ρυθµούς στην υλοποίηση των
πολιτικών του κεφαλαίου, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Σε κάθε µέτρο επικαλείσθε τις
στρεβλώσεις του παρελθόντος, επικαλείσθε το παραγωγικό µον-
τέλο που ήταν στρεβλό κι ότι όλα αυτά αποτελούν προϋποθέσεις
διόρθωσης, αλλαγής του. Χρησιµοποιείτε ατάκες όπως: «Μαζί τα
φάγαµε», «Καταναλώνουµε περισσότερο από όσο παράγουµε»,
«Υπογράφονταν συµβάσεις µε αυξήσεις σε φθίνοντες κλάδους»,
όπως είπε χθες ο Υπουργός Εργασίας κι άλλα τέτοια επιχειρή-
µατα, για να δηµιουργήσετε ενοχές στην εργατική τάξη, στο λαό,
που µόνο πλούτο παράγουν. 

Οι θυσίες πιάνουν τόπο, λέτε, έρχεται η ανάκαµψη. Τι σηµαίνει
ανάκαµψη για τους εργαζόµενους και το λαό; Μήπως θα βρουν
δουλειά; Θα αυξηθούν οι µισθοί και οι συντάξεις; Θα γίνει η
υγεία, η παιδεία, το φάρµακο κοινωνικό αγαθό; Η ανάκαµψη
αφορά τα µονοπώλια και την κερδοφορία τους κι όχι την αντιµε-
τώπιση των οξυµένων προβληµάτων του λαού. 

Ο προϋπολογισµός του 2014 απαιτεί από το λαό ακόµα 6 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Είναι 4.753 δισεκατοµµύρια µειωµένες οι
δαπάνες του λεγόµενου κοινωνικού προϋπολογισµού. 

Ας δούµε τις επιπτώσεις σε βασικές πλευρές που απασχολούν
την εργατική λαϊκή οικογένεια. Οι άνεργοι θα βρεθούν σε πολύ
χειρότερη κατάσταση. Η ανεργία θα συνεχιστεί και το 2014. Το
κονδύλι, όµως, για επιδόµατα µένει καθηλωµένο στα φετινά επί-
πεδα. Μέχρι τώρα είναι γνωστό ότι µόνο εκατόν σαράντα πέντε
χιλιάδες επιδοτούνται από το ενάµισι εκατοµµύριο των ανέργων.
Το 66,6% είναι µακροχρόνια άνεργοι και η µεγάλη τους πλειοψη-
φία είναι στα αζήτητα. Μία µικρή µειοψηφία παίρνει 200 ευρώ το
µήνα κι αυτό για πολύ µικρό χρονικό διάστηµα. Το ποσοστό των
νέων ανέργων έφτασε στο 62%. Μέρος απ’ αυτούς τους νέους
ανακυκλώνονται στα προγράµµατα κατάρτισης, απόκτησης εµ-
πειρίας, µαθητείας, επιταγή εργασίας και ξανά στην ανεργία. 

Ο ΟΑΕΔ έχει µετατραπεί σε οργανισµό στήριξης των επιχει-
ρηµατιών. Δισεκατοµµύρια ευρώ µεταφέρονται στα χρηµατοκι-
βώτιά τους, µέσω των λεγόµενων ενεργητικών πολιτικών για την
απασχόληση. Την πλειοψηφία των ανέργων την κατευθύνετε
προς τις ΜΚΟ, τη φιλανθρωπία, τα συσσίτια. 

Μιλάτε για φρενάρισµα της ανεργίας, για διαφαινόµενη ανά-
πτυξη που θα δηµιουργήσει θέσεις εργασίας. Διάφοροι οικονο-
µολόγοι, ινστιτούτα όπως της ΓΕΣΕΕ αλλά και του ΙΟΒΕ εκτιµούν
ότι για να βρει δουλειά το ένα εκατοµµύριο άνεργοι που δηµι-
ουργήθηκαν αυτά τα τρία χρόνια, θα απαιτηθούν είκοσι χρόνια

και ανάπτυξη 3,5% για κάθε χρόνο. Η ανεργία είναι παιδί του κα-
πιταλιστικού δρόµου ανάπτυξης. Δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί
µε όποια µορφή διαχείρισης σε αυτό το σύστηµα.

Η ριζική αντιµετώπιση της µπορεί να γίνει, όταν τα «κλειδιά»
της οικονοµίας, εργοστάσια, επιχειρήσεις, γη, ορυκτός πλούτος
και κάθε άλλη παραγωγική πηγή θα έρθουν στα χέρια της εργα-
τικής τάξης, του λαού. Μόνο σε αυτές τις συνθήκες όπου δεν θα
υπάρχει το κυνήγι του καπιταλιστικού κέρδους, θα δηµιουργη-
θούν οι συνθήκες για την εξάλειψη της ανεργίας. Η ουσιαστική,
όµως, προστασία των ανέργων αποκτά επείγοντα χαρακτήρα. Η
πρόταση που έχει καταθέσει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος
και την απορρίψατε είναι ανάγκη να αποτελέσει ζήτηµα πάλης
του εργατικού, του λαϊκού κινήµατος.

Δεύτερον, οι µειωµένες δαπάνες, ιδιαίτερα στα ασφαλιστικά
ταµεία, σηµαίνουν παραπέρα µείωση των συντάξεων. Έχουν
ανατραπεί οι προσδοκίες εκατοµµυρίων εργαζοµένων από την
υλοποίηση αυτών των µέτρων που τα ονοµατίζετε αναδιαρθρώ-
σεις, µεταρρυθµίσεις και αφορούν σηµαντικές πτυχές της ζωής
τους. Ο κρατικός προϋπολογισµός προβλέπει σηµαντικές περι-
κοπές. Θα στερήσουν βασικές υπηρεσίες από τους εργαζόµε-
νους, τους συνταξιούχους, τους ανέργους, όπως ήδη η υλο-
ποίηση του ν. 3863/2010 φέρνει µεγάλες ανατροπές στη ζωή της
εργατικής τάξης και ιδιαίτερα των απόµαχων της δουλειάς. 

Η πολιτική σας ενισχύει την επιχειρηµατική δράση στην ασφά-
λιση. Υποτίθεται πως οι επικεφαλής της δηµόσιας ασφάλισης
«στριµώχνονται» για να πάρουν µέρος στις συζητήσεις που ορ-
γανώνουν οι επιχειρηµατίες της ιδιωτικής ασφάλισης για το µέλ-
λον των κερδών τους. Αλήθεια, ποιον µπορεί να πείσει η Κυ-
βέρνηση, ο Υπουργός Εργασίας ή ο Διοικητής του ΙΚΑ ότι πράγ-
µατι ενδιαφέρονται για τη δηµόσια ασφάλιση; Δεν είναι, λοιπόν,
τυχαία η παρουσία στα fora των επιχειρηµατιών και την ιδιωτική
ασφάλιση. 

Οι κυβερνήσεις, τα αστικά κόµµατα, όπως και η ίδια η αστική
τάξη, διαχρονικά έκαναν «πλιάτσικο» στις συντάξεις της εργατι-
κής τάξης. Έκλεψαν το κοµµάτι της υπεραξίας που κατέθεσαν
οι εργαζόµενοι στο διάβα των σκληρών και αιµατηρών αγώνων.
Η εγγύηση του κράτους για τις βασικές συντάξεις τώρα είναι 360
ευρώ από 460 ευρώ. Αύξηση των ορίων ηλικίας, στα εξήντα επτά
η σύνταξη –από τη δουλειά στον τάφο. Κατάργηση των βαρέων
και ανθυγιεινών, κατάργηση του ΕΚΑΣ για όσους είναι κάτω των
εξήντα πέντε ετών. Καθιέρωση όλο και µεγαλύτερης συµµετοχής
στα φάρµακα, στη νοσηλεία, στις εξετάσεις. Ήδη για κάθε συν-
ταγή παρακρατείται 1 ευρώ. Πέρα από τα 5 ευρώ για το εισιτήριο
στα νοσοκοµεία καθιέρωσαν και 25 ευρώ για τη νοσηλεία. Οι
ασφαλισµένοι αναγκάζονται να πληρώνουν στα απογευµατινά ια-
τρεία, αφού τα ραντεβού δίνονταν µέχρι και δύο χρόνια µετά. 

Τα κέντρα πιστοποίησης αναπήρων αποτέλεσαν το εργαλείο,
τον µηχανισµό περικοπής και κατάργησης των αναπηρικών συν-
τάξεων. Είναι χαρακτηριστικό ότι άτοµα µε νοητική στέρηση πι-
στοποιούνται από τα ΚΕΠΑ σαν υγιή. 

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, η κατάσταση στα ασφα-
λιστικά ταµεία δεν είναι λογιστικό πρόβληµα ή ζήτηµα κακοδια-
χείρισης –που βέβαια υπάρχει κι αυτή- αλλά αποτέλεσµα
συστηµατικής και σχεδιασµένης κρατικής παρέµβασης εδώ και
πολλά χρόνια. 

Στόχοι της κρατικής παρέµβασης είναι: Πρώτον, η συρρίκνωση
της τιµής της εργατικής δύναµης µε τη µείωση του µισθολογικού
και µη µισθολογικού κόστους. Δεύτερον, η µεταφορά των ασφα-
λιστικών βαρών του κράτους και των µονοπωλιακών οµίλων στις
πλάτες των εργαζοµένων. Τρίτον, η επιβολή της ανταποδοτικό-
τητας µε τη χρησιµοποίηση του ασφαλιστικού ως πεδίου κερδο-
φόρων επενδύσεων. Τέταρτον, η αξιοποίηση των αποθεµατικών
του ασφαλιστικού συστήµατος για τη χρηµατοδότηση των µονο-
πωλιακών οµίλων. 

Στο πλαίσιο αυτής της στρατηγικής, το ασφαλιστικό σύστηµα
συνεχίζει να δέχεται συντριπτικά χτυπήµατα. Απαιτείται, κατά την
εκτίµησή µας, «συναγερµός», γιατί αυτό που πρότεινε η τρόικα
και είδε το φως της δηµοσιότητας, το αυστραλιανό µοντέλο –δη-
λαδή σύνταξη που θα συσχετίζεται µε τα περιουσιακά κριτήρια-
δεν θα µείνει σαν πρόταση.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θέλει να θέσει στο εργατικό
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κίνηµα τα επείγοντα ζητήµατα για διεκδίκηση στην κοινωνική
ασφάλιση, όπως είναι: Επαρκής χρηµατοδότηση των ασφαλιστι-
κών ταµείων και η εξασφάλιση χορήγησης συντάξεων και παρο-
χών. Πλήρης κρατική εγγύηση όλων των συντάξεων και των
παροχών. Άµεση αποκατάσταση των απωλειών από τις περικο-
πές επιδοµάτων και συντάξεων σε ειδικές οµάδες, όπως συντά-
ξεις αναπηρίας, χηρείας κλπ. Κατάργηση όλων των αντιασφα-
λιστικών νόµων και των εφαρµοστικών νόµων. Κανένα πρό-
γραµµα ανεργίας, πρακτική άσκηση ή πρόγραµµα µαθητείας που
έχουν γενικευτεί το τελευταίο διάστηµα να είναι χωρίς συντάξιµα
ένσηµα. Πρέπει να πληρώσει το κράτος και η εργοδοσία για τα
ελλείµµατα στα ταµεία. Κάλυψη µε κρατική χρηµατοδότηση του
συνόλου των απωλειών των αποθεµατικών των ασφαλιστικών τα-
µείων. 

Λέµε «όχι» στη µεταφορά των χρεών των ασφαλισµένων του
ΟΑΕΕ στην εφορία και πρέπει να παγώσουν οι οφειλές προς τον
ΟΑΕΕ όσο διαρκεί η κρίση χωρίς προσαυξήσεις ή πρόστιµα.

Ζητάµε: Κατάργηση όλων των διατάξεων που προβλέπουν την
ποινικοποίηση των οφειλών προς το ταµείο. Μείωση των ασφα-
λιστικών εισφορών, χωρίς υποβιβασµό της ασφαλιστικής κλάσης
και χωρίς µείωση της σύνταξης. Κάλυψη των ελλειµµάτων και
χρηµατοδότηση του ΟΓΑ κατά 2/3 από το κράτος και κατά 1/3
από τον ασφαλισµένο. Κάλυψη της ιατροφαρµακευτικής περί-
θαλψης όλων των αγροτών µε αποκλειστική ευθύνη του κράτους.
Να µην πληρώσουν οι φτωχοί αγρότες τον ΟΓΑ, τις εισφορές για
υγεία, σύνταξη, αναβάθµιση των κοινωνικών συνθηκών ζωής
στην ύπαιθρο, µε πλήρη κάλυψη και µε υψηλού επιπέδου δηµό-
σιες, δωρεάν παροχές σε υγεία, παιδεία, πρόνοια, παιδικούς
σταθµούς. 

Αυτά είναι αιτήµατα και θέσεις που αφορούν την πλειοψηφία
του λαού. Δεν µπορούν να ικανοποιηθούν από τις πολιτικές σας,
γιατί κινείστε ακριβώς στην αντίθετη κατεύθυνση. Η πρότασή
µας απευθύνεται, όπως είπαµε, στους εργαζόµενους. Την έχου-
µε ήδη καταθέσει και στα Πρακτικά.

Τρίτο ζήτηµα: Σε οικονοµικό «στραγγαλισµό» οδηγούνται τα
νοσοκοµεία, αλλά και ο ΕΟΠΥΥ. Οι επιχορηγήσεις προς τα νο-
σοκοµεία µειώνονται σε 1,11 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι 1,639
δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2013. Πρόκειται για µειώσεις στο
32,2% σε σχέση µε το 2013. Ο ΕΟΠΥΥ θα χρηµατοδοτηθεί µόνο
µε 777 εκατοµµύρια ευρώ, όταν το 2012 χρειάστηκε επιπρόσθετη
κρατική επιχορήγηση 300 εκατοµµυρίων ευρώ για να διαµορφω-
θεί τελικά σε 1,108 δισεκατοµµύρια ευρώ για το 2013. Μειώνεται
η επιχορήγηση κατά 29,9%. Η οικονοµική «θηλιά» στον ΕΟΠΥΥ,
σε συνδυασµό µε τις ανατροπές στην πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας, θα µετακυλίσουν ακόµα µεγαλύτερα βάρη στις τσέπες
των ασθενών. Μόνο από τις περικοπές της φαρµακευτικής δα-
πάνης οι ασφαλισµένοι θα οδηγηθούν να πληρώνουν στο τέλος
του 2013 µεσοσταθµική συµµετοχή στα φάρµακα κοντά στο
32%, όταν το 2010 ήταν 9%. 

Συνολικά οι δαπάνες υγείας του τακτικού προϋπολογισµού θα
διαµορφωθούν σε 4,361 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2014 έναντι
5,434 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2013, δηλαδή είναι µειωµένες
κατά 19,7%. 

Ο Υπουργός Υγείας, εκφράζοντας βεβαίως την Κυβέρνηση,
δηλώνει ότι τίποτα δεν είναι δωρεάν και ότι η υγεία κοστίζει. Σε
αυτήν τη γραµµή ενισχύει την εµπορευµατοποίηση και ανοίγει
διάπλατα τις ήδη ανοικτές πόρτες στην επιχειρηµατική δράση. 

Το ΚΚΕ αντιµετωπίζει την υγεία σαν κοινωνικό δικαίωµα και πα-
λεύει για ένα αποκλειστικά δηµόσιο, δωρεάν σύστηµα υγείας και
πρόνοιας, χωρίς διακρίσεις και ανισότητες, µε βασικό προσανα-
τολισµό στην πρόληψη, ρίχνοντας βάρος στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας µε το κέντρο υγείας που θα είναι συνδεδεµένο
µε τους χώρους δουλειάς, τα σχολεία, τους χώρους άθλησης και
άλλα. Παλεύει για πλήρως ελεγχόµενες και εξοπλισµένες µονά-
δες υγείας σ’ όλα τα επίπεδα του συστήµατος, που θα αξιοποι-
ούν τις κατακτήσεις της επιστήµης και της τεχνολογίας προς
όφελος των εργαζοµένων, των λαϊκών στρωµάτων. Έχουµε ήδη
καταθέσει πρόταση για την υγεία στα πρακτικά και στην επι-
τροπή. 

Βασικό «εργαλείο» για την προώθηση των αναγκαστικών ανα-
διαρθρώσεων στο δηµόσιο αποτελούν οι περιφέρειες και οι

δήµοι µε το πρόγραµµα «Καλλικράτης». Ο προϋπολογισµός προ-
βλέπει επίσης παραπέρα περικοπή των δαπανών κατά 30% από
τα 3,25 δισεκατοµµύρια το 2013 στα 2,573 δισεκατοµµύρια. Πε-
ριφερειάρχες και δήµαρχοι, είτε µε κοµµατική στήριξη είτε ως
ανεξάρτητοι είτε ως αντικαλλικρατικοί, προετοίµασαν το έδαφος
και προώθησαν την προσαρµογή της τοπικής και περιφερειακής
διοίκησης στο καπιταλιστικό περιβάλλον για ανταγωνιστικό δη-
µόσιο στην υπηρεσία του κεφαλαίου. Αποδείχθηκε ότι η τοπική
διοίκηση ως αναπόσπαστο κρατικό όργανο του αστικού κράτους
σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο έχει ως αποστολή την ενί-
σχυση της ανταγωνιστικότητας, την ιδιωτικοποίηση των υπηρε-
σιών και των έργων, την ανατροπή των εργασιακών σχέσεων, τις
απολύσεις εργαζοµένων. Μεγάλο µέρος από τις έντεκα χιλιάδες
απολύσεις, όπως ήδη ανακοίνωσε η Κυβέρνηση, θα καλυφθεί
από τους εργαζόµενους στους δήµους και στις περιφέρειες. 

Το εισόδηµα των εργαζοµένων έφτασε στα κατώτερα όρια.
Πάνω στα ερείπια των µισθών, των εργασιακών σχέσεων, των πε-
ρικοπών στις κοινωνικές δαπάνες, δηµιουργήσατε το πρωτογε-
νές πλεόνασµα και λέτε ότι ο στόχος σας είναι η διατήρησή του
και η παραπέρα αύξησή του. Γι’ αυτό καταργήσατε το θεσµό των
συλλογικών συµβάσεων εργασίας και µειώσατε µε νόµο τον κα-
τώτερο µισθό από τα 751 στα 586 ευρώ και στα 512 ευρώ για
τους νέους και τις νέες. «Θωρακίσατε» την εργοδοσία από τις
διεκδικήσεις των εργαζοµένων, καταργώντας στην ουσία τις κλα-
δικές συµβάσεις εργασίας. Αξιοποιήσατε τις δυνάµεις του συµ-
βιβασµού και της υποταγής στο εργατικό κίνηµα οι οποίες
υπογράφουν κλαδικές επιχειρησιακές συλλογικές συµβάσεις µε
µειώσεις των κρατικών µισθών, µε στόχο να πάνε στα κατώτερα
επίπεδα, αλλά και παραπέρα, στις ανταγωνίστριες χώρες.

Είναι χαρακτηριστικές οι ρυθµίσεις που περιελάµβανε η επι-
χειρησιακή σύµβαση που υπέγραψε η εταιρεία σεκιούριτι µε
τους ανθρώπους της που θα παρουσιάζονταν σαν εκπρόσωποι
των εργαζοµένων που πρόβλεψαν ακόµα και την καταβολή των
δεδουλευµένων µετά από τρεις µήνες. 

Ο νόµος Κατσέλη, ο οποίος προέβλεψε την ίδρυση ενώσεων
προσώπων και υπογραφή συµβάσεων, έχει συµβάλει τα µέγιστα
σε αυτό που επισηµάνεται στη µείωση του µοναδιαίου κόστους
εργασίας. Η παραπέρα συµπίεση της τιµής της εργατικής δύνα-
µης είναι ο στόχος σας και αναδεικνύεται από τον προϋπολογι-
σµό. 

Το ΚΚΕ στηρίζει το αίτηµα για επαναφορά του κατώτερου µι-
σθού στα 751 ευρώ, για κατάργηση του νόµου Κατσέλη, για επα-
ναφορά του νόµου, για τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας. 

Επειδή δεν προλαβαίνω γιατί τελείωσε ο χρόνος µου, θα ήθελα
να πω ότι υπάρχει και το θέµα της παιδείας που ήδη έχουµε κα-
ταθέσει πολλές φορές προτάσεις στη Βουλή σε συζητήσει.
Υπάρχει βέβαια και το θέµα της διεξόδου, το οποίο ανέλυσε πολύ
καλά ο σύντροφός µου Νίκος Καραθανασόπουλος. 

Καταψηφίζουµε τον κρατικό προϋπολογισµό του 2014. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κατσώτη. 
Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο. Προηγουµένως –όχι στην οµι-

λία σας- κάποιος συνάδελφος έκανε κριτική ότι όταν ανέβηκε στο
Βήµα δεν ήταν αρκετοί συνάδελφοι να τον παρακολουθήσουν.
Μόλις κατήλθε από το Βήµα, αποχώρησε και ο ίδιος. Καλό είναι
όταν κάνουµε κριτική, να βλέπουµε πρώτα τον εαυτό µας. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή δικογραφία, σύµφωνα µε τα άρθρο 86 του Συντάγµατος
και το ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει,
που αφορά στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
κ. Αθανάσιο Τσαυτάρη. 

Επίσης, ο Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασίλειος
Καπερνάρος κατέθεσε πρόταση νόµου «Προστασία κύριας κα-
τοικίας». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Ο ειδικός εισηγητής κ. Νικολόπουλος απουσιάζει.
Τον λόγο έχει η ειδική εισηγήτρια και συνάδελφος κ. Αικατε-

ρίνη Παπακώστα-Σιδηροπούλου για δεκαπέντε λεπτά. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
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Αγαπητοί συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2014 είναι ένας
προϋπολογισµός πραγµατικός αλλά και σταθεροποιητικός. Δεν
περιέχει µέτρα λιτότητας και εµπεριέχει ως βασική αρχή του τη
µείωση της φορολογίας, µια αρχή που διακατέχει και διαπνέει το
σκληρό πυρήνα της παράταξης την οποίαν ανήκω. Αυτό, όµως,
όπως αντιλαµβάνεστε προϋποθέτει σταθεροποίηση της οικονο-
µίας, κάτι το οποίο σε αυτόν τον προϋπολογισµό φαίνεται να
συµβαίνει. 

Έκανα αυτήν την αναφορά, για το σκληρό πυρήνα της ιδεο-
λογίας τής Νέας Δηµοκρατίας, διότι η βάση πάνω στην οποία
πατά η πολιτική µας έκφραση είναι ο κοινωνικός φιλελευθερι-
σµός, ο οποίος θέτει τέσσερις βασικές αρχές. Και, βέβαια, ο κοι-
νωνικός φιλελευθερισµός είναι η ιδανική σύνθεση ανάµεσα στην
ατοµική ελευθερία και στην κοινωνική συνεκτικότητα. 

Αρχή πρώτη: Η αγορά πρέπει να υπάρχει ως ελεύθερη µόνο
για το καλό του πολίτη και πρέπει να αναστέλλεται όταν αντιβαί-
νει στα συµφέροντα του πολίτη. 

Η δεύτερη βασική αρχή του κοινωνικού φιλελευθερισµού είναι
η θετική θεώρηση της ελευθερίας. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαί-
νει ότι το κράτος πρέπει να στηρίζει τους πολίτες του στην πραγ-
µατοποίηση των στόχων τους. 

Η τρίτη βασική αρχή του κοινωνικού φιλελευθερισµού είναι η
ισότητα. Όµως, η ισότητα σε τι µεταφράζεται; Μεταφράζεται σε
ισότητα ευκαιριών, σε πλούσιους και φτωχούς µε µία λέξη: Την
αρχή της αξιοκρατίας. Δεν οφείλει το κράτος να εγγυάται σε
όλους ότι θα τα καταφέρουν. Είναι, όµως, αντίθετο στο σκληρό
πυρήνα της ιδεολογίας του κοινωνικού φιλελευθερισµού να µη
δίνει η ευνοµούµενη και δηµοκρατική πολιτεία την ευκαιρία σε
όλους να το προσπαθήσουν. 

Η τέταρτη αρχή του κοινωνικού φιλελευθερισµού είναι η δυ-
νατότητα του κράτους να παρεµβαίνει υπέρ της ασθενέστερης
πλευράς, δηλαδή υπέρ των µη προνοµιούχων πολιτών. 

Κατά συνέπεια, λοιπόν, η ανταγωνιστικότητα και η αξιοκρατία
δηµιουργούν, κατά τεκµήριο, πετυχηµένους και δηµιουργικούς
πολίτες. Προσέξτε όµως, αυτό δεν σηµαίνει σε καµµία περί-
πτωση πως η επιτυχία τους θα ορίζεται σε βάρος των µη προνο-
µιούχων. 

Αυτές, λοιπόν, οι αρχές αποτελούν το δικό µας ιδεολογικό
οδικό χάρτη δηλαδή τις πολιτικές µας, οι οποίες έχουν ως πυ-
ρήνα τους τον άνθρωπο και απευθύνονται σ’ αυτόν. 

Η ελευθερία είναι ουσιαστικά κοινωνική ανάγκη για ένα καλύ-
τερο µέλλον για όλους τους πολίτες. Ο κοινωνικός φιλελευθερι-
σµός, δηλαδή, δίνει έµφαση και εστιάζει στην αναδιανοµή ευκαι-
ριών υπέρ των µεσαίων τάξεων, των µεσαίων στρωµάτων, των
µεσαίων επιχειρηµατιών σε αντίθεση µε τα σοσιαλιστικά κόµ-
µατα, µε το ΣΥΡΙΖΑ στην προκειµένη περίπτωση και µε τις άλλες
παρατάξεις που υπηρετούν άλλου είδους ιδεολογήµατα. 

Τα σοσιαλιστικά κόµµατα –για παράδειγµα- πιστεύουν στο
κράτος επιχειρηµατία. Πιστεύουν στο κράτος «γίγαντα». Πι-
στεύουν στο κράτος εκείνο που αν µπορούσε θα υπέβαλλε τον
τρόπο σκέψης του στους πολίτες. Εµείς δεν πιστεύουµε στο κρά-
τος «γίγαντα». Και δεν πιστεύουµε στο κράτος επιχειρηµατία,
ούτε στην οικονοµία ούτε στην κοινωνία. 

Ο κοινωνικός φιλελευθερισµός αποσκοπεί και παλεύει στη διά-
χυση ευκαιριών και ευηµερίας παντού: στην οικονοµία και στην
κοινωνία. Ο κοινωνικός φιλελευθερισµός ως πολιτική πρακτική
υπερασπίζεται τις κοινωνικές δοµές µε τον υγιή τρόπο όχι µε τον
ανεύθυνο του κρατικίστικου σοσιαλισµού, ο οποίος παράγει ελ-
λείµµατα και, εν τέλει, ως συνέπεια αυτής της ανευθυνότητας,
οδηγεί στην κατάρρευση του κοινωνικού κράτους ως αποτέλε-
σµα.

Κατά συνέπεια, λοιπόν, τα τελευταία τριάντα πέντε χρόνια επι-
κράτησε ο κρατισµός, ενοχοποιήθηκε η ιδιωτική πρωτοβουλία
και αποδυναµώθηκε εν τέλει ο παραγωγικός ιστός.

Πρέπει να σας πω ότι ο κοινωνικός φιλελευθερισµός δεν είναι
µια θεωρία. Έχει εφαρµοστεί στην πράξη τόσο στη συντηρητική
Μεγάλη Βρετανία όσο και στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερι-
κής. Στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής πρέπει να σας πω ότι
είχε ένα συγκεκριµένο πολιτικό αποτέλεσµα και το οποίο ουδείς
µπορεί να αµφισβητήσει. Ήταν το new deal, το οποίο βοήθησε
την αµερικάνικη κοινωνία να ξεπεράσει τα προβλήµατα της οικο-

νοµίας της και να φύγει απ’ αυτά. 
Πρέπει να σας πω ότι ο κοινωνικός φιλελευθερισµός θεωρείται

πια ουµανιστική µέση οδός ανάµεσα στον ανεξέλεγκτο καπιτα-
λισµό, κύριε Τσακαλώτε, και στον οικονοµικά και πολιτικά κατα-
πιεστικό σοσιαλισµό. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: …(δεν ακούστηκε).
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Στη δε Μεγάλη

Βρετανία, επειδή σας βλέπω ότι αντιδράτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μην κάνετε σχόλια,

κυρία συνάδελφε, γιατί θα ζητηθεί ο λόγος µετά. Μην κάνετε
σχόλια.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Στη Μεγάλη
Βρετανία ο κοινωνικός φιλελευθερισµός συνέβαλε, ώστε να παρ-
θούν µέτρα για τη θεµελίωση του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος.
Άρα, συµπερασµατικά, ο κοινωνικός φιλελευθερισµός συνιστά
ένα ιδεολογικό πεδίο εντός του οποίου συνυπάρχουν και η ανά-
πτυξη αλλά και η κοινωνική δικαιοσύνη. 

Για µας, λοιπόν, αλλά και γενικότερα, είναι η µόνη διέξοδος,
το µόνο εργαλείο για τις κοινωνίες ειδικότερα στην περίοδο της
κρίσης αξιών, την οικονοµική κρίση που βιώνουµε και είναι και η
µόνη διέξοδος για µια Ευρώπη που οµολογουµένως υπήρξε αµή-
χανη και ανέτοιµη αρχικά να αντιµετωπίσει κρίση χρέους της Ευ-
ρωζώνης. Στη δε χώρα µας το κεντροδεξιό, φιλοευρωπαϊκό
µέτωπο είναι η ελπίδα της Ελλάδας για τη φυγή προς τα εµπρός. 

Αυτές οι αρχές διέπουν την πολιτική βούληση και τον ιδεολο-
γικό οδικό χάρτη της δικής µου παράταξης που µετέχει στην Κυ-
βέρνηση και οι οποίες φέτος για πρώτη φορά σε έναν προϋ-
πολογισµό πραγµατικό και σταθεροποιητικό τείνουν να συναντή-
σουν αυτούς τους στόχους. 

Αναφέρω τις θετικές ενδείξεις µε τίτλους και µε µεγέθη ανα-
γνωρίσιµα. Θα σας πω ένα µέγεθος που είναι αναγνωρίσιµο.
Είναι ο πληθωρισµός. Ο πληθωρισµός, λοιπόν, σ’ αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό φαίνεται ότι υποχωρεί διαρκώς. Αυτό είναι µετρή-
σιµο. Πώς είναι µετρήσιµο; Διαµορφώνεται στα χαµηλότερα
επίπεδα των τελευταίων σαράντα πέντε ετών παρά τις υπαρκτές
στρεβλώσεις των αγορών.

Θα σας πω ένα άλλο µετρήσιµο µέγεθος. Είναι η ύφεση. Η
ύφεση φαίνεται ότι επιβραδύνεται επίσης. Και φαίνεται ότι επι-
βραδύνεται, διότι αναθεωρούνται οι αρχικές εκτιµήσεις –προς το
καλύτερο όµως- και εκτιµάται ότι θα διαµορφωθεί τελικά στο 4%
έναντι ύφεσης 6,4% το 2012. Άρα, λοιπόν, είναι κι αυτό ένα ανα-
γνωρίσιµο µετρήσιµο µέγεθος. 

Ένα άλλο µετρήσιµο και αναγνωρίσιµο µέγεθος είναι το κό-
στος δανεισµού. Για να δούµε τι έχει γίνει µε το κόστος δανει-
σµού. Είναι ένα µέγεθος που δείχνει αν ο προϋπολογισµός µας
είναι ρεαλιστικός, αν είναι σταθεροποιητικός. Φαίνεται, λοιπόν
ότι το κόστος του δανεισµού µειώνεται. 

Μάλιστα, πρέπει να σας πω ότι το στοιχείο που το αποδεικνύει
-και είναι επίσηµο στοιχείο- είναι η πρόσφατη έκθεση του ΟΟΣΑ,
η οποία αποτυπώνει ότι η Ελλάδα είναι η χώρα µε τον υψηλότερο
για την περίοδο 2011-2012 ρυθµό προώθησης των µεταρρυθµί-
σεων. 

Πρέπει να σας πω και να σας ρωτήσω το εξής: Είναι ή δεν είναι
µετρήσιµο στοιχείο το γεγονός ότι µεγάλο µέρος των ληξιπρό-
θεσµων υποχρεώσεων του ελληνικού δηµοσίου έχει αποπληρω-
θεί; Ασφαλώς και είναι.

Ένα άλλο κρίσιµο ερώτηµα, µετρήσιµο µέγεθος, είναι η αντα-
γωνιστικότητα της οικονοµίας. Για να δούµε τι συµβαίνει µε την
ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας και από πού αυτό προκύπτει.
Από το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών. Το ισοζύγιο, λοιπόν,
τρεχουσών συναλλαγών εκτιµάται ότι θα είναι απολύτως ισοσκε-
λισµένο. Άρα, το συµπέρασµα που προκύπτει είναι ότι η ανταγω-
νιστικότητα της οικονοµίας ενισχύεται. 

Οι δαπάνες εξυπηρέτησης του χρέους έχουν µειωθεί ή έχουν
αυξηθεί; Οι δαπάνες εξυπηρέτησης του χρέους, για το οποίο
αγωνιούµε και συζητούµε όλοι παντού στη δηµόσια σφαίρα,
έχουν µειωθεί και µάλιστα σηµαντικά. Πρέπει να δούµε ποιες
είναι οι εκτιµήσεις τώρα, γιατί πρέπει να δούµε κι ένα άλλο κρί-
σιµο µέγεθος: Τι ενδείξεις, τι εκτιµήσεις έχουµε για το 2014;

Η πρώτη εκτίµηση είναι ότι η ελληνική οικονοµία προβλέπεται
να εξέλθει από την παρατεταµένη ύφεση και αυτό είναι µία ση-
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µαντική παράµετρος. 
Μία άλλη παράµετρος είναι η ανεργία, κρίσιµο ζήτηµα και

πολύ µεγάλο. Πρέπει να σας πω ότι το ποσοστό ανεργίας αντι-
δρά µε κάποιο βαθµό υστέρησης στην πορεία της οικονοµικής
δραστηριότητας, πλην όµως προβλέπεται ότι αυτό θα µειώνεται
σταδιακά. 

Το πρωτογενές πλεόνασµα της Κυβέρνησης φαίνεται ότι θα
διαµορφωθεί πάνω από το στόχο, δηλαδή πάνω από το 1,5% του
ΑΕΠ. Αυτές είναι οι εκτιµήσεις για το 2014. 

Όσον αφορά στις εισπράξεις, οι οποίες αυξάνονται το 2014
κατά 137,3% έναντι του 2013, από το φόρο εισοδήµατος νοµικών
προσώπων, και για τις οποίες µας ρωτάτε αν αυξάνονται οι
φόροι, η απάντηση είναι κατηγορηµατικά «όχι». Οι φόροι δεν αυ-
ξάνονται. Η αύξηση των εσόδων είναι υπαρκτή και προέρχεται
από τις εξής πηγές:

Προέρχεται από την υλοποίηση της φορολογικής µεταρρύθ-
µισης του Γενάρη του 2013. Συγκεκριµένα, κατηγορίες φορολο-
γουµένων οι οποίοι µέχρι πέρυσι φορολογούντο ως φυσικά
πρόσωπα, από το 2014 φορολογούνται µε βάση την επιχειρηµα-
τική τους δραστηριότητα.

Η δεύτερη αιτίαση -και το κριτικό σχόλιο που ακούσαµε και το
οποίο χρήζει απάντησης- είναι ότι το 2014 προβλέπεται να ει-
σπραχθούν 1.150 εκατοµµύρια ευρώ περισσότερα από φόρους
περιουσίας, µε αποτέλεσµα αύξηση κατά 41% το 2014 έναντι του
2013, επιβαρύνοντας -όπως είπατε- υπέρµετρα την ακίνητη πε-
ριουσία. Πρέπει να σας πω ότι, η πραγµατική αύξηση του 2014
έναντι του 2013 είναι της τάξεως των 250 εκατοµµυρίων ευρώ
και οφείλεται στο γεγονός ότι τους πρώτους µήνες του 2014,
αγαπητοί συνάδελφοι, θα εξοφληθούν και οι τελευταίες δόσεις
του ΕΤΑΚ του 2013. 

Υπενθυµίζω δε ότι το 2013 εισπράττονται ΦΑΠ τριών ετών, από
το 2010 µέχρι και το 2012, οι οποίοι είναι συνολικού ύψους 900
εκατοµµυρίων ευρώ περίπου, τα οποία όµως ακριβώς επειδή
αφορούν φόρους παρελθόντων οικονοµικών ετών καταγράφον-
ται στους άµεσους φόρους παρελθόντων οικονοµικών ετών.
Έτσι, το 2013 το σύνολο φόρων περιουσίας που καταβάλλουν οι
φορολογούµενοι, ανεξάρτητα από τους κωδικούς του προϋπο-
λογισµού, είναι συγκρίσιµο µε αυτό που θα καταβάλουν το 2014. 

Ο κοινωνικός προϋπολογισµός έχει αυξηµένα έσοδα κατά 569
εκατοµµύρια ευρώ το 2014 σε σχέση µε το 2013. Θα πρέπει να
σας πω ότι για την κοινωνική ασφάλιση προβλέπεται να δαπανη-
θούν 10,8 δισεκατοµµύρια το 2014, ενώ για την υγεία τα αντί-
στοιχα ποσά είναι 4,3 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Θα σας πω κωδικοποιηµένα τις σηµαντικότερες διαρθρωτικές
µεταρρυθµίσεις που ξεκίνησαν το 2013 από το Υπουργείο Εργα-
σίας και συνεχίζονται:

Θεσµοθετήθηκε το ενιαίο επίδοµα στήριξης τέκνων και κατα-
βάλλεται για πρώτη φορά από το πρώτο παιδί. Λαµβάνεται µέρι-
µνα για το ειδικό επίδοµα τρίτεκνων και πολύτεκνων. Υλοποιού-
νται δράσεις για τη διευκόλυνση µετακίνησης των ατόµων µε
αναπηρία. Λειτουργούν τα νέα κέντρα κοινωνικής πρόνοιας και
εξασφαλίζεται η χρηµατοδότησή τους για µία συνεκτική και απο-
τελεσµατική προνοιακή πολιτική που είναι απαραίτητη. Διασφα-
λίστηκε η συνέχιση λειτουργίας των κέντρων ηµερήσιας φρο-
ντίδας ηλικιωµένων και του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι»,
αλλά θεσπίστηκαν και καινοτόµα προγράµµατα, όπως το «Κατ’
οίκον κοινωνική φροντίδα» και το «Κατ’ οίκον νοσηλεία».

Καταβάλλεται ειδικό βοήθηµα ανεργίας σε αυτοαπασχολού-
µενους που διέκοψαν την άσκηση επαγγέλµατος ή έκλεισαν την
επιχείρησή τους κι αυτό είναι ιδιαίτερα χρήσιµο για νέους και γυ-
ναίκες. 

Θεσµοθετήθηκε ο νέος µηχανισµός καθορισµού του κατώτα-
του µισθού, ο οποίος θα διαµορφώνεται ύστερα από διαβού-
λευση µε τους κοινωνικούς εταίρους και τη συνδροµή επιστη-
µονικών φορέων, σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα. 

Καταρτίστηκε από ειδική επιστηµονική επιτροπή κατάλογος µε
σαράντα τρεις παθήσεις, για τις οποίες η διάρκεια της αναπη-
ρίας καθορίζεται επιτέλους επ’ αόριστον και συνεπώς δεν θα
απαιτείται επαναξιολόγηση από τα ΚΕΠΑ, δίνοντας τέλος στην
ταλαιπωρία των συνανθρώπων µας µε αναπηρία. 

Υλοποιείται το πρόγραµµα «Επιταγή εισόδου στην αγορά ερ-

γασίας» για σαράντα πέντε χιλιάδες ανέργους νέους έως είκοσι
εννέα ετών. 

Υλοποιούνται προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας για πε-
νήντα χιλιάδες ανέργους στην τοπική αυτοδιοίκηση και κοινωνι-
κές υπηρεσίες του δηµόσιου τοµέα. 

Προωθείται, σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ο θε-
σµός της κοινωνικής οικονοµίας και της κοινωνικής επιχειρηµα-
τικότητας για τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. 

Πρέπει, επίσης, να σας πω ότι ξεκινά πιλοτική εφαρµογή του
προγράµµατος ελαχίστου εγγυηµένου εισοδήµατος σε δύο πε-
ριοχές της χώρας, µε στόχο τη διεύρυνσή του σε όλη την Ελ-
λάδα. 

Έχουµε το διάλογο µε άξονα την Πράσινη Βίβλο για την εθνική
στρατηγική κοινωνικής ένταξης, µε στόχο η Ελλάδα να αποκτή-
σει µια ολοκληρωµένη και πολύπλευρη στρατηγική για την κοι-
νωνική ένταξη και την αντιµετώπιση της φτώχειας, όπως είναι το
ζητούµενο.

Πρέπει να σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι οι ενεργητικές
πολιτικές απασχόλησης για την αντιµετώπιση της ανεργίας και
της φτώχειας πατούν πάνω στο επιχειρησιακό πρόγραµµα «Ανά-
πτυξη Ανθρώπινου Δυναµικού 2007 – 2013». Είναι ένα βασικό ερ-
γαλείο για εµάς για την υποστήριξη των ανέργων, των εργαζο-
µένων και των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων. Γι’ αυτόν το λόγο
καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια για την επιτάχυνση της
υλοποίησης, για την ανακατανοµή των πόρων, για τη χρηµατο-
δοτική ενίσχυση του συγκεκριµένου προγράµµατος.

Βασικοί στόχοι της αναθεώρησης είναι η επιτάχυνση του ρυθ-
µού απορρόφησης των πόρων, η διοχέτευσή τους στην πραγµα-
τική οικονοµία και στην κοινωνία, η εξασφάλιση των πόρων που
απαιτούνται για την επανεκκίνηση των αυτοκινητοδρόµων, για
την κάλυψη των κοινωνικών αναγκών, για την ανάσχεση της
ανεργίας, για τη στήριξη του κοινωνικού ιστού µε δράσεις όπως
είναι οι βρεφονηπιακοί σταθµοί και η κοινωφελής εργασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να
πω και να υπογραµµίσω ότι στόχος µας είναι να βγούµε από την
κρίση όσο πιο γρήγορα µπορούµε, να βγούµε από την επιτήρηση
το συντοµότερο, να µπει θετικό πρόσηµο στην ανάπτυξη και στην
απασχόληση, ώστε αυτοτελώς και µε αυτάρκεια η χώρα να στα-
θεί στα πόδια της, για να διασφαλίσει καλύτερες αµοιβές για τις
Ελληνίδες και τους Έλληνες, καλύτερη ποιότητα ζωής, καλύτερη
οικονοµική και κοινωνική ποιότητα.

Ο φετινός προϋπολογισµός είναι ένας προϋπολογισµός ο
οποίος µπορεί για πρώτη φορά να δώσει όραµα και προοπτική.
Είναι ένας προϋπολογισµός πραγµατικός, δείχνει ότι η χώρα βρί-
σκεται σε καλό δρόµο αξιοποιώντας τις θυσίες του ελληνικού
λαού και γι’ αυτόν το λόγο θεωρώ ότι αυτός ο προϋπολογισµός
πρέπει να υπερψηφιστεί.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Παπακώστα και ολοκληρώνουµε τη σηµερινή µας
συνεδρίαση µε τον Ειδικό Εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ – Ενωτικού Κοι-
νωνικού Μετώπου κ. Δηµήτριο Γελαλή.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Αφού

είµαι τελευταίος θα έχω και την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Πάντως, κύριε Γε-

λαλή, να ξέρετε ότι ο καλός στρατηγός χτυπάει πρώτος και ο
καλός πολιτικός µιλάει τελευταίος. Άρα, είστε καλός πολιτικός.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε έναν
προϋπολογισµό ο οποίος καταστρώθηκε από το οικονοµικό επι-
τελείο της Κυβέρνησης µε βάση τα απαιτούµενα και προαπαι-
τούµενα της τρόικας και µε τη λογική των µνηµονίων. Συµπε-
ριλαµβάνει νέα µέτρα τα οποία έχουν παρθεί και θα εφαρµο-
στούν για πρώτη φορά το 2014. 

Περισσότερα, βέβαια, µέτρα θα παρθούν όταν θα συµφωνη-
θούν τα δηµοσιονοµικά κενά τα οποία υπάρχουν. Θα υποβληθεί
και συµπληρωµατικός ή τροποποιητικός προϋπολογισµός. Το
έχει, ήδη, προαναγγείλει και η ίδια η Κυβέρνηση, η οποία έχει πει
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και δεσµεύτηκε ότι δεν θα είναι οριζόντια τα µέτρα. Θα υπάρχουν
µεν µέτρα, αλλά αυτά δεν θα είναι οριζόντια, θα είναι στοχευ-
µένα, δηλαδή θα πληγούν λιγότεροι από αυτά τα µέτρα; Δεν θα
είναι µνηµονιακά µέτρα;

Οι Βρυξέλλες και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο σε κάθε ευ-
καιρία δηλώνουν την ανάγκη νέων θυσιών από τον ελληνικό λαό.
Βέβαια, είναι αδιανόητο να µη σχολιάσουµε τη δήλωση του κ.
Τόµσεν ότι η Κυβέρνηση πρέπει να εξασφαλίσει καταλύµατα, δη-
λαδή άσυλα για όσους θα κατασχεθούν τα σπίτια τους. Θεω-
ρούµε ότι είναι µία πρόταση απαράδεκτη για ολόκληρο το έθνος
µας και θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση θα έπρεπε να ζητήσει να είναι
ανεπιθύµητος ο κύριος αυτός για τη χώρα µας. 

Συνταρακτικά βέβαια και απογοητευτικά, θα έλεγα, είναι και
τα στοιχεία του προϋπολογισµού, τα οποία βγαίνουν από το ίδιο
το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής. Οι εισηγητές διαπι-
στώνουν τη λαίλαπα των καινούργιων µέτρων που έρχονται. Αυτά
τα µέτρα θα πληρωθούν από τα φτωχότερα κοινωνικά στρώµατα,
όπως συµβαίνει µέχρι σήµερα. 

Η φτωχοποίηση των πολιτών συνεχίζεται, είναι στο 23% αυτοί
που ζουν στο όριο της φτώχειας, ενώ ένα άλλο 36%, που βιώνει
καθηµερινά αυτές τις στερήσεις, βρίσκεται κι αυτό κοντά στα
όρια της φτώχειας. Δηλαδή έχουµε ένα ποσοστό της τάξης του
59%, το οποίο µεταφράζεται σε πάνω από έξι εκατοµµύρια πολί-
τες. Με αυτό το ποσοστό βρισκόµαστε στην πρώτη θέση της Ευ-
ρώπης. 

Σε ό,τι αφορά τα βασικά µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας,
έχουµε για φέτος ύφεση 4% -είναι η έκτη χρονιά- και προβλέπε-
ται οριακή ανάπτυξη 0,6% για το 2014. Έχουµε ανεργία η οποία
είναι στο 27,3%, για τους νέους είναι 61%. Βέβαια το 2014 προ-
βλέπεται να γίνει µείωση κατά 0,6%, επιβράδυνση του ρυθµού
αύξησης της ανεργίας. Με αυτούς τους ρυθµούς υπολογίζουµε
ότι γύρω στα είκοσι πέντε µε τριάντα χρόνια θα πιάσουµε ξανά
αυτόν το στόχο τον οποίο βάζαµε σαν χώρα, να έχουµε ανεργία
σε µονοψήφιο αριθµό. Βέβαια, όλα αυτά θα γίνουν εάν θα έχουµε
και ρυθµούς ανάπτυξης πάνω από το 4%. 

Ο πληθωρισµός κινείται πάλι σε αρνητικά επίπεδα, 0,8% για το
2013, µείον 0,4% για το 2014, πράγµα που επηρεάζει αρνητικά
και το ΑΕΠ της χώρας. Η δηµόσια κατανάλωση παραµένει σε
σταθερά χαµηλά επίπεδα. 

Η υπεραισιόδοξη πρόβλεψη για αύξηση των ιδιωτικών επενδύ-
σεων αλλά και των εξαγωγών, σε συνδυασµό µε τους υπόλοι-
πους δείκτες, αποτελούν µία µαγική εικόνα που δεν έχει καµµία
σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών εµφανίζει πλεόνασµα 2,6
δισεκατοµµύρια, θετικό στοιχείο. Βέβαια, εδώ να λάβουµε υπ’
όψιν τις εξαγωγές των πετρελαιοειδών, κάτι το οποίο συνδέεται
και µε την τροφοδοσία των πλοίων κρουαζιέρας. Οι δείκτες του
ισοζυγίου δείχνουν ότι η οικονοµία εξακολουθεί να βυθίζεται
στην ύφεση, γεγονός που οφείλεται κατά κύριο λόγο στην αδυ-
ναµία των νοικοκυριών να δαπανήσουν και στη συνεχιζόµενη
αποβιοµηχάνιση της χώρας. 

Ρευστότητα της αγοράς. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει ρευστότητα.
Όλα τα χρήµατα που πήγαν για ανακεφαλαιοποίηση των τραπε-
ζών έµειναν εκεί για να καλύψουν την «τρύπα» των τραπεζών και
στις επιχειρήσεις δεν πήγε ούτε 1 ευρώ. Η κατάσταση βέβαια θα
χειροτερέψει λόγω και της εποπτείας των τραπεζών που έχουµε
τώρα, στο πλαίσιο της τραπεζικής ένωσης στην Ευρώπη. 

Στήριξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων δεν υπάρχει, είναι
ανύπαρκτη, ενώ τα εργαλεία που προβλέπονται φαίνεται ότι
απευθύνονται κυρίως σε ξένους επενδυτές ή κυρίως στις ξένες
αγορές, όπως η χορήγηση πιστώσεων προς τις ελληνικές µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις για να αγοράζονται πρώτες ύλες από το
εξωτερικό. 

Θα έχουµε καινούργιο επενδυτικό ταµείο για το οποίο λέτε,
κύριε Υπουργέ, ότι σκοπό θα έχει να χρηµατοδοτεί τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις και έργα υποδοµής µε ίδια κεφάλαια, εγγυή-
σεις και άλλα χρηµατοπιστωτικά µέσα. Είναι το ταµείο το οποίο
ετοιµάζεται να γίνει µε χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου, αλλά
που θα είναι για γερµανικές επενδύσεις στην Ελλάδα. Θα συνει-
σφέρει 350 εκατοµµύρια το ελληνικό δηµόσιο και άλλα 100 εκα-
τοµµύρια η γερµανική ιδιωτική τράπεζα KFW. 

Παρά τις πολλαπλές διευκολύνσεις και παρά το «κούρεµα», η
διόγκωση του δηµόσιου χρέους αποτελεί ένα παράγοντα υψη-
λού ρίσκου και λειτουργεί αποτρεπτικά για τους επενδυτές. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο η Κυβέρνηση παρουσιάζει τα αποτελέ-
σµατα για το 2013 και τους στόχους για το 2014, νοµίζοντας ότι
λύθηκαν όλα τα προβλήµατα ή ότι δεν είµαστε σε αυτήν τη χώρα,
αλλά ζούµε σε µια ευνοµούµενη χώρα. 

Στο πλαίσιο άσκησης φορολογικής πολιτικής ως στόχος πα-
ρουσιάζεται η δηµιουργία ενός δίκαιου και αποτελεσµατικού φο-
ρολογικού περιβάλλοντος που θα λειτουργεί µε διαφάνεια.
Επειδή όµως η αναδιάρθρωση της φορολογικής διοίκησης σύµ-
φωνα µε το επιτελείο σας απαιτεί ένα διάστηµα ενός ως τριών
ετών, θεωρείται επιτακτική ανάγκη για την ενίσχυση των φορο-
λογικών εσόδων και επιβάλλει την υλοποίηση της φορολογικής
µεταρρύθµισης µέσω ενός µείγµατος άµεσων µέτρων. Οµολο-
γείτε, δηλαδή, ότι η Κυβέρνηση, επειδή δεν µπορεί να υλοποιήσει
άµεσα και αποτελεσµατικά το να έχει µια διοίκηση τέτοια που θα
ενισχύσει τους εθνικούς πόρους µε έσοδα από την πάταξη της
φοροδιαφυγής και του λαθρεµπορίου, θα συνεχίσει και τα επό-
µενα χρόνια να φορολογεί τα συνήθη «υποζύγια». Βέβαια τώρα
έχουµε και το καινούργιο «φρούτο», δηλαδή τη υπερφορολό-
γηση των ιδιοκτητών ακινήτων. 

Το «ράβε-ξήλωνε» της φορολογικής µηχανής συνεχίζεται. Οι
ελεγκτικές υπηρεσίες, που υποτίθεται ότι θέλετε να φτιάξετε,
έχουν καταντήσει να είναι «γεφύρι της Άρτας» που όλη την
ηµέρα το χτίζουµε και τη νύχτα το γκρεµίζουµε. Το τίµηµα της
προχειρότητάς σας το πληρώνουν τα συνήθη «υποζύγια», που
επωµίζονται περισσότερους φόρους από αυτούς τους οποίους
µπορούν να αντέξουν. 

Έτσι έχουµε το ΣΔΟΕ και τη Γενική Γραµµατεία Πληροφορια-
κών Συστηµάτων να αποτελούν δυο κοµµάτια το καθένα, µε απο-
τέλεσµα την αποδυνάµωσή τους. Προϊσταµένους των υπηρεσιών
να τοποθετούνται κατά παρέκκλιση του νόµου και µε αποφάσεις
του Υπουργού Οικονοµικών. Τις ελεγκτικές υπηρεσίες να είναι
σε διαρκές καθεστώς κατάργησης και επανασύστασης. Το αν-
θρώπινο δυναµικό να µεταφέρεται από υπηρεσία σε υπηρεσία,
καµµιά οργάνωση στους χώρους εργασίας, χωρίς καν το βασικό
εξοπλισµό. Στο τέλος θεωρείτε ότι οι υπεύθυνοι για την όλη δια-
δικασία είναι οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, οι οποίοι δεν πιάνουν τους
στόχους, και ότι είναι ακατάλληλο το προσωπικό. 

Διαφηµίζεται η µεταρρύθµιση του φορολογικού-θεσµικού
πλαισίου, όπως η θέσπιση του ΚΦΑΣ, για τον οποίο προβλέπονται
σαρωτικές αλλαγές µε σχέδιο νόµου που ετοιµάζει η Κυβέρνηση,
η εισαγωγή νέου Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος, ενώ δεν έχει
καταργηθεί ο προηγούµενος και η θέσπιση του ΕΝΦΑ, που όµως
δεν έχει συµφωνηθεί ούτε µέσα στην ίδια την Κυβέρνησή σας
αλλά ούτε και µε την τρόικα. 

Πολλά από όσα προβλέπονται για τον εντοπισµό και την κατα-
πολέµηση της φοροδιαφυγής, της φοροαποφυγής και της ανα-
διάρθρωσης των υπηρεσιών είναι ευχολόγια και νοµίζω ότι η
Κυβέρνησή σας δεν έχει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο γι’ αυτά. 

Το ίδιο ισχύει και για το περιουσιολόγιο, το οποίο συζητείται
εδώ και µεγάλο χρονικό διάστηµα, αλλά συνεχίζει να καθυστερεί,
αφού δεν έχετε φέρει µέχρι σήµερα ένα περιουσιολόγιο έστω
και για συζήτηση. 

Το ίδιο ισχύει για τις αποφάσεις, τις δράσεις για την προµήθεια
του απαραίτητου εξοπλισµού, ώστε να γίνονται αποτελεσµατικοί
έλεγχοι στα τελωνεία και στη διακίνηση των ναυτιλιακών καυσί-
µων. 

Στόχος της Κυβέρνησης είναι ένα πρωτογενές πλεόνασµα για
το 2013 ύψους 812 εκατοµµυρίων ευρώ, ήτοι 0,4% του ΑΕΠ, ενώ
για το 2014 προβλέπετε 2,9 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ήτοι 1,6%
του ΑΕΠ. 

Τι προσπαθείτε να κάνετε µε αυτά τα πράγµατα; Πρώτον, επι-
θυµείτε να βγει η χώρα µας όσο πιο γρήγορα γίνεται στις αγο-
ρές. Το λέτε και µέσα στον προϋπολογισµό ότι το δεύτερο
εξάµηνο του 2014 θα καταφέρετε να βγείτε στις αγορές. Πράγµα
αδύνατο. Δεύτερον, λέτε ότι η αυστηρή αυτή δηµοσιονοµική πο-
λιτική, την οποία ακολουθείτε, έχει αποτελέσµατα, άρα δίνετε τα
διαπιστευτήρια στους τροϊκανούς. 

Η λιτότητα, η περαιτέρω µείωση του διαθέσιµου εισοδήµατος
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µέσω της υπερφορολόγησης, η εντεινόµενη περιστολή των κοι-
νωνικών δαπανών, οι εξωφρενικές απαιτήσεις των δανειστών, οι
απολύσεις κ.λπ. διευκολύνουν τη «µαύρη τρύπα» και καθιστούν
όλες τις θυσίες τις οποίες κάνει ο ελληνικός λαός µάταιες.

Το έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης εκτιµάται στο 2,2% του
ΑΕΠ για φέτος και 2,3% για το 2014. Αν προσθέσουµε την επί-
δοση της χρηµατοδοτικής στήριξης των τραπεζών, πάµε στα 23
δισεκατοµµύρια. Η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί το επιχείρηµα ότι
σαν αντάλλαγµα θα πάρουµε κάποιες µετοχές οι οποίες θα µας
αποδώσουν µακροπρόθεσµα. Είναι πολύ αµφίβολο, κύριε
Υπουργέ, γιατί το µεγάλο πρόβληµα είναι σήµερα. 

Το δηµόσιο χρέος θα ανέλθει στο 174,8% του ΑΕΠ το 2014,
το οποίο λέµε ότι δεν είναι διαχειρίσιµο. Και, βέβαια, είναι ένα
γεγονός το οποίο µας δείχνει ότι δεν είναι δυνατόν να βγούµε
στις αγορές και πως δεν είναι αισιόδοξη η πορεία της ελληνικής
οικονοµίας.

Όσον αφορά στον προϋπολογισµό του 2013, το γεγονός ότι
οι φορολογούµενοι έπαιρναν το ένα εκκαθαριστικό µετά το άλλο,
αλλά και η φιλοτιµία, αν θέλετε, για να είναι συνεπείς, κράτησαν
τα φορολογικά έσοδα κοντά στο στόχο, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
ότι οι φόροι που καταλογίστηκαν φέτος θα εξοφληθούν µέχρι το
Μάρτιο του 2014. 

Το Υπουργείο ενώ παραδέχεται τη θετική επίδραση στα έσοδα
του µέτρου της µείωσης του συντελεστή ΦΠΑ στην εστίαση, δεν
δεσµεύεται ότι θα παραµείνει στο 13%. Μπορεί να πάµε στο 23%
στο ΦΠΑ της εστίασης, ποσοστό, βέβαια, που επιθυµεί η τρόικα. 

Αντίθετα, η επιβολή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύ-
σιµα µείωσε τα προσδοκώµενα έσοδα κατά 536 εκατοµµύρια
ευρώ. Η κατανάλωση του πετρελαίου -που δεν το περιµένατε,
αλλά, βέβαια, σας το λέγαµε- µειώθηκε κατά 70% και παράλληλα
κόστισε και συνεχίζει να κοστίζει ανθρώπινες ζωές. Το τελευταίο
θύµα ήταν αυτό που είχαµε στη Θεσσαλονίκη. Λυπηρό γεγονός!
Δυστυχώς, όµως, το µόνο που κάνετε είναι να βάζετε ανθρωπο-
κτόνους ειδικούς φόρους. 

Σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό του 2014 αναµένεται να αυ-
ξηθούν τα έσοδα κατά 2,2 δισεκατοµµύρια ή 4,1% σε σχέση µε
φέτος, ενώ τα καθαρά έσοδα θα αυξηθούν κατά 2,3 δισεκατοµ-
µύρια ή 4,9% του ΑΕΠ. Η αύξηση των έµµεσων φόρων κατά 1,7
δισεκατοµµύρια θα προέλθει πρώτον, από την αύξηση των
φόρων περιουσίας που θα διαµορφωθεί στα 3,9 δισεκατοµµύρια
σηµειώνοντας αύξηση 41,4% σε σχέση µε το 2013 και, δεύτερον,
από την αύξηση κατά 11,5% των φόρων εισοδήµατος, που γίνε-
ται λόγω της κατάργησης του αφορολογήτου ορίου των 5.000
ευρώ και των πρόσθετων αφορολόγητων ορίων στα προστατευό-
µενα παιδιά, λόγω της κατάργησης των φοροαπαλλαγών και
λόγω της αύξησης της φορολογίας στις ατοµικές επιχειρήσεις
και στους ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Διαφηµίζετε ότι τα φυσικά πρόσωπα θα πληρώσουν 13,8% λι-
γότερους φόρους σε σχέση µε το 2013. Είναι ένα τρικ του
Υπουργείου Οικονοµικών, γιατί εξαιρεί µεγάλες κατηγορίες –ατο-
µικές επιχειρήσεις, ελευθέρους επαγγελµατίες, αυτοαπασχολού-
µενους κ.λπ.- και µεταφέρει στην άλλη κατηγορία στα έσοδα
νοµικών προσώπων που θα αυξηθούν κατά 4 δισεκατοµµύρια πε-
ρίπου. Οι έµποροι, οι βιοτέχνες, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες θα
πληρώσουν φόρο 26% από το πρώτο ευρώ. Άρα για 5.000 εισό-
δηµα µαζί µε την προκαταβολή 55% κάποιος θα πληρώσει αυτήν
τη στιγµή 2.015 ευρώ. 

Η αύξηση των φορολογικών εσόδων οφείλεται µεταξύ άλλων
και στη φορολόγηση των αφορολογήτων αποθεµατικών. Έκαναν
λάθος οι επιχειρήσεις το 2004 και 2005 να σχηµατίσουν τα αφο-
ρολόγητα αποθεµατικά, τα οποία θα πληρώσουν τώρα για το
2004 και 2005. Εάν νοµίζετε ότι µε αυτόν τον τρόπο ως Κυβέρ-
νηση µπορείτε να προσελκύσετε επενδυτές, µάλλον κάνετε
λάθος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά επιπλέον. 
Και, βέβαια, να πούµε ότι ο µόνος ο οποίος πιστεύει στη χώρα

µας ότι δεν υπερφορολογούνται οι Έλληνες, είναι ο Υπουργός
Οικονοµικών.

Εµείς προτείνουµε µία ριζική µεταρρύθµιση του φορολογικού

συστήµατος. Και µιλάµε για ένα τέτοιο φορολογικό σύστηµα που
θα αποσκοπεί στην καλλιέργεια φορολογικής συνείδησης, θα µε-
ταφέρει τα φορολογικά βάρη χαµηλών και µικροµεσαίων στρω-
µάτων στα µεγάλα και πολύ µεγάλα εισοδήµατα και θα λαµβάνει
υπ’ όψιν τη φοροδοτική ικανότητα των φορολογουµένων. 

Για το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων παρατηρούµε µία
διαχρονική µείωση των προβλέψεων, η οποία συντηρεί την ύφε-
ση και αυξάνει την ανεργία. 

Εκτός, όµως, από τις µειωµένες προβλέψεις, βλέπουµε ακόµα
µικρότερα ποσά στις τελικά διαµορφωµένες πραγµατοποιήσεις.
Είναι ξεκάθαρο πως όποτε η Κυβέρνηση θέλει να ισοσκελίσει τον
προϋπολογισµό, κόβει κονδύλια από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, προκειµένου να καλύψει τρύπες και αστοχίες. 

Όσον αφορά το δηµόσιο χρέος, θα ήθελα να πω το εξής: Το
χρέος της γενικής κυβέρνησης το 2009 ήταν 299 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ το 2014 πάµε στα 320 δισεκατοµµύρια ευρώ σύµφωνα
µε την εισηγητική έκθεση. Δηλαδή, παρ’ όλα τα µέτρα τα οποία
έχουν παρθεί, έχουµε µία αύξηση 21 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Τα πράγµατα είναι ακόµα χειρότερα ως ποσοστό του ΑΕΠ,
καθώς το 2009 ήταν στο 127% και το 2014 είναι στο 174,8%.
Έχουµε, δηλαδή, µία αύξηση του ΑΕΠ κατά 45,1%. Άρα συνεχί-
ζεται αυτός ο φαύλος κύκλος, µε δάνεια και κόντρα δάνεια και
κόντρα δάνεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το χρέος, βέβαια, µε όλη αυτή τη διαδικασία την οποία ακο-

λουθούµε, δεν είναι βιώσιµο. Η µόνη ρεαλιστική λύση δεν είναι
ελληνική, είναι ευρωπαϊκή. Πρέπει να γίνει αναστολή πληρωµών
των τόκων, να γίνει βιώσιµο το χρέος και να γίνει ένα κούρεµα.
Βέβαια, όχι κούρεµα σε αυτήν τη λογική την οποία έκανε την
προηγούµενη φορά η Κυβέρνηση, µεταφέροντας τα βάρη στα
ασφαλιστικά ταµεία και στους οµολογιούχους. Πρέπει να συν-
δυαστεί αυτό µε τερµατισµό της λιτότητας και εφαρµογή σχε-
δίου άµεσων δηµοσίων αναπτυξιακών επενδύσεων. Μόνο µέσα
από µια τέτοια διαδικασία µπορούµε να ξεφύγουµε από την οι-
κονοµική κρίση. 

Οι εγγυήσεις -τα έχουµε πει και σε προηγούµενη οµιλία- είναι
ένα άλλο σηµείο του κρατικού προϋπολογισµού το οποίο δεν έχει
προσεχθεί... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε συνάδελφε, εί-
παµε ότι είστε προνοµιούχος όταν µιλάτε τελευταίος, αλλά ξε-
περάσατε τα 18,5 λεπτά.   

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Θα κάνω γρήγορα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ να

ολοκληρώσετε. 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ολοκληρώνω. 
Ένα άλλο σηµείο είναι οι εγγυήσεις του ελληνικού δηµοσίου

για δάνεια τόσο της Κυβέρνησης όσο και εκτός αυτής. Δίνονται
οι εγγυήσεις, κύριε Υπουργέ, χωρίς να εξετάζουµε αν υπάρχει
αυτή η δυνατότητα, µε αποτέλεσµα αυτά τα «φέσια» να τα χρε-
ώνεται η ίδια η Κυβέρνηση.

Το ίδιο ισχύει για τις αποκρατικοποιήσεις. Προσπαθείτε να πα-
ρουσιάσετε στοιχεία, αλλά δυστυχώς οι αποκρατικοποιήσεις, η
µία µετά την άλλη, έχουν δυσχερή αποτελέσµατα. Για παρά-
δειγµα ο ΟΠΑΠ ξεπουλήθηκε για ποσό που αντιστοιχεί σε κέρδη
τριών-τεσσάρων ετών. Και, βέβαια, πουλήθηκε σε ένα έχει άτοµο
το οποίο έχει βάλει ίδια κεφάλαια πολύ µικρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε συνάδελφε,
κάλυψαν τα θέµατα αρκετοί συνάδελφοι σας. Ξεπεράσατε τα δε-
καεννέα λεπτά.    

ΔΗΜΗΤΡHΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Μελισσανίδης το µεγαλύτερο µέρος το πήρε από τις τρά-

πεζες, τις οποίες χρηµατοδότησε ο ελληνικός λαός. 
Το ίδιο έγινε και µε τα είκοσι οκτώ ακίνητα του δηµοσίου, τα

οποία ξεπουλήθηκαν για 261 εκατοµµύρια ευρώ και µε τους
νέους ιδιοκτήτες να παίρνουν ενοίκιο 20 εκατοµµύρια ανά έτος.
Άρα θα έχουν ένα σύνολο 600.000.000 ευρώ εσόδων από ενοίκια
για τα τριάντα χρόνια. 

Συµπερασµατικά -για να ολοκληρώσω- θέλω να πω ότι µπή-
καµε στο µνηµόνιο για να βγούµε στις αγορές το 2011 και σή-
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µερα ακόµα ακούγεται σαν ανέκδοτο το ότι θα βγούµε στις αγο-
ρές. Μπήκαµε µε χρέος 129% του ΑΕΠ. Σήµερα είµαστε στο
175%, ενώ για να είναι διαχειρίσιµο πρέπει να είναι κάτω από το
120% του ΑΕΠ. Αντί γι’ αυτό είχαµε ανεργία στο 27% µε 30%...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Ολοκλη-
ρώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κοιτάξτε λίγο τον
χρόνο. Κοιτάξτε µόνος σας. Θα ξεπεράσετε και τον γενικό ειση-
γητή.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Θα είχα τελειώσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ,

κύριε Γελαλή!
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Μισό

λεπτό ζητούσα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όχι, να έχουµε και
διαµαρτυρίες.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Όχι, αλίµονο!
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όχι, για εσάς.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 1.01’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τετάρτη 4 Δεκεµβρίου 2013 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία συ-
νέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οι-
κονοµικών: «Κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού και των
προϋπολογισµών ορισµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών οι-
κονοµικού έτους 2014», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη, που
έχει διανεµηθεί.
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